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lowered  bad' th 4 b:»fl;uil»;' (beurded
il <) gw. A abhard like pientes, wro-
doen aleigling frein theid belts and

taclire jtuns swinging Yrom ,tlu:ir

shoulderase P
Wwomen in evenlng rowrs scriamed
syl ran for cou‘f with tRele djnner-
the ship

jachetod husban lal believin

24 teing reided by L-ndit¥
Arncerwant toariots recognized the Jeadee
of the winister-looking tand as!kidel
Caxten, the new pudme miui.w",cr of Cuha,
el they crowded around him for; aute-

Cgeapha, ¢

, “U'uv s friend”;he shoute J# obvlonaly
vnpying the cowthotion l.c!’)md cauved.
“f ke Amoricans.’} N |

- The Bevlin's shipper, fordiee German
Navy Capt. Heirfrich  Lorenz, Injited
the barbados Lo dlay for c:wl.‘lmhjnn\l

didner, srd he introduced Opstro 4 jhis |

Y ous IH-year-ghd danchter, Marigl]
SPUMy o father sfuie Spanish an, lie
st alung well wath Castre,' Marie ruld

this reporter. “lle took Cadfiro andf his
nen on & tour of the ship,fthen giked

thim to please leave their guns o ilde

11:3 dining rown before they sst “uwn
fof dinnar, [ .
3 "Castro said they ‘didnt fecl ‘rafe

without ' cuns, se my. fstber alifved
tom to keep thewr piztols, !1ut he n'l'mda
Lsm legve the machine guds, autosnab-
ic' rifled” and grenades in the smoking
oo .
Yttastge sat at the eaptain’s Lable,
meal, he amiled s frequently ab Aarie,
ngd she, wee as hnpresstd B3 any nur-
ntel teebaye girk would be by compli-
ménta (fom, the flamboysnt hero of the
(ghan rgvelution.! :
* S he! apoke German and  Eaglish,
which she had lcarned from her Awmeri.
ean mokher. Castro said he nceded a
sacretary who eould write lettess in
these lunpuages. Before the meal was
aver, he offered the job to Marie. I

Took Offer As Joke

“He asked me to stay la Iavana
anid worh for him,” ashe said“Liy fa.
thee and 1 loth laughed. My father
sabd | wus going back to Germany te

.
Custro promized to write to her, 80
she guve hun twe addresses—her par-
ents' home in llremen, Germany, fml
her brother's npartment in New York,
wlere she planned to stay. when the
Caribbean eruise endud. She never ex-
pueted to see or hear fiom Fidel ugain,
About two weeks later, twe Cuban
officers called on Marie in New York.

They earricd a messaze {rom Castes,

saying he was in desperatn nced of an
FEnglish-Geeman tranglutor. He had sent
s Cubana Airlines plane to bring her
back to Havana. . o

“1 made & big mistake,” Barle ssid,
“f got on that plane”

During the flight to llavana, she =

trivd to imugine her hife in Castrolond.
She thonrht she wolitt Yave a devk in
the premive's sceoanudl pool wnd 8

stanll apartiaent of ther own, She mav |
even have dresned rl & romhnce with |

LI & e 4 e g o - - @ ooy

. ] AT g

‘%

. it

/4

R

4 *

z ) 4 ‘;hl ,,o..'.:!..“‘.

| HW 5995&' DocId?32423430 . Page 4, . L

[
¢ the lull,, chari

Lat-otlir.

bytweent Lorenz and Marie, fDuring tha )

'
e e ————

it
[7’ }j il L,
i

M

. ¥
[ .
h l’n}ic dictator. 1uClher
wivhorne illusiol s sywere shaltered 'goon
_‘a.’Lcr‘thu plane l,InJud. . g
M was vgf_ tdealistie  then,” she
2aid. “I wus go;bg on an adventwi g and
to ‘my First Joj4 1 wus going torlwle
{the! newy ;i‘wvi"n{uhl. Inatead, ! bepume
{Castro’s aythij g . C 1‘ -

o ! i

was deiv myfrom the s!rnof!; ta
the Iuvana {L}on, wherte Fidel] had
takew over the dHth flour. For thiiuext
i{m\r inonthy, - T hardly ever got g3t of
the Hiblon, Whin |
roder guard, 171 wanted to_go doyin to
- the puol or cul[ce shup, twe bariudus
cwould o with wib. |

i F’/ul His Preloner’ ‘

Asled o :‘:e{ine her .r‘nhlliA‘ uhip
with Castro dufing this potied. Q”:”i“
iaaids “1 was bod prisener, | was %mp-
.ll’"df' ‘e .

o
; Vere you' ever in
+ Fided 1"

“No, never. llow can you be n"{ ove
-when you're ulrpid, when you've tedated
¢ like 8 piue of furniture, when ppu’re
islccpmu with a live harooka undlg Lhe
Jhed, when you're living In &' rvom’with
Yguns on every Lalle and cigdr butlh ali
over the floar 1 ‘

shy; rontinued. “BEverytbing in my! life
had been very ovderly, very neat, and
clean. [ never realized anyone, esihcinle
Iy & pritue minister, could be 8o disor-
gonized. 1 thought he would have
sevirul offices, with doiks, chaird)’and
telephones, All he had, at this j'ninl,
wag 8 suiteof rooms atthe 1]7|ton,
where he lived und workul T waf tu-ut
in une of the rootws. The duor the
halt was  locked  from  the  oulside.
Barbudos and visitors were in theipext

rooln, Lut the door between the ioml
wus kept locked. : i‘
Al 1 could do was read $doks,

atudy Spanish, walk back and forth,
histgn to the radie or go un the Pn&rnnv
any look out over Hevana. |, was
mizcrable, My futher tried to !imi out
what hud happined to me. He confact.
ed the American Embassy in Huvanas
} Murie wus horn un American citizen)
but nothing: happened. t :
“The only clothes | hnd were what'
brought with' rae from New Yoik. |
couldn’t go out tu buy anything. Fidet
had me messred for a uniform o 1
would look like a member of the s26th
of July BMovernent. An olive-greent uni-
form with & licutenant's atar. :
¥ “Thut way, when | wus allowed out
v under gunrd, he thought people would
othink [ :
! almost every luvana housewifs heard
eunurs that Castro wus keeping o fog-
eigner, an American girl, at the Hiltdn,
I wus becowing a problemn to him.
['One_ duy two barbudus came to the
rooid while Fidel was out. They suid
they wers theue to help me. They tovk
me on _a 20-njinets tine ride! lo the
P2 o e 0 e, wltowed (e the
boaulul black sl bLisch thére and
then drove meo hy jeep to lhls huge
prisen complex. They showed nmi a ccll
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A chance meoting in Havana harbor sbozrd 8 crulso ship captained by hee .
fathor brought Maria Lorenz and Fidal Castro fogother. 1t bagan e S

lisison destined o have international repsrcussions.

where dJictator Fulpencin I.!utisln haed -

imprisoned  Fidel snd Raol  (Fidel's
bruther) yesrs before. 1 went into the
rell to ook sl a bronze plague on the
wull. They shut the door and locked me
i the cell, Then they went awas,

She Wasn't Pompered

“ kpent 8 waek there, eating the
agme foud as the other prnences -
blacks beans, rice, stule bread and cof-
fee. An fur 8s } know, | was the only
wotngn there,

“lvery pDworning we would hear the
firing squuds, As soon as it got light,
the birds would atert singing. Thea the
guns would go off. Thea wmurching snd
quict, Then breakfnst snd ecll checka.

The guards would check to see if you'd-

hanged yoaraell during the night or if
youd done sumelhing wrong in thoe
where there was hardly roum to turn
around., It was hoirible. .

“ ftee seven days, | was taken out
and {lowa back to Havuna.”

Mevin was nuvee tuld why she was

’g‘uil-:d. She nuw bilieves Custro had her

oched up to make sure she didn't cs-

cape while he wrs out of the eount v
visiting  the United States and South
Aseries. )

Une night <he was with Castro, and
hin  bodypruards 1n the Iohby of the -
Woviers Hotel when a handsome, wavy.
isred  man aeprosnched hers e wore
tie abve-yreven pehel uniform sand’ the
secigiie of B caplain o the Cuban sir
furee, . .

While Castro was conferring with
his wides on the other side of the
lobhy, the exptain mingled with ' the.
burbudes acound Matie aml whispered
to her in English: °f know sbout you.””

“Can you help nie?” she responded.
“t‘an you get me out of here®™ !

“Yes. J'm with the American
Embassy. I'l] get you out” :

This was her atroduction to Com-
mandunte Frank' Fiorini (later knewn
a3 Frunk Sturgis), Castro confldant
aud hired agent foe the .8, Cenmiral
Intelligence Agency.

Ayrces 1o Spy on Fidel

For the next few weeks Frank hept
tn contuct with her in person  snd
througsh  Castro ‘efficers who were
working” for him. Marie apreed to spy
on Castro. She filched seceet documents
and rmeparted Cantro's  eonversations
with important visibors overheard
throngh the hotel, walls. By now, she
roul=|| resd and speak Spunish  fairly
weli.

*The wuite waus ol of guns and
papera,” ahe said. “Fidel Lod papers’
strewn all over the talles, the floor, *
the bed, the dresser. Hie had oue filing
cabinet that was never locked. 18 was
full of money, papers, documents
waps. I tovk vapern out and slinpe
themn to Frank. Fidel never misred
them.

“Frank #aid, 'Get all the data you
enn,’ and 1 di. 1 wuy 8 regulur Kata.
Hari" : N .

Then Marie becume sick, and Frank
grranged her escape. Two Cuban ofh-
cers ook her out of the hotel while
Custro was awuy sand put her on @
Cubnua Airlines flight to New York.

About that tfime, Frunk also sct up
the escupes of two top Cuban air forca
uificers, & project that forced him' to
leave Cubs, He noved his luse of
operations to Miami, but he kept fn
touch with his agents on the islund and
his CIA cuntucta in Huvana nod Wash-
inpton, X

When ghe recovcered from her ill-
ness, Marie joned him in Florida and
volunteered [m, n mirsion that meant
cortnin death if o were canght,

Early in Joco, Custie Wv-nl'l';'
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s-hzt;wl_\' Mata Hari to Cuba in

1960 to kill her f()rmcr lover, Fidel Castro.

Details of this
Committee investigator who

learned” that a mystery
woman had been involved
inan assassination plot

aban dictatoy,
first

aranst the
It the of
ClA-sponsored altempts to oxe-
cute Castro,
The mystery woman
been identified by
and The News as

wns several

has now
the committee
rie Lorenz,

an atiractive  German-American
brunette  who  shared  Castro's
Havana hotel suite for saacrnl
cmonths in 1959, When a conenit-
tee investigtor confronted  her
with evidence linking her to the
aesassination plot, she admitted
that she had been recruited tor
tie attenipted hit,
Ixclusive Account

Then, last week, she gave this
reporter an v\chm\'u account ot
iomisxion sa seeret that o she
never mentioned it to anyvene for
i Veirg.

Ms, Lorenz, who now lives in
New York, 5 the duaughter of
the  late. German Navy Capt,
Heinvich Lovenz and his Ameei
can wile, After World Wuar 1,
Lorenz  becime  skipper of  the
tuxury liner  Berlin, e took
Marie  along 0 “teibbean
cralse in ary L A
manth  oaf Eoy it aver
e L W et

Clga e Y Heriin in
dined  with

vivacious

cateaed Tl
Hlavana harbor arnd
tie eaptain amd
teenage daughter. He later per-
sumded Maric to return to Hava-
m toowork as his personal inter-
preter. When she arrived  she
installed fn Castro’s 24th-
Pleor suite at the Havana Hilton,
voosoon pealized  she was g
victuad prisoner,
Quizzed by FRI

Fiorind, an Ameriean
\fh‘l':}“lt‘ a Cuban Revo-
Army  offteer and a
Ateent, contacted her and
persumded her to photograph
Castro’s secret papers. He latey
Betped her escape,

e

W

Frank
\\‘\n

hid

She et Havana in Junuary
Dogdd; 32423630 Page, 3,

WNe were ummmml

»'., lhu News and a4 Senate

Intedlirenes

The Memo That Started It

On Dhees T 1unh, Coll JL ) Nine waed of the CEAC.

N ¥ l» T . . . v
Wiastern Hemdphiere Phavision, weosié a memor i 1. 1A
Drivector Allen Dudles, necording to o Senate eolmgttee 1.

port. Notier thdn the ofe feftT pegbue o ) he
cotitage other foding Ameriean eountries 0

against U anterests he o pecntnmended  that
constderation bey pnven to the elimination of 1

None of tho-e '>1 o Frdel, sueit as Ris brother
compiinion, i (-uu Cari, hove the sutne nesnee AP
tha msse o Mand intoroed poevple helieve thao disapte

Voaeeeicrate oo tull o the
pavernnoent.” ) : ’

Dutles and Doty Divestar Y
anproved the  peveomewdanion aond
ARRASSHLAUST chaie . against O
five vears. This §s the exelusive story o

anve of lﬂllu \\\’u!‘ greadiy
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‘Wax a Joke

Thought [t

A ciad, Youoeould knook
- o save svervhody
U thought he
they kept com
amd 1 orealized

teoden’t vou kil
Jdon't hnow how,
men around him,

Aoy 10 it'sin me to

[RTI A RSTRTE A |
with nil
und bodop't
Kitt o

taode

SOpeer o or dealouzy, |
pointed oo b and Kian
dain's s He o sd, Yo
x-\"" TR GRS T noed

anning oo 3w cloanug
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there - woery
coal whidh
L'.LML'J

deeidesd on pol-
wonld he easy
hi f(”\ll O

CRIRIRE

A0 pul poteoh PN
dreink. bosand, UoAre Vit
& to el ome? To o go down

nred Kill him
s alex sand,

siidd,

3t wonld changre
“Well, T don'’t
wan toodie

“They duin't tell me to do it
or nol 1o do it They said 161
L pln(uh‘nf but who
couhd guarantes 1l et out? !

A Mcothod Ready

she finally
Minmi .\'Nit'h

forens <aid
ta 45 1oy
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Jedmate
astro in 60

Slorind rave her two capsules
ldH of poizen powder. She was
old to sprinkle the pnwder in
astra’s cotfee,

1 guess the company (CIA)
Feapplied them. Frank sawd it was
ik company  operation.” )

“wehing  the  olive-drab  uni-
form that Castro had given her,

desipnating her a licutenant in
the  Revolutionary  Army, Ms,
Larenz flew baek to Havana on

Cobanan  Airlines. Relieving  she

fmight be searched at the awport,

she hud the eapsules in a jar of

cold cream in her purse. When
she  arrived  in Havana  she
checked  into a tourist  hotel,
changed Into her Fulelista uni-

form and went to the Hilton.
Cold-Cream  Caper

“The lobby was full of report-
ers and other people frying to
see Cagtro, but he wasn't thers,
Une of his atdes recognized me
and took me up to Fidel's suite.

Entering the two-room suite,
she saw that nothing had chang-
ed in her absence. The sitting
room was crowded with Castro’s

bearded, pistol-packing retain-
ers. The bedroom was littered
with papers, cigar butls and
guns.

she waited nervonsly in Caa-

tro's private room until he came’

in & few hours later. As soon as
he .smiled and hugged her, she
knew he didn’t suspect she had
visited the suite a few monthy
previously and stolen hig secrets,
And he certainly didn't suspect
she had come back to kil him,

Do Not _!)ixlurb

“He asked why T left him and
I said it was becaase | missed
my mother aml my home. He
started talking about Cuba and
the problems, the lack of money,
the. shortages. He talked a long
time. He said he was expecting
an important phone cdll, but he
took the receiver off the houk
and he shouted to the barbudos
(bearded onesy in the next
room: ‘No nmie moleste - (Don’t
bother me)’ :

“Finally he ordered food and
coffee sent up. When it came, he
fell asleep on the bed, in his
fatigues and with a cigar in his
mouth. T had no confidence left,
but' I knew thw ‘was the chance
to do it.

“I went into the bathroom and
opened the jar of cold cream. |
stuck my finger In it and the
whole thing came out like yuck.
I couldn’t find the capsules.
They had melteth
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; Wt s teai

coto L Wy den't vou kil

' suio b oden’t hnow how,

sien around him,

17 iUs in o me to

o 1( 1‘-m v, |

e sand, Y o
and, ' ned
cleaniiyg

Ry W
,w_ Wi

decided on pol.
wonld he easy
poreon an his food or
1 oeaid, What sre Vol
to teli ome? To po down
nmi :\vll im0
“Alex said
l'iﬂnr'y. 1 :4135«],
M ey l! [
T)wv didn’t tell me to do it
or not {o do it. They said if I
“went Il obe protected, but who
could guarantee 1'd wet out?”
A Methed Ready
Mrs, Lorens said she finally
e to ogo  to - Miami with
e for s omeeting with Flon-
‘siard he had a way to do

Jt would chanre
“Well, T don't

nt, who.

spent  three

She suid she
weeiig in a CIA “sate house” in

Moni, secing o one but Flori.
ni oand Rorke. “They kept talk-
; e into it They sard, ‘You

canodo it You're the only one
whe can doat” "

Asked if she now believes she
was brainwashed, she replied: *1
© She sudd they appenl-

wWilesy Mo,
ved to hor patriotizi and told her
shes Cseonld yret thousands,

snonrh to o retive,” if she sue-
S ‘i“ll.
When she finally agreed to ac-

coeot the assivnmment, she  said,

Aria Floors
Opera Singer

Jine 12 (UPl) —
Y 0 Giavanm reached for a
fioh note ot the Royal Opera
JHouse in London last night
and fell throurh the floor,

He =tuck theve. in the

l,un.lnn.

per-

cor; of singer Rupgero Rai-
mondi, trapped to his waist
and singing for dear life. Sir
Geraint - Fyvans and his other
co-performers,  still singing,
tagred and pulled. FEventual-

“Raimondi climbed out, un-

hurt but shaken with his word
bent into-a curve.

“They

were  magnificent,”
said cn(ic itilton Tims, who
was in the audience. “They

carrted on without letting the

incident upset  their  vocal
equilibriuns. :

DocId: 32423630

MO95s

B and Bl ||1

IS ORI

b ey abiavieed b e
roont was crowded with
bearded, pistol-packing
ers. lhe bedroom "was
with  papers, cigar butts
guns. . N

She waited nervously 1n (‘as-
tro’s private room until he came
in a few hours later. As soon as
ho smiled and hugged her, she
knew he didn’t suspect she had
visited the suite a few months
previously and stolen hiy secrets.
And bhe cerwainly didn’t suspect
she had come back to kiil him.

Do Not Disturd

“He asked why I left him and
satd it wax heeause 1 missed
my mother and my home, He
started talking about Cuba and
the problems, the lack of money,
the shortages. He talked a long

blg»-lx':
Cuastra's
retain-
]‘it'l(rrml
and

Vi

time. e said he was expecting
fan important phene call, but he
tonk the receiver off the hook

shouted to the barbudos
ones) in the next
moleste  {Duon't

i amd he

f (bearded
room: ‘No ne
bother me)’ )

“Finally he ordered food and
coffee sent up. W hvn it came, he
fell asleep on the' bed, Jn his
fatigues and with a cigar; in his
mouth. I had ne confidence, left,
but I knew this was the chame
to do it.

“I went Into the bdthrnom and
opened the jar of cold cream. I
stuck my finger In it and the
whole thing came out like yuck.
I ecouldn’t find the capsules.
They had melted.

“It was like an omen.

“l couldn’t just dump a glob
of cold ecream in his coffee, so |
shut the jar and went back to
the bedroom and I walched him

sleeping. Finally T lay dJdown on
the bed beside him.
“1 ‘thougrht. ‘To hell with it.

Let history take ils conrse)
“Stupid, Stupid”

Frank and Alex met me when 1
flow to Miami next morning.
They asked me whut happened
and I said the capsules melted.
Frank was very upset, He said,
‘Stupid, stupid, stupid. Why did
vou put them in the cold cream?’
I said, ‘Where else? It was the
only place ta think of where no
on2 would find them.””

Ms. Lorenz was not asked to
try again.

“Would vou have killed hm\ i?
the cumu](‘s hadn't melted ¥ the
interviewer asked. “No,” she
replied. “Probably not.”

Alex Rorke later disappeared
on a mystery flight to Nicara-
gua. Frank Fiorini, now known
as Frank Sturgis, continued to
perform odd jobs for the CIA
unti] his arrest in 1972 as one of
the Watergate burglars.

informed of Ms. Lorenz’ ac-
count of the assassination at-
tempt, he verified her story.

Soon after her murder mission
failed, the ClA recruited ‘Mafia
mobsters — including John
Roselli of Las Vegas, Sam Gian-
cana of Chicago and Santo Traf-
ficante of Tampa, Fla. — to kill
Castro. But they were no more
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successful thnn the sexy  Mata
Hari. :
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world fnformution, as dcclm- thing lm th;\t Myanem.v L A

ing to contirmi or deny the . poobubly not 5s° «m:‘lscenui‘
accounts. Vihen you xe"ect on it,. 1508

wa pafoer \iames 4

SACRAMENTU 'n,::) - ma whun At became obvxous that
Central  Lutolligerew * Aganey ﬂ\a"mvssion of 1,400 exlles
vebad o four underwortd’ was @ fallure, the mobster

! nsters for hmikhgmce u;ad
- in planning the iil-faled 19817
Bay of Pigs’ invasion®a Cuba,
Tt Sacramcnw Bee eaid o
day. : Lt
The CIA'S undervmrld in-
* formants, all former Havaca.
casino  besses,
$757.003 in Cuba whan they.
- fled Fidel Castre. There:ore -
they had a stake i em:ourag-
irg the Uaited Stutes, to unes

‘bad cburied T

boat returned to I lorida.

- "Walsh identified the.source .
'a! his.information as a former

employe of the CIA.. He did
not. identify ibe employe in

‘thid story, which tarried a Las

.\ egas, Mev., datoline, -

‘He quoted Lawrence R.
- Houston, Gescribed 68 the ClA

ouxclal hece\vlng tua under-
,’t s .

~
S

dertuke the invasioe ty ovar- . T "

throw - C:LSU'O the Bee report-
ed.

“'l‘he lnformahan t.ney sup—
plied to the CIA- supposedly .
pinpointed troop: and naval’
vessel positions,” Beo investi- "
gative reporter Denny Walsh .
wrote in the Sunday edition.

“More unportantly, per- -,
haps, the niobsters “also ‘1e- .
ported that many of the peo- .
ple of Havana- were msym=
pathetic' to Castro and, wculd
almost - certumly rise up o
support of a countes-pevolue
. tionary (oxce once it hadves-

tablished a beacmtead" .

walsh cortiiued. - u

In exchange for'thexc help;=s

the "hoodiumy had een yrome

ised they would’be allowed (0"~}
recover their burjed caclu uu-':l

lindered, Walaﬂ

Mg sald Rl :

{lielr owpy bost, ﬂv:xht; ond-CIA

man abowrd,; standing off the

bﬁn thord when'tho y of E
TvEdar st g'

&ad: e ishi et duleuin

e

“Thie Bee 1eponed l.hut Hous-

Teelated Story ‘Page AS

tom, retired gcneral counsel of.
_ &iill abive.

the CIA, said of the story:

1 do not recollect such a.

thing, but that doesn’t mean it
didn't happen. I won't deny it, .

but I don't remembes ‘uxy-.;v

“ne, 71, deseril:

not an hnp!am-ﬂs .dutﬁ&m .
g oy
The Bae sald tm- gi !.‘xe tbd
mohsters tnvoived " with’ tha
CIA in the Bay of l’mt ae.

lt said one 13 I?.L.ssa‘l m\ruc. . '-.
sy duilae
atn Peansyl 4

{'Ce northeas!

‘Pi\.ﬁ‘i} TNL Lﬂ ’&2, COL ‘) R

U *_'-A_,v_ A
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it '.@%A naﬂa f»Lmk
S L:x “x(Conlqued From P.q,(- Al g
' i Mafia boss who waa cone,
) ;,'i . cted: Just boforc his- hoolmp}
L (Ath qm CIA of conspiring tof
e "% obsthct Justico in iylng abput «
. ,: b 1957 Malla summit meet-
G lng at Apalac in, N.Y.
' , ,~. « % Thé ne\vspgrper said the oth-
il eX LTt er llvlng infdrmant {s- ggg;gg
% u’f‘:,,. \..“ Blsoknownm

S who was described ag
Cg.-f B oversoer and mnn.xucv ul
{ Mefia ganbling lntorcula 1

. & preastro™ Cuba. e’ Bee

) sdd he ia ‘reportedly- llvmg i,

‘Coral Gables; Fla.” '~

J(_ ‘Qhe other two Sers Jamg;
1 @mgf, identified as a fore
e i hijackor;: :1abor:
! papkateer -and garmient dis- .
f-trjet strongmbn, “and - Salva-

B, 1.;%8 Gtgnellof ddentified 83 !
W extor on’lﬁt and gam-'

7‘ J

‘»aﬁ 7

DocId:32423630

we“

e ?lumed and Granello wera |
A "*_Vlcthns geveral -years ngo ot
lated’ gangland ezecw .

n uom, Walsh wiols, ~ f" S
l;, ! Bere g vthé' account’ of
CIA-Malid™ Inttigia™ o8 - ‘de-

Jefibed by Walsh - froui“ his .

aumldentified . formcr CIA

" Fulgencld <Butista, -
alno. gambling flourished in
: th country under-the direu
“ Y ilon and controt of the U.S.'
{“organized crime ‘underworld.

71he Castre rovolution

1
. Lronted the mob ‘along with |
', ~Datista,’ end the Cuban  pre- ’
i ,mlhr Communlst governe |
; J»!eméat has ‘pever alowed the
tcmmpﬂon of mob pcuvwc l

-~

!hdre".‘..-f ':A- g}
A R
I
~.‘\v o
- .
1 "\!:L. # ‘ )
o "‘ 5. B
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e of . ths“ forimor.. Cuban',' .

[

b B s e s

e

The Iour 2 former casino, :

gses “made periodic re-
pmts o the CIA until just
" before the ebortive. Bny of .

,qugs favasion, -

sYBetween $45, 000
:m’) 000 was paid- by the. fou.r
Hgangsters g in(ormuntﬂ *’in
<. Guba for the informatiolf? <.
= “The taoney came, at least
_fnpat, from a $750,000 cact® *
B Vwrapped ln - oilcloth and bur-
" ied in the pround by Uranollg-s
and Loving just befor. thelr -

", hasty departure from Cuba

during the turbulent days o!'
tha Castro takeover.
¢« ®}t was the rest of tlus
‘money that Granello, Levine, -
Bufalino and Plumeri were
assurcd they would be agble to .-
recover unhindered if the Cas-
tre govérnment was foppled., .
* %They managed to got woid »
' “to ‘hoodlutns inside’ Cuba ‘who
"knpw the whercabouts of the
mdney {o. start buying stra-
tegic Information. Other Cu-
. ban associales of the four

the island from  Florida on
intelll;'Cnce-guthelmg sorties.”
Earier- published. - rcports
"bave said that in preparation
" for the-Bay of Pigs invasion, -
CIA Director Allen Dulles ro-
“lied heavily on reports which
‘stressed the unpopularity of
“ the' Castre regime and the
expectation, never realized, of
~ massive rebellion at the time
" of a strike. L

‘gangsicrs were dispatched to ¥
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Marie Lorenz says sho was told that maps she took from Caitre’s headquarters were factor in locating and

photographing missile sites
to Soviet Union [right).

Zapata, & vast swamp that
Ao convert o rice fielde, As
beft Havana with his usual
entuaarnge, Marie received orders Lo re-
tiin ta the Cubun expital immediately.
She bonrvded w ovegular Cubana Airlioes
flache, posing wy an Amerlean tourist
and enrrying hee Castro uniform and &
foaded revolver in her overnight bag.

She arvived in Havans a few hours
a’ter Custeo Jeft town, Americans were
still weleone there an thuse days, and
Cuban coastums officery seldom searched
tour.sts' lupeage. .

“ihire was nhe trouble at the ale-
port,” Marie <odo P checked into a
aleary hittie hotel in duwntown Havins,
changed inte my Heatenanls umiform
aml went diveet te the Havana Hilten,
By tme time, Cacelro hul & home on
the watebaete of Havana, Casa Cojimae,
but L was niore canvenient for him lo
keep his paparent the Hilton, .

“Ha bed Suite 2404 nead the weljoein.
the eutes, b ohad the hey o 2404,
Nobwdy recopized e when | cime
fate -the hotel 1 had ehanped v bair
atvie and nuele iy complevion d;n;i."r
thaa 1t is natueadly. And b owaore durk
gluases Fhew 4Casteo’s peopley alld
watie el gin e, even ot night,

e gt
100n ny he

SUA T wf people were leitering in
the oo berdtodus wnd eveeythang. 1
Just 4 orignt througin Passing Lhe
denk wae the nuen terge Wit hwothered

o becnise the sl el < hew e,
Thad o cmenssed R Gihber Beteetive
Specal clpped o the ansude of oy
wais banl Nobady srened 1o notwce
me. I owalked fa the elevatura and went
up ko the Mih oo,

Saw Her Opportunity

UNobwedy  was areomd . When Fidel
Yeft, they afl left wirn o hin body-
Kuwrda, hiv wdvieers, whatever, When |
hat Joved there, | owas eithey sl wlone
atd evercthing v dewd qunt, or else
Fidel wis there and thae was a lot of
Reite gind cigar simohe,

“Lountoehed the doar o Suile 20K,
the deor

arnt fncde wrd Jdonbhe focked
Pehic e 8 felt pretty confulent Y-
rrass §oiucw Fibl wie st Cienaega Jde

Zupnta. Whoo he def the sinte, no one
was to gran I e were bhe ordegs,

YA wsaal, the st owas dittered
with papers amd toe Oling calonet was
vpen, bovouldu’t grab evervthing, 1 touk
sy much a5 b ocould wmd stuffed papera

. std mnps dnta my uniform pockels and

50938, PerTdr3annes i

rh, wend wr  hotel,

changed into a dress and enught the
neat flight to Miami.

“Frank met me st the airport and [

wave him all the papers. T never knew
exartly what infornmtion they vontnin-

el | was told the stuff was Ko, it

wus funbastic, ‘the United Stalen KG¥-
ernment {3 very happy.' **

Anng the papers were topograph-
lewd mnps of Cubn oa which  several
sections of  andevelaped  dand,  nade,
away frow any populution center, - had
been manked with huudodrawn eireles,
The maps also had handwritten nota.
tistiy that Marie conbin'l read -beeguse
“they were in s foreign Inngoage -
Crech, | ihink” -

Her Find Was Valuable

Thive years Iater, another
geaca mgent told her the maps
“the original  proundwork  plans”
Saviet missils sites. The circled  prens
wera the spets where Soviet miwale
bases were built in |t setting  olf
thy hislerie showdown Between Pres
dent Kennedy nnd Premier Khrashebey,

From infermation  s«upplicd by
srents anside Cuba and Caban vefugers,
snd from wevial phatos stapped froo
U mpy planes, the €74 way able to
pinpaint wlt the weeale lases [
Pdand, But Marie belivvea foo sala e
sien to Castro’s Lur pove the Gl gt
first ahding of what the Wagonng wrere
plotting, She alsa’ beheves Castrn nga.
peeted £ho was the burgha whe <aipie)
his seevets, (Thie CTA has declined 1o
comment on Murie's involvement. )

To Marveh 1960, soon after she

intelli-
were

for

i

had

completed  this dangerous  wenrnment,
Marie received a wyvsterious telogoam
from Havana, Deliversd (o hor Lonch
er's apattment ab 3L W, Kuh St
faid, CCALL URG0T iCnctre’s procae
mumber)  LATE AT NIGHT. 118
VERY IMPORTANT

U wase wmigned “Yaner™ Dreating
Eapt. Jesus Yunezr Pelletwr, one of

Castro's closest aides. Manie's first b

wits to ignore the message, bt

Iy overcnme  convmoyn
Withoot suentioning  the teleiem 1o

Cher brother, she  Jefl (e upurtinent
nround midoight to phaose o vl
to Hava from a phone I b ooy
cuiner,

A she stopped into the xmadl veoty
bula between the outer and $aner front
docts to the apsetment how e, twe o
krabhed ke, One of them was Ve,

P"_“; Ehedl (had ‘gun.!," Matie gecathod

TY WS voiney dn fuba .

el

ol

o
the

[sbave). Under pressure from U.S., Khrushchuv ordered missiles removed and shipped back

Coba. Yianez «aud w plane was watting
at Wllewsdd Arrposis They b e 6 the
face and tried to drag me out to & car.

A prrson who Nived an the bouding

spened the doar aand saw e seremens

i fiphting, ‘Thiv person ran down
townnl Riversde Dieive. The interiug
tion distracted the Cubins emoagh so

that 1 hroke loose and ran | bheard ane
of them voll, *Sheot' Shont! " hut
duln't. Ui np o fhodaay ol 70
A cap there,

UThe Cubane tock off My RTINS
all Bloady, Thunk tod “ar B op He
Lok mio o the [N B B PU R NS
detrctives awn o0t Sty oty
Lropase annd Teae T ognbd iboan wd o Yoag oo
wis and bopave thern o e of g
West il hotel wanre o astro peaple

¢

stayed when 1oy were fn New Yok
SChe deteeteves warr dhere and found
Yancs, e they coaldn’t aiiest hon
st e e b diplomiatic innmonity .

e bal a dbomatie povssport say i e
sanowalh the gaoee mineters uftiee
Pl tobd dom "o et on us plave woi

B 40 Ui

Wi YVaner  acturned  te
withest [RRTEE S AVERNY Y B A
New Vank eops enuldnt b, ded

Tetan 9 1t o,
Discussed Killing Castro
Nehoed F she aned ooy
Finin Vi bl
hilling tastio,  Muyie
Weoadl el We ware
Laa during one ol his
ket to Hy wover
right vn tap of him,
“We had the o, the phane, T waa

membn gy

Y ever e eld

topheds “Nuie
Bt

We
diop 1

ot fe
apevches,
winel

W

geg te pe mloage liat el run, W
were gl sets bul b wis dalled e
Somebady ctepped g That’s  afl )
taw,”

Mutie suid fwo o Araerican mgprents
went e b 1o aeew cste Caeign

shortly befere the Baa ol Pl inew
Moty

Lot then st Jittle white hosi-a
Weogented an ane Caran colony
Mo otlank 1 “nin s
We wouhd e ML b
Lo, We'd vent n hansie wnd move on
Cvway, b was st

Ml ter

whay plave fon

o wd oar oun Ling s

o thes et vend heasy rbout
PERITCRYIITIY B ST TTT TYIYR
TThe twee Ameneans wint dng bt

ooy dubit et eot. They porew heands,
osed Dike dre volidiers, |
Yorame ey g bes I Ldbag

Rennd -

\}‘ »
R

e

SO
e o
: ~~

Mavie cand sbe nde e gt
trages o Cabe delevering wuee nnd sup-
Pt owhtid s tia gaerniliae She
worhed won ] et At Hoohee,
Both of whom wers conteat cqinds sos
of the V1A noeamng ey were el
Bated on vy federad payrall

s ety e contiact,  che ta-
s, Sathing ax o oput dvan oen
et You et say bette e thos
For e Grond 0 e r ety 1 dab, g
Hndle the anenov ced o 0 Wy wae
v what v e
‘Eduarde’ Suppiicd Cosh

When b was wechol at aone
fivin a0 b4 pan wbe Lhew only ae
Vdoardo, He wonhd ot ¥Frainh el
e fran Bime o tinn wtl ok toofye
Houae ™ in Mo

EAuande was feauge on Ehing ™
Airia sand, "Moo we went e pick e
fhy monc,, Fooaiod an the ool 4 osaw
Bie when Lo opened the dowy o this
Bithe shite house weeed

Years Dader, whhe vendinge abont the
Watergats brewd o, Macie caw n news.
paper phiota ot furmer E A wan )
Howaed Mot e tmosc e s 100 -
nered Bt as the e SFRduarde
Sl aban recos need 0 et of Saee
s, wham <he did Livewn as baann
Frorms.

Thar cowas cne of e Gve barpdne
vl i Detnes vty L Cennut-
teoe henbnnaters at Wit epate
Comnplev o e ot o af e
Tive St Bersand Harker, Flope oo

Rolando  Muatuoz and e W
MeCorl, then  secmny bt fnr ghe
Nivan perlechion canspangen et e

were felmer CEA caploy s,
Habor sond SMartonn -
Bt active o qaepat aton .
S P Laediog
Outen wage
Witergate
to Stargas, Barhes
court tealinony ns
CLA contiele”

Hruegis returned b Wb e
wonh, nearly Uiee vearo atier las
rest theae, to testif, g ceerel srgff
resene ol e Bovl oo, Coneoe < on
o TV N natie s e went o s
festimony, bt ofh e sind b
Wi asked nhout CEA wperabions s ange.
v frem domeslie syt peditoend
nnttders

S, hed
I
Lire
P hoe
St b Gfined
sud  Marbiner  dn
Usome of oy 6l

[T IS
Hore,
. mastesmnnd of

LTRSS HY

Hoowa

Sl

(lomorenws  Frank  Fiorine Stargrs,
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“hd of a series . g ’

¢ The Central Intellizepee Ayen.
(‘\1 onve dnvestipited Fidil © astro,

Yedlering Margot Fantevh au«{ ac-
tors John Waynp and Frrol Flynn

in connection awith & b:/ﬁrrc invi-

wion of Panamiy 3
v Fhe cotarful vadt of this
conspira ¥ ncludad |nru] Anw:um\
adbentureas, tne of whoan wive worling
for the 7o, William Mogeah and’ Alex
Harke, both formbe 1080 Army Ygra-
fraapers, \»'nr on ‘opposite v!cjs uf  jhe
Prpranen plat Amld l‘lnn\ Stutyis, a e
nigr Marnine Beoder) was in thie middle
‘\lenn barn Fiank  Fioring, \\;-.i A

OIMIC-OpeTa

gun sunaer ahd troop-tramer for Cadleo,
Then he beeame ~ecurity and jntellipfhce
ehpef of the Cuban Air }'orce‘ mean. ‘(nlr
ut!vm;: ax a seeret agent of the CEAA

Moryan was a {ievlance n-ruyn;}nr
dre intprested in money tan polilics.
A native of Toledo, UDhio, §e weng to
Caba in 1953 and became seepnd in-pw-
mundufG.m independent tebel armg m
thd Fscumbray Mountuins, | This pon-
Cvatinunist fopes helped Casty’s gpuerril.
fng sverghrow the Hatisia u(ulur*llip
argl Castho made Norgan s idajor, high-
\{ rank fn the revolutionary drmy,

§'Fhe upset vickory wever Hatislu, and
the spoils that wept with b, encouraged
Moryun e-- consider extending the revolu-
ton 1o ather Latin fnwds. A few weeks
atter i Coastio takeover in Havana,
Moryan galled at Capt. Frank. Fiorim's
witice o Colan A Foree headquarters.
Refused second spot

“Mager Margan spoke te me clmfu[c n-
tially " Storgis tokd The News. “He saud
he was prepacinye anoinvasion of Paneos
aud the Canad Zone, He wanted me 1o be
secundaa command of the expeditios, |
tald hinv | waa interested, but not in a
leadorship positing.

S1osand, ‘Bill; you've got to be craz
The Amterivan goyeraments got a mili-

tary furee there. You're \\ﬂ“nr [T
apainsl voor own coundiy T e anid,
'Wv‘lll,- the N0 wever ofad urnlhnd){ for
me. .

L The American mili\:u’y strength i the

Taval Face wi that timee an 19058 Lotaded
shont Lect ven, compared (o 63000 in
Werkd Warl M Morgan figored .
prive mtnel daa few hundved Cubaens,?

rosr b Dby Panamanian Jetlists ptang
sl ther dvorders, would be sl

he vital eanal

voensphrntere

planned to over.
throw the Papamaman goverement and
yprab the Canal fop pupaganda and

extortion reasons,” Stirpis sand.

CThey were gomds 1o send & Sship,
Toastedl with vxplosivel, throued the canal
locks, They were jgoine 1o blow bp and
sink b ship ~mu4~\\l_t-w aear the Jocks,
s that the

pest b aoth directions

"Moo funnd Yt wonbd tie up the
cuttind YOF at learst twes months, He we ol
set 1o gro He bl H;« e, pruns, shipy

planes viervihing,

Showed planes, named names
) C1overtacted v

. Aoreniean’ Fmbgeosy
in Havi

arct nebiled the (01} avent
v churger 1ot Uads Nichols (b rieh-on
Nichols, wir attache st the enthisa b te
the sur base aed showsd dam the camon
Alared planes et were (o be e dor
the tes s, and 1 onsned il the people
Mhu we e an

whvodan the vons prraey,
sepatedby o baded
Moarper For superstar of London'
et oo Bt wnd e conimander of 1h -
Ordor ol e Mot b Fanpoe (1he eqiva
tent of bonchihoud) | gnid her vy
eratie doedead, i(u:»u-. Arans, fogmer
Pavamaaman sanbaepedor e Bt and
son of o fonaee pietident of Panar o,

Praaane Moo wnd ber husband werse
in uba st B tune Now an Hulan M
hewl of dhoe Paunandoinn
mvement They slegonally conferied with
anat wenfaerpec whepe he was
ity s onomanser,

Avccording tooanielhigence
v ior was toe ke ploe
wat vl thae Uinided?
da v pegrchead o
Pamumamans wouhid}
Pewa vonst of Paaiga A second Toree of
Patomanans wonid avshe indand frem
the Pacilie const, Dhen the o iny oy
rimy wentid sadh an from Caba,

Poliee amd Natvonal Gun-
to be aity hed

[N

I TS

reparts, the
whnle
States sned €
of Canane wd
vl s tie Tarh

N

1 pnste were

ol higde o et (R TTTR R TIN
Bookdi5ed3a830 |\ Page 1400 )

3 {

Han Canald

sarg

Teame mihere vn the

sARED o Lhe
;‘ln:r lersbiaod then resumed the

it o hic fuply
a4t capture or oal least sabotage:

Senmri Clicl
she wax

Cuy,
A.xmm\
U weda by

wnles gygnt Ing
(I,.m.wr'rl amd =hip H‘Nn wouthl b o - [

L eoliage \
the Ny Dty

Hit
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s i 0 wers
Bt ot sieme
el v o
Table

ISHONEC,
St

s T

g e
femT] i
v d
@

r:\
B gt
o
-
f”:
S
@

- crd.cocdivm.

[ S

\___‘.—...._LHJJ-_.A-.

'In Panama, part of the invasion Oenmp quichly sired.

1

'

m.m!\ on the anal Zore and ||¢\i£ n
[wrmma Uity to keep Panamanan police
an U2 treopa accupied. t

But Franh's vepoity to the CIA ;on~
videsdh auffrerent wilvanee wariimg.

Custro teft Cuba on April H. 'l‘pc
Arits and hic wife [few to Pawama pnd
uul- i the 12 ool motor Taunch Nala '{or
70 o duy, sayimg they were gomng ﬁvh—
i Five tongh loosing men um.uu -

ek them, . ’(
Cuche of arms !

‘They repoartedly
spott where s cache of armis
wulenitie e1fles, revelvers, pachine ggps,
gerenseles and anoaanilien i wale rptg:f

it beeit dropped intthe
piles antside the PAna-
. The shoop Bost
hod been standoge by for tthe
deep I retnievesd the RRUNTINL)
from b water and Jater tansferred
them L the Naba, . , B
The “fisheemen” whoind the Nala
Pacifie coast, sgear
wtnd buried the pups §oml
beach, Bame

sCmi-

contaiers
Pavific flevan,
eRLranee

e

Suanta Clisvn,

On Aprih 1K after receiving a, ClA
Lreport that sn anvazeon ship bad sadled

-«llum the Cubiar port of Hitabano part
Uaf
V Villas

Motgan’e military
frovineed, the

et atdered
the news on 1he
the Nanta Chara

distiact in Yas
Pananconan  gov-
Anans” srrest. He hieaind
Vobi's raddia, retarned to
e wod went inte hid-
tutich, 1
Petore dawne next day, the Nola ship-

pradunte the Paniinte Canal with outy the

skiopper and
went to the

Dine Murgot aboagd. She
heane of her sister-in-lvw,
Arias. A Tew hourd later,
wrpeated After 21 bours kn juil,

the proma babenna wie haoted lick Lo

thitin Meanwbale, Aroa hiod taben vef.
v in the Braziluon Embasay in Panama
e was Liter wllowed to ]l'l\\h’ the

found thd arms
Nants Ulars. A
eowar disnversd e &
an Awmerean Diend of

Natwenal puardsmen

A oan the heach st
ohed ey g
cowned

Late Foidov nmgebt, Apeid 24, w.Cubiaa
Bip Landed b Pavite Cojopude on
the Cacthbwan const of  Paaama ahont

$ northeast of the capitud, §n it
Armed Cubanus wnd Funa-
andoi Mo g e,

Spearhead blunted

Thise of the men drawned fn the suff

thie 1,

a1y toed o beieh the boat, The pest
weer quickly captured by Pangong's Na-
toaad Guands Three "o Colag® ships
tiel LDt the Cabin ot of Cienfuegus
ot woo stk the nen igvanon
[ ahanl o0 men, miedly Cubias

Wi Foight winder Magun, When
) vened that the speacheul
b faibent Lo penetoate Paneng he ond!-
el the anvasten s onlered the thee
20 L ERTY TIPS YFPENG ISP N TR R

Mewnn b, Pann
filine
Moggar,

nien affieer< als

Vi Jhe anteresting
ontehanh cataimng a
Pee B oared an the twoeproenge
mage ol Pannma, o thle
wind geveval ferter, whieh s
Mt hatities sand poosced Mg pdt's i
vebvesaent in the piot
Phere

wasonbiooa Jetter from Gl
ste dolin Wanvie Signed "Da b e 6
toted that Avian bl e eived 3500 B0
Pooan Woana s uvennt befween Nooo B
b e Apasi o 1oy
|'||-| vevesl by
Wiasne

Vineriean o oals,
selarned O Le wed Asn e
ooy cpartingy L i

ne e htees St b

wstled directly {o a,

ced Ay A purstronper wnd ne

cateslie boge Jetl heinal by

7
Phota by Ruverio Caparrys

.

he Buew nothing sbout the Unasa plog,

Eriol Fivnn alwo was axhed about his
v friendship with Arias, They had been
need lum.llwr in Cuba, where Flynn was
makﬁm{ B movie ||.|u~|| on the Castre
revalutivn. The sereen caashbuckler said
Ar wruted o hire Flion’s vaeht, the
vecan-poing Zaca, for s (g o Pavama,
Suspecting what he had in mind, Fivo
refused,

Some CIA speats believe Morpean
would nut huve nlhmp(ul the fannma
invesion without Castie’s censent. Dot
Fudel insivted: ) had nothing to de with
it

When the apeurbed force aplached
arhore on a Sun Bine bndian rescevs
the CLA had s man st the sevne. e was
Alesander Rarle Jr Journnl-
ist, photigrapher wud intetigence agent.

e foveianee

Double doublecross

Alex serve

Sou of 8 New York ple

War L In 2,
Hithngsley,
Sherman

cralist in World
marcivd wetvess Jaoqueline
daughter of Stodl, Clah owner
Riltingsley .

Frank Nel=an, an Amenican businees.
oan o Coloy, was v olved with Sturgs,
Morgan aod Norke o vaoous plotx, in-
cluding 8 double deoblecros« Nelson,
who pew Bves n” New Yook anid has just
tini-hed writing & bool entitted "For »
Milbon Daedban <, tohd The News:

“Usntaurted The connter-revalotion

Compminst Catlre i 1909 heegnse b arrest.

ed nocloge frieml of nune. | wenl to see
Frank uvegis o Havaoa and a-hed if
Lhn re wra wnything he could do to get
my frivnd out of jal. He -ent me to
Mnrn.m Wl wi t Castro,
tul Morgan wasn't anlerested in aay-
thing Lot money,

p Fened eut that Castrn was o to
invasle the Domintean Hepuebhe, o )
went there amt told Tronithe (fhomimesn
dictator Natael Trogitiod et the inva
mton plans 1 osand b shoutd beat Coeten
te the panch amd dnvsfe Cola, with
Marpan's he'p

1 oteld Teajillo, 8 think you enn b
AMarpan for a el dotlioe Tat hing
Eohes ba nraey bavk b Gee moaniens ood

\'N Foae

eorablok w base. Then von vome n wiih
vour orme aned 1o fea alays Caslbre e
finshed ™

TrupHe approved the nsdfeon dolliar
deal and put up the cashode et 0 st
e, Nelwon sand he paid Mo an Saoi i
down, ploe $EOOUGE Tor eapenses ™ The
remiing $HE0.000 wis to b parnd whos
the invicang of Cuboa began,
details of

Sturgis sopn fewrned the
this pew plol and aeformed the 03
When the ety padbed Slargie ol of
Cuba g the e of B G st
Rovke in b find oul what was happer
iny
Decoynd by Ruul s wife

Neleootr e o, ool betwaen
Raurg b anned \luy;um ieatbor Bothe nr
pived ae v, be phned Mogean’s
heme A wormnn atovered, dontaed
ernelf s “Mes Moo and Gl

Whea he g
Wi w b

Vilma o,

Hathe to toie on oies,
thege, e wia wrrosiod, The
arswered  the phoose was
Bonned Custen’s wile,

By tins tome, Moo bad told Fiaed
ahont the jnvasion Withoul men
tionos,e the million sund he
hael pretended to o along with Frapdtn
i3 srader Laoant oo Vi

fn nud Aupu-r, Morpan sent oan e
gent pedie messups Lo the chiel of i
prsrean anlitay antellgence He sanl by
hand weremd Tonednd, nn the sonth const
af b, we an by asion boachhead
Wiien w plencihoed of Pramncin soblen

L N R

phot
dellvrs, “he

Cthey e the e

T turned

' /r i Eos 0 .’i"'l' "/
Vs reliey

SLELLVS O
VLIC GUA

it was surrounded by 1000 Unbiun troege
ted by Fidel Castro himself.

The Powinieans were ypncedod belore
TV vamesas on their wny te mil Caxtrs
denounctd Truplle sod pnaised Morpan
a3 a hebs. Less than two sears later,
Mo was execnted by g Casdreo Tiring
pouead for o less prafitable gphot,

What bevivne of fhe S s not
hoown, Newther Margan's Cahan wile bor
ez Ameswan fanaly A vent wf
s Nor b Cacetro,

T A anon A the Trudillo mvasion ol
fapaed, Alex Hethe was aelenced from
il and depnrted fram Coba, But be

Prse aw

tarned many trees b e wnd nea For
thense clandestine i he uael v twin
engane Heeeharaft plise, a B hombey

and g 36 fool speedboat, the Vidyvow HIEL
Sturgis aceomprnsed hin of maty tay s
terions nissions. -
Assassing fuiled

On one acension, Rorke veportediy
fanded ro execution spred that teed bt
faded to hill Castro, Foaily oo §and, the
Violynn I wius detinned e che Bahoonas
when oo stopped to cefuel on w yun be-
tween the U8 and Cuba, Botsh sncelh
genee wpemds questioned Rorke wnd ihe
17 Cuban raiders who were wah
Rorke told them the CIA bl financed
many 1ripe of the Violynn 1 oand “the
Frited Stwtes puvornmeal, throayl the
Central  Intelhprence Apenov, hoal o adds
vanee knowledpe ol these tiges

Furmre CIA ageats tobd The Nowa
this statement wa- {rue.

Chn Apead 250 twed, Borhe aied thiee
other €A rontract avents Hew over
Havana in the Deecheonst amd tried o

Busenh two ol refaeries, The Tomba gusse
ed their turgets and ennsed hitthe b
ape.

Five monthe iater, Kacke went v his
Tast mission The 56y ear ohd cadontieer
and s piatner, Geaffeey Sullivan, 280 af

Wategbury, Cuona, tookh oif From 1
Fauderdnle, Flasn a reated fwin enpine
Beevheraft nn Sept 20, 1osd Vayy g

Bana aeecrpruanied them.

Henke god Sallivan Oled g {hkht plan
cbeabing they ween lowd foe
s, wihiere they plyaacd 1o it an wir
frenght service They mde e fuel
slope -~ At Cozoned Idund off Mecivo's
Yucwlan Pevivsuia und al Behi o) Bripish
Hondurss, When they feft Bobie, the
phistee disagepe are o

That nght, Starges recened w report
hat the plene was overdiee in N aragos.
Frienk mmedistely cailed the command-
evuf paval intelligenee in Moo, An e
i stk wiee leuoched by the Navy,

Nrone

Const Ginmid aod Ao Foree A povate
seaech prrty was erpsnieed  bater by
Rothe's  Maenni fuwyer  wied persongd
foend, Flle Rulwn $ae ne e of the
meesing Vinrcnaoes or therr plane was
CAXIGEETIT TR -
Forced onto boat

Seme phvestiyators hobeae the plane
was sabotiged Dy Caaten wgents, Frooky

\'lwn e anothber thisny

CWhen ) stepped oo efued kg N
ey Fueld soan diete, ve ped e to un
Areriean cotaercng ot Flovd Park
of AL Tena Mes el they wese
Beaded tor e, adpa toapstad of the

e

Republor of Woonmaraey They aes of oy
the direction of begnecwealpa, bl they
never gl Hieers

TResernt e N Bt e Paa, neceaad

AT ST .
nlo B Namer e vawaenin, e e
senption ol Henoe aned Satlh g
forerd e boanl w Uabain b g
that had palloa inte ahore o0 Homdurns
two weeks varhier with ot
Ve fesiiors boat 1ol nonn diat iy wftee
“Hie twe VmefiGie s were putoon dasd
ornese e wove adeed Boerke

nocenph NIRNTY

W
Nk

[RETSRTIIN

Nudbev g, Thaen Heser renehed gl
Inveshipatens e et s
Trove Cabuans who bt D oooad woth 15

wers il weth them
fat o
bt hy
e o
LI BT RS TRRTEN PR

cFulavan Wb ge

noed
Foogsports pooenved
N, cne oal 1t e

M i,

SIRTTII
St deebty
ted to the

atay

TSRS SR ANTRN ERTRYN |

Eimeledd Sont s
“Mobina wae

menthu aftee he

sk Rallveaon g 1000

oenoan
Bosippeare b van b
Vraed

YT

Veoen i,

fond Hle Tolovos Maling oy bave
Pegved the Ve Lo dasod sranewha e
e e heras, swhees They were ool o

ek Wit o

fo fwalon a, enle wies Riduoged
Yho
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: COCRIETS CF :
. - N -~ *
“t wns a spy,” Frank Sturpis  the Watergaze drama, Sturgis 1s 8 regl. LYl b4 & ; i X
admits, ) Hfe James Bond whose exploite yiva! uhjh @a‘ﬂs : ' o
“I was involved in assasginn. those of any fictional »py. [eterview i at Gy
tion plots and conspiragies to over. the olfice of his Miami dawyer, Eiiy 0 security unit that handled P
: throw  seévernl fureign Kovern- R“b"‘; "fd 8t other pisces in New York  yon cacret reports from Alled iatelli- . R S
B ments includin;{ Cuby Pannm:u, and Florida, he candidly revealed many kence agents all over Europe, This wase - .
i e, R PO . details of his colorful career as w war  his introduction to the dark wurld of .
! (.-U;dl.’ul.lld.. .the Dominican Lepub- hero, secrets-atealer, gun-runace. guer.  cspionage and intrigue. r . "
I’ lic and Ha_!ll. nbia fighter and professionai plotter, In Berlin during the chilliest part of .i - . A\
: ' “1 smuggled prms and men into Cuba. the.cold war, he met his fiest real spy. vt S ’
- — fur Castro and against Castro. 1 broke Change%fho subject . She was & Leautiful actress who also was - v b : )
! into the intclligence filey of the Culan  Asked it he had alse “een an aisa: an agent of Hsganah, the secret arnvy . ‘ s PR
Army and Air Force. I stole and photo- ar. he politely ‘chanced the sibpes  formed to defend the new state of [sracl. e f w s 2
— graphed hundreds of seeret documents, Sonse things he will net talk sbout. When he returned to civilian life, ! B
“That's what spies do A stocky, iron-jawed man who Joeks  Frank became g Haganah courjer — per- . A
“1 also broke into ‘n.rci;:u consulates  ™Much yourger than hir 50 years, he was hups the enly Romua Cathoiie in this # .
and business offices in Cuba, far the pur- born Frank Angelo Fiorini in Norfoli, o group. In the 1950y, he went ts Miami to ¥ "
pose of obtsining information and inte ¥4 lle joined the U.S Marine Curps at visit an unele who had marricd a Cuban - : ¢ -
2 importesport office in Corwcas, N7 36370 O0 World War [l wil fuught  cxie. Mer family mas cloee to Cartos ? *
Venezucla, that was s front for th; lhr_qu::h the Pacific with the famed a an, the Cubtan president aho Was Quit- ' e .
RGH (Soviet Seciet Seeviee) ¢ Railer Battalion. Afler the war, he so1h.  ed in 1952 by a military coup led Ly :
Sturzis was a hired operative of the ¢4 it the Air Force, Avmy and Nuvy Fulgencio Patista. Frank met Prio and
i Centeal Tateilizence Ageney for ab least Reserve. uther wealthy Cubans whose Miami man. ' B
! a decade. Maybe he atill is, theugh his e ad the perfect training fuy p se. 5003 were Bolbeds of ariiLatista i .
. jovec was blown forever by the notoriety 7ol ukent. The Marine Torps ta- bt hun frlgueafiome of them supplied financial ‘ ' '
; he received as a Watcrgate burglar, He  dudo, haife-fighting snd jongle o foon STt por 2 flery yourg rewl, Fidel
constructed and controlled an espivnags  {echniques, The Air Fosce s - hinr pe Lantro, who wus then tiving in Meico,
network in Cuba that is still functioning (1 # plane and the Nuvy Reserve rgong ( Ir 1937, Prio sked Fraok to "o ta
: despite frantic efforts by Castro security  Bime o handle small, fast ships., Fobn, soin ¢ astrw's army sod Lotome .
i forces and the KGH 1o festroy 1. The Army cumpleted thes ¢ cation, AROW what he's doing” Frank septed ek
: {Conticued on rire 141 b it f

B 50

55 Dugi:dv:‘|jaﬁ‘:m!gu bi(Bnhge;n]_Qhunnr_ A hitch in Ceraany, he o« oy o
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Fronk Sturgis in Cubs: "I sfels an photographed hundreds of secret ‘#ocumunh."

(Continued from page 3) 3
the assignment, lle flrw to Havans _n;;d
sith the help of n Cuban prieaf, he
quickly ducated Cactrio’s camp In “(he
Sirtra Maestis Mountrine sad volune
teered his seevices, N
“Fidel remenibered me,” he sald, “We
coubd understund such other. | apoke Jtal.
fon, which fs simiiar to Spanish, and he
spoke scie Fnglish, | offered to help
train his troeps, but he seid, "Frank, what
I newd is guns."J)

So Frauk beegme a gun runner. With
money sapplicd by the Castro unders
groumd in Floruls, he putchascd thon-
12nd  of tifles whd other weapong from
Intqruations! Asqnament Carp. (Inler-
aruyco} of .n\!m;v‘hrhi;-, Va., the weurld's
fargest deuter in“:;-nplus arma. He thea
set “up nn elaborate bost-sra-air athug-
gling network fu ygel the guvs and
ammunition inte Cuba, ©

He Became Triple Agent

After several months x3 a double
agent, working for Poooamd Casten,
Frank becatae w Ttiple agent, Tiris time,
he was tvcruited fon the wume of intelli.
Kenee byoa mapa denprue seout, Sark K
Waoolam, the Staee ih tingnt official
thea in gy of the Consulute in
Nehitiarn de Caba,

We nntal tue Cave Grands Hotel fn
Suntiag,” Frani 1e U Waatam knew
At Loy wnd amhal 1o doinge, e
rpprouched me gr el roduced
uy. W Lot v g siher mertings gad
he eiecnwied wy patrinte sl ga forth,
Lagreod to wors wath b .

TLatve, when fhe revalution was oy r,
Doreceived apdegsta g o Havang, \\'«1"
Tane vebd nee who e tan the Amefi.
can Pty e iy sew contacts,
Franl. suuy, RN drent, une of
wheot Wy the eqnlos 'y wilttnry  ul.
thene ’

stan

Wete

Castro amrdiate v placed bl prost
tratal wfhees m comand of  he
Calian by aervices, Migie 'eidrg
Phas Lune, nocloe friend of Frisk’s, be-
came comteandey in chieel of (e Adr

Force amd e hrother, Mareos fhg
Lasne, becaine nspector guneial of (hat
service .

Clelpet the Dias Lans Leathe s
Fevrpaniiy the Avr Fores and Heey miade

“hiem Uieir recueity and snteiligence chief,

50955

He alse becamme the officer in charge of
inapecting  wml Aupervining [ all “ubgn
gambling caxinos, which were wwned and
apriated by American mobslers,

Frangk said his €14 advisers Taekge

; A advisers ek
i T R b KTy T B

A bit player in the Watergate dreiia,
i Sturgis was g rclal-life James Bond when
lie did iiis big jobs for the CIA

'
Sturgis and his 74 contacts devised twao
alternnte pluts, Ine was to executs Cas-
tro in the second floor cunferencs room

prestlential patace, in with Fidel, T re.
cruited cveryons | conhl, Americans and
Cubrns, to be undereover ngepiat’

Bax GCorman Gunzales, o Miami busf-
nessnan who took part in clonk-and-dag-
f" eperations agamnst both Hutisls amd

‘astro, has kuown and  worked with

other officers would not arrive st exactly
the sume time, it might be more prach.
Sturgis for many years. He savs Sturgis  cqf g0 wauit until they were all ansembled
fwas a C1A employes from 1949 Lo JUGH. sround the conference table,

The CIA asked him to participate in ey . :
assuavination plits in- Cobae snd elge. The whule ider was ty .k'” all of
where.  Sturgin introduced tup Cuban e at once, Halortunntely, it soms of
military and political Waders to Awmeri- tha anth-Conmmunist  officers in
ean apents wl the US Embasey in Hava. there al the e time, they would have

to ko Lo, The lives of some of the antl.

fa. Buring theae viats, o conspicacy to
Conmanist canmmniders would have ta he

wWere

assasslnate Custeo and oiher Cubne feud-
ers developed, :

“Two altempts againa Cnstro's lifs

were annde in the early past of WS e .
Both Tailed. The antussios Lj'-'!l Witk The thitd acheme Invelvid planting a
fur s green byhte from Frank Fioring Bumb in Casteo’s offue, ™1 Lo s

Stuirgis,

g A thrd Allempt way made i Lhe™ prims  mioister's offiee, ' Sturpis
i, “ i ' s T oknew Fudels prvate sevielary,
TS repuster naked Sturgic when the f Juns Orta, | recomted him tr work with
apeney fiest heygan Honhing aboul sexas- the Fmbucsy, §oplaroned gu roota Fubel's
altating Cuxtan | e with & biiefeass Tull of esplu-
CThe fnat discnssiven of wxvnasfoantion § sve swhivh U owauld Tenve there, When
with my (C1A) contacts wae in Febeu. § Frdel entered the wifice, 0o would
ary 1" b replied. " wan making re. § be given wnd ”u'_’urllll\ would Le et ul’{
Perte vuoall ihe tonmunist aetivaly g § by an electrone devive nerosy the street,
the nulitary, suprzested that thivwaould SPhe plotters watted  several munihs
be o ggoad time ta nssassinets Fdel, | fur the gieen Lokt from Washaington,
antd Fowouly [\ XTITVITaNTY un.# fallow it [ bot il neser came "They couldn't make
througl, ¢ up thewr minds,” Frook sad of the un.
S wonld nerange gy bmportant con. | seen, b deci Branciss ey
ference al Catnpm Liber b (Cntop Taber el b decide what te da,
ty, the combined nrmy nr furce base and
adyginrters formerly Laswa ng 4'41'.'.;- Askad tor Grecn ngh’
Cotumbing, AN dhe tep commmnndits B, nevordigs to fur ey intefliyence
would cane Lo the bane i thenr jeops wind reents, the "CLA fager nppeoved wad
4 hunha il ather plots fo e ool fo

cnrd b s paing 1 slation punpers an
e ronfs, g Hp R vt e ] would tro, Aperican nidvoidurers, Caboan vty
has e wiped wut Folel Sae bothey 14 Malin dons wml hgon sanking Calo wfly
aml wil the tup e communit} pgle, .o cirls played prennnent parfs an these
vovunaidere ip 30 Lecuids cunspirncies.
In June, 109 Castro fued 25 op Air
Foree slticers suspeeted of didavalty,

“1oasked my contael in the Enas
AY lo yet m pveen hpht (0f 6ol nppe

alt on this, Whether this witndd hav, o ineluding the Dins Lang brothera, Pedro

come from Lhe top level s Wailnn . 8% Lot tn reapned frons the Ay

510{.{4"“'" el Bdon't hnew 4 Force and deonuncel 4o we g
itbe Vo vl PR s

ant

sl Alr Forcw hendquarters. As he nad the.

sucrificed in order to get Casteo and Liy

Almcide, ordered Iedto’s arrest and the
Diaz Lanz brothers went Lo rground.

At this point, Frank wss pulled out
of Cuba, ") feft Havana on June 30 and
came o Minmb to arrange the escapes of
the Diizz Lans Lrothers amd thele famie
lies. Pedro sxnd his wifs g0t oul by sall-
beut; Murcos was piched up by a plane.

The brothers fled to Flovida, told al}
they hnew about the Castro regime and
went to wourk for the ClA. )

A few weeha after Frank's abrupt
depattore from  Havans, hs recelved
word that Castio was sending an asiAag. .
aitation team after him, Frank's (nforme
supplied full deseriptions of the
thres  assassing,  who  were  Mexfean
vamanumists. The FHL josted 8 round.
the-clock guard on Prank's Miami homes
wid federal agents followed hun where
ever he went, . i

Tailed to Florida

Customs  and Tmmigration officera
wery alerted, The Mevean Kunmen were
siotted when they erusaed . the horder
amd were tuled to Floruia, where they
were arvested. Theor cur wus confiscnted
sl they were bootod bnek o Merico,

G Ol 0, 1O an American B.28
Poetber awnoped oveg Hnvwun wond drop.

ped thousands of anted neten lratiers,
Castvo called  thie Chomlang” tuid @
Cubinn Peart Wit

Ctedvo Diae Lane owas the pilet,”
Stunne told thy Soema "1 aae thg viee
plet Muarcos Jnae laue wid gnother
b wers witn us, Cobogd Ale Forca
fihters vame alier va bt They misaedd

weomnd abiond sher thnr own plarng
dhewin Fhe B gunes o1 e Navy xtufton
il e Cabana Gt oy el up-but
the wngle of the gane was sioen thal they
“were g frem he behis inte the
A e S ey wete B el
Wi,

The deaflet Lo chardnient
of guany OV g ed
Sturgee made ta b by wu e sea )
Wnde wtoleast B2 wie wpeceiiens e
Cadn," he and, “with gl sreen hght sad r
wilhout the green bt (with s with-
out ofGond wppeavail, And 1 maede moe
61 ot masiene,

D had fou )

the

wns the

LITEN [TTTRNYITITS

= Hhey were hoanced
Wt U converted
catter St deet fong, watl
twin 6ot horsepoons r cuginea, 14 by a
WRNEM  apeed of To kpta Anuther
boit, the Cusu, was nboat e SHine 8iee,
I oalse hnd twn Lo foot hiberglaes boats
with cadue kod othey sophiaticated equip.
ment They contd vary S0 people and do
JCLIRTITI REEFRTIE PV .
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| By PAUL MESXIL

Juldissi

. -f -
4 / 2H, 75
Fidth of o series

On March 17, 1960, President
Eisenhower authoerized the CIA to
form a guerrilla urmy of Cuban
refugees and invade Cuba, Shortly
thereafter, the CIA dispatched
apent. Frank Sturgis to Guatemala
to confer with DPresident .\1}gltul
Ydlgoras ahout setting up training
bases in that country. ~

This “secret” mission was quichly

discovered and reported by the Guute-
malan news media,
.- “1 had planncd to hreak {nip the
Cubzn Fmbassy while 1 wus in
Guetemsla City,” Sturgis told this re.
porter vecently, “but the president sug-
geefed 1 leave the country because of
all the publicity, The newspapers and
TV reported 1 was & CIA arent and
was trylng te obtaln bases for the
Cuban invasion.” .

Over the next year, the CIA tralned
Cuban recruits i’ Guatemals, Fanuma,
I'uerto Rico snd the United States.
Sturgis, & murine conthat veleran of
World War I, trained about G0 Cubans
in the Florids Everglades.

‘Sturgis was part of the Bgency's
BUPCT-secret Uperation 49, an infiltra-
tion angd wtelligence-guthering  grou

55 Doeld:32423630

cal

- i
that was 1o go fite (ubu Lefure the
Bay of Pigy ussault. ) N
Seme former CIA
Operation 40 as  an
sybiad.” Sturgs won't go t}

aenls

ut far,

“It was a top CIA projcct.” he Suyes
"Most of the men in it were Cutans,

who had been traired

hy ,the U

Ariny. 1 am nol saving that Operation

30 had wn sssassnation squad, There

are reports that there was one, but '

nut maying so0.
To Ialiltrats

“The prime purpree was infiitration,
not assassination. Tuey (group mew-

duceribe:
Tatsgasination

e 7 ‘ T
zi to Cuba: Jule

Lers) were to infilirate Cubs. and cou- .

Lut anti-Castro military leaders, paliti-
leaders  and  underground peuple,
And they could kill--if they kad to, of
it was reajly necessary.
Chief of Operatinn 40 was Joee Joa.
quin Sanjenis. a former Castra nide who

defected and ‘wcame a Cl1A agent. Two
qf his cousing also worked for the sy n- .

ry.

plottIng o overthrow Castro. The
er of this plot was Major Humbe:
Scri Manin, & former Huvana lawy
who drufted the Castro penal
which made firing syuad

legnl, Sori Marin had heen
general of Castro’s army,

.
cads

adint.oar
presuding

Early In 1881, the C1A learned that .
& group of Cuban mibitury offi 15 wag ,
executicns |

ag)énl,;iat ,“" 105Y “war crimes” lri":s!‘ |

Bl
of e [/;O@./J '

Ty ¢ 2 z
SE@C}E'&JV@E—'
Vide ClA

that sent hundreds of Bat'sta loyal.:ls
to the firing squads, and Castre's first
winister of nyricullure, But by 1361 Le
had tarncd against the Caatro fegime,

His partners in the anti-Cas'ro con.
spiracy included other Cuban army,
nasy and alr feorce commanders, the
chicf of Castro's secret pohice. the depu-
ty finance minister and the head of the
C\fltun Sigar lastitute. They planned s
military uprising during whien Csstrs
:ddh:s Communist adviicrs weuld be
t

As soon ss e ClA learned what
they were up to, Operation 40 were e
actin, Agents slipped inte Cubs, cone
tacted the conspirators ard ssked hem
T
with the Bay of Pigs invasjor

A rionth bofore the
revolt-invasion was t3 s
patrol way sent to the M
of Huvana to arrest a w o :
teen overheard cumpliiniig awh ot fon
shortages, Ax the mulit 2 seepopult g -
to her houss, she raa out’ the fon g}

ET

(Continued on page 64)

‘me the military revelt ty roinende
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LTEYY VPG by boidri Boaon Lo
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';!-d to the nearby hmn-: of x ﬂlnm!
pogineer wnd his wife ',
3 The smditiamen 1|.||IL Voafted her,
tentered, the enzineer’s hudse andgburst
anto . room where ten Haders §f the
S nilit uay conspiracy were {eated Around)
““w tubie littered with Havanp street maps
ipinpointing the lecativng ¢f key insial-
tlutiond that were to I se |/\.d
f Thi militiamen were wutranked and!
,u\vlnnmlwrhl They hesitated, not sur
Jwhat fo Jo. Then infurmed sources said
Sor plann mytled his pistel. A shor
burst $from u‘(fzc(hﬂu;ule submaching
gun wounded him in the leg and per
ssusdell Jam smd his co-conspirators
“surredder They were hauled off to b
Cabana Fortress {or questioning,

Around this tinw, in March 1461,
noisy party was held in s small \\lnu.
bungalow an Miamis Cuban section. Thd
bunyaiow wag a (14 “sufe house” an
the party was s sendoif eclebration fus~
an Operation 40 squad—five Cubuns
atd an American—that was sboul tu
invide Cuba, ¢ - H
Contact uaderground

Tie wouad’s ission was 1o confacg
the mati-Castre underground and creat
» Buversion sn the north coast, 1o mah
Castra think a goerrilla force was Jands
tgr there, The diversionary action Wu’
to hepan <hortly before the reasl im‘n.\imY’(
en the wouth coast.

Most of the people at the Miwnd
geatly were Caban seflugres. Among the
Amaorpeas thety were Frank Ne NOULEN Y
former Monvata busiessman and
veleran Canbbean conapirator, and H\
condractors Innk Sturgis and  Alex
Borke,’

Nebasd fr“ tnte conversualinn with
young  Angus MeNair, lone Awmerican
toanber  of  ther Cubachound sgand,

caf why  he 3 goingy on such oa
dangrercus  mi no MeNarr o veplied:
“Boenn o Crates KHled an Auerican sol-
drer 101 Mnr;mn.':

{Morgan, a foduer LN Army paras
trooper who wita.ped the rank
L Gastra's mm_\r wna cexergted bt g
Catgo firnne cqugd an Mareh 1 Huat))

TGt S deaple were wt o Lhe
b wadlent pecentiy,
veu nlenid of
roul ll.n - pruple fnowinge
car amisston® He said they were
ol robateves of the Cubans

reovatng waoh hooe He trustod

Phone al, Thnt was w Getad s take, ™
SThe 1A yaiders mel off the follow-
e ke trean e Floeda Kevs i the
R (UT IR TS Lo Mervewry, louded
et bt e 1l TRyt uns, s,
rrevaches and eades of st
veodestiatien W an anbel of Caby
s Hay o Prao bt Bie oo,
bt e Toen i Havgog,
chu'ed Cla ugcnl .
[ Al Gk, Kl
o Gtaree, U ades

e verd \n-l.-:unw_ §1 a
S aswied o ey

g rmem

-4

ot aeed cemnongd
?- e et thre,
sf Teen dn e feach
L N N T U FTRIT S TLE FRTRNS 17}
wers bt e ants Cuetie e,
After hev wens captused, e owas o
steacted e letvannne 0 ather Unban
S eis wee s te plad o B e
ol atbempt o coary it emt, He owas
wiro b wdnre e CTA oF Db propie s,
Tt e b beiaey et feo b e el
by Unepatinm 10 j. P det B

Shoely after sanliiort on Mageh 19,

Sheg e 1

e o Merany wrape the ey bettonm
eoa amall e beoapred cove MeNairp

[ETTR Y AT EERTOVE SRR 1 SONS RN 'Y
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1n: one CIA ‘pl‘cf Yo kil Castro, the vifle failod to fire.

Super :secret Operahon 40 was stynied
‘so:nuuyiunesbyrhecﬂcrfCubans#haf
Cit began fo sound like Lcm:h 22

witst derp witer o started 1o wndoad

cevenbi by aprveed Lo ol b
s evey ted nesd day

survetaded) theas,

b tan whe legabined !irmr
pribnps o Casbh et g 1![!,1 n \\hn v l“(l.

Wit a goest oat thers

RN plals cantipned

. mv'ln-luuv lixl}u et
i ©hundveds or claradestine

i ~-r‘z;“ (.7
AlERS

apersted ol of West Palm Heach and
Fio Lawderdale, Florida, Je earried the
Batest endar wod sonsr eguipment, five
cnnnons,  several 30 caliber machine-
guns and twer 20- ool speadbonts

it shipper upml.-«ll\ was Bugenio
Rabando Martivez, 8 Moow real eelate
splesmnn and CIA agent who  made
nore Uin 500 nociatnd runs 1o Cuba.
tHe wax taken off the offinal CIA
pavroll in 1972, the sduy after he was

Cemnhie o Lhe Watereate hreah inl)

O the mght of July 21§96 ene of
th Rex apecibonts deposited =i aien on
a snedl asland off Las Vilboo provim
The invaders veportediy had bees sent
te Kill Castro st w. July 26 pally in
Huvanw's Plasn de e Bevolucten, by
they pever got there. They wore picked
up hy a nliliurg" patrol soon aflter they
fanded.

Men coplured

On the anght of et 210 19873, the
Tlex sent s twin speedboals ashore at
the western tip of Cubae Vhe landing
wny observed by owoanihin gedtvel wnd
the <y men i the ot kot were cap-
tured ns seon ws they hit the beneh, The
secotn] Jaunel was saok by o Cabbn -
wunboat we il reeed] back to the Res,

Cutinen fire from the Res Wlove off
the Cuban veswob Vhe 1o the water
were haled abward e spy ship, Next
snermag, s U X Nuvv <ubnioone suore
faced newr the Rex off the adapas,
Five Cubuans four demd, voe waunded
reporbiadly were transferred o B aub,
which then submesped and headed for
Flovidn.

Cue oanth after tox inerdent, Presie
dent Kennedy wa nsoesitegged by 1o
Havvey  Oswald, whe had  visged @ the
Cubian Faabacy in Mexieo City shortly
before the mander and had joined the
pro Caxtre Fagr PMay fur Cubi Cane
pottee resident dennson bater tobl an
nule, Janus, that be thought the
assie stiation noprht have been
f tion™ for the LA binhed ef.
(I T NI eS NPT Co

These etfurts continued after Kene
nedv's death .

Leader of students

Bnothe tall of tudg, CFA u.wn's' in
Paree made contiaet with 4 oban Avimy
Mo Hobando Cobelus, s hers of the
Caslio pevel o deader ot the

e g
Caban stident ot Taw
Cuban born CLA vl Varis | bn
[ETTTITENN WRCF TRV PIY O Tropeding
sl woth bl g pest hm s Tanueh
wath UL apewts warhing o of  the
Apereoat Syoan Pare The d .
soehecantenaed w fow v dater
Moaudeod, whorr dadelas pet fowr none
Y ol Unlesis bl Levamse i ens.
cannteb werh b Uit oy ot b
onner bl

O b retmern o Hlavams, B o sy
s hrbe nowoc e Sjhtl

Other plottors ronted oo an nOnent
overlookhing  the dandding swhere tle
brene  uigstocs ettice wie Goeated,
Citbartas regiartedly aleew a b ol on s
Fro wme oy oin Pl e oend up the
cees Lo et gnecnad the |||r,'n,
Lt the eific Gobud e e Oy
vieelb pediee Baer p ol wan !t wf the gs
Pent o st ted

EIEENS T
aod G wtte ploiter L oalt ol s taen
weor soevesd (e the Tl ne squand by o
slemene appeat frem Ca e

st A
T N RO UM TR LR RN YT
PRESUT PN RSN Y STTSIN YR P

vave DLevas Lhe

Thio v
Ceeranet att
Bt other 07

B o vt dran taaoi

Newt hhe phat 4o foag the b 0 ¢ Paet e
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American gangsters out of Cuba,
they vowed to return—over his

dead body.

Their determinntion o got rid of
Cast s was shared by ning high-placed
Amerivan officwds arg this  common
cause led eventually (o' an unhuly al.
lianee between the CTA and the moh.
The strange story of (A apenty and
Mafiz mubsters plotting togethor
aguinst Castro was pieced tngrether from
Interviews with pulice, federal aguents,
ex-agents and underworld sources, i

Meyer Lansky, the.crime syvndicate’s
financud genius, snd Sante Trafficante,
Mufia boss of West Florida nmil Huva-
n%, got out of Cuba immediately afted
the hasty exit of their ber actor, dicta.
tor Fuliencio Batista, The overieers of
their gumbling cuwinos remuined on the
istamd, neevously waiting for the axe to
fall. . :

"l was in touch with all the cating
owners und operators ip Havana." said
Frank Sturgis, whoe was Castro’y easino
Inspiector during  thic peried. Fide]
Ordered me to close ull the rasinon for
® days, The owners got (he Lint, They

DocIdi32423630 " Fage

important  mob  bass an the Unidd

States hud pairts tpérecemtage st the
< Cuban casinos. Fuch jeant wae an,:
30,000 to 3100, 0uy,

“Lansky nnd Traffioante e
top men n Cutan mt e Lan
had direet bBustneas deabings wah e .
ta. Trufficante had ‘severs TN IR PR
cluding the Snns Souci

s R o
Sans Souci partners 4
His Sane Suui parinera Inele
Norman Ruthman of M Beacicoae s

the notorleus Munnaring bruthers,
Gubriel and Sam, Mafis chiefs on it
burgh, Rothmian wnd the Manpar
tried to stop the Castre steamr
1958 Ly amupgling u planehd of At
— steien from g National (o RIS
‘ry in Ohio - to snbi-Ca~irg.

Cuba. . : i
Accurding  to police  wrd foter,)
sourees, Rothman was high up n he
Cuban erime syndicate and st g b
rachels profits with Batista's . iheo-
I‘r]-lm\', Gen. Robett -Foynapdes NIFLE
da.

Rothman  returned, Ly Flow, soen
after the Castro coupaml o o by
Culan  Jiasng s, boauite e 1 Yoy

1g‘~‘§¢' &" unid Beach, the goue, el

Vi GlAa

Nelel’s miest elepant suite, on the
flovr overlooking tle ceriet, Was
tate ready for Batiste, but le chose
the  couler chines of the Dominiean
Republie, Portuzal and Madeira.

Nturgis was on fri ndly teems with
several waabling racketeers, includd
Hyman Levine, & Lansi. mo!
tan Havana's  Cumedory
evening, durmng a vasual cunversstion,
obrerved that it sad he worin
ion” 10 the syndicate to gt ad of
Unstro. Sturgis didn'f e to ‘this hag
ur ! Levine changed the Subject,

It porped up apain & fow wreks
later while Castro Wiy in New Yorh
ddring & whirtlwind tour of Nuitit and
Seth Aneriea, .

Fidel wnd- hiy thiorave ataved at
the Stutlrr-“xnt-n, wAere Slurgs re
tered under hug oreal name and Culan
military punk, Cape. Fronk Fiorm,

Frank was g hs Fouly one evening
when he received g phore call from a
detective captain an duty in the lolby
BURAtt ol a heavy weduny detal Na

(Couitinued op raga 421
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Surrounded by his soldiers, Castro enters g‘lavanu in Onumph sfter ousting the h}ﬁﬂu governmant.

i One of the plottera, a voune military

(Continert frompeae . U Deprived of its liavana casinos, LUS.nrob o e e

vhitors were ablowed on the f‘uslro with the ravders and bilied two of them

fios wktuat speriad permision. ;omeu’ ClAin series of plofs to kill Custro, o e 'se " ar 1o moraeycin

AN N TR G by a3, ”»
Pheve’s u guy here to see you,” the cap IRWI
ciere whe bal fonpht o we e Cndre in

cop weparted. e aays  he' our,
warte = o usmg everyﬂmzq from poison to dynainife syl ol e e s

L

URend bonoag” Frank replid, ——— tane s fu 0 Fendipaatters, They es.
The short, pot belbed man who ar- d : P "'l""-‘ a few b oare Inter, aith the help
rived a few  wupntes tatee tooked mors N N T TR wrvice,
hie 8 gedfather lh-:i'l an uncle. Fraok  fro conp. He kfn\& Havana well dnd wnl your?' The walter snnd, 't don't kouw; wiel foand sefuge 0 the Uroxusyan
recormrest bt s Tn anember of e w peefeet whowe tor the asaspinalion muybe [ opot w feser” Castro tal b }opibhacay
Thavieun gambling angb. Commge snighl weagament, but. he either :hdhud or  arrested wind Bad the ik wnalysed “Castre never found oul gt the
' s the poant, the l‘nmi offercd Frank v\.n\nlnfhw:i the contim i, Chemists found thé poisen rheht away ™ e b saed the eouree  whe  dine
SE.000 1o Ll Casted, The mob and the CIA Tinadly gave 3t Io warly 1961 8 mure elwbotate Cuged the plat tu Tre News “It's prob.
| R TTR TR PIY hirg” Prank anid, eod- (o lo eth, repated Mifw boss ,of Laa nsms<inution attempt was directed by w wbl - st there,” wider the gerage
. 1ng\1\‘h.g.vmva lmn,I ) Vegas, federal seurces sand, well-finsncad American whe artined floor ™
. l’.':n ne petuynefl te Huvena a fow ) A d:nppvr. geay-hared mnn who ealls fisvena soan after the Castra hl.‘\t'n\“r Intellcence sources told thin reports
duys Laer, he repored the ofive Lo by Rimaelf & Hobiweamt  movie poroekzaee wind Ived there until seeaniv police ace o that the (VA sont gn execution squad
1A rnnluls st Lh{ Amervican Eimbade il i o6 denevohat patron of Vepps cused hm of working for tae CLA and - ngs Oniente Provinee 11, November 1962
By § b Fuur soshowgnrk, Hoasellt deprtedly wad aotro plottige b murder Castro, to ambush Ussirn nesr Santingo
' t.ne ‘1::,:,‘-:“','“ “r,l,l.', :l,[':‘._r':):::”'";!(“:“l‘::v: «qu;l fo & l\ HEOnt o I'n.u h\ s Juward \\nrmnr” sl ants Cieteo (ullmn Cuba ns he drove to o memens! servive
L I e B P e s e el st e i el o B falen oo
v " t 3 UH !‘lll RTITTE W I Y 1] B " v . A i e
: penee nuerarechy dm:n«lwl that the C1A Hunelhi urnul Lo vevanl ath, «u:ml parmee flaor 0f p 20 stogy npariment SMP”" hld ulong read .
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. Lost of ‘ serles

, At3:10 p.m. an March 4, 1960,
a French munitions ship blew up
fn Havana

2040,

The vessel, le Couvre, exploded dur-
Ing the unloading of 78 tuas of smmu,
nition and grenudes Intended for Fidet
Cpstio’s military "andd police forces. Cus-
tro suspected salotage, byt couldn’t
prove jt. The Unitid States denjed any
fnvelvement in the incident,

A former CIA wgent told The News
recently thut Le Couvre was anbotaged
by “CIA frogmen.” He said an wuder.
water demolition team shpped into the

water At night wnd attuched & bomb tq .

the skip's hull, under the wateriine. The
bomb, & Jdetonstior and a timing device
‘Were ina waterpron! container, he said,

The. ex-agent added that the frogs®

men were Culiss working for the (1A,
"It waas definitely & ClA-conneeted
thing,” he eand,
Annther source puid the Lemb wag
' Rupposed to ga off wround 3 m,, when
i the wuterfion: was Hleserted, but sume.
thing went wrang frih the timer and
the blust eare 12 4 jure Inter, when the
. BIYCK Wi w thodock woriaey
' and hurtbar o
Sl

E . \
TN ‘f\'ﬁ, formerly cone
H 3 d
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harbor, killing at.least §
%6 people and injuring more than !

:

31y
'y
[P

o
nedted with the CIA and other ! 1t
wence apencies in the Caribb, .n #ren,
blumed the hig blast on Gen, ‘ael

Trujillo, then J;
Republie. i 1

¢ Trujillo and his sinister futeiligencs
chief, Juhnny Ahbes, had BNy €qcers
ences  with CIA  officials anid et
seents. On  vne  accasion  in s,
Trujillo offered CI A agents Frank Frir.
gin and Pedro Diat Lanz, former ghief
of Castro's Arr Foree, 31 nmilijon ty jrad
80 invacion of Cuha from the 13 gnini.
van Repulilie. DMiaz lasng ‘declined i tet.
ing his CIA besces that he d:dn’e want
to work for wnatiee deetter,

Plofting to kill Trujille i

Whiie in the Deminican Repul-e o
confer with Trujille in 1861, Syirgis
glro contucted Dennnican miitary Juff).
cers who were pletting to Wil T: 45000,
The €CIA apveed 1o give the piotlers
BUR® and anyoutition, .

“The gune w.nived .n haxes sen: :.j 3
rupermarhet in Utudad Trapi's sihe [*
mmieEn  eapiel, pow ’
Pomingoy ™ enid ¥ rank
American wha workel wipn
P e overthieow Casiro,

ctatur of the [hr;l‘.l:an

N

P

el Wi e
Trujpiheen May .

@2,

v
Eg,buu ud‘m_u':

PO e

L As ]
¥ it Vd b o 208 b G e 4

 TRsea

|
used the (14 suns has met been dis-
clasdd. fryg sinnlar weapons figured in
Subsijuent attempls (o exterminate
Frascois (Paja Dae) Davalier, tis voo-
Joo Hitler of {ait,

I the xuipht of Aug,
sonverted H.oa
AN arms shipment fo;
tsva, & furmer Haitian Arny commar,d-
er who was Plancing to Inrade hig
hemeland from the Domini-an Reputlie,
which shures the bland of lispaniols
with Haiti, The C14 plane swooped ovep
&, flare-iit
Mittary wrport of Iajsbon,

Y Weooden crutes rained dowa ¢n
chiws,  They contained mortars,
hiczdokas, M.y riflcs, 20-caliber ma.
chite guns, 3.3 Ton.my guny, 4% culiber
V9.« wrenides and ammunttion, ;
The weupons were cstributed aneng
21 Huitan exiles who comprised
©odava’s mvasion arny. They crussed

Mas Uiver, borderline berween

2 R lie and Ma't ¢n

TNepn 22 Tate the folliwh
o7 a blocay battle megn 1o
otantava Ld otre r.!n.'.A:Z\‘:
t

28, 1063, a

Gen, Leen Cane

parae

P

(Count wued vng.ge §4)

S hember fefy Florida with-

field nesr the Dominichn
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viteod 9 U8

tho o

efad Fooooe aomp " \.‘\.;‘x lv.rnlm.\ ﬁ-r t

feser, ar t. . Ment of 7

the Yindtiars boere n l\-xr cariyg Dos and

I,.! entige :t.d Uneted
aites sscprvpe ag the 8 Astay
Foree, AL wf o8 m'li\\‘\ii,‘n New

. . 1 N -

. U obten hand |=i."u"{ by the
€V r abat Bevioud pne of Fhe Liave
€sl Ard et utrind i;nu.«n-'t in the

el Cunbtian cagraye. M

ite sione foree I nxu'-’, of omly -
15 men, af whea had lnﬂ\ tramrd
Wore Ceen [ ¥ 'I-.,un:ul’ tu

nr.‘ s Vv e e o Je

el Yooy Haty, ‘i arly At of 'ne |
were she bona &) Haiun

fvare Groofficials who ;.hl |

3 |‘|l\!]l thuys. | .

A, e Viledrowln, wis 8 -

woasran whoe father, Mai- |

HINTIIRY Col. Rocer Villadrouin, was |

elebt o b e death by Paps Doc’s Tordon

Mac e :

ey iartered & temt In Florida hind ¢
inowld tooon Aug. §, 1064, cafry-

fne a \A.lil") of weapons supplicd | by
1HA avints Althangh the invanion L'as
et do fatlure befure it began, fthe

rvoame New Yorkere manseed to hold
¢ rnbieds of Duvalier soldiers, 1gilic |
Tasien end Honton Maceutes, , ,

Tie, vre huled one by one, ®nd !
trase wa’ werg left hept fighting, rhei
Test tinee nvaders tun oot of snimuni-
P on et then threw stones at
the tioo wie punned them down, The
Cemde e f om0 wlre eat off aned sent Lo
Ve proideniial palace in Poet-du.
Prseo

Drops iwo gasoline dryms |

G Ml 1 by B flew éwr
Pravaio s patne il drop ped two paen-
e cheorne o woneh Bew g holt in
e ke the Haltinn Whie

Hewe 1y did ret explile, Mhe
plave v oo td b wn Vmerican whe
Fe o ald doenie centract gohs for
the €04 X
LRI maginive, theypk nn
1" ‘ CEA plad wav sonms ee
I vt Larner an thas tone, s
B was e gelense of the DSS Paeh.

Temnt ber onvw, eapturct Ly Commnun-

L N T FT S ST
IV g et e Paeble
oot 1.,..»..1‘“11 Sword. but these
St e pedve ezt oas Cthe Mo
o Coltasent frow che planneg
Pttt becruing g .1 the
P S . Wty watidet
I. .n|-|v rdiale hewe.
. ! ot Coamnd “hagh
teoeyg Lo
PR ) nul
" Inrt i

o aon

ten-«f

6 noag the ad,

" ) EERITT

vet o v aa e of tne

IR TN wipasinded Max

At werked wath

heo 4 st e e secupify

L B e Vet the fotters

and 4. i ae Fiack evenlus
[ TLA

[ e g Btary ey

e b reven i " Thier hud

beern n i M Tt athers sgy

L2 BT NN Mool wen

Mo bat one h- Late b d

Pad i und g ~aot he hund

neve) o g m dife and

had 5oa0. . waw 0 sate Kl

of fAn acientneg, -1 Well, i

I an anber BRI TR

| P A Py fur g
eontittaw grnent The aere Tokd 1
WAT Db cmatand vl e i

LI R TR T IO TR P artio's

€On-« nlin® vy, v n..;m"

To b cendmoe teoab oy, Stur
gl dispaavid g iwp o chewing ghe
froatons o f Cuban pireens wd Prison

camps. He aivo hud a list oof prisners
who supporally Were Lo be freed,
S Nene o the wen, not coen (.nnﬁlu,

teratlin mee ol .

i

. Teyjillo, dictator of the Dominican Republic, offered $1 million for a Cul.an

TImercenn s wimd anle

|
inva\ion.

In the Caribbean, the ClA got involved

in dozens of schemies, mcludmg blowsiing up
" duFrench slnp and Iu!lmg Trajitlo
L :
[ . _— ( - 2
in obvanes,” Noargas saed The ChA -h-ﬁml by the Culinn vessel, The l-i\i|-
Sation \I""" Wi “! ““"" |f‘ N per of the Saviet Shipe peehably nlnul.l
:‘):::!‘m:" ‘;): 'H‘(,l”:‘.d ;':‘:"‘:‘m\"“"' o net b suspicions of s boasding parly
Fhe olyective wae ot to l.!'!" {ubn weartmge Cuban Navy, nnifornes, 1
hut to vendeaving with another ~hx|. uff DWe wouli then eapture the ship

(ha
l(v

with
aive &

the coust of Moxies amd,
sistince of thiv ship,

an

ves We wers io mect u Cobin Sewnel,
! Te 8 A Naval vessel com.
mmded by Cuban Nuvy oftivers whe

Were dhoenchanted wiin 4 LRLE .

e anders (for mn.plnum: he
Operationy weor alwiaed (he [ ut..n Pip.
The wnptain dloe baed w0 radding seli, ile
Dsting arevals cond depritgrey all
Soviet and Communist bloe vessel lin
Ihv- Canbibean snd the Galf of M. W

i\ﬁmmd te xul» 8 Suvigd ‘fi b
Tt pas Bgtaadlt w0 s hoy,

o

Lt

RRETHTR

Vie were to tohe 1t 1o n point off the
coast of Venesuche, The apders wiere nug
te yro e any port bt to stay olf the
ctaxt, Certnin officials in the Vendrne.
Lo gnvermment were aware of the plan,
They wonld jarticipate in negotntions
for the release of the eaptive ship’ and
A statement woubl be Cissued

T !
to the effeet thal we wanted . foex-
change the ship wnd erew for eerlnin

politien! prsonersin Cula,
t UHul thiv wue & rose,
ph ie the pecond phane of 1
tn sbcher auh the b

nperR.

P |

. Iwu [ LTINS AT

Then we would -~

3 Puelde,

woere s de cenfia men ol s taoe

e cantain niol craw, whe

" We ware pong te thienten b sink
the Cammuonist ship nud hill all the hos-
huniry came
to loek like 8
sapgnnned by Dinetican
Crvion Do,

Lones i) ship of any
cluse, It

preate epeeniiog,

uny

Wis anpposed

In preparation for e Gip 1o Messs
friey b

medieine,
Supplies

O RN GUBpE canipme nt,

bandapes, uniforms nnd otner
were hidden i deor panels, seals and 8
false prank of w 1963 Fuleen (hal was
outfatted by the moechames of & Miamb
gurage awned by two ClA emploves.

The volunteers were to provede their
own transportetva to Mevico und their
OWwn weRpons and cnmping gesr,

“The men bad to et 1o the merting

place. Guandalagera, st their wwe  en-
penre,” Gonznles  sanl. “The contiadct
duln’t g inte effeer nnnl they  got
there, Mow they ot there wis the
Business,” ‘
Runalng out of money

One of the recruits, Robert Curtis,

Inter testified in « CONTL Case u»-ullmx
frone the gperation: “When we Kot e
liuudulajnl:u, the hotd) WEFE  Buple
posesd 1o go 16 wrs tern down, We went
acrons the Les  Amwricancs
(another hotel), We left the cur parked
out {romt where he (Sturpia) could e
it. We waited thice weehs, atd we wors
“owe went lo
Japanecee

for  whont

we

street tw

running eut of money
8 pun shep aml xold
Nambn qatttomatic peetedy
$30.” ’ :

Frank amd
eventaally girned Jrocended to s
tiamning cainp Gonzales had st up an
the mauntnms wear tie foatemnnla bop.
der 1t vamed of e e dhey
weer there, and they cenlled their buse.
Canp Mo,

my

the resl of the gang

wd

nurch

Aftcr two weeks (here, they poved
to Cunip Samd o the beseh near the
Yoertan  fishmg village  of Progresd,
Toev chnttegowd the 1 g bowt Amip o,

Frvagpeled guns and sowine wbonrd, uml
set oft 1o meet the Caban ve Rt
Phe charts they Jund obtumed wunde .
them thoanele the Gt and Caribbean
were B avcos oldowel, therefore, pot
vompictely necuente,

el

iee

ersesed senth alenge the Yaes-
for fanr days, ents gl Cential
send then an apronnd
o Mebee, capanal |

- Thas
fan
Veican watrs

CERTEY B RORTRNTIT AON
o Bateh Hondurg
"W
ESTI T
fhe

thicw a
finvral o

of genr over the
W waited untel
tebe camie i Then everyhody jinup.
bt the wiater g Belpe gt her olf
the reefl adthouph  thaey were shiehs
wrenmsl, Wae o by, [T
Hobize, bt the poge ler wid shaft wer'e
hent, vl there was a anall e
Tad s ol wge s n-u!.nl s

Berad e

Wwery HEINH
prieves ™

When the Vg St g,
flvinge na g, Pl e i st ab
errs boarded Ber Mantesh Hoods s e
thooties 4t fous (b (B M
nvisign from G fem Nty mnd

e d

ENE

o dity asen waece et oned Iy B
shomteliven o apent Pivn Ntuges
spobe fo the Aoy an constd o after

o tew phone calls 1o My ity nodd
Wik ton, e consnl fold Wiy nog
worry, The | Arieccins .
and fown buck 1o Mo,
TWe wit sppaed vt $1500 n
manth plies 0 $ 10000 lmn\w ton eaniphe
R NTYS NTSETT B FTY PO
CWell, adb b oseen wae ) g G Yk g
get hml\ Do (leone Mumiy,©
“Whntever it Was denmifely
a CHA wperabian” Man Gonzales, »
nadive” Neaws Yorher wha s iow i b i
fes i, Munl Frianh Stoipeoe was a
CEA wpent nt the e o ey b,
He was n vontret with oiher ClA
nyents an Cundabigiorn wd Meveo City
Frunh neser tobl e what vr peal e
. PN B .

fo

were pelagrad

ta
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SPECIALREFORT  Cuban Extremists in U.S.

G
MEXICO

A GROWING TERROR THREAT

' &
R10 Q

I

VENEZUFLA

Out from Miami spreads a wave of vio-
lence. Terrorists’ aim is to topple Castro, free
Cuba. Nearly all Cuban refugees share this
dream. But the acts of a few zealots create
trouble for fellow exiles and for the U.S.

Reported from
MIAM! and WASHINGTON

Terrorism by radical Cuban refugees has become thorny
preblem in the conduct of U, foreign policy and, in the
view of some authorities, a potential threat to the lves of
American leaders.

The terrorists’ goal is to wrest control of Cuba away from
its Communist dictater, Fidel Castro. )

I pursuit of that goal, they have blazed a trail of violence
from Miami across the Caribbean Sea, not only to Cuba-but
also to Mexico, Barbados, Jamaica and Panama—even ucross
the South Atluntic to Argentina.

They have engaged in a series of bombings in the U.S. and
abroad. They have carried out military-style attacks on
Communist ships. They are strongly suspected of several
killings. 3

A federal grand jury in Miami is investigating their activi-
ties and their leaders.

_ Now, as a new Administration prepures to take over in
Washington, it is feared that the Cuban terrorists will step up

. their attacks in an effort to thwart any turn toward reconcili-

- ation with Castro, -

T Officials familiar with their operations warn that some of
the Cuban "extremists will stop at nothing, not even at
assassinating members of the Carter Administration.

. “The Cubun terrorists are the most highly trained assussins

- in=the world today,” sayvs one U.S. official.

Many of the terrorists were trained by the Central Intelli-
gence Ageney in the davs when this country was trying to
overthrow Castro, or kill him.

The Serate Internal Security Subcommittee recently held
hearings on the Cuban-terrorist threat. It heard this testinio-
ny from Lt. Thomas Lyons, head of a special antiterrorist
squad of the Dade County public-sufety department in

H¥ 50955 NEVI\)’?.élv}’i%%‘ﬁfﬁpaoﬁuoecpﬁg&? 6o

Miami, where Cuban refugees
are concentruated:

“The overwhelming mujor-
ity of the Cubuns in Miami are
strongly anti-Castro. That's
why they came to Minmi in
the first place. They are also
law-abiding citizens who, wilh
minor exceptions, munifest
their opposition to Custro in
legal ways.

“However, there are a small
unwmber of individuals whose
hatred of Cubun Prinie Minis-
ter Fidel Castro and Commu-
nism has led them to engage
in extralegal uctions and to
violute the laws of the country
which gave them sanctuury.
These individuuls use Duder
County as a base for international terrorism against
governments allied with Cuba, Cuban shipping, Commun-
nists, purported Communists and individauls who tuke a
stand against their terrorist-type attacks. . ..

“Some Cubun groups purporting to be involved in terror-
ist-type altacks against the Cuban Government are no more
or no less than outright criminals, feeding upon the Cubxan
population and diverting the collected funding 1or Theid own-
purposes.” -

Other investigators charge that the terrorists, to finance

Dr. Ortando Bosch, an anti-
Castro leader, is accused in
plane bombing fatal to 73.

their crusade, have dealt in cocaine and prostitution and: in.s 24

extortion from wealthy fellow refugees. :

The number of hurd-core’ terrorists is~ small; officially
estimated at fewer than 300. But their reach is wide. In this
veuar alone they have either bragged about or been accused
of such acts as: L

¢ Machine-gun attacks on the high seas aguinst vessels
from Cuba and other Commbmist nations. .

e Bombing u wide variety of targets in the United Stutey, ™~
Latin America and Portugal. .

® Planting-a bomb that caused the crush of u Cubana
Airlines plae near Burbuadoy oir-QOctober 6, with the loss of

e

— Rt Wl N o
73 lives.

. _ . L e
o Possible involvement in the stiftTmsov et oy death oF
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'CASTRO—
A Relentless
Pursuit

On Jan. 1, 1959, Fide! Castro took power and
the first wave of refugees fled Cuba. A small
number of the 600,000 exiles who settled in the
U.S. have become extremists.

Highlights of events in those 18 years, some
involving law-abiding exiles, others involving the
exXIremists—— . .

© 19612 A 1,300-man Cuban Brigade, armed and
trained by the U.S. in Florida, Guatemala and Nica-
ragua, landed at the Bay of Pigs on Cuba’s south
_shore. The invasion was a failure.

1962: Survivors of the Bay of Pigs were released
by Castro after payment of a 53-million-dollar ran-
som in drugs, food, medical equipment and other
supplies from “private contributions.” President
John F. Kennedy, in Miami, pledged to the Cuban
exiles that the Brigade flag would one day fly over a
liberated Cuba. :

U.S. launched its secret “Operation Mongoose"—

a plan to use Cuban . exiles in paramilitary war
against Castro while U.S. maintained an economic

blockade to shake the island's economy. The attacks

generally failed. ,
1964: Cuban extremists in New York City fired a
- mortar shell at United Nations as Cuba’s Ché Gue-
vara addressed the Generyj Assembly,
1967: Cuban exile specialists and U.S.-trained
- Bolivian troops trapped and killed Guevara and
some of his Communist guerrillas in Bolivia.

1968-72: Cuban-exile extremists bombed ships »

of nations considered to be friendly to Castro, ter-
rorized other exiles to keep them in line,

1872: Cuban exiles trained by Central Intelli-
‘gence Agency took part in Watergate break-in, later
testified that they thought it would help their anti-
Castro campaign. :

1973: US. and Cuba signed agreement aimed at

-controlling hijacking of aircraft and piracy of ships
at sea, _
1974-76: Cuban extremists exploded more than
100 bombs in Miami area in two-year period, hitting
. offices of the FBI,-a State attorney and the Miami
- police department, 8

L~ Exile terforists attacked airline offices and consul-

ates of govVernments that have diplomatic relations

with Castre. Bombings took place-in Jamaica, Mexi- _

o, Portugal, Puerto Rico, Panama, other countries.-
Fishing “boats based. in Cuba and Soviet cargo

ships we‘r%‘_gttackedﬂby high-speed motor launches _

. manned by exile extremists.

Terror reached its peak with the bomb sabotage
“of a Cuban Hirliner and the death of 73 passengers
and créw last October 6. near Barbuados. Police
seized Cuban exiles in Caracas, Veneczuela, on suspi-
cion of involvement in the sabotage. ‘Castro can-

- celed U.S=Cuba hijacking agreement..
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CUBAN EXTREMISTS

{continued from preceding page}

a former Chilean Ambassador in Washington, D.C., on Sep-
tember 21. ’

® Kidnaping two Cuban officials in Argentina.

® Attempting to kidnap a Cuban consul in Mexico.

Who are these terrorists? What motivates them? How do
they operate? And why are U.S. officials so concerned about
what they may do in the future? ‘ :

To answer such questions, Orr Kelly and Car) J. Migdail of
the US. News & World Report stafl dug deeply into the
records, interviewed Cuban refugees who share the hopes
though not the methods of the terrorists, and tatked to Liw-
enforcement officials who are trying to stem the viclence,

BREEDING GROUND FOR TERRORISM

After Fidel Castro took over Cubu in 1959 and it became
apparent that he intended to establish Conununist state,
800,000 Cubans “voted with their feet” and fled their
homeland. Some 600,000 of them settled in the United
States. They and their children now totul 750,000. Most of
them live in the Miami area.

The majority of these immigrants are law abiding. But
Miami's “Little Havana” provides a culture in which the
virus of violence can grow, '

“In Miami,” explains one refugee leader, “the Cubans
keep their national identity, their heritage, traditions,
hatreds—and their hopes of going buck to their homeland.
And they know they can't g0 back until Castro is gone. So

wthey dream of toppling Castro. What is clearly unrealistic in

other places in the United States seems very possible in the
atmosphere in Miami.”

In the early 1960s, the overthrow of Castro seemed to the
Cubuans in exile to be not only possible but almost inevitubie,
It was US. policy to drive him from power. There wus an
attempt to invade Cuba at the Bay of Pigsin 1961 with an
army of Cuban exiles recruited and trained in secret by the
CIA. The invaders were not given the air cover necessary for
a successful attack, and the operation was a disaster. Only
180 of about 1,300 invaders escaped death or capture. The
Cubans felt betrayed.

Then came other American moves against Castro. There
was a secret “Operation Mongoose,” which included efforts
to assassinate the Cuban leader. The United States backed an
cconomic blockade of Cuba in an attempt to prevent Castro
from obtaining sorely needed supplies and equipment from
abroud. Later, Cubun refugees were used 1o Carry out secret |
operations not only in the Caribbeari but also in other parts

“of Latin America—and even in Africa.

To many Cuban refugees, attacking Castro and Comunu-
nistn became a way of life.

Since then, however,. American policy has failed to match
inintensity the fieree anti-Castro pasgsion of the more mili-
tunt refugees. In recent years, prominent members of the
US. Senate have visited Cubua. In 1973, Cuba made @n
agreement with the United States to curly the airplane
hijuckers who had been using Cuba as asylumn. There were
moves un both sides toward normalization of relations bo-
tween Cuba and the ULS,

As their hopes of American action against Castro ebbed,
some Cubun refugees turned to violence on their own. The,
box on this page gives the chronology of developments.

TERRORIST LEADERS AND TACTICS ~7 "--miei

Though their numbers wre small, the 300 or feweér active
terrorists have organized themselves into many groups.
Stogu .5 of one group chulked on the walls in “Little Havanu™
have tarely begun to fade before they are replaced by the
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slogans and injtig)g of yat another group, Among groups
Numed testimony before the Senate Interny) Security
Subcommx‘ttee‘are: Accion Cubana, or Cubap Action; Alpha

ade Countys antiterrorjgt he:td, Lieutenant Lyons, Siys
e has stopped trying to keep track of the groups un( instead : A

Concentrateg on trying o solve the Crimes thyy they are Automobife bombin

Suspected of aving Committed. He hys 10 shortage of of many unsolveqd
Usiness, Here 5 simple of the violence attributed ¢,

terrorists i, the last two years.

® Since February, 1975, there have been gt least Seven to focug their efforts Outside the US. To direct the dctivitiey,
assassinatiop attempts directed against refugee leaders who a4 new 8roup wyg formed with the initialg con » Which stynd
Were viewed a5 Opponents of the terroristg® tactics, Three . for Coordinacion de Orgunizaciones Revolucionaires Unidag
'Nen were ghot to death, ne was killed by 4 boml,, Three in Spanish or Co-ordinating Committee of United Revoly.
other attempted kilh’ngs failed, but 5 préminent radio broad. tionary Organizah'ons in English, )
caster logt both legs below the knees when 3 bomp ripped his Americay Law~enforeement officjals Say that Mmembers of
car apart, ave the acking of bowerfy] forces, Perhapg even
® On Deg. 3-4, 1975, bombg blasteq the Miam;j office of the the governmentg themselves, N some Countries of Latin
Federay Bureay of Investigution, a Socia] Se_curity office, , Amerjeg, The terroristg are descnbed a8 “at home” in Haitj,
State unemployment office, tweo Post offices, 5 bank, 4 State . the Domim’can Repubh'c, Nicuragua and Chile. They are wel]
attorney’s office ang the Miam; poh‘ce-departme_nt headquar~ armed for terroristie acts, as shown n the box o bage 32
ters. A map accused of those bombings, and also the bombing Since the June meeting, 4 ney, Wave of terrorism has Swept
of the ) iamj Internan’onal Airport two months earjjey wasg 4Cross the Caribbean and beyond. Bombsg have dumuged
acquitted Fecently jp 4 federg court. He js to be tried again uban airline facilities in Burbados, Jamajey and Panamy,
In a State court Two Cuban o Icials were kidnuped in Argenting
* A number of bombs have been exploded ip, New York njuly 23, Fee men why, had flown rom Miumy carryip
One bley out the window of the v nezuelan ¢q sulate g hree coffee cung filled wipp Lastic explosive attempted ¢
Fify Avenue, aCross the street from t. Patrick’s Cathedral 'dnap Cubgap Consul Danie Ferrer ’ernande7 n Mérid,
¢ On Fe > @ Soviet I’rexghter, the Dzhordan, €xico, e escaped, byt 4 Cubap fisheries €xpert wys killed
Bruno, was sitting Motionless 35 miles off Cuba’g north cogst € most Serious gop o errorism cime gp October 6
While its tanks Were being cleaned Sud enly g small boyy When a Cy, Na Airlineg DC. exploded jp, flight shortly ifter
faced close tq the freighter and raked with heavy Machine. taking off from Barbados The plane fell into the seq, killing
gun fire. Ng One waus injyred persong including Memberg of the Cubun Nationg] Fenc:‘ng
¢ On Apri 6, 1 78, two Cuban f'ishing boats Were attackeq team,
and g ﬁshe:man was killed. In messages 1o news media, both CORy and K} Condor, a
n Sept, 21, 1976, in Washfngton, DC, 4 bomb ey. 8roup unhegyq 0 Previously, claimeq] responsibiiity for the
ploded iy 4 car and killed Orlandg Leteh’er, a f'ormer Chileap, crash of the plane, ’ :
.\mbassador to the U g under the Marxist regime of the late Dr. Bosch, who hag traveled freely op, documents appar-
President Salvador Allende, Although the crime is ofﬂ'cia”y ently Provided by officials of Covernments fn‘endly to the
msolved there p been Persistent Teports that the bomb anti-Cogtrq Movement, yag picked up jn enezuely ynd on
45 planted by uban €rrorists g “favor” ¢ he secrey Novembey Was charged With homicide in Connection with
lice of the Present yp x»Commumst Covernment in Chijle the plune crush, Three other mey, are similarly op, irged
€ arrests of . Bosch 4 d his Cohorty, instege of
NEw TERROR'ST STRATEGY reducmg terrorist vxolence, may actually stimulate more
Leaders of the terrorist bands are hard tq xdenhfy. But one Violence El Cond or, in Message 1o ¢ e United Pragg
' has emey ed as ap 4pparent leader-. Dr Orland, Bosch, mernatnond! on November 19, said the fouy men held by th
ediatrieiag He wgq caught firing 4 bazooka at a Polish V{'nezue?mxs 4re innocent and warped that, i they Lare
P in Miam; harbor i, 1968 ang Was sentenceq to 10 years Contvicted, Planes of the enezuehzn_[nternationa‘!"H‘iﬁvuys
Drison, ' ' will be Attacked. Oy the same day, CORU sent 4 Mmessage:
r. Bosch Was released on parole after four years, but he Saying it would join with the Honduyryj, Anti- Smmunjgt-
urtedly Feturned o the Movement, I, IS now under Alliance Aattacks op three airlines thyy plun_e_xcursion_‘ o
st in Venezuela, charged along with threegt}ger men.n ﬂigh’tsj—‘t‘o Havang,, . ST ’ .
“ection il the Cy an airliner b_om‘b'i‘ng.’ Dr. Bosch j5 Roberto Carballo, .5 militant leader of veterans of the Bay
" ribed as ‘thej_ead'er of “the group calling ,it'selng‘ccion " of Pigg invasion, denounced the threaten_ed attacks, aids
ina. = I LT

AT Dy p oy e , " Castro by Making 4 Cuban exiles look like mad bombers »
S YearsDr. Bogi called 3 *mall group o bis - Carballo syiq -

s O8ether i the Dominjcz, Republio, “They

iVided Policy ang Strategy,  ©

avei ~the riskszof further attacks in the N Since |agf SPring, there has beey a sharp reduction'in
o) Coneefitryte their efforts against Cistro €rroristic violence i the Miam;j area, That may be 44 much -
thers, h I 5% 1op continuing their due to successfyy] Counteruttacl by Ilnw-enforcement agen-
ere nd-abrﬁfa, : > " " cies as tg the policy thay Wuas adopted by CCRuU last June, .
- ra hcmtedn_argumeng, af";sﬁszy z@reement Was reached Farly thig Year, an antiterropigt task force WaS orginisaa . !

'_gs-&.wd&oﬁ?ﬁ'cmt‘b‘e“c’: 6. 1976
. =" -
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CUBAN EXTREMISTS

[canrinued from preceding page]

includes representatives from Dade County and Miami po-

lice, the US. Customs Service and the US. Bureau of

Alcohol, Tobacco and Firearms. Although the Federal Bu-

reau of Investigation is not formally a part of this task force,
_ its agents work closely with it.

With co-operation from Cuban refugees who are sick of
the terrorist violence, law officers have arrested a number of
suspects. Police also have learned enough ubout other sus-
pects so that their freedom to engage in new acts of violence
can be limited even though there is not enough evidence to
prosecute them.

A federal grand jury is interrogating witnesses who might
have some knowledge of terror operations.

Efforts of law-enforcement officials to deal with the terror-
ist groups face formiduble handicaps, however. The terrorists
seem to know what police are doing. Lieutenant Lyons
relates that one suspect “identified one of my officers who
had never met him before, called him by name and told him
what-section he worked in and what his duties were.”

Terrorists are protected by a web of old loyalties. Most of
them worked at one time or another for the U.S. Govern-
ment. Many have had several roles: members of the U.S.
Army, CIA operatives and FBI ‘informants. One refugee
leader suggests that law-enforcement officials have not found
the killers of Cubans “because they don't want to.”

A further complication is the heavy -infiltration of the
terrorist movement by members of Castro’s intelligence
corps. They not only gather intelligence but sometimes act as
agents provocateurs, instigating terrorist acts designed to
discredit the refugees and influence American policy.

The Cuban Prime Minister has “surfaced” enough of such
agents to reveal their pattern of operation. Early this year,
for example, Manuel de Armas, a Cuban refugee who was
named in Senate committee testimony as having been in-
volved in terrorist activities in Miami, showed up in Havana.
In an April 22 broadcast by Radio Havana, De Armas said
that he had supplied the explosives used in the killing of a
man named Rolando Masferrer and that a CIA agent had
provided him with the explosives.

In a speech on October 13, Castro boasted of a double
agent who Castro claimed had passed on coded instructions

-officials reluctantly decided there was no authorization for

from the CIA. Said Castro: “From the very moment when he
was recruited by the CIA and over.a period of 10 years, the
supposed agent has kept the Cuban Government fully in-
formed of all his contacts with [the CIA] and of the equip-
ment and instructions he has received.”

Castro blamed the CIA for the airliner bombing and other
acts of violence. "Who else but the CIA . . . can carry out
these acts?” Castro asked.

Secretary of State Henry Kissinger has flatly denied U.S.
involvement in the airliner bombing. He said: I can state
categorically that no official of the United -States Govern-
ment, nobody paid by the American Government, nobody in
contact with the American Government has had anything to
do with this crash of the airliner. We consider actions like this
totally reprehensible.” .

The CIA .declines to discuss Cuban refugee terrorism. !
Officials of other Government agencies say they seriously '
donbt that the CIA, after all the criticism it has received for
some of its earlier activities, is still involved in operations
against the Castro regime. However, the agency is described
as providing very little help in combatting the terrorist
groups. “We have absolutely no contact with the CIA,” says
Lieutenant Lyons. “I'd like to, but they don't talk to us.” One
reason for that attitude may be that laws bar the CIA from o
domestic law-enforcement activities.

Other laws, or the lack of them, also complicate the ﬁght i
against the terrorists. U.S. agencies cannot become involved
in investigations of terrorism outside the United States unless
the crime involves violations of neutrality’ laws making it
illegal to conspire in this country to commit crimes abrouad or
to export arms without a license,

Although shocked by the October 6 airliner bombing, U.S.

the FBI to enter that case.

With such handicaps as these, law-enforcement officials say
they can look forward to only limited success against the
terrorists. Any real solution to the problem must come from
within the Cuban refugee community—and investigators
state that the co-operation they get there does not extend to
cases of violence committed outside the U.S.

WHAT HAVE TERRORISTS GAINED?

As officials size up the effects of the terrorist campaign:
The only tangible accomplishment has been to push Castro
into renouncing the antihijacking
treaty, thus discouraging efforts to-

B Gammm———— W e
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One measure of the military equipment
that is—acailable. to Cuban termns!s is-.
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FROM: HOWARD S. LIEBENGOOD

SUBJECT: JUSTICE DEPARTMENT INFORMATION OF JANUARY 19, 1977

I called Larry Callahan at 2:00 p.m. to advise him that
the Commiteee desired to interview Mr. Gene A. Boren, of
the IRS, at theAearliestiavailable oppoftunity and requeStéd
his advice and assistance to accomplish this. Céliahan was
nervous about the Committee's eagefness to proceed in response
to‘the memorandum for fear that we would be interfering with
an on-going criminal iﬁvestigation. He noted the FBI was looking
into this and he would have td check with the Bureau to
asce:tain the feasibility of proceeding unilaterally. I told
Callahan.we did not want to interferé with a criminal investi-
gation and that I did not feel that our interviéw_of the IRS
 employeé'would fall into that category. Callahan referred to
a possibie obstruction of justice on the part of that employee
in that the infbrmation had been withheld for approximately
five years. |

Ati2;30 ?.m. I received a telephone call from Paul Daly
urging Committee restraint in unilaterally inVestigating
subject ﬁatter.‘ Daly noted>thé Bureau had just received this

information and was intending to interview the IRS employee.
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and other individuals in qﬁestion today or tomorrow. Daly
noted that he was disturbed that Callahan had brought the
memo to the Committee'S'attehtlon so promptly, as the Bureau
had intended to brief the Committée at the conclusion of théir
investigation. Daly seeﬁed most concerned that the IRS delay
in bringing the matter to théfBureau's atténtion and assured
us that the Bureau was desirous of cooperating fully. He
noted the information had been furnished by Justice absent
a specific inquiry from the Committee and that we were being
unreasonable if wé desired to pursue.the matter further at
this time.‘vI aéked Daly what informatibn was available at the
Bureau on Brading'and'HUnt He said there wés a large Quantity
of 1nformatlon available on both and that he felt he could pull
that materlal which related to the assa381nat10n qulckly, but
would be reluctant to produce the information in its entlrety.
I told him to ascertain thlS afternoon what information could
be produced immediately and he said that he would

At 2: 45 p.m. I talked agaln with Callahan who indicated
that Daly would be calling. Callahan said he thought the
Bureau was eager to redeem itself in this area and we'shguld

give them that opportunlty I told Callahan that I was con-
el ali fm Lo plse

cerned about the weitimetien of Teeks, a position which Callahan

thinks is ridiculous. Callahan, however, did state that this
information was not as old as it looks at the Bureau, to-wit:

While the Justice received the IRS memo on December 30, 1976,

DocId:32423630 Page 26
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considerable time went by before Attorney General, Levi could
addréss the issue of whether or not to entrust this matter to
the Bureau. Approximately one week ago, Justice went to Jim

Adams of the FBI with the request to look into the allegation

"and was surprised to find that Adams was already apprised of |

the situation and investigating, i.e., general indexes.

Apparently, Adams had been in receipt of similar information

-in recent days.

Yesterday, in response to the Attorney General's request
for informationv Paul Daly hand carriéd to Callahan the Bureau's
response (whlch is dated January 14) and today Callahan hand
carried the package to us over A331stant Attorney General
Uhlmann;s signature. Callahan advised that Daly was upset that
the Commlttee had been so promptly advised for fear that we

would interupt the Bureau's lnqulry.- Callahan apologlzed for

the lack of responsiveness on.the part of Justlce and the Bureau

but thlngs are in dlsarray w1th Levi about to depart. I assured

Callahan we did not desire to interfere in the investigation

but desired to be promptly informed of any develdpmente and
that we would stay in touch with Paul Daly in that regard .

Callahan'promised to exuedité any Committee requests as

" made.
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Paul Daly called at 3:10'p.m. to a&vise that "the powers
that be' at the Bureau were upsef with the possibility that‘the
Committee was considering going to Dallas and interfering with
the investigation{x He épecifically that the Director be given~
an opportunity to talk with Inouyé prior to any such action.

I told Daly that it was merely the Committée'S'deéire't6 go

to Texas; I had heard no discussion of going regardless of
the Bureau's poéition. Daly prdmised to pull'together‘without
the need for a written'réquesﬁ,:allvavailable information on

Brading for Committee review this afternoon, if at all possible.
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| “\Hunt Sons Charge "
C.LA. Used Agents|
ToEn Embezzle Funds

7R

ﬁ)ALLAS July 22 (UPI)-—Two
sons.,of H. L.  Hunt, the late;
bﬂlmnaxre contendmg hey.
were dlscrlmmated against be-
{cause of their ognservatwe‘
views, charge y that the

“{Central Im,etﬁgence Agency in
“ifiltrated th e family 6il empire

land used secret agents to help
emibezzle . more, than. .-S$0-mx1~
hon from them. .: e .

The brothers, Ne\son Bunker
? ~Hunt and W. Ferbert., Hunt,
{ - (said new Federal charges'tha?
!

jthey had tried to _cover up
a famﬂy wiretapping “schemeé |
were & further result of an
! " by the CLA. 1O discred- C
Lo it the Hunt oil empire.- They N
T “{¢aid they -held the .CLA. re-ill 7 '
Eh sponsible -for. ea arlier. Federal ’

|

1

Jcharges that they had spxed
_lon aides of thexr father, -~ ..
1" They said’ their refusal to
lallow “the C.LA. .to “use their
overseas Hunt Oil Company af-
filiate . for - esplonge had
‘1to t.he Federal charges aga\mst

T T S PR -"After tummg
' : ' ' . |CLA, a massive em
scheme involving loses of over
$50-million from the Hunt Oi
_ L Company were uncovered the
e e T - |brothers said in a news release
i L - T 1YAn “investigation . disclose
. S e that some of the Hunt, employes
A |involved in the scheme were
SRR |secret Govemment agents.”
ST A spokesman at C.A. head-
quarters outside Washington|
said, “'Since it appears such 3
comphcated matter,

“ley's legal” would like
. ltime to find out what it- 1s al

. abo oo
" A Federal grand )ur% yester-
day charged the Hunt rothers,
percy Foreman of Houston, a
lcriminal lawyer, three other
Lattorneys and. 8@’ retired; Texas
industrialist “with - obstructxon
of justice for altegedly trying
lto thwart the wxretap mvestxga-

tion. .
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wsts down, deal with labor problenl'ns
.amar/s low-keyed personal- styl
Steadman says Lamar has never gllven]
im a dlrect order in the 15 years of“
heir assocnatlon) tends to make somer‘
eople Ithmk of him as a sort of a Mr.|/
eepers with a yen to be a jock. “‘Ac—v
ually,| says Maxfield, “he’s Clark;:

i
lent. He is a mlld-mannered meek‘=

+

o be cqmmltted he goes into that httle
hone booth and comes out with an 'S'
n his shirt.”

> l\

lucky 11 trusts

unt Oil p:r’ ohc Lamar sa\s “Qur
phy is not one of promotion of
stock and promotion to the public,” he
says. “Each of us has his own interests.
(All of us operate in the oil business,
sometimes together, sometlmes as an
mdependent oil operator. Hunt Oil,
-whxch was my Dad’s company, will be
rin basically by employees of the com-
pany. We all will continue to operate
out of the Hunt Oil office.” ..
'Maxfield, who has been observing
‘the Hunts for nine years as Lamar's
partner, believes that Hunt Oil and
Placid Oil will carry on the monolithic

base of the family fortune. “It's like a

The bedrock of Lamar’s personal for— :
une is |the trust that his father set up
or him in 1935 as part of a tax
trategy planned with the aid of vet—
ran Hunt attorney J. B. McEntire! At
hat time, a trust was established for
ach °f| the Hunt children. In 1958, |the

attern was repeated when the elder' '

[unt established trusts for each of ]the
acond | Mrs. Hunt's children, callmg
hem Loyal Trusts 1, 2, 3, and 4. Except‘
sr Hunt Oil Co., whxch went ent1rely,
> Mrs, Hunt, H. ‘L. Hunt left the bulk'!
f his personal holdings to the Loyal
rusts, | whose “beneficiaries are Rz.y1
lunt, Ruth Jane Hunt, Mrs. Randall"

(Helen LaKelley) Krellmg, and I“/irs "

Iark A (Swanee Grace) Meeks.
The ! 51ze of these trusts is
nknown, but one of the
roblems facing the Hunt
imily |is how to commingle
1 separate fortunes (those
f the|10 children plus the
uth Ray Hunt Trust) to
\ax1mum advantage. Dallas
nends of son-in-law
Randy” Kreiling say the
uestion is being debated
‘armly within the family.
Ithough Kreiling’s role in
e Great Western United
tkeover was relatively mi-
or, 1t' did demonstrate a
llhngness between the two
blmg]groups to cooperate.
Lamar Hunt observes
1at, since the bulk of H. L.
unt's| estate was left to
irs. Hunt, “it was a natural
ling for Ray to be the per-
m who looks after it.” La-
'ar adds: “It does not mean
wat Ray will run the busi-
css. He will be making an
rderh} transition, a change
owhatever happens He will
ave lthe responsibility of
2aking decisions in relation-
hip to Dad's property, but
'lth] tion was much :
b1 1) ~v\.',_t?-ﬂ'}h(-l‘!il"&
m wm be no move to
B ER S AR F X FINEVE I
Rl mmmmn.mn‘ - ‘:’\"?
wiﬁ?\—» R S P e
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tree trunk, with each brother. having
his own branch he says. "0Oil is not an
expression of the personality of the
sons as it was of the old man. The ex-

pressmn of the brothers will be in the -

'branches-Ray in real estate; Lamar

sports; Bunker horses, commodities,
and agriculture; Herbert in real estate, |
resndentlal development, and commedi- °

tles ” And while the brothers are
'branchmg out, Maxfield believes,

thh a professwnal staﬁ' o

smrmy weather closes ln

looms on the famlly s horizon. Not only

"they
thn run the oil companies collectlvely )

'!Meanwhlle a threatemng cloud‘

‘: there was any payoft. -E‘ Lt

_ tappers’ arrest and thel indictment of

"Hunts if they perform’ed certain ac-

-list because of his leyan holdings. - %

is an oft- delayed t.na.l ahead for
Bunker and Herbert [Hunt on the wire-
tapping charges, but there is also the

threat of more 1ndlctments against

. them by a federal gnand jury that has
“been sitting in Dallasg for more than a _

year. The Hunts clalm their wiretap-
plng activities were, almed at uncov-
ering suspected embezzlements from
their father's food concern. In their
only statement on the :mat.ter over a
year ago, they cited “extensive, unex-
plained losses” suffered by the com-
pany. “We only soughttto protect our

"father and his property, as any othezs

would have done,” they sald :
But one of the wu'etappezs Jon Jo-
seph Kelly, says that the tapping was

“prompted by Bunkers |and Herbert's

suspicions that someone was trying to
influence H. L. Hunt| to!!eave the bulk
of his estate to the second Mrs. Hunt
and her children. Three [of the wxretap
victims back up Kelly s version. R

Just two weeks ago in their syndi- o

cated column, Jack Anderson and Les
Whitten au'ed a recurnng Dallas ru-

~ mor that the grand Jury| is looking into -
- an alleged “$50,000 to $60 000 payoff”

from Bunker to the chairman of the
Senate Judiciary Commxttee, James O.

* Eastland of Missnssxppﬂ in return for

Eastland’s assistance m getting a pa-
role for the other w1retapper Houston

1~ private eye Patrick| W' McCann III

Eastland wrote a letter on McCann's
behalf, but Bunker*has demed that

The Dallas grand jury is ‘said to be
mulling the Eastland connection, as
well as the c:rcumstances surroundmg
the three-year lapse between the wire-

Herbert and Bunker on Feb. 28, 1973.
Hunt family lawyer told Dallas Morn-
ing News mvestlgatwe( reporter Earl
Golz that Bunker managed to strike a
bargam with the J ustlce{ Dept. in which
“there would be no prosecution of the

tions; they performed the actlons but
there was an mdlctment‘ anyway."”

The actions, reportedly made after] .

1972 meetings with ,former President
Richard M. Nixon and former Attorney
General Richard Klemdlenst included
Bunker's providing Justlce with a list
of Al Fatah agents in the U. S. He had

secured the list privately because he ||

feared he was on the Al Fatah death

-For the Hunts, the wllretappmg epi-..

sode has proved dxsastrqus Bunker and ; .~

Herbert could receive prison sentences.
And, ‘more than anythmg else in the

. family’s history, it has’ torn the tlghtly

woven curtain of secrecy behind which

the family has lived and w0rked for .
. . more than four decades [ ¥

. o
N e b et e - e e

Page 31




uum»w
mw
mM“

3 “
h%_u_w

M.M m

m 2:&3

\-1r||

v ..m«m“.mm
Jias

g

Eos

T

Ewu,
Mm m

mm

um.

Mwm it
m._,mm

wm Th

Mwmm

ll B

£

A
fE 31
i

ll"‘

it
I
mMMMmmumm

mMMMu

i i
mmm m m

m
. mu
LN ;

umum. :

il

mmmm

,,m..ﬁ ;

mw

st

L

bz
i

,mmmw w“

: m
dai

2%
i
ke
g m&d

i

ity

2

33

T g ity
]

:.m
M
wﬁm

il
af % i1

e T

iy

E. | 11
il

m
it Ly
H._.m.,,m_.a 1 x mmmwru:

g
m

mmw w h.».uu

.I»G

z “_

,,hm

wwmw

se

Y.Mu

MWu

o
I-

mn

mmu
mum mMmmw

umu

m i}

EEa

S mwn

L
,wwmm

P ad gy

aks

nmu
-h....

uumwmmmm z

i N TR m»mumu
mmm wmmx i %. E ,

X :mwu 33
wunmm mm

»

m
ﬁm

mmm

i

Ll

¥ m
% m&mm

m

P L

T AL Lo s



'

|
i : .

A . | .
! PART TUWO: |JIM BRADEN s

t 1o

‘
s i
!

One of fhe moat incredible bodies of recent! information
conccrang the alleged conspiracy to assassinate President
Kennedy|is largelv based on the investigative |[research

done by’Peter Noyes, a fo:mer CBS ProducFr and top inves-
tigative regorter. ‘ U

, ! L
Last yeer} ﬁoyes published a book, {Lcgacy of Doubt, which
summed up {many of his findings, and which généxally outlines
what . No&es belleves was heavy Mafla 1nvolvemeﬁt in the
assasqlnatlon. The Noyes book is almost entlrely factual
and is %aggelv based on substantiated 1nformaéuon such as
police recorda provided by the FBI, the Los! Angeles Police
Dcpartment |tHe California- Attorney General's Offlce and
Texas D?l%ce officials. :

i1 | ’
Though helhoves book (like most recent asga551natlon books)
cid notlsell well or recelve much press attentlon it has
been regarded as a valuable contribution by(most of author

oyes"felhow Warren Commission critics.,, |
! I i

A 1 |

It can deflnltely be qald ‘that almost all of 1oyes' findings,
partlcularly with respect; to his main character Jim Braden,
have bqenrfactually substantlated and are solzdly establlshed
by official jpolice records.
Besicafly thc Noyes book: outllneo the backgrouhd of a
mysterlous ‘man who was nlcked 1o by the pollce}at the scene
of Pregldgnt Kennedy's assa031natlon just minutes after the
shootlnq. THe man was apprehended by a Dallas policeman who
thought|he was behaving susp1c1ously. The man,, who identified
himself, uﬂder the false name of Jim radcn,\wae released
shortly tﬂcrcafter following brief questlonlnq“by the Dallas
Sheriff “Offlce. ' S ; ? ﬂn :

Lo} ; .

Author Nodes uncovered the story of Jim Bradin rand his
true 1dent1ty during five'years of 1nvest1gat1ve research,

(

And 1t %SIJlm Braden s true identity and hlst%roplc mlsfortune
of b01ng 1§kcd up at the scene of the assasolnatlon for
"looking susp1c1ou"" that the Warren Commission critics now
belleve{rdnke with James McCord's mistake of|leav1ng masking
tape on{tHe doors during the Watergate break-:n as the ultimate
fatal sllp—ups in the two|conspiracies. ' | o
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For Jim BF
1o

is a man il
levels of ﬂl
the syndicat
of coerc1on}
outside murd
1nd1gpen>abl
far flung no
and pro£0351
U

4

Bradcn in
enforccrs"
and coveru
diction. Ac
Justice Dep
accordlnqzt
lloves, Jlm
Heyer Lansk
: i
The imporia
under a fal
Depocntorb

November 22
!

1
c
a
o
B

i
7
7

I

i
1]
[
|

e

I

Though th¢1
in the area

brought in o
were shortly
that prec1¢9
“and nay 1nd§
of the Warrcg

|

ot

n

!

en, whose true 1dcnt1ty is Lugene
h' slngularly avesome direct ties |t

e Mafia. Of all the Mafia figures
e's

Halc Bradlng,
o the highest

connected to
crucial securltv and enforcenent activities

maiming, intra-syndicate assassination and
er contracting, Jim Braden appears to be an
el 1link - or leador - of organlzcdicrlme s
twork of “controlled violence" spec1allsts
enal hit men,

5

|

ogvenent with the Mafia's hlqhest echelon
hps spanned the'contlnent from coast to coast

1Ftually every natlonal crime syndicate juris-
o;dlnq to federﬁl authorities worwlng with the
rrnont's organized crime strike fﬂrcc units, and
Pther high gov?rnment sources c1ted by author.
raden is now serving as peroonal cFurler for
. 1

! I
ce of this mygtcrlous man who was. picked up
c|hame across the strect from thcimekas Book
ust moments after the shots were fired on
1963 cannot be! overemphaulzed

!

were several lnnoccnt witnesses of bystanders
o? the assassination who were al“éiarrested or .
or dguestioning by the Dallas DOll?C all of whom
relecased like Jim Bracden, his presence there at
moment does in | fact raise an 1ncred1ble specter,
cd have been the. monumenta 1 slip- v

yp that critics
Comn1551on no& attest to. '

|
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L Nl 1 L O e g ' _
Jim Digﬂcn S _Arrest On Lovcmbei 22

Deputy cLL, Lewis yag One of the firse Dallas Police
officers °n the scene At the Texas Schoo] Book Depository
following the assassination, '

Tithin just Minutes after the deadly shots yere firea,
Deputy Lewisvconfronted 4 Man acrosg the Street from the
‘BooXk Depository, d man whop Lewis thought yas "acting.
suspiciously." ‘ . :

Deputy lewis‘questioned the man for Several Minuteg before
taking hinm to -the Sheriff's office for further interroqation
The man_identified‘himself as Jim Braden, and sajg that he
WVas. in the 011 business in Beverly Hills, California, Deputy
Lewis became even more SUspicioyg over the Yay the man firse
tried t¢gd identify himsolf. Insteaq of producing his driver'g
license, the common Means of identification, the map bulleq
ocut gz gasoline Credit carqg instead.

- The man who identified himselr 5 Jim Braden'strongly Drotesteq-
When Deputy Lewis to1q him that\hevwould have to take hin in
for further interrogation. :

At the Sneriff's office, Jim Braden aqreed’to Nake a voluntary
Statement, Braden, then 48, tolq the police that he vas in
Dallas gp 0il business and hag been there for two days, e
Said he was‘staying at the Cabana’“otel 3 short distance awvay
 from the fcene Oof the assassination. Braden 5aid he had beep
Walking down the Street by the Texas Boor: Depository_at.the
time or the_assassination and had'been looking for a taxi cab,

Lewigs insilde 3 building ACross the Street frop the Depdsitory
;durinq an Attempt o make ga telephone call following the
Shooting, ' : .

Braden was shortly thereafter releaseqg by the Dallas Sheriffig
office,. Braden yag not fingerprinted, nor was any check made
of possiblé'criminal records relating to him, ‘ ' '

\ _
J Two months later; in late January cf 1964,'Jim Braden was

i interviewed by two FBI agents at his office in-Beverly Hills,
; The Warren Commission's investigation Yas then jnp full syip
: ' and Witnessos to the assassination vere beinq‘questioned by

the rpr and other~authorities. In his prpr interView, Braden

: 35
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Jim Braden's

L

<

Lnorages

"In early 196

I Truec JIdentity

i
I

Pctcr oves, the in

l-/,

vestigative reporter

whose bgok covers much of the information regarding Jim

Braden,
Yoll nan.“

floyes oriqgin
former FBI a
Jim Garrison
The IFBI man

the assassin

iloyes soon f

of the addrels
nad left no

lloves then h
run a check
the Dallas n

assassinatid

license (175

Ji
Ally received a tip ab
gent who was then aidi

LI+

ation at the time of t

ound that Jim Braden w
ses that he had given
TOLwardlnq addresses.

OllCO at the Sheriff's
n. lotor Vchicles told
1755) had been renewed

countv in llo
business ands
a hundred mi

The Departme
also showed
name. The 1li

vember of 1966, Braden
home addresses, which
les apart.

nt of lotor Vehicles!
that "Jim DBraden®" was
cense had actually bec

to kugenc lla

lc Drading, which is B

i
On Scptembeﬂ
‘Tugence llale
legally chan'
new license

10, 1963,
Brad11g hac notified
ged his name to Jim Br
under that name. The 1

Intrigued by
identity ass
contacted th
Attorney Gen

nysterious B
was

loves tq
I §

the fact that
umed by Bugcene
¢ Intelligence
cralts Office,
radlﬁg.

Brading
Divisio
and had

1d that

bogan 1nvest1gat1ng the mysterious California

out Braden from a
ng District Attornecy

$ investigation of the Kennedy assassination.
told NHoyes of Braden's presence at the scene of

he shooting.

as no longer at cither
the Dallas pollco

ad the California Department of Motor Vehicles
,on the license number that Braden had given to

office following the
oves that Braden'

by Braden in San Diego
has also listed new

interestingly were over

records on Jim Braden
not really his original
n issued in the 1950°'s
raden's true identity.

aden,
;ccnue was granted,

Jim Braden was really a . false

, investigatér Noves
n of the California
a check run on the

Fugene Hale Brading "is-a real bad guy.

and

just ten weeks before the assassination,
the Départment that he had
and he requested a

le's got a Eong rap sheet and apparantly has Mafia connections.,"

Loyég short lv thercafter obta1ned a copy of Eugcne Bradlng s

(Jim Braden'

1
N
!
i
|
]
i
|
|
|
i
)

's) police records.

. {
H¥ 50955 DocId:32423630 Page 36



HW 50235

‘gas ratlo

DocId:32423630

(993
o

i

The Dradi

ucpcrato»entrieo

criminal
operating:
lifting,

lost of t
cugene - Ha
showed a
Bradlev,
and inevil

"Jim DBrad
records.

Incredibl
that the
run a mals
never dis
time of
Commissior
ment abou
xhibit o
Volume 1T
face valuk

;
!
!
:I‘ | L | 3

aron : i

Hn‘"rap sheet" contained an 1ncredlolo 35
covcrln virtually every p1age of
activity,. vncludlnq mail fraud, cmbe7"lencnt,
asqanbllng house in Miami, ar theft, shop
receiving stolen property, and aclllng wartime

n coupons on the black market.
.‘[v'

hase nrrc”“s had been made under the name of
lc.LLadlng, but the police dossier on him also
handful of other aliases, including Harry Eugene
Gene Brady, James Lee Cole, James Bradley Lee,
tably, Jim Braden. S

r

Cnﬁ,was the last entry shown on Brading's

'
¢
i
|
|
‘

vi[lnvegtlgator Noyes found that due to the fact
llas rolice had not fingerprinted Jim Draden or
¢ om him, his truec identity of “ugene'Brading was
covcred bv the FBI or the Varren Commission at the
h01r investigation of the assassination. The Warren
n. lad only routinely 1ncluded Braden's short state-
t bclnq in Dallas on ”011 business" in a police
ﬁ:wanC 525 contained in Warren Commission Hearing's
.1 Jim Braden and his oLory had been accepted at
e,
SEI
l
i

i
;_
)

RNt - o

1
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:ﬁaono Bradina) Snd The lMafia
P ‘ : . . .
Invc"thatow iloyes began 'a ‘thorough investigation of
Braden based upon all available police records and’
documentsh v

P

Jim Brad01

|
i
E

What soon cJ ar]v cmerged was a long record of involvement
by Bradeng (B~ad1nq) with many of the most notorious lafia
lecaders in thy nation, a record of closc association with
ltey figure in the natlonal crime syndicate,

Following| astring of arrests in the 1940'$, dating all
the wav back to hlq voung adulthood, Eugene Brading had
moved to Ll Pauo Texas, in 1950. - ‘

-

Il

(BRADING AND P“RDIRA)

In 11 ”auo Brading bhecame closely associated with Victor
Pereira, a man who was a close associate and confidante of
soveral Hafia[mnmbora. Brading and Percira became involved

in a number|of =schemes involving marriage to and embezzlement

of wcalthﬁ_w1donu.
-

In 1251, Srgdinq«and'his close friend Tercira were arrested

A

by the P I in| ricw York on-a fugitive warront issued in Texas.

The two ﬂ“ﬂ vere chargcd with embezzling over 550,000 from
~a wealt 1v1w1uow whom' Percira had marricd shortly before
fleecing vith her moncy. Brading and Percira were soon con-
victed of!the!chargea and were each scntenced to 12 years
in prisoni |

b
,\

liowever, radlng and Pereira were out free during the three

vears of th#lr appeals, and Brading was later paroled in 1959

|
after having uerved just five years of his ocntence.
S A

) |
o
(BRADING AﬁD,'n SHALDOIES)

. P o . : o
During thé three vears of freedom under their appeals of the
convictionsg Crading and Pereira lcft Texas (following still

‘another flcgc1nq of another wealthy w1dow) and moved to
Denver, Colorado. _ .

In Denver) Brading became very closely associated with.
two leading| lafia bObSCS in the- Roch Pountaln area, Clyde
and Gene §mnldone._

Doold: 32423630 tPerge s
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The who were also known as

and

brothers,
"lon, " were

Smaldgné
Flio

I

“Chcckcrs

ho th a lecaders in charqc of the

syndicate s;vendlng—machlnh narket which stretched from

O

the Rocki all the way to Chicago. Police rec
that at one time,
‘entire Pueblo arc_ of Colorado.

The Smaldone brotho
of V1olcn%c.thny nructlced in their operations
(Craden) became involved in ma ny transactions.
umaldoncg and became a close personal friend.

later, afrcr Brading finally went to jail for
of the Texas widow, the Smaldone brothers regu
to him injprison, seecking his advice on variou
natters, )

BRADING AE ANTD BAURMT)

ey

D_i CLARK
.

|
Dradinq and his friend Pereira later roved to

in CalJforn%a Shortly thercafter, Brading inec

ordu show

the Smaldones v1rtually controlled the

were notorious for the brutal brand

L Brading:

yltH the

several years
the embezzlement
larly wrote .

s financial

Beverly Hills
v1tablv came

under 1nvcu¢1aat30n bv the Los \nqclcu Police Department

]
Inbclllgence Division!
In partﬁcular
his closec
lators"

4afia specialists.
“hc LAPD interest in DBrading wa

‘from Miami

af"orwablon in Beverly Hills with twe

s focuood on
“"o0il specu-

, Arthur Clark and Roger Bauﬁun. Clark

and Bauman were notorious Mafia figures with long police

records. }

4

frlend Clark
the famous ”uzplc Gang
out of Detroit
nlacead Clark

had been onc of the ton
of the iafia, which had
and Youngstown. The Los Ancecles
and Bauman under tight surveillan

Bradinqﬂs

leaders of
oncrated

police had
LG and had

. A . . .
compiled extensive information on their frlcndthpAyltn
Brading. ‘ .
_ ; , : :
In 195G, the Chief of Intelligence of the LAPD, Captain
James HanllLon sent a letter to the Crime Commission of
Greater liami aceklng information about Clark, | Bauman, and
Brading. ‘
Cantain Hgmilton, who was known as one of the forcecmost

Mafia in the nation,

conducting extensive 1nvest1ga“10nu
him as to the involvement of several
Bauman. '

experts on the
(which was
to inform
Clark and

Among those named was Eugene Brading.,

DocId: 32423630 | Page 39

asked the hlaml Conmission

0% the Mafia)
associates of




Hy

i "
,exccut*onq.w_w . i

8 L]
Captainﬂﬂamilton's letter stated:
’ i
‘ ]
l

"Thls Department has under 1nvest1qatlon;Arthur

Lewis Clark, Sr., FBI 37092 258, and a Roger Bauman.
These men arc representing Lhonuclvcs as OfflClula
of”t%c Sunbzam 0il Company, 212 PRoosevelt|Thcater

ul]dlnq -Miami Beach, and both are spending moncy
very 19v10hly." ' ' '
i ' 4 .

"Clark.has been arrested uoverc.l times and has been
nuooc1atod with many confidence men and hqodlumu such
as Jameu Iratlanno Victor Poerecira, Lugene Brading,
Clarﬂncc Rhodes, bephen uanbor and the Siraldone
-brothoru of Dcnch.

i

. |
A5 1nvoat1qator Peter lioves points cut, the men listed

with Bradlnr in the 1le tter, represent a virtual “Who's Who"

of orqan17cd crime leadero between California and the HMHidwest.

|
(BRADING AND“E‘x\TIPuhNO)
Of these to% Hafia men listed with Brading (Braden) perhans
the most 1mmort nt one is James Fratianno, also widely known
a” “Jvnmle Thc Weasel.,” Fratianno was ]nown arfpﬂrhapg the
afla s hlthut ranking cxecutloner in the natlon.

In 1959, thhlg'tcgtlnonv Bofore the Hackcts_c$mmittee of
the CaltfornJa legislature, Captain Hamilton', the Chief of
LAPD Intelllgence utated that

.”’e havc ‘long considered Fratianno to
“be the hemocunwoncr for the lafia on
the Uc 'Coa 5t .

‘u

Captain Hamilton told the Rackets Committee that ‘his Tntelllgence.

Division had linked Jlnnle Fratianno to at lcast 51xteen Mafia

I H .
Fratianno! had onco been arrested for theo PLtcmptcd nssa531nat10n
of Los Annelca Mafia head Mickev Cohen 1n 7949L Cohen -had
survived Lhe blooﬂv shooting which took the 11£0 of one of
his 11cutonantu. Fratianno was later relcascd duc to insuf-
ficient cv1dcncc. Fratianno used the alibi that he had been
at the Homc og Mafia associate Wlick Licata the|night of the
shooting. Llcata later became the new hecad of the Los Angcles
Mafia, and, perhaps significantly, was later given control of
the Mafia 1n lallau Texas.

50955 Docld:32423630 Pageﬂ4ﬁ
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Jimmie Fratiaﬁno wvas also
the murders| of two men in 1951. Two men who ma
mistake of ropbing the Mafia's Flamingo|Hotel
Vegas werc found dead in a parked car follov1n
- robberv. Bth}of their skulls had been shatter

bullets f;rod behind the ear, apparantlv in tr

susnected of complic

fashion,

i
$

|
{
Fratianno hrd also peen linked
Iarry “”oon"WPothman

Feg
4o <

to the famous m
who had bzen another cil
associate of tic! ey Cohen the Los Anqelcs HMafi
Also, 'ratlanpo was also llnkcd to the @Joapoc
anothﬁr top;mcmbcr of the liickey Cohen gang,
Niccoli had;mystorloualv vanished follow1ng a

at Pratlannf s home one night, l

nan in northern California in 1952.
gambler, hak apnalantly welched on a

that he owch the iafia, and was blown £ bits
charge hlddcn*under the hood of his carl

Thonao Kee
$80,000 ¢

Fratianno latﬁr scorved

extortiond

a six year prison term

Fratlanno wbu)aluo linked to the brutal} ‘murder;

!
Ini later vyears Fratianno bccane the

Fty in
de’ the
1n Las
g the
ed by
ue' Hafla'

B

Prdor of
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ia head.,
arance of
rank liccoli,

&ate dlnner

of a business-
n, a wealthy
ambling debt
from a dynamite

1
1

(1954-1260) for
central figure

involved ﬁn
Josepnh Alio
Fratianno| h
the Mavor

IOOK mnagazine's
tq
ad

"exposce" of| San Tr

alleged Hafia connections.

bacome a close friend of

1aq;arranqed for Pratianno to

$105,000 from a kank wherc Alioto
Board.

Aliolto; admitted that Fratianno w
of his, bpuidonlcd that he had used anv
The lia also said that he had not known that

vor!
—- 1 . ) .
rratlunno vas, ’ nember of  the rMafia,

lavor A

&
.
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RADIING AND
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huLTzdR)

als
'lianpy"
inally
ith liel
hristma
most po

Yhile in Lo*;ungelef Brading (Jim Draden)
COﬂﬂOCtOG1w1th top ”acla leader larold
The LAFD Intoillqcncc Division had orig
;warc of Brading's close relationship w

dlnﬁ'ofﬁame was found on lieltzer's C
Holt7cr was videlv known as one of the
leaders ln,the entire nation.

o
~d

The U.S. Scnato aclkets Committece 1uoﬂtq Tied B
Friend Heltzer as a top Mafia boss in the arcal
racket eerlng and narcotics..
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1
|
t
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1
)
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he is known to all the import“nt
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A major figure in the organiz

traffickers throughout the Unit

,Lnﬁd |Yie has also overated in Oklahoma,
Te“gs,!$altimorc, lMiami, Las Vegas, Bosto
and variPus areas of Canada, Cuba, Hong K
Japan,|Hlawaii, and the PhlllelnGS.
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l;,iPossiblc Link To Jack Rubwy

Jim Drade

The same ﬁnadcquate investigative work which|

Warren Commission to largely overlook Jack Rd

tafia 1nvolv"mon1 apncars also to have boon |

for the fd1lurc Lo uncover Jim. Braden's true
Tugene Bradlnr during the of;1c1al investigat
Kennedy alsauulnatlon.

'

{

l 1
As shown 1n*tho previous account of Jack ”ubv

subst antlal ties to the itiafia, Ruby was parti

g P T

ed the

7's solid
esponsible
dentity of-
n lnto the

—~

H_
O K

= O‘QT

5 verv

,culurly

involved ﬁnfthe syndicate areas of. gambling antl narcotics.

[ o .. . .
Dut beyonh the multiplicity of evidence whlchfundlcatco

that Jack ’va and Jim Braden were both impor
figures OPCFthnd in the same general arcas,
gencral tiﬂO“ there is another single nicce

t nt Mafia

;at the same

of evidence

which nlaceq hoth tluby and Braden at the samelblace on the

Ii ! :
day bcLorf the assassination,

Evidence 1nd1catn" that both'J*n Braden and J
visited Lho Dallas offices of the HM.L. [lunt 01
on the afﬁornoon‘or Fovember 21, 1963, just t
hours Hofcro the President wa murdcred Obhvi
link wihicl plﬂrnﬂ both Bradon and Ruby in the k
at the uan01L1nc on the day;before the assas &
of cours

2|
possible %clatlonshln between the two men.
| ,

|

Jiim Rraden

!

. i
001voﬂ permnission from the U.5. |
Parola inhI s nngeles to make a trip to Dall§
November. ;q 1963, four days-before the assas
Braden wao fchlrbd to report all of his trav

rarole boaLd mo]low1ng a19 parole in 1959 for

"“O”"" ——

'alcmont canv1ct10n.

On . NovcmbEr ?& 1963, the‘dqv beforé the assas

Jim Bradcn chcc\od 1n with the U.S. Parole Of
Dallas \ccordlaﬁ to Roger Carroll, .the Chlef’
of iccr 1n Dahla Braden (Brad*ngs "advised|

'!,4

S

i
raise further significant questions,

0
|

1

adk Ruby

& Company
wbn ty four -
QU;lJ any
_Sane placc
1naL10n does
Bbout a

1
i
b
!

Bdard of

SM Texas on
srnation.
elé to his
’@he enbez~-

&

'
il

Lulnatlon
fgcc in
%erln
that he

planncd t@ “c Lamﬂr funt and other oil ;pccqlatoru while
here." Lamar unt is the son of H.L. Hunt,.ﬁhc famous

rlaht—wlnq Bll bllllonalre. , |

1.
I
H
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I'aul Pot‘&r#el, a former FBL agent who was Dircctor of
Security for the Hunt 0il Comnany in Dallas aL lthat time,

has recallcd that he distinctly remcmbers Braden v1q1t1ng

the Hunt o;flces on November 21 in the comnany,of three

other mnn' Pothernol has stated that the OfflCG log for
ilovenber 21| showed that Roger Bauman_(Bradlnq s old Jafla ‘
friend) and| llorgan Brown and Duane lNowlin ”nnﬂ’rrlcn

visited the|llunt office on that afternoon. Pothermel states.
hat Bradeniwas definitely the "friend." S
(uecurstvichlci Paul Rothermel was later flrcd hy T.L. Hunt's
sons after reporto allegedly surfaced that Pothernel was
""UoDlClOU““‘Of a possible Hunt connection to;Lno assassin-
ation. Follow1nq his termination by the UuanL‘RotHormel

found L’aF he was being illegallv wiretapped.:Rothermel
filed 7u3% Fﬁﬂln 3t Lamar Hunt and another onn'o& ... Hunt's
sons, charging them with the wiretapping, and,hsklng for
several million dollars in damnages. ThG'SUlL,.MJlCh has

producad %hr” daraging cvidence against the Hunt brothers,

i1 the courtg.)

B . ) [
i

1 ’!
‘ f
| X P
AL G

Also on vapmber 21, the day before the as umSS“n tion,
according] tof a conc]u ion of the Warren Cormnisgsion, Jack

N - I . :
Ruby wag alUO‘on his way to the H.L. ilunt ofL;goo in Dalleas,

The Uarren Fommission concluded that Jack Rﬁbb“drove a woman

friend of}ihijs to the 'unt offices sometime t?at same after=-
noon. The\w%mnn, who had declined work in Ruoy nightclub

as a stripper, drove with Ruby to the llunt offjices, apparantly
in scarch} ?jomploymcnt. This does coincide wiith Braden'

o

O
sit tovth

I

same offices on that same aftcrnoon.
v . + [ -
{

“The Narrop Comminsion investigated several eothier possible

links of Tack ! Nuby to the flunts, including th"‘.‘otj]l
une\nlalnhdvfﬂrt that Lamar unt‘s name was ;und inside
onc of Iuby‘f notebooks., But of thesec pos 1blc links, the
Warren Conmﬁsgion concluded only that ov1d°nce ‘did indicate
that “ubw had. driven to the Hunt offices on u%vcnbcr 21.
I Py

Thus a'p&ssﬂblc Quby~Braden connection on the;day beéfore
the Prcsﬂﬁcﬁt‘s ssassination does indeced arloc.

IS ’ i
! ! .

|
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Jim Bradcn: Pouglhle Link "o David Ferrie P

. 1

. o | .
Investigator Pcter lMNoves has turned up severalipleces
of information which indicate A possible connection between

Jim Braden and the nysterious David Ferrie.

Dﬂvid Ferric was the homose:zual airline pilot and nrivate
investicgator whom JJm Garrison accused of part1c1pat1ng

in the quL Lo assassinate President chncdv. Six days after
District Xttorney Garrloon S charges were nadcipubllc David
Ferric wasg found dead in his apartment in bey [Orlea . His

il
nysterious ‘death was finally ruled to have becn ‘a su1c1de.

b | 3
David Ferzie has been a tarcact of inves Llcatlom v critics

)

of the Ha%rCn Comnission ever since the 1)uﬁso1antion. In
fact the ZBI and Sccret Service both investiaated a possible
Ferrie rolc immcdiately after the assassination. It was
videly ru%orod in Mew Orlcans and Pallas: that Ferrie ‘was to
have flown the alleged assassins out of the countrv following
the assas élnatwon.-inc Varren .Commission decidéd‘not to include
the official Gecret service and PRI renorts_oﬁ}?orrio in the-
26 Volumcﬁ of lienrings which were reolcascd aft?r the UYarren
Feport was .issued. However, the Justice Department did finallvw
release those remorts to the Natienal ‘rcnlvollln 1267 following
Garrison's public accusations. | -

! |
Author tloyes hos since establi hed that both Jiw Braden and
Davod Fcr%ie worked out of théyfloor of offices in a building
in New Or%cunu in the month or two 1mmed1ately|preced1ng the
assas 51natlon. . i
This is artlcul“rly significant due to the f&Lt that at that
time the ﬁv sterious Da wid Ferrie was cmplovod;ag a private -
1nvcsL10a£or by Carlos larcello, the top llafial kingpin., It
is wlﬂolv”bellcVﬁd by most rpdczal authorltlcf that Carlos
darcello ranlks with his close friend llever Lanshv as one of
the two. ,1nq1e nost powerful lcaders of the Jafla'" national
and 1ntcr$ailonnl crime svndicate, Carlos | arccllo heads the
Iafia onplre centered in New Orleans, Louis 1ana and controls

most of Lhe Mafia activity in the soutncrn paﬁt of the Unlted
States.

In Soptcnbﬁr and Octohor of 1963, just weeks bofore the
gggas"ﬂnﬁflon David Ferrie was working out of']tnn offices
of Carlos ha*cello 5 criminal attorney, G. Wrav Gill, Ferrie,
who was d01nq investigative work on a Dorjury charoc that hlo
" boss larcello was then facing, worked out of Poon 1707 in the

Pere Harqﬁcbuc Building in Mew Orleans . j

] o I .

At this same time, in ueptembor and October of! 1%63, Jim
Bradén was opcratlng out of Room 1701 in the Pere ilarquette
Buildina. N » ’ - .|

HY

50955

have Presidant Kennedy and his brother murdered. Reid has

written that he was told of lMarcello's threat by an informant
who attended a secret meeting with Marcello in Ncw Orleans in
September] of 1962.
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According
lieutecnan

; .
t% Poid's 1nforman* Harcello told A1 top
7?: "Don't worry about that.little Bobby

sonofabit¢hl. lle's going to be taken care o,.“iLhc

1nformanti

stated that -MHarcello said that President

Kennedy himself would have to be killed first,: and
that his brother would then follow, The 1nF01manL
further otatpd that Marcello spoke of using qome "nut"

to do the
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PeteL‘Noyes, the investiqative reporter who unccvered
most Of the material reqardinq Jim Bradgn‘(ﬂuqcne Brading),
is alfiormep classmate and close friend of Judgeyﬁatthew
Byrng, Jr., the U.s. Districe Court'Judqciwho Presideqg
over ithe Ellsborq,Pentagon Papers trial linst year,

As is?now well known, Judge Byrne disnisaeq the case
againsp Ellsberq after he wvas notifijieg thnF*the “"hite
Housoiwplumbors” had once burqlarizcd the‘pfficc of
Ellsberg's psvchiatrist. ' '

' Pl

A ShoEt time Jater, j¢ becane Known thntfPreSident Nixon
haa tnlﬁe instructed_John Ehrlichman»to'apﬁroach Judge
Byrne ﬂprinq the Course of the Ell”berq trilal apg of fer him
thenposgtion of Direoctor of the Fpr, This'pffer, which Judge
Byrne rgfu$ed, has baop regardcd_as a poténtial act of
bribor?gby SOMe critics of Prosident Nixon,land,is currontly
under investigation by the Soecia) Prosecuﬁo:'s Office,
It hasgbdén widely ASsuned that Mixon's fervent interest
in tho‘outcomc o7 the hrosecution of Ellsbc@c:may have
been thHe motivationibehind his dpproach to Judge Byrne,

i : . .

:' . ]
Authopr F?yes has Written of his friend Judge]Byrne's
involveggnt in his TeSearch on Jim Braden, In‘1969, after
oyes h?q‘accumulatcd'much Of hijs informatiqnvrcgarding
the RYsterioys Braden, he toor the information to his
Fricnd,iﬁatt Dyrne, who wag then vu.s, Atto:héy for Southern
Califorria. loyes had_sevoral talks with By:ﬁe,and has said
that Byrne Was versy impressed by the substangiVe Cvidence
which Noyes had.qathercd. During one of thesea ffectings with
Dvrne nd| another FBI man whom Byrne hag inVilteq to Attend,
the 'rpy man told-Noyos.tha the rpr hadg nevérlbeforé known
that Jim} Braden - the man Arrested at the scong of the
assassinngion in 1963 - wvas actually Euqcne{B%ading. The
FBI man Said that the Bureay MUst have mndcfajbig Mistakao
in not tfdcing down Braden' g true idcntity and police Tecord, -
The Fpr nan wag nearly_incredulous Over loyeg'y eviderice on
Braden, ||/, :

Pl

oyos moapyhi]e had discqvored that Jgin Brad@n‘had also bogn_
in Los Ancreles on the night that Robert chnedy”was 4Ssassinateq
in ecarly Tine of 1968, LU

Though Hoges coulrdn:' ¢ find any significant information indicating
any Braden Connection to. the sccond Konncdy muhdér, he ang his
frienqg Hatt‘Byrno forwvarded the information on Braden to the
Special Unit of the LApp Which yag investigatinbithe RFX death,

LAY
it
|

47
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Unit of the L,APD, according to "bveo, ais-

.
~linformatién reoarding the R nquqﬂ sination,

1 I
pﬂecd impressecd by the Braden connccglow to the
|

"1natlon. lloyes writes that Judge B%rne never

3
'

-

pore about it after he forwvarded the |information
f_lnv thators.

I ' i\'

}of1ov General John HMjitchell glcc“od lvrno to
?V? Direcltor for the Scranton fonmwﬁulon that
ced student unrest scveral vears aco. Following
f## the Scranton Commission, U.G. xttornnv Bvrne

and U.5. District Court Judge bv Prqoldont liixon,
ion he held at the time of the Ellsberg trial.
: ] i
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Jim Dradensdi here Tie Is Todos al ‘
K ' 1
‘ »‘ EI
! 3 ’
Immedlatg‘. {puidcnt
Kennedy, |'% upturn in
his perse b
o ‘|i R N
Brading later reported a large increase in revenue from
. L B o . .
an 01lvwe]L he had an interest in back in IOUlnlnnu. e
rcnortcﬂ,thﬂ large incrdase in revenue from the vcll for
the month of “ovomb"r 1963. '
AR .
A nonth later, in Docnnbpr of 1963, Bradinqg bncane a

cnartor n
I.a Cos
vear,
Rtoger
The comna
named
nen
“this

In 1965,
ile
which

And it is
“trail of

The La Co
~of its
the morc)

~most
of llever

The

and nag |}

Vega:

a
O's,
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of LHe‘

up - 1?0 MOv“ra Ilughes empire in Las VnnasJ'Dallt
nuci

l‘qédinn‘
soon b

hiey
parents i

|

iyl
the oxclusive

Club in
I Brading and

of (and very c: Dnnolvc)
douthern Californial Later that

his old syndicate oil fricnd o

"D And BCattle Comnnﬁf

set upv in Chicaqo and was nrcgunablv

"BrAnd B," though neJ*Hcr of ‘the two

ted corporate officers. Jt was aluo during

period that Brading made a oubutanthl investment
|1n Coral Gables, Florida. . e

’
|

V]V'V’"“

~

I
e B

t
t

JJnn1l* ternlnatcd

P
~d

I lcnqthv parole was
ngnt a new home near the La Costa uountrv Club
had joinad, and bc also bought a house for his

Santa Barbala _ : B S

the La Costa Country Club that ¢
Braden, or Lugenc Hale Brading,

he nvutcrloug
flnallv ends,

I PSR

Jq Country Club, which Brading had jqined a3 one
Charter nmembers in Januarv of 19 Swl-is one of
torlouo Malla properties in the nation.

~
~t

behind La Costa is oé Dalitz, one
sincle ClOuCPt aszociatnes .5Ioc Da llt had
cador of the early Mayfield Road Gumq in CthcJand

en the founder of ithe actual <1ﬁvc3*nd syndicate,

' IOuL powerful forces in the natJonal crime syndlcate.

: j;i
R

had HC“H onc of the Hafia® bigaest investors in.

jvd it had been Dalitz who had hﬁrqonnllv nelned

~head

of nlu owin noldnngs to Howard huqhe, in the late

OWPr“ul force
ne-l-\r

',"
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-
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The La Cogta Country Club had become, under the! direction
of Moe Dalitz and liever Lansky, a lcv "waLorlnq hole" of

I
the sy nd%gate. La Costa ras or1q1na13v flnanccdithrough a
‘syndicate

—

dcal with Jamcs Hoffa of the Tcﬂmstcrs. Onc of
the Tnanstgro Union's blllJon dollar Pension [Funds was used .
in the flnanc1nd of the p*ogect La Costa became what is
known in |[the lafia as opon torrltorv" - neaning that no

single Mdﬁﬂa family control%cd it. La Costa was)open to all.

. ! , Cs ; :
Intelligence authorities in ‘southern Callfor la.have long
regarded la Costa as a orime hangout for thc Mafia. Some

officials have dubbed lt "Ppalachln West.

|
| :

ﬂo had orlalnally given Charter mombersalpf in

’O-#—O~""ﬁ~ N

,Costa “nlln the “lculdcnt wWas o in uan Clenonte.
f ; I

The svndilc
La Costa to a number of Hollvwood celebrities ‘?oo as to
soften th' 1maqo of the plush resort. Among tuc‘menberu
werce Frang atra, Bob Hopec, and Bing Crosby.: |
llembers o% Pvcsident Mixon's inner circle also. became
frecquent ﬁlc"ts a5 I.a Costa, which is just txbwtv‘mllcu
avay from|{San Clemente. Early in the Mixon Administration,
in 1969, f%c Aangeles lolice 'were astonished tp find nurrav
Cbotiner,fpnﬁ of the I'resident's closest confidnnt , living
it un at Lo,

|

In February of 1973, while President liixon was at San Clem-
ente, H.PQ [faldeman, John Ehrlichman, Richard] lioore, and
John Deanjlheld a serics of meetings at La Costa.to Aiscuss
~the Watergate conspiracy, which was then beqipning to
unravel. B |- E : T

‘ : \ ,
John Doadﬂw'vm Tengthy testimony during tho Ckvin Committee
hearinga khm“rdlnﬂ "the La Costa neetings.” These neetings
at I.a COJ#@ havo since cmecraed as n2rhars the nos it crucial
stratoegy ?\,Pjono involved in the al]oqed covnr4un of
Jateraate; by, the Preasident's closest aides. Dean testified
that thoLLﬂ Costn meetings took place over a nor1oﬂ of two

<

days, Fe:%lary 10 -~ 12, 1973. Dean testifiocd ~h1L the sessions
vere hCldwlh a special villa at La Costa the atywas used by

daldemanJd o L ‘t:
. ! . - i ‘
|

It has bceen Adurina this same period of time, ﬂn the last

cseveral. vears,. that Eugene Brading (Jin Braden) |has become
: one of the most important Mafia operatives atlLa Costa.
; , o Acro*dinq~Fo nunnrou¢ intelligence reports, _ffbﬂ California,
Hevada, and federal authorities, DBrading in noir: susnected oF
heing thoEDQrgonal courier for national crimel svndlcatc bos
lieyer Lansky|. ' L

x , o i
LIS : o i

. . . t
I . ! ' ) o t

e
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The Novadﬁ Gaminer noard is continuing an Jnvcuthatlon
into B;ﬂdgp'§ alleged, rolc a5 syndicate courier for
”skimmed“kaambllng revcnue from Las Vegas. Investigator
Noyes wavptold by .several hiah government officials that
Jim Braden| had indeced' been identified as the pcrsonal
couricr rqr Mever Lnno}y. One official disclosed that
Braden was| suspected of taklnq over 572 million out of
the country for the 0vndlc te. Another official said
that was a ”low estimate. '
:*;; I :
In the "ummor of 1971; Bfaden came under renewed investi-
gation vaFallfoLniaeduthoritiés‘followinq an! incident at-
La Costa.|!l | o - '
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|
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v %
A ]“nltor*ﬂulLﬂ Contal, optned Braden's aolf lccker to make

; N D L, - y
a rouLJnh«Jn nﬁcrjonl Out of thc locker tumblaed a bundle of
well ove ;5lﬂ” o0 1wv‘uwh ’ ' :

l i
s

~uthoss '| Evm, Jnforncd by one official tnat the bundle
had conta ypﬂl at angL 5120,000 in cash, and onother Cal-
ifornia oDC1c1al rut hc%anouw; at clouer to - S 200,000,

I
il ' i; g .
Duringa gucstioning regarding tho incident, Traden stated
that he had reccived t\cinoncy from an oil transaction,
and that he hﬁm tnmno"nrllv storod it in the loc]cr. Latcr
once of h: officials xou\lnc on that rnYiqu]'ﬂ*' 1nvcutwwt on
of ﬂrﬂﬂﬁﬁﬂ folﬂ ’ov“,? hat Draden had also bokn‘qlvenpiwe use
of two Dlnpc owned br loward flughes to flv Mafia ganbllnq
ash out g¢f. ifevada and the country.
B ! gg
ﬁ) : T
I

- | -
At oros ont,‘uuhﬁno Bl“dlnq alias Jim Braden,| is still
| ‘ .

oncratwnq;out oE La Costa.
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Mr. Frank Sturgi

2515 NW. 122nd Street

Miami, FL 33167,
it

3
[
L

Dear Mr. Sturgis):

i
{i]' |

1
e ¢

We have reééiVed your request under the. Freedom of Infor-
mation Act for ﬁgfqrmation pertaining to you. This is ‘to advise
you that as of %?'September 1975 the Privacy Act of 1974 took
effect. This act ‘and pertinent CIA fegulations established -

requirements and/procedures for access by individuals to infor-
mation pertaining to them. CIA Regulations were published
in the Federal Register on 28 August 1975 and may be found in
Title 32 C.F.R.w}901. ; 3 ‘ : .
. b A o
- Since the ?%i&acy Act requires federal agencies to ensure
* that improper d?%closure of jpersonally jdentifiable .information -
will not be'mad%lahd further provides criminal penalties for '
improper disclosure, CIA Privacy Regulations, section 1901.13, -
- sets forth the}ﬁbllowing requirements for jdentification of '

N > . Vay |
individuals makgng;requests{
I axnne

An iﬁdivkdual seeking access to or notification of
the existence| of records about himself shall provide in the
letter oft%bQuest his full name, address, date and place of
birth togémheF‘with a notarized statement swearing to or
affirming%ﬁ#$ridentity@...lf such individual is an alien
lawfully ddmitted for permanent residence, his or her

]

alien regﬁgtqation numper must be also provided.%“w

Before we%%qy begin prBdessing your request, we must receive
from you a notarized statement as explained above. The 'statement
should verify that you are a U.S. citizen or an alien admitted for
permanent residence. It isl also requested that you provide any
additional information concerning yourself which might facilitate
our search of records. Unlkss you identify specific records you
may be looking for, we will conduct a search of all Agency records

that might contain informaﬁion,that pertains to you. .

h : i R O\,U Oxr
vy . . . A 3
i ' ncerely, & %
R ' T <
i i y - Z,
A " ’ LTQ m
ERI I . - 4 §
ST | Gene F.. Wilson ﬁ}\ %& &
i1 Information and Privacy Coordinator ' ' 7rpg.e1©
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Hele122nd Street ¢
ni, Florida 33167 ﬁ:
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'r. Gene 'Jilson “ I :
Information and Drivacy Coordlnﬁtor
Central Intellinence! isency ‘
‘lashington, 2. C_L20)05
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Pre-freedom of information request
notice of charges dl

Dear‘Hr. ﬁilson:j

Before eyerc1¢1nv ny right to a freedom of information rdéuest for copies
of any and all available ( in accordanée with the declassification processes
stinulated in Ziedutive Order 11652 and its arendment of January 1974 ) files
of recqrds and doéunents, bothfconpnterized and manual apDQSLée of me and nmy
activities undermnVivresent 3nd former names and pseudonyms,, I tereby request
the complete anc‘flnal estimate of charges for search and dunlication services.
'3‘l| ' f |
As regardsLLwe:charges foé these services, two matters n§y be worthy of
consideration. f?%e|f1rst of them is tWa;, given the proper a?cess codes, the
execution of a ?pyouter search is neltﬁer difficult nor costly. and the second
is that in light of [the controver31a1 nature of my past, a waiver or reduction
of charges may éoﬁd&ce to the furtﬁeraﬁce of the public interest. I therefore
respectfully re %uost that these factors be considered in the making of a decision
as to tne cost oF ?orv1ces. [ : : =
'td !

In com 311anc with vour rcnuest for identity verif 1catlon ( pursuant to
orovisions of tne ?74 Privacy| act, section 552, subsections band d ) I

i
1
hereby swear bc%o ? a notary public as to my name and former names, my present
3
p

|b‘

W r .o . i ,
sddress, mv datg t7ell as nlace of birth, and my ecitizenship. Thanking you

for vyour cooperat p, I an , 0|

e _D“H

[ ‘;

: % 3 o ' Ypurs tr%yy,
STATE OF FLORIDg : - o M S

COUNTY OF DADE Frank Stufazis

' :
(| e J

Before me pegsonally appeared , 2eltedtad ;ran" Angelo Fiorino
Frank Sturgis ié’é me welt known and - - Frank Aagelo Fiorini
known to me to .be the person de- ' | Fran‘c A.Fiorini
scribed in a?c} who execut]:ed the fore- 1'1,“111 -;»‘ntgz;{ Sturgis
Erank A, gis
going lnstrulrgl?nt for thefpurposes _ | Pfank Sturgie
‘therein expressed. ; ‘ Foank Bonnelli

il

_ ‘Witness my 'and and off:.c1al seal 4 " cedering
this ]19th day|6f May, A.D. 1976. code namge: vederini

_ ! Barbarossa
ZL&&,M,
3

/i 4": | i ' il Samson
/ | : .y
’ r 2 v 3 : 1 ) 341 2 +
Notary: Pubhc‘: 9:St:at:e of Florida. boon 9 December 1924
‘at Large 1 I | ‘

Frank Campbell

_Qz

g

1n Horfoll, Va,

flpuk AT LARGE . i . R Y :
MY CM&%%E%A 3‘ 27 1978 United atgtes of American citizen-
BONDED [HRU GENE iAL lNSbRANCE UNDERWRITERS _— ship
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TTCI OF AZSIDINCES 5D BUPLOVIENTS OF: - Frank Sturgis
nresent address:
¢2‘1> ' ‘ . 2515 #.%7.122nd Street
ik | , Yiami, Florida 33167
i

rod

CIRCHOLOGICL 3

also movm as: Franlk Adthony Sturgis ..
; Frank A. Sturgis L
d <

|- _ Frank Angelo Fiorini

I : : Franlk A. Fiorini

‘ Frank.Fiorini

Frank Anzelo Fiori

Frank Angelo Fiorino

| l
192[’ Dece, 9....?’..;....-.......-...-.........Do‘r“l in nOffOlL, ch- .
1930~ 19&2......i}._.........................re31ded at 510 iligh Street , Germantown,
. ) ?hiladelphia, Pa.
194241945.......ﬂ.,.........................U S.Marine Corps Reserve

W!q; Paris I8., S.C.; Pacific theatre)

105 e eesacsoccasdessesssassccccesansssssssssnonorable discharge -nlamouth Falls, Ore.
1945...........jjj-.....-.....--...o........Ul“ﬂl, Florida _

c.1945- ‘9Lw....J,w..........................Jorfolk, Va., adrs: Bank St., etc.

il - . joined Norfollk Police Depte.

i) , ' attended 7illiam and iarv College ‘
: ‘ also attended Virginia Polytechnic Institute

i
i_ﬂ, | c.1946-employed as manager of the Virainxa :

N Tavern on East Main Street

i ' ¢.1949-employed as owner and manager of »

i ' : ‘The thitehorse Tavern on East lain Street

c.1948.........3.ﬁ..........................eﬁllsted in the U.S. Naval Reserve ‘
’ N at the llorfolk Naval Air Station

c.1949......;..ﬂ.i:.........................101o*ab1e discharge

c.1949-1950....f............................U.a. Merchant larine travelling to and from

: {; Lurope
C. 1950-1052...i.......,....................U.o. Army - stationed in Gernany

Co 1952 u00e0ecshhocccscccssssssscscsnsssassstionorable discharge
Ce 1952-1954...i,.........................;.ovﬁer-nunﬂoer of Tophat Nightelub in

l o Virginia, Beach, Va.

Ce 1956-1961...;............................Cuba(Sierra Maestra); Miami, Florida;
'ﬁtfb : . iexicoj} Venezuela; Costa Rica; Guatemala;
11y Panama; Honduras; Bahama Is.
TN : 1958: contact with CIA at US Consulate-
! B Santiago, Cuba
' 1959: contact with CIA at US Embassyo»

; Havana,Cuba
1 . , 1959. contact with FBIL HQ - Washington,DC
B : 1961 1970. Bay of Pigs
i

CIA control officer Sam Jenis

15

i

: y
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L
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CIRONOLOGICAL SKITCH - cont'd | ‘ |

3.0.0........ b‘b
13

BeEBROOBOEDSS S

iecssssssssstravel and business (operation sword) lexico and
; Honduras

1958 —1977.......J.él...........nechanlc and salesman for the Pan-AnerLcan-Alumlnum Corpe

. 185th Ste., Miami, Florida .

June 17, 1972.celiececencesecsscadventure: Jatergate Office Building

June-July 1972.. . c.eeesesessseomoved to Jashington, D.C. jail

January 8, 1973. sessecssssssiiatergate trial: U.Sovi.G. Gordon Liddy et al.
anuvary 15, 1973 1L i...........plea of guilty entered _

celay 1973cceeecbsscscssssssssomoved to Federal Prison Inst. in Danbury, Conn.

P then moved to Eglin Air Force Base .
; f lente moved to Dade County Jail

-
|
desesssssssscoOntact with FBI and CIA P
]

January. 1974.;‘., 7
1974, ccesocsnccas ;;...........salesman for Heavy Squipment Company, Miami, Florida
1974~ 1975.......LL,;...........salesmaﬁaoer for Dodge Is. Repairs, liami, Florida
Whiiceeceesesassalesmanager for Continental Egg Corp., Miami, Florida
seesessssssssalesmanager for liami Book Efg. Company

L4460 M.1.37th Aveaue

Miami, Florida

19750..‘..'...0.0.5:0

1076219750 000ceekh

- Frank Sturgis

1
STATE OF pLORLDA
COUNTY OF DADE .

Before me personally appeared Frank Sturgis to me well known
and known to me | to be the person described in and who executed

the foregoing lnstrument for the purposed therein expressed.
‘ iy

Witness my héﬁ%land official seal thls 19th day of May, A.D.
.1976.
S f

4

i

: S ;‘w
Uidens YD
‘Notary Public,||State of Florida
. at Large .

rOUDA AT LARGE
GUST 22 1978
1NSURANGE UNDERWRITERS

i
i NOTAR: 7%

*j MY COuvi "
[

My CommlSSlOn.ﬁxplres BONDED THaU &
I ! ‘
\

T
y

i»

i
!
.
te_'l
|
i
1
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CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY PR &
‘ i WasHINGTON, D.C. 20505 ]
I
|
|

o 6 MAY 1976
Mr. Frank S turgls - ' 1
2515 N.W. 122nd Street :
Miami, FL 33167
E

i
|

Dear Mr. Sturgis: S
i:

This acknowledges recelpt of your letter, dated 7 May,
requesting access under the Privacy Act for information S
pertaining to you. There is no charge for proce551ng Privacy:
Act requests, 1 : ‘

R ' |

We are théréfore processing your request and will provide-

you with the results under the Privacy Act as soon as /possible.

? . Sincerely,

i .o
. 7

‘Gene F. Wilson
Information and Prlvacy Coordlnator




a total of (17,204 FOIPA requests.

1TLD STATES DEPARTWIENT OP JUSTICE

|
2

FLDI:RAL BUREAU OF INVESTIGATION -

}

April 12, 1

H
i
[
’
‘f WASHINGTON, D.C. 20535
f
|
t
!
0
t
,

|
Mr. Frank. StJrgls
2515 Northwest 122nd Street

Miami, Florad% 33167

Dear Mr. Sturbls'

'hlS is to acknowledge receipt by the FB

R OIS ST O VRt

976

I,on

T
March 23, 1976, of your Freedom of Informatlon—Prlvacy

Acts (FOIPA) request dated March 13, 1976.

Qased on the 11m1ted information you pro

v1ded.f

it is not p0351ble to make an accurate search of our

records.

To insure an accurate search of our records,

please furnlsh your complete name, date and place of
birth, prlor addresses, employments and any specific data

that would permlt us to locate the documents you s

An exceedlngly heavy volume of FOIPA regq:
has been received these past few months. Addition:
court deadlines involving certain historical cases
considerable scope have been imposed upon the FBI.|
successive |expansions of our staff respons1ble for
matters, substantlal delays in processing requests

.§1nce January 1, 1975,

the FBI has recei

Of these, our p
backlog 15}6 782.

=ek.

Jests
ally,
of
Desplte
FOIPA

contlnue.
.‘,

N
;ed

resent'

In an effort to deal falrly with any.

request requ1r1ng the retrleval, processing and duplication .
of documents,,each request is being handled in chronological

order based on the date of receipt. Please be assi
that your request is being handled as equitably as!
and that a}l documents which can be released will t
available at the earliest p0551b1e date. )

ured
possible
be made




'
do

!
Mr. Frank Sturgis

».‘, - . Ik
: h
|

Prlor to the proce551ng or release of any, /docu--"
ments whlchfmay pertain to you, it will be necessary for
you to submit your notarized signature. This procedure

is de51gnedﬁto insure that information concerning an .
1nd1v1dual ls released only to that person.

n
K‘E' .
Your patlence and cooperation will be appre01ated.~
I,r,‘p |
Slncerely yours, |

!
i
|
not
v
te
{
'
i

L Clarence M. Kelley
ﬁve‘- ‘ Director
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1 FRANK. STURGIS . }py
v . 2515 N.W. 122 STREET. ;
:" IMIAMI, FLORIDA 33167 = |

i
L L |
May 3, 1976’ - : S W'
:
|

The Honorable ‘Clarence M. Kelley, Dlrector .
Office of. the ‘Director : i , s
. Federal Bureau of Investigation _ L yn‘
E: I Washington,/'D. C. ‘ - , i}

RE: Freedcm
i

of Information Request

Dear Mr. Ke

ley:

Thank you for your recent letter in which you requested more"d
specific information to help in the search, collectlon and
dupllcatlonlof records indicated in my recent freedcm of lnfor—
mation request. I am sending a chronologlcal sketch of nmy :
residences [and employments prefaced by a list of names under which
I have beenlknown. I hope this profile will aid the Bureau in - its:
search for my\records. Notarization of this. 1etter and the sketch
will attest\to the verlflcatlon of my ldentxty. _;y
, CH -
Con51der1ng the voluminous quantlty of material that may: have
to be read |and screened, I would be. pleased in thé,lnterest of
fairness t? afford the Justice Department whateven’reasonable
. extension of tlme is needed to comply with my freedom of 1nfor-h;

mation request. _ , m

, I
Thank you forlyour kind cooperation.

‘COUNTY OF DADE

| ‘ STATE -OF FLORIDA ‘i
‘Very truly |’ { . ;
| Before me personally appeared FRANK STURGI

/q ﬂ~ C;tag'a ' N to me well known and ﬁnown to me to be the
Ao “”uj4;3LL ~ 1 person described in and who executed the:

Ly i i there
Frank Sturdis fgr:zo;zgs;gstrument for the purposees
Encl/ S P '

L , WITNESS my hand and offlcxal seal" thls

FS:s S
: b 5 6th day of May, A. D.,t1976.

L S i .
- ; : \Zb(d{,w\i_. L(Zr(/(/éJ {l : )
S Notary Public ™’ i

Ty ) Sta te Of Florlda at- Lanrgeny PUBLIC STATE OF FLO?!DA Ay LARGE- o
- {H,rMY COMMISSION ExP:228 AUGUST 32 1978 -
o My commi ssion explres"oNE’ED THRU GENERAL INSURANCE uNDEmea‘

' | -
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'The Washington Post i
‘ I i
| ] | i
October 28, ‘}976 &!1
4 it
b b
I . i
) o
! Reputed Crime Chief o !
. Accused of Extortion i
it
’ In Collectmcr ‘a Debt !
[ . Amsociated Press g s
‘ . Russell Bufalino, a reputed organ- y ;
7 : . dzed crime leader, has been indicted b
e -on federal charges of conspiracy and - [:
S extortlon for using threats of violence: 4
il -intrying to collect a debt, the Justice - f
S Department announced yesterday. o : il
I . ""Bufalino and three other | men were; = : }»;
_ T F named defendan_ts in a sealed indict- . f‘:[
SN ' ‘ ?‘w ; . ment retugned.by a federal grand jury-. i "
;l;; i - in New York Clty Tuesday and un- ; B
R sealed yesterday. - . . ‘
. I ..” Bufalino, 71; of . Kingston, Pa “was | B
4 1 ./ identified by federal officials in 1973 ‘gf
v i - as the head of one of five Cosa Nostra. ‘I '
i ) | fammes operatmg in"~ Pennsylvama j'f.
P : » *The Immigration’ - Serv1ce has - at-‘, a ‘“
L " tempted for nearly 20 years to deport i
S ; ‘ Bufalmo to Sicily, saying he was born ! fil
E there and brought to the Umted 'ii
f‘ - | “States as an infant. He says. be wal 11
T !
i l i ‘ born in this country, - : I
|
i - |
oy .
Tt .
i) ! :
; ;fg\ I E
s e
. _1'; o iii -
N ?!i‘
gp Sl
v _ hig
b o
' N : . . :l‘
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‘ATToRNEY:czﬁzggzrﬁgﬁggeiig;g;:
RE:" RAP -ngcznggim'w. et

ic
* i
'

TR
e T
|
!

October 26, 1976

} L IN: REPLY \PLEASE. - L
e g ~  REFERTO$R sSpgh
i e . i P
Honorable Edward H. Levi . | ' o
Attorney General of the
United States|
Department of Justice -
Washington, D, C.i -

!
Dear Attorney General Levi;

. ¢

As you kncq;jtha Intehligence.Commit:eeuhasucak¢a%;‘" -
testimony with regard to John Rosgells andcthe;aaaaa§$b;::
' nation;plota-diqeq:ed«againac Fidel,Caatro;aaés;garE¢b£?*
the Committee'sg inquiry in this area, t ' ‘ £

i

e | nave p ,
this testimony ﬁitp~repreaepta ' . Fed: L
Bureau of Investigation, w¢.are“requesting'that;'uponj
the completion of thie review othestimbny;.tha,Cammigte
be providad-accés&%to.all ?BI‘materialsArelating to Mr.-
Gener. A S T S

3 k
i®

b » .(‘ff
i :
:

Ve are hopeful T repre
sentatives will be| out” access to the app
priate files andthteriale in th

1

M L - dn e game m&nner‘aq:we,h'ﬁ 3
in the past. ancqntinue-to‘app ‘ '
in these matters. ' . - .

N
NN 2 R

lioward H. Baker,: Jr.

1
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LIEBENGOOD ROUTH NOTES FROM U. S. V. VECIANA, ET AL

DATE: December 1, 1976

Veciana was represented by Barry L. Garber
Bank Building, 25 West Flagler Street, Miami, F
(305-377- 4963)

‘Veciana became implicated as the result of
of one Augustine Barres, a/k/a/ Emidigio Augusti
("Gus Barres'').
23 July 73 for Barres' attache case at the Taft
York. The police were acting on an informant t

1,

,‘1040 City National
lorlda 33130

ﬁ

|a drug bust
ine Barres Fangul

The bust resulted from an search warrant of

1Hote1 in New
ip to an under-

cover agent who arranged for a buy from Barres of seven kilograms
of Cocaine at the Taft. The police understood that Barres was to

be with a '"female' courier. Barres advised DEA
presentative, Eugene W. Flynn, a detective sgt.

task force re-
w1th the NYPD,

that he purchased the seven kilos from Antonio Vec1ana in Miami

on July 21, 1973.

Barres owns a home in Puerto Rico and trav
every two weeks on business.

A co-defendant of Veciana's in the case wa
who is the President of Occidental Investment,
firm owned by Barres, located at 1186 J. T. Pin
Miami.

Rico. This. is also a Barres enterprise.

i

éls to New York

jfi
|

Q)Arlel Pomares
a’real estate
ero Avenue,

Pomares is also involved with FRECA Imports in Puerto

The DEA Miami regional offlce cables that Wec1ana is the

subject of INS File No. Al2-490987 and that he

public accountant

According to the‘Miami Herald of July 25,
Assistant Secretary of Communications under Cas

general manager of the Havana Health Department.

in 1961 for asylum in Puerto Rico. He became al

citizen in 1970.

elaxms to bhe a

_,)_
o

11973, Barres was

tro and later the
| He fled Cuba
yUnited States

|

A cable from Ivan Wurms, the Chief Investi
Task Force to Durkin at DEA headquarters Washi
Veciana was arrested without incident on 7/24/7
"consent to search" form Mlscellaneous papers |

gator of the DEA
nigton, states that
3 and signed a
'and numerous

|
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_policies, closed children's savings accounts,

DorId:32423630
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al con't.

Llebengood Rough Noe%es from U. S. v. Veciana, et

|

|

‘foreign passports belonglng to several subjects were seized.

Swiss bank account deposit slips were seized and are to be

followed by IRS.
raiser. FBI confirms thls

1

Vecilana claims to be an anti- Castro fund

h

A July, 1973 TWIX from DEA in New York to DEA headquarters

Washington (attention: Daniel P. Casey, Acting
as subject:
d ebriefing of the defendant in New York on July

learned that Antonio Carlos Veciana,

Chlef) referenced

G1-73-X093 (presumably Veciana) and‘states "during

25, 1973, it was

811 North Southwest 30th

Court, Miami is a member of an anti-Castro group ' which he has
stated intends to blow up a number of Cuban propFrtles and/or

embassies in foreign nations, i.e.

Spain, Mexico,

Peru and France.

Bombings orlglnally scheduled for July now delayfd until August.’

Subpoena of August 14, 1973 exists for a tehegram billed to

Veciana at 649-1226 and sent to ' Barcelona,

Spa1P on 5/26/73.

Barres implicates a Paraguyan dlplomat formerly assigned

to LaPaz, Bolivia and reassigned to Spain in the

DEA 1is dlscretely checking his identity.

drug traffic.

A folﬂow-up cable

from DEA indicates that they have failed to 1dent1fy the Paraguyan

diplomat sent to Spain but do ;ndlcate that a Pedro P.
is believed to be 1nvolved in

1

a Paraguyan assigned to LaPaz,
Cocaine smuggling. i

Barres admitted that he was responsible for
an employee of his, ihto illegal drug activity.

Vec’analclalmed to be without funds and deJ

not fined. The U. S. Attorney was concerned that
$100,000 bail!immediately. However, after initi

Medina,

bringing Pomares,

titute and was

he posted a

ial concern being
S. Attorney later

shown in the file by the U. S. Attorney, the U.

by Veciana's cousin, Dr. lo Zalduendo,

Michigan.

~writes the Judge that. $80 000 of the $100,000 bond was furnished
a phy¢ian from Detroit,

The remainder of the bail money was furnished by Veciana's

uncle and other family members and friends who éashed insurance

concluded that Vec1ana was possibly telllng the
the Court that he was destitute. .

ETC

U. S. Attorney
'truth when he adv1sed_

‘ 6Se. 3 . . ,iﬂ .
One Hesea Lopez is a character reference for Barres on

appeal.

Page 71
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Liebengood Rdugh Notes from U. S. v. Veciana, eg|a1, con't.

|
{

Barres says he requested the government to lgive immunity to
Veciana in order to destroy the traffic of Cocaine from Bolivia.

Barres studied at Columbia Military Academﬁ in Columbia,
Tennessee |in 1951. :

| .

A taéed transcript of Barres' debriefing bﬁ detectives
Flynn and|Scamardella on July 25, 1973 reveals the following:
Barres got involved in drugs through his friend:!Veciana who was
an office# of the International Development Bank in the U.S.
Embassy in Bolivia. Some people think Veciana is with the CIA
but Barres does not know. Barres dealt with Veciana regarding
an attempt to kill Castro in Chile. He says Vediana did a good
job of transferring everything into Chile (l970ﬁ1971). Barres
gave Veciana $2,000 in support of this assassination effort.
About this time Veciana said that drugs could.be smuggled out of
Bolivia through diplomatic pouch. Barres thought this was how
Veciana had sent weapons into Chile. Barres advised that the head
of Interpol in Bolivia gets a cut of drug money“for-protection on
the Bolivian end and that a Secret Service Agent and two Paraguyan
diplomats| were also involved. They handled themtransfer»to
Veciana in Miami Beach of the drugs from Bolivi?. ‘

Barres thought that the individual he was selling the drugs
to in Ne%vYork was a mafia type. It appears this is the indi-
vidual who informed the police. _He is known only as Tony in the
transcript. The police were aware of his identity but did not
desire Barres to discuss it. : ‘

‘ i

Pomares ' counsel, Gustavo Del Toro, urged the DEA in San
Juan at the, time of the arrest of Pomares to consider immunity
for Pomares because Pomares possessed valuable |information re- -
garding international narcotic trafficing, including the impli-
cation of diplomats in places such as Bolivia, {Paraguay and
Nicaragud. : ' I

ok . | 3

The |file contains cancelled Veciana checks drawn on the

account of Antonio Sira Veciana at the Fidelitx National Bank,
5880 Byrd Road, Miami, Florida,.in May and June, 1972, for $1,000
each, payable to the. Swiss Bank Corporation for account EF558230.
These checks were obtained through subpoena on |[Catherine Hune, A
Vice President and Cashier of the Fidelity National Bank in Miami.

| |

HW 50955 DocId:32423630 | Page 72 . ' |
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Liebeﬁgood Rough Notes on U. S. v. Veciana, et[al,.con't.
' N

In Veciana's appellate brief he references transfers of

drugs thropgh the government's ''APO System'. He indicates that

the first transaction he was involved in took place in April,
1972. | | | . h
Also involved is someone known as ''the midg?t".

i

Page 73
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Rico in 1967 when

~woman who dwned'the hoﬁe called him to warn him,

DﬂﬁId:32423630

MEMORANDUM- TO File | %2
RE: Antorio Veciana
FROM: Tom Moore

DATE: Jan. 3,”1977

|

Télephoned’Veciana to ask if he recalled any @ttempts on

his life in late 1962 or 1963.. He answered thafi

three attempts on his 1ife, but none 1in 1962 or51963.

he

first attempt, said, occurred in a stadium in

away. He sald he

responsible for this attempt. The second attempt

|
appeared at a home_where he was supposed to be.

believed Puerto Rican communisF%

there were

The

Puerto

a bomb exploded approximately 20 meters

were

occurred

-in Bolivia in approximately 1970 when some men with weapons

. He said a

He said

he thought;this attempt.was related to a revolution which -

was taking place at that time. The third attempt|,

occurred in Caracas, Venezuela in 1971. He added

received information within the paét three-months

‘wanted to kidnap him. | : ' " é:

he said,
that he had

that Castro

The only relevant incident in late 1962 or 1963 was that

an Isobel Zarate began%making inquiries about him

said many people in the Cuban community 1nformedr

was a Castro spy and’ that she subsequently escap

s ff(u_‘-w“

Mexico. ! ; Tﬂi

: i]E'age ”:r'cl ' | I

in Miami.

he FBI she

He -

d to Cuba via
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. .Carry-over from Church report

A. Relationship between agencies and Warren Commission

L. Warren Comm. staff has never been interviewed in
depth. Many have not been interviewed at all. The
Commission had particular staff assigned to (a) Cuba
and (b) organized crime. They, especially, should be
fully delriefed about everything that happened in their
contacts with the agencies, their frustrations, unful-'
filled leads, 1nab111ty to get access, questionmarks,
and what they knew, heard, or suspected about contacts

~at high- level bewween Commission members and top agency
officials. This would include leads to additional
documents, memoranda and people, and is especially
important in the time-frame just before the Commission
issued its report, i.e. as final drafts being written,
when staff learned for the first time about Castro's.
threat. (Willens, staff director, said there were staff
pushing hard to re-open this subject, but pressure of
getting the report out prevailed.)

2. Look for all other memoranda of contacts between
McCone and CIA re how to structure questions, etc.

3. We now know. that Ruby was contacted svereal times

by ' FBI to inform on mxyarxzedxEximexiRxRaiiasxaxsax

A"criminal element” in Dallas area. All we've seen

: is the cummary memo in which Wareen Commission was

so informed. Get each memorandum of contact between

FBI agents and. Ruby, i.e. underlying materlals which
support" the summary menmo .

B. The 1nter-agency committee which met to develop
continegncy plans. in the wake of Castro's threat.

l.fNumerous documents were sought from FBI, CIA,
.Defense, State, etc., but never received by Church
Committee before our final report was issued. Must
follow—through and then go deeper into it.

2. What else was known be51des Castro's retaliation
threat? What facts went into the assessment that
Castro might retaliate against U.S. leaders in Latin
America, but not U.S. leaders in the U.S.? Precisely
what accounted: for the/f=ori6inal inclusion of
a concern about retaliation in the U.S., but the sub-
sequent deletion of that prospect? Who was responsible
for the deletion, and what impact, if any, did that
have on the later gf withholding of 1nfo 'from the
Warren Commission and on the agencxes failure to
1nvest1gate retallatlon° o
3. We must find out exactly who was on this Committee
at each meetlng, get all back-up materials, and 1nterv1ew.
l

DocId: 32423630 Paée 82
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C. FBI |involvement: i n ¥ Bay of Piqs, Lansdale planning, etc.

; ‘» Y:

1. AL Church report was being completed we were just
beglnnlng to learn about how deeply the FBI was apparently
1nvolved in U.S. anti-Castro action. P0551b111ty . .
here;that #A# this could provide another clue in re '
‘FBI's original reluctance to investigate retaliation :
moreﬁfully For instance we now know that FBI had

1earned about| CIA s interest in using organized

crlme to kllluCastro long before RFK toldxﬁxapxx

Hoover about it (Hoover had professed surprise in

1968w but there's some indication he may have already :
known) One FBI witness even told us that a high FBI —
ofﬂ1c1al F.o had'even proposed the plot idea "in jest". 2
At B mlnlmum,“the paper record shows FBI wasxzmrRikExkas
XEprsxxdaxanxxxxnxgiix informed about idea of using
orgu’crlme figures to provide Cuban intelligence and
that, accordlng to the paper record, FBI recommended
aqaunst it. Trafficante has now clalmed that FBI agents
came“to him seeklng Cuban intelli eence. This must be
followed up, agents interviewed, and FBI memo's, etc.,
examlned

[ﬁrt;mnwml

] 1
D. CIA Elles ﬂ
I a&ways had the impression that Jim Johnston felt
there were more CIA documents which he hadn't seen.
We pust go over the itmes, one by one, with Johnston,
to flnd out just where we stand on the question of
o whether or & not weve seen everything. Do any of us
) 4 reaily fully understand the entire CIA filing sustem }
o) as to know: w}ether we 'vey¥ been shown everything, or
1ndeed ’ whether they have even #¢ g-ne looking for
, everythlng.. 'And how about the field office files,
i.el) lJMWAVE flles in Miami, New Orleans and Mexico .
Cmty files, DC local CIA statlon files, and FBI field
offlce flles?‘:

:

i m,,,_.I
! 1

Y ; . .
II. Rosselllébrganlzed;crime—Trafficante—Cuba '

!
L b

A. Orqanged crime. files

1. Aﬁfull assessment of all travel contacts, relation- 43
shlps, etc. of all major organized crime figures in .
and‘around the‘tlme of the assassination of JFK. This
,wou&d include a review (with appropriate RXIRAXXXX
,system for pritecting privacy interests) of all
mlcrophone survelllance logs on organized crime figures
durang key months in 1963, e.g. Fred Black. Trafficante, _
Rosselll, Glancana, Las Vegas =ARXI®R®X casinos, etc. ng

' (Rosselll was xmxmyxx very defensive in his testimony '
about some comment he says he made on the phone to
someone upon flrst lenrnlng that JFK had been killed;
he 1nd1cated that he had been "coming out of a deep .
sleep and said someting about communists did it. of !
c arse he now, knows that that call may have been ar tapped :
and! is trying. to explain. No one had ever asked for

)

: : m—
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2. A”new analy=1s of all the long dlstance toll calls

o§ Jack Ruby ln the dags around Nov. 22. Warren Comm.
records show he made calls to Chicago 0.6. figure
Barney Baker, and Teamster heavy Dusty Miller, plus-
others. Does the explanation for these calls really
wash (i.e. Ruby s union troubles in re his nightclub).
Haslthls whole| sufbject been exhausted by Warren
Comm or not. lIs there more (interviews, etc.) that
should be done here’

3. Someone should literally live in Miami area for

a month 1mmerse in the community, get to know the
whole scorecard (maybe hire a local Spanish-speaking
cop!with good ‘local contacts). ¢ More fully debrief
Trafficante foﬁ his version of events and people.
Folldw up with icontacts with all the Cubans involved.
Has {Miami pulled all the 51gn1f1cant toll records

for perlod of time around Rosselli's death (Cubans,

0. C flgures, darage owner, etc.) and followed up.

4. A full tracklnq of what happened when Church reports
were released,preactlons, contacts, concerns, who

were the key flqures who actually got the reports and
whp did they speak to about the EximgEEx contents.
Rev1ew our own;malllng records, if exist, A showing who

asked for reponts Local mrExx news mexx media for leads

in re reactions of the communlty. Travel records of
U.C. and Cuban; leaders in and -around that time, as well
as 1n and around time of Rosselli's death. :

T ﬂ‘:'(“"”" .' 'Twh/-{-.‘u»‘l-& “:thtl wla ....o‘lZJ
Roby %o Coba' in 1654, melillic (.+a\ iyl
Lan h; '%h&La s % b euﬂfi ﬂ\. R.by

COM*\MUOS. L-\!M'W.w Co'\m.\ wn:h,.‘c‘. Mqu& XN
f‘"’)tf\o‘t'!d i
u
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MEMORANDUM || o a -
| ‘\\\\irb | , | H
i : . ! . ‘ b
TO: ¥ MIKE MADIGAN | 4
| TOM MOORE | ‘
, BILL MILLER|
FROM: . HOWARD S. LIEBENGOOD
DATE : ' DECEMBER 27, 1976

SUBJECT: MARITA LORENZ

, | :
Ms. Lq?enz called this afternoon to express her desire
o .? | -
to come tojWashington and tell us "all the things held back
sll :

on" in New York. Her desire to cooperate has been engendered
[N )

by'two'evéﬁfs, i.e., $turgis told the German press of her

FBI spying.on the head of the Soviet U.N. Mission and she
had a chahée encounte# with the Soviet on December 26 which
o B ‘ "

frightened her. She'¢1aims-tc want her information in

i , : . ,
I3 : 8 ‘ . [ o
respon31blgWhands as 'soon as possible and requests we subpoena
A E
her (i.e. Q%y her way} here and make one night's accommodation

for her.? W@at do you‘think? ‘I am to call her back on Monday,

P

January 3 at 212-534-2412. My personal opinion is that we
Lo ! '
have litﬁleﬁto lose if we have time to listen to her.
B - ;
A' ':1 » ' .
, ,:‘ : = v &

i

HSL/dr - |
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MEMORANDUM”'
e

!

TO : MIKE MADIGA& | 1
~TOM MOORE : |

BILL MILLER | '
HOWARD S. LIEBENGOOD - : :
DECEMBER 27, 1976 ' |

~ FROM:
DATE : -

|
SUBJECT: MARITA LOR?NZ
Ll

o b
-

Ms. [Lidrenz calleé this afternoon to express her desire

]
'
|

K|
}
to come tofWashington and tell us "all the thiﬁgs held back

on'" in New*Fork. Her | desire to cooperate has beeﬁ engendered

by two even ts i.e bturgls told the German pness of her

FBI spying.on the head of the Soviet U.N. M1331on and she

|

had a chaPce encounto% with the Soviet on December 26 which
frightenoh‘Per. She olaims to want her information in

_--"_':: ’l ! ‘ ‘ i
responsible| hands as $oon as possible and requé

sts we .subpoena

& | . S
her (i.e. pay her way) here and make one night!'ls accommodation

B
B

| for her. j What do you think? I am to call her?back on Monday,

January }_gt 212-534- 2412 My porsonal‘opinioﬁlis that we

[

. { . . NP
have litﬁ&e to lose 1f we have time to listen to her.

4 T ' “w

' Howa*gﬂ I have Jo objections #& to her coLing down, but
would be personally hesitant|to invest any more of my own time unless
she @8 can provide at leastla specific adjenda of new]information she
will discuss. i

One possible tactﬁc is to tell her that we are extremely
pressed for time and cannot subpena her until late February unless she
give us specific aqeas that Would allow us to show "ouq superiors"
that ta%g#?%g;o her should be given a hghm higher pxo priority s, G
other ¢ ee bﬁ%iness - |

Ton117fﬁ&1/\ | }5 , ;;

¢

§

EH

|

’ r|':é“*i I|
“h ') Ii
i

i

|

t

|

|

|

i

N

;
|
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- MEMORANDUM ! | |
b f i
'iE:I ' : i
TO: | MIKE MADIGAN i
TOM MOORE
' BILL MILLER b
FROM: | HOWARD S. LIEBENGOOD !
DATE : 'DECEMBER 27, 1976 : i

. | -
] , !
SUBJECT: | MARITA LORENZ .
] |
1 ‘ }
i ! %
N h
Ms. Lorenz called thlS afternoon to express her desire

to come to Washlngton ‘and tell us "all the thlngs held back

Onll

by two ewents,

in New York

Her | des1re to cooperate has Q}en engendered

i.e., Sturgis told the German prfss of her

FBI spyidg‘en the head of the Soviet U.N. Miss%%n and she

i

4
o
d

had a chahee.encountef with the Soviet on December»26 which

frighteneﬁ her She clalms

i

|

, respon31b
her (i.e 'pay her way) here

|
for her. $What do you think?’

January 3»at 212—534~2412

My personal opinion

to want her 1nform%t10n in

1e hands as soon as possible and requeFts we subpoena

and make one n1ght'§ accommodation
;|

I am to call her back on Monday,

is that we
~!.|

-have llttle to lose if we have time to listen to her.

HSL/dr
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MEMORANDUM

|
|
To: Mike Madigan |

E- !
From: Ed Greissing

LN

[ » ' H
Date: Sept. 16,-1976 R

Subject: Review:of CIA aocuments presented the SCI by‘Jack Anderson

' I

The documenFs recently received by this Commxtteeg from Jack

Anderson, had previously been reviewed by the Church memlttee staff.
The documents appear to be a few of those requested for FOIA review
by David Belin. It is my understandlng, after these documents were
declassified, David Belin furnlshed copies to both David Martin (AP)

- and Jack AndersonJ

The Cnurch\Commlttee was permitted to review the lentire Oswald

201 file, the AMLASH file, Garrison files and selectelefflce of

- Security files. The Commlttee primarily concerned ltself with the
early period of|the 1nvest1gatlon(November 1963 - October 1964), as
it believed theflnformatlon to be received from this tlme period
to be more releyent in evaluatlng the performance of the intelligence
agencies with respect to their investigation. ,

Dan Nlescher 1the Church Committee contact at the CIA was the
individual respon51ble for the declassification of documents
relating to tbelassaSSLnatlon of President Kennedy. Durlng this
dec1a351f1catlon]process, Dan Niescher consulted the Committee staff
to make sure that we were aware of certain documents. In addition,

Mr. Kaleras hadlglven the staff unlimited access to all files we
believed necessarﬂ to conduct our 1nvest1gatlon.

Yet, the p0551b111ty still remains that. the staff was not
shown everythxngI phe CIA has maintained throughout that the Oswald
201 file was a. complete compilation of the material related to the
assassination of]Presrdent Kennedy. However, 1nformat%on relating to
who Lee Harvey Oswald was, and what he was d01ng are not included.in
their files. The|Oswa1d 201 does not attempt to questlon Oswald's
connection w1th‘both pro-Castro and anti-Castro groups {or any of
the AMLASH lnforoaplon. The most notable subject mlSSlng was inform-
ation relatlng tT CIA/U.S. Government attempts to assaSSLnate Fldel
Castro, - ! : : e

'
.

. . ]
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No, T can t either conflrm or deny it.. We are prohlblted

at staff level from dlscu351ng any Committee bu31ness

!
I apologize|for not being able to help you. You know the

. ground rules and they haven't changed. Rightﬁﬁ
]
1
I can't say? I don't know. You indicated thatﬁyou .
* S
| | |
Are you still working Rosselli? You getting aﬁ%where?
‘ i

You got a pretty good source on that? On the féct that
they were! hav1ng dlnner together on many occaSLOns before

he was mquered? ‘ _
B | ;
I just can 't help you because of the ground rules. I'd
llke to have a copy of your piece, or two, forgﬁe'and>
Inderfurth here. Just drop a copy in the mail'énd I'11
1t. : i%'

apprec1at

|

|

d

!3
il
You meanIBF ple like . . . Well, I think .

! ‘

e

R

|
hi
.!ﬁeople like
i
Trafficant ]

l’

l
‘ !
o S |
Well, I can/t discuss whether or not such a meetlng took

place. "I can't tell you whether you're right gp‘wrong.

Mk
IR
. +
n

- il
 Now when you talk about Trafficante you don't q¢ed to be

HW 50235 DocId:32423630 PE¢E 20



v B
: iy
i i
: Al
i ] ;
4. !
.itiy“ ;!.

g |
cautioned.

Well, as far

make any diﬁference

make any diﬁference
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N

You know them as well as I do.

nir [

i
i
Wb

i

rules are

if
!;1
in

concerned, it wo
Trafficante was here.

our ability to confirm

v
i '
Ha
.
K
i

'
-
-

3

i
i
iR
i
44
ab
Al
1
i

.

]
B

i
.
.
i
[
N
i
;
i
;

"t
;
it
!
-
!
P
z\

i
bl
i !

:
" €
LI
b1 }
. ’

]
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il
it
i :
.

}
M
41!
i
it
1
f 4
i
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ldn't

wouldn't

deny that.
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] Rossellrs dxbappeamncv

-, said.
Tr:fﬁpantp WM frar abhoiet foves

-

Trafﬂcante Made Secret Appearance
At Senate Investlgatlon Sources Say

By RON LaBRECQUE
Harald Staﬂ erynr
Florida’s reputed . organized
crime boss, Santos Trafficante of
Tampa and Miami, made a secret,

" four-hour October appearance be-

fore the Senate Intelligence Com-
mittee. to answer questions about
his role in a CIA assassination plot,
investigation  sources have _dis-
closed.

Trafficante, 62, had not previe

ously been questioned by the com-
- mittee or its staff in the two-year-
- old investigation of CIA activities.

Of the three Mafia figures in-
volved in the early 1960s plot to
kill Cuban Premier Fidel Castro,
only Trafficante is still alive. Both
Sam Giancana and John Rosselli

" were murdered wnhm the last 16

months.
The murders are unsolved.

INVESTIGATORS ALSO  said
that Trafficante had dinner with
Rosselli at The Landings, a Fort
Lauderdale restaurant, in mid-July,

- less than two weeks before Rossel-

li disappeared. Rosselli’s body,

stuffed in an oil drum. floated to

the surface of Dumfoundling Bay
the first week of August.
Trafficante reportedly has told
police that the July dinner with
Rosselli - as well as several other

- meetings previously at the Cordoba

Restaurant in WMiami. formerly
owned by the husband of Rosselli’s

niece, according to police — were -
social events with no

“friendly,
business.” .
Investigators in

ing the whereabouts of Traffi-

cante’s gssociates at the time of
a sourcd

!
]
i

recent weeks’
- have centered their efforts on trac-

John Rosselli .
. dingd with Trafficante

years has maintained a home at
740 NE 155th St. in North Dade,
could not be reached for comment.
Trafficante was identified as the
head of a South Florida Mafia fam-

‘ily in testimony in 1963 before a

U. S. Senate subcommlttee.

HIS ATTORNEY, Henry Gonza-
lez of Tampa, 'who accompanied
Trafficante when he went to
Washington, according to sourees,
would not comment on either the
Senate appearance or Trafficante’s
past activities. When first asked
about the Senate- appearance, he
said, “You reahze vou re treadmg

A commlttee source saxd that
rafficante had not been ques-
tioned previously by the committee
because his role in the plot had
jdered "secondary ”
Interest was renéwedt 1
aftar Rosselli’s death Invebtlgators

‘month after the murder,

ought to determme whether the
murders of the two men were con-
nected in any way with their testi-
mony or potentlal testlmony beforcD

~ the committee.

GIANCANA WHO was a Maﬁd
boss in Chicago for many vears,
was_killed in June 1975. at the
same time Senate investigators

" were preparing to coutact him. The
-gun used to kill Giancana, found .
-discarded on a roadside several -

miles from ' Giancana’s house ' a
was

traced to a Mla.mx gunshop, but the .

. trail stopped’there.

Investigators said the gun was

part of a shipment purchased in -

1865 by the Tamiami Gun Shop,
but there are no records to indicate
where it went from there, accord-
ing to mvesngators and gunshop
owners. g

Rosselli, whose most powerful
Mafia days were reportedly in the
1950s and early 1960s in Las Vegas .
and Los Angeles, did appear before
the committee at least three times
in the 12 months before his death..

In" Washington, the commijttee
has kept a tight clamp on comment
about the investigation, and only
one member, Robert T. Stafford
(R., Vt.), acknowledged the Traffi-
cante session, saying “l was not
present when the witness you
speak of was in front of the com-
mittee.”

Sen. Daniel Inouye (D., Hawaii),
-the' .committee chairman who,
along with Sen. Howard Baker (R.,

Tenn.) pressured for Justice De-

partment and FBI involvement in
the Rosselli murder case, said “I
have never met Mr. Trafficante.
That's as far as I'll go.”

. A PRIME interest of the commit-
tee has been possible links between

the CTA Castro plotting and the as-

‘sassination of John F. Kennedy.

Revelations of the Senate commit-
tee were a key factor in the cre-
-ation of the new House of Repre-
sentative investigation, which i=
‘taking a new look at the JFK mtw-
der.

Trafficante reportedly has told»

investigators that he first met Roge
selli about 1956, It was in the early
1950s that Florida law- enforces
ment officials estimated that a Boe
lita opertion run by Trafficante and
his brother netted $2 million annu-
ally.

Trafficante was a major gam-
bling figure in pre-Castm Havana,
where he ran a casino. In 1959, i

"was estimated that $1 million or $2

million was bet nightly in all the
Mafia-run casinos in Havana. The
gambling stopped when Castro
took over in 1959.

- Rosselli was. the first of tha
three Mafia figures to be recrulted
by the CIA in 1960 in its p.ot to as»
sassmate Castro.

IN A CIA memo. quoted in an in-

terim report of the commitiee g

year ago, it was said that Traffi-
cante’s role was to “serve as a coue
rier to Cuba and make arrange=
ments there.”

_ Rosselli told his CIA liaison that
“Trafficante believed a certain
leading figure in the Cuban exile
movement might be able to accom-
plish the assassination.” An intere
nal CIA investigation in 1967 “sug-
gests that this Cuban may have
been receiving funds from Traffie
cante and other racketeers interests
ed in securing ‘gambling, prostitne
tion and dope monopolies’ in Cuba
after the overthrow of Castro.”
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T]le Washingion Mex'ry-(;o-nouml

THE WASUINGTON POST

Ma dny, un 18, 1971

By Juck Anderson

Locked in the darkest re-
cesses of the Central Intelil-
gence Agency iz the story of

six assassination attempls
against Cuba’s Fidel Castro.

For 10 years, only a {few key
people have known the terr!-
‘Ible secret, They have sworn
never to talk. Yet we have
learned the detalls. from
sources whose credentials are
beyond question.

We spoke to John McCone
who headed the CIA at the
time of the assassination at.
tempts. He acknowledged the
idea had becn discussed inside
the CIA .but insisted it had
heen “rejected Immedi
ately.” He vigorously denied
“{that the CIA had ever partlcl-
pated in any plot on Castro's
iife. Asked whether the at.
“ltempts could have been made
with his knowledge, he re-
plied: “It could not have hap-

pened.”
We have compiete confl-
‘tdence, however, in our
‘" {sources. '

. The plot to knock off Castro
"began as part of the Bay of
Pigs operntion The Intent was
tn eliminaie the Luban dicta-

{tor before the mot!ey invad
ers landed on the 1s\and Their
arrival was expected to touch
oft a peneral uprlsing, which
the Communist militia woulq,
have had more trouble puttmg
down without' the charlsmatlc
Castro to lead them. Lo
After the first attempt
failed, flve more assassination
teams were sent to Culba.| The
last team reportedly made jt
to a rooflop within qhootmg
distance of Caslro before they
were apprehended. This hap-
pened around the last of|Feb-
ruary or first of March) 1863,
Nine months later) Prest-
dent Kennedy was ;,unned
down in Dallas by Lee Harvey
Oswald, a fanatic who lpre-
viously had agitaled for Cas-
tro in New Orleans and had
made a mysterious trip tq the
Cuban Embassy in Mexlco
City.
Among tho<e privy to the
CIA conspiracy, there is still a
nagging suspicion-:—unsup-
ported by the Warren Com-
mission's fmdmgs—-»that Cas-
tro. became aware of Ihe u.s.

iale against President Ken.
nedy. S
To sel up the Castro assassi-

nation, the CIA enlisted Robh.|
ert Maheu, a former “FBI
agent willh shadowy contacts,
who had handled other under-
cover assignments {or the CIA
out of his Washington public
relalions office. He later
moved to Las Vegas to head
up billionaire Howard Hughes’
Nevada operations.

Maheu recruited John Ho-
selli, a ruggedly handsome
gambler with contacts in both
the American and Cuban un.
derworlds, to arrange the as-
sassination. The dapper, hawk-
faced Roselll, formerly mar.
vied to movie actress June
Lang, was a power in the
movie industry until his con.
viction with racketeer Willle
Bioff in a million-dellar Holly-
wood labor shakedown. The
CIA assigned two of its most
trusted operatives, William
Harvey and James (Big Jim)
('Connell, to the hush-hush
murder mission. Using phony
names, they sccompanied Ro-
selli on trips to Miami to line
up Lhe assassination teams.

plat upon his life am! Bnme.
how recruited Ofwald 1o e tale

50955
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The full story reads like the
sivipt of & James Bond movie,'

6 Attempis 1o Kzli Castro ILmd o C]Mﬁ

complole with secret (rysts at

glltterlng Miami Beach hotels

and' midnight powerboat

dashes to secret Janding spots |

on U}e Cuban coast. Once, Ito- -

selll:,s boat was shot out from

under him,

I’or the firsi try, the CIA;
furnished Roselll with special:
poisun capsules to slip into

Castros food. The polson wna
supposed to take three days lo
act. By the time 'astro dled,
his system would throw off all
lraces of the polson, so he
woqld appear {o he the victim
of a natural if mysterlous ail-
ment
Rosolll
Cuban related to oné of Cas-
tro’ 8 5cheh {o plant the deadly
pellels in the dictator's food.

S I w WOESW
Lo e e

arranged with a

On WNlarch 13, 1961, Roselll de-

llvei'éd the capsules io his con.’
tact at Miami Beach's glamor.
ous | Fontainebleau Hotel.

A éouple of weeks later, just
ahout the right time for the
plot’ to have been carrled ouf
a report out of Havane gald
Cnstrlo was 1l But he rp
covered beforc the Bay of Fif s
mvasmn on April 17, 1981,

Four more attempis w/f e
marc‘ on Castro's life,
& 1874, Bell-McClure g3 ndleats [.e

- LR

-

S
v‘»‘"“""'-’
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- Mafia figures, ':.Tohn Roselll

 Fidel Ca'stro.‘ |

years ago.

, ‘:Mlkhi d /~L L({Ibgp] dl; 'j/(.li/"/»’ /«C/L/"/j(;

-

i

Four and:a"hal_f years

».I broke a story that now,‘

Lo S

a'g

N |
:
D

1
. i
Washington. iI i-rteported that the

e ('

to assass

!
a}l:'ld Sam Giancana,
- E:
il
i : X

b

I tracked down Roselli and questloned him about the

I
|
b

|

)

1 vl
wlh

T

e

|
|

is belatedly rocking

Central Inteulgence Agency had recruited two

nate Cuban Premier

story. He had nothing

i
l
't

to say. He prorqised me, hlowever, that he would give me his exclusive story

T !

: i
if he should ever be fre¢ toltalk. i

1ot v
o ! e
'

Yesterday’, John Rosélu told his story -- first, to the Senate Intelhgence

, ‘I
Comumittee in s;ecret session, then to me as he had prom1
R i
N V
C P
! |
{
1

i
€
'
]

. !
dapper, hawk faced man with a thatch «

i

..."_...n .

Roselli i5 2
i ;‘ ;

)
[ i
i L

been dlsc1plmed all his l1fe tq keep his mouth shut.
IR o
Sam Glancana', ‘was slain befo:r'e Senate 1nvest1gators cou[
ri
I

a subpoena.

)
oo i
.l

vt

So it wa‘s" obviously painful for Roselli to tatk., Ip

i
i

r

o

S %

clear that he revealed no na mes, except for the CIA contkc

: t

the Senate alr'e:aéiy knew. |

- Loed
e | P

So here isiRoselli's own account of a real-life "M
R l |

sed four and a haLf

of white hair. He has’

His }l\/Iafla partner,

d servé him with

omised I wouid make

acts whose identities

ssion Impossibte' -~

the attempt to kll{ Castro. 'It is a story of cash payrnents, poison pellets,

1
high-powered- rifles and poy‘ne’rboat dashes to Cuba.
] Lt

' I
The plot ,agalnst Castro, Rosellx said, began in 19€

e Ot

. . . ) . I
Eisenhower wa‘s{ Premdent,j .
’ : ‘1 i K

was the CIA ch c%af |

Richard Nixon was Vice Pre f
X - ) A

vh

50 -- when Dwight

ident 'and Allen Dulles

{

Rose lu'was recruite

[ i
.'1
ool

N
Y |

in Los Angeles, he said, by':Robert Maheu, then an

Previously, Maheu 'ftad operated a CIA

front in Wa shjix;hg’ton.

\
1
d
{ I
C i
aide to billionaire Howard }Hughes.
DocId: 32423630 |
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|
Accordmg to Roselli) 'the murdered mobster, Sam

-

A il
Page 2...... . #
]

k

al
x
2

ssassxnanon

involved in the
. : i \

[

a Cuban contac’:t nothlng morfe.:
I I

plot.

|

T
¢

Giancana, never became

"
He knew about it; he may even have suggested
l

Roselli ‘ldentlﬁed thetC[A project officer, in charge of the Castro

HIRE g
it
assasmnatlon,s'as "Big Ju'n“'
[
l

|
L H

Thereaffﬁer, Roselli flew to Miami and recruited th

At first, they plotted to pmé@;

O'Connell.

'
|

|
i
n Castro.

Maheu put Rose'llli in contact with
O'Connell, as?‘_Rloselli remt}am‘bers it, in New York City oh September 14, 1960,
. !

e assassination squads.

Poison pellets were suppl:ied by the CIA,

They were deuvered to the pf‘:Lotters,in a Miami hotel room, accortsiing to Roselli,
- 4 . ! .

‘ ~:|‘ ;
by Mahe'u. )

bl

and the fatal pellets- ; .‘{ |

," i
The moppy was distrib,
TR ,|

i
|

took any monéﬁg‘r from the CIA,
big éxpenses,‘ifhé said, out|of
: i : "5

The poiéfoﬁ pills were s

‘this would give the poison t

poe

he died, and his death would

: i j
Roselli never found out

\"’
o

they tried aga.i‘i’ni later with a"stronger dose of poison.

ERTI]

reached them that Castro was desperately ilL.

s ‘|~ : R
‘ -
itiness was caused by the po'
M{{ :

plotters appar’ ently did not' :
i

| ;3

Pl'

.

b
.!i 1
Toselli *'sla‘ld he also
e i
1’{1’1&‘ ‘ -

both during t

Al
the Bay of Pi 'g's‘, Roselli s
i ¢

Roselli repor,ted toa CIA

ybe attributed to natural cau'é

Bay of Plgs planning-]and the later Cubani

gent named Witliam Harvey.

Rt

; ;

,except for some incidental
d

4
"} X ,‘.
b :

his own pocket.

(D- -

what happened to the plott

N

o e

son or a virus., But Castro

4

i
E

, Maheu was cut out of the’ .

i

expenses.

i
‘upposed to take three days t!o work.
n}e to work its way out of Castro's system before

es.,

rs or the pellets,

m’issite crisis.

Y S S

DPocld: 32423630 iPahe 97

t long afterward,

plot.

He' Qramatlca lly j ;‘pened his briefcase, revea;tiihg $10, (:)00 in cash

t

uted tothe Cuban plotters. Roselli swore he never

He paid the

'

Supposedly, -

But

Arepo s

Roselli doesn't know whether the

survived, and the '

cked up intelligence, which 1!'1e submitted to the CIA .

After

Thereafter,
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‘e re four mb

ik
The 1‘5 l’ {
ﬂ;

into Cuba Wlth* high-powe

S

!
SR
made it to a Havana rooftop

}

H

|
- i N .
This was: around Ma;i

A I ' i
saw Harvey for the last time

ch 1,

before they were caught.

i
1963.

in June, 1963,

i i
h ‘ : |!‘ %
gunned downiPresadent Kennedy in Datlas. Oswald had|
' i
' ‘ )
: R ! .|
Castro movement. Short,lyilbefore‘that dreadful day in ]
S [ ’
e L
a mysterious trip to Mex:l;co where he visited the Cuban
N Lo : |
Commissiori fo‘und no evidehce, however, that Oswald W
Yesterday, Roselli made no apology for his CIA ¢
' s J,
| , .
call hun a rnobster. He r[egards himseif as a patriot.
1|_(, i | S :
RNt -
b |
i 2
R ¢
iy f |
i s ;
SR i .
ol P :
“ . |
at | ‘.
| | |
!
!
t |
| |
i I
Al li‘ t o
8 ! v
il l“ [ ,o
A ij‘ ! K
Tyt
g ‘
B 13 "
H .
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D
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@ssassination attempts, tf

The last assassin:

¢ plotters were smuggled

ition squad, Roselli heard,

Then the proje?-."t was abandoned.,

Roselti

I '

Five months later, Lee Harvey Oswa

been active in the pro-
Dellas, ‘ Oswald had made
embaesy. The Warren
as in the hire of Havane,

ole. U S. autho:ities




| The Calculated Rise

o lives in a sprawling white home that
ix" By Rudy Maxa -

THE WASHINGTON POS T smoen
‘ , ‘ Soprday, valemb?l 12,1976 4

i

G "at first glance, resembles every othe

{ _house in the neighborhood.

....-But it is different: the carefully cus
+tainedwindows, the extra lock on th

front door, and spotlights on all side
of the house give it the look of a subw

| @)
 Until last month, Johnny: . Roselli
* lived comfortably w I

- brother-inlaw in a,

ith his sister’ and -
Miami suburb. ‘A
friend estimated he earned about $25,-

- 000 'anpually from a gi p tlx:e “ban. fortress. Inside, the furniture i
owned in thelobby of Las ¥ egas’ Fron- pale blue Méditerranean, the carpet i
tier Hotel. ' thick white. o S

e snrugged last year. when his at- " Roselli’s killers did not ambush th
torney suggested he hire a bodyguard, - house; Roselli went to them. He lef

_Plantation at 1 p.m. on July 28 wearin
" a golf shirt, his goif clubs in his ca
.trunk. He told his sister he would b
. home for dinner. That afternoon ©
_evening he was killed, probably by sw
: focation, perhaps after being torture
* —early reports said his legs were brt
 ken.. Heavily chained, Roselll ws
stuffed in a S55-gallon  oil rum an

after the murder of Chicago mobster -
o Sam Giancana, his partner in CIA plots
Il to Kkill Fidel Castro. If anybody wants -
t1l-  tokill meatmy age, the 71-year-old Ro-
i tl - selli said, - what difference ' does it
i1 .+ make? So he played golf several times -
11 a week, sipped white wine with din-
41 per, and—until somebody ~decided -
. Johnny Roselli should wind up in an .
5 ol barrel in Miami’s - Dumfoundlifig ', dumped into the ocean. -
" Bay—considered employment in the - His brother-in-law found Roseili’s si
. _new gambling casinos beginning 'to 1 ‘ver-colored 1975 Chevrolet Impala se'
* " open in the oil-rich Middle East. - il .- eral days later, parked at the Miami I
T LT kT i - . “ternational Airport. .
Ry C i %' Ten days after Roselli's disappea
"' In’the late 1920s Al Capone and his - :ance something went wrong. The o
.- friends chose Miami as:she chic spot  drum that was meant to keep his deat
- for organized crime figures to buy| a . a secret floated to the surface of Dun
° winter home. Just across a stripli‘lof " foundling Bay, buoyed by the gases
. - ocean was Cuba, a gambling and vice .. - Roselli’s decaying body. - - =
.. mecca. The mobsters from the nofth - The holes in the side of the drws

) 3}

. were treated like visiting celebrities
by Florida press and ‘society,  while
. :some members of the local police fo:rlce.,-‘
:_began developing a taste for the finer
‘things in life. - A ki

I the 1940 the sheriff of Dade

[

_and the placing of his Chevrolet at th
airport convinced investigators h

corpse was meant never to be disco

;" ered; history was supposed to.recor

that dapper Johnny Roselli, facing d-
rtation proceedings that the gover:

" County (hich includes most of the Mi-: :'ment had threatened off and on fc
_"ami aréa) admitted to the Kefauver,or--" years, decided to disappear on an ai
. ganized crime committee that; since = plane flight to who-knows-where.
ol hel had bgcome sheriff on an ann;ual SENIE A A
7" salary of $12,000 five years earlier; his .. ... - ot by
. personal fortune had increased frfbm‘-:_(»f-, “Cutting up and disposing of bodi
.+ $2,500 to $70,000. One of the sheriff’s is not’_necessanly new to our depai
. deputies- said. he collected $50,000| in ment,” says the man who is directit
" pribes in nine months spent as a bag-. . the search for Roselli's killers. Lt. Ga
Db or Miami Beach gambling con-  Minnium, head of the Dade Coun
cessions. In 1948 a bookmaker’s opra- - homicide squad, is a well- muscled m:
: Miami grossed $26 million! It - , with an aquiline nose that separates
pair of hard blue eyes. On the pa

BEW

- tion in’ }

_ was the kind of place that made a rack- . . S
eteer foel at home. ¢ . ||~ .- 8reen wall of hxs“bare office is a sm:
* For the last two years, Johnny [Ro- gﬁgég"i;&g DYNAMITE--DON

""He and another police officer
"count the solving of some of Da:
County's more brutal murders wi

See ROSELLI, L4, Col. 1

selli felt at home %a bed- -
room suburb north o mi that;Ro- -
.+ selli made his retirement haveni[be- -
cause he had family there. His brother--

indaw, a government missile expert,

[
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" the enthusiasm of two football players .
recajling their favonte bowl games.

3',“ l‘
v
ll

ROSELLI, From Lz”

The headless, handless body that
floated into a Mlaml]canal last month
reminded Minnium of that other, simi-
larly mutilated body that turned up
last December. And| who.can forget
the man who got angry thh hls room-

mate, sliced him up and tossed the "

parts along a highway? 'I. .| ,
As it turned out, Roselh 5 wasn't the -

; hrst body to float mto the annals of Mi-

ami crime in a drum Minnium says.
Ten years ago .a lovers qLarrel re-
sulted in a man stuffmg‘hxs girl friend

into a drum, filling 1t with cement and .
Aqua Velva shave lotmn The drum -

B
was found restmg against a dike and
j 3was eventually done.

ium is not Pleased by such vio-
ics

mmmg murder and dumping a body

- in ouf county, regardiess of who the

people are, but especially if it’s organ-

" ized crime,” Minnium says.
His ldepartment handled 188 homl-

cides: last year and boasted an 85 per
cent | clearance record.”” As of July,
1976, the percentage was even higher,
standmg at about Y2 per cent.

If Charles Zatrepalek and Jullo

- Ojéda |have anything to say about it,

Roselhs killing is not going to dimin-'
isht those percentages. Both men are

don’t- appreciate people com- .

WY 50955
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you, set for cham pagne or a great
beat! One-piece conon velveteen. ready s
to Iayer black or.bm\lun, 5-‘13 Comein,
. . writo or phona. :

r-old homicide detectives who

vow with a schoolboy’s smcenty tha
they won't rest until Roselli's murder
is solved. In the last four weeks, with
the help of Washington agencies, Za.
trepalek and Ojeda have reconstructed
RObellle life in hopes of understanding
his death For the third time in eight
years of marriage, Zatrepalek worked
out of town on his wedding anniversa-
Iy; because of the “awesomeness” of
this case, Ojeda spent his Labor Day
holiday|at work.

“Maybe 10 years from now,” Oleda
says, “I| want someone to look at my
file and say, ‘Hey, he talked to every-
- body.! And maybe he'll hear some-
thing and BANG! that's the arrest!”

: ThattJohnny Roselll was destmed to
walk on the dark side of life never
seemed]in doubt. As a teen-ager in Bos-
ton, when his name was Filippo Sacco,
Roselli \was a runner for the numbers
racket. EHe helped his stepfather burn
down his home for the insurance mon-
ey. He was arrested at age 22 for steal-
ing about $25 from someone. Then he
changed his name and left for Chica-
go.

It would be 40 years unnl in the late
1860s, Johnny Roselli would see his
mother Jagam, though he sent money
to his fz m:ly through an intermediary
in Chicago so his sisters could attend
college. '

By the late 1920s Al Capone was well
establist ed in Chicago. Newspaper-
men, pq iticians and cops were on the
Capone payroll and a young man with

_ Roselli" s street savvy had little trouble
" finding suitable employment; he hired

on as ajrumrunner with the Capone
gang, At age 26 Roselli was arrested

. for sellmg morphine to an undercover

agent. He was acquitted because, after

. Roselhslarrest no one could seem to

find the‘arrestmg officer or informant -
in the case. They still havent been
found. i

In the mid-1930s Rosellx, by now a

" mature and charming man, lucky with

. M- ) ‘.“.
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““In the 1940s the shersz of Dade C"odnty(whioh
includes most of the Miami area ) admztted to the -

i

Kefauver orgamzed crime commzttee that, since

he had become shenff on an ar

$12,000 five years earlzer, his perso_nal fortune
' had mcreased from $2 500 to $70,000. ” o

‘]t ii‘

nnual selary of

) . . . m' 1
i il {‘
womien, friendly with men of ,money,
moved to Los Angeles. He wore hand-
tailored suits and, by all accounts was
‘easygoing, mild-mannered. He (was
marrjed for a time to an actress. but
they had no children. He became a
close friend of Harry Cohn, the'legend-
ary head of Columbia chtures :The
two men sometimes vacatloned 10-
gether and Roselli always seemed to
know how to place a bet should Cohn
care to wager on & horse,
" According to Bob Thomas’ bxogra—
phy of Cohn, “King Cohn,” the imovie
mogul once offered Rosellia qu as a
producer. (In his book, Thomas' dis-
guised Roselli's ldentlty ‘at Rosellxs re-
quest.)

“What would you pay me?” Rosellx }

asked Cohn.-

“Five hundred' dollars a week "

Cohn said.
© Y] get that much from waltresses
who take bets for me,” Roselh is saxd to
“have replied. A

" Besides being a handy man wnth the

placing of bets, Roselli purchased 'al26
per cent interest in -a Tuuana[irace
track with $25,000 Cohn loanednhlm

.- to work,” ROSelh told him,

o Lo
s"‘

:)w‘
cluded a ch : k ‘for 6 per cent interest;

Cohn. magnammously tore up the in-

terest check./|

Roselli bought twin star rubies, had -
them set in' jrings and gave one to

Cohn, who conmdered it a good luck
charm until hxs death. Once, when Chi.

- cago mobster Willie Bioff moved to

Hollywood and began making life mi-

serable for movie studios by shaking = .
Frank Churchs Senate Intelligence

down executives in return for labor
peace, Roselh stepped in and saved

- Cohn from a lengthy strike.

When Cohn'refused to pay tribute to
Bioff and his umon Bioff tried to halt

production at Columbia by calling a

sudden stnke Desperate, Cohn called
Roselli who marched into Bioff’s office

and: confronted the hoodlum who sat
" behind his desk wearmg a hat and

coat, chomping on a cigar, a gun rest-
ing on the desk in front-of him. .
“Listen, Wllhe I don’t know what
you're trying to prove but it isn't going
“This is a
spite thmg and you're not going to get

_away withit. You meet with Cohn and -

get it settled. ”;
Bioff backed'down and called off his:
pickets. Af‘terjhe was sent to jail for ex-

_ patriotic.

tortion, Bioif cut a deal with the gov-

_ernment and named Roselli as a Chi-

cago mobster who had helped him
shake down movie studios. Cohn testi-
fied on Roselh s behalf, but in 1943 Ro-

“selli was senténced to 10 years in pris-

on. When he|got out he returned to

- Hollywood to imake pictures of prison
. and gangster life. But publicity about a
" secret appearance before the Kefau-

ver crime commlttee ruined his rela-
tionship with most studios. Even Cohn

“re fused to mre him—"The stockhold-
-, ers would scalp me,” Cohn told 2 bxtter
- Roselli,

It was durmg his years in the Los

" Angeles and Las Vegas areas that Ro-

selli met the iman who would make
him a household name later in. life.
Robert Maheu, the ex-FBI agent who -
pariayed a Washington private' eye
business into a stormy career as How-
ard Hughes’ fman in Las Vegas, ap-
proached Roselli on behalf of the CIA ’

* in 1960,

(Anotheér person Roselli met in that
era who would later surface to talk of
Roselli, Gxancana and John F. Ken-
nedy was a young party girl named Ju-
dith Campbell.)

Maheu and Roselli would later tell

Committee theldeta:ls of their plots to
kill Castro. Maheu told investigators he
had known Roselll since the late 1950s
and, while he dndnt know of his un-
derworld connections, “it was cer- -
tainly evident to me that (Roselli) was
able to accomplish things in Las Vegas
when nobody else seemed to get the
same kind of attentlon S

Over dinner at the Brown Derby in
Beverly Hills 16 years ago, Maheu ex-

~ plained to Roselh that his government

needed his services, Roselli, who was
born on July 4, 1905, was nothing if not
(Sam] Gnancana once said,
“Just wave a flag and Johnny'll follow

you to any canal.”) Maheu recalled that

. SeeROSELLI L5,Col.1 *
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wise from upper |
Fidel Castro in
Sam Ciancana in
President  John
__ Kennedy  in
—Dade~County—Ps—
Lt. Gary Minni
and the  Flor
home where Ros
lived  before

. death.
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pealed to Harvey tor neip and Harvey
recommended to the CIA that it iry to

prevent prosecution, but Roselli was

convicted of violating interstate gam- .
‘bling laws. He went to jail, returning
in 1974 to Plantation to do battle -
‘against government efforts to deport

him. .

In 1971 the CIA asked the Immigra;'_

e I BN

“forestall public disclosure of Roselli’'s
past operational activity with the CIA”
_that might decur if deportation pro-
ceedings were pursued. The INS
agreed to keep the CIA informed, but
at his death, Roselli and his lawyers
were still fighting deportation.

MEE A

‘“Bob M;féﬁ must be running scared -
- =] thought about that just-the other.

day: ‘Jesus; what’s Maheu thinking? ”
said another of Roselli's brothers-in-
law, Peter Cardillo of New Jersey. " .
The public doesp't know what Ma-
heu is thinking,-whether he worries if
pro-Castroe Cubans are exacting retri-
bution for sins of 16 years ago. Maheu’s

. secretary in Las Vegas says she doesn’t

know where her boss is or when he'll
be returning to his office. He report-
edly has some business interest in
Egypt, a part of the 'world that seems

....to hold some fascination for the Castro
.. plotters; Giancana kept an apartment
.;in Beijrut and, just before his death,

brewing there. And Roselli ldﬂgihgly
eyed the opening of gambling casinos
in the land of the new oil millionaires.

In Tampa, San%“%te, an-
other of the original Maheu group, also
refuses to talk with the press. But un

like the others, he did not testify be-

fore the Church committee so the pub-
lic has no inkling of his thoughts on

- the Castro assassination attempts.. - ...
" * Whether Roselli’s killing was one of

retribution for a public or a private
matter, Johnny Roselli was a testa-
ment to an era that has passed. His life,

_which would have remained largely

unnoticed save for the Senate's CIA
hearings, seemed straight from the
pages of a Mafia novel allegedly
brought into the United States illegally
at the turn of the century, Roselli
clawed his way from the mean streets
of Boston and Chicago to the relative
glamor of Hollywood, Las Vegas and,
finally, Miami. Along the way, a simple
strain of patriotism—which impressed

Church committee—put him in a rope-
dancer’s position of sometimes receiv-

" ing, sometimes taking advantage of his

knowledge of the darkest side of gov-
ernment. - . :

* While some have speculated that he
was killed for talking too much to gov-
ernment investigators, Roselli was
hardly a loudmouth in the league of a

-Joe Valachi, who sang for televised

Senate hearings on the Mafia in 1963.7 -~

Fourteen years ago Roselli confided in
his .lawyer, Washington attorney Ed-
ward Morgan, that he had been told by
Cuban sources in Miami that John

‘Kennedy's killing was ordered and ar-

ranged by Castro, but he lived with his
secret. e

The day after Roselli's body was
scooped from its crude coffin. his
brother-in-law in New Jersey, Peter

* Cardillo, told me: “Down deep, in a

way, I probably hope it was connected
with (the Castro affair). At least then
Johnny, he would bave died for a
cause.” i

Y

i

tion and Naturalization Service to

"“"told a friend he had some sort of deal

a
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the CIA enough to mention it to the
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AN INDEPENDENT NEWSPAPER ‘-‘\

. Who Kzlled John Rosellz

E'RE GOING TO tell you a little story now.

Once there was a President who was murdered.
His brother was murdered too. A long time after they
died some very strange facts came to light. It turned
out that while they were running the government,
the government was frying to get two Mafia mobsters
to arrange the murder of someone else—the head of |
a small, hostile neighbor state. It also turned out that
one brother—the one who was President—appar-
ently had a girlfriend who was the girlfriend as well
of the mobsters. And ore of the mobsters, whose
nickname was Momo, was prominent on the list of

criminals the President’s brother was trying to put in -

jail. The story may sound complicated, but life is com-
plicated, and the complications in this case got even
more so. For when a committee of the Congress
wanted the two mobsters to come and tell them some-
thing about .all this, only one of them—the one

named Johnny— came. The other one, Momo, was .

murdered in his house a week before they wanted
him to testify. Johnny, however, told his story to one
committee in the Congress and then came back—qui-
etly—1io tell some more things to ancther committee
which was in fact looking into the murder of the
President. Then Johnny went to Florida. Then no one.
could find him. Then some flshermen found him.
Dead. In an oil drum.

But we haven't told you the strangest part of all
yet, the part you're really not going to believe. It is
that when the great national political community of
solons, scribes, policemen, spies and managers of the
general wellbeing heard about poor Johnny, they

said: “Oh, my goodness.” Some of them went farther,

of course. They said: “Fancy that!” But most of them
didn’t say anything at all except: “Yawn.”

Forgive us for lapsing into storybookese. We do it
for a reason which is that the simple unadorned facts
of the John and Robert Kennedy-Fidel Castro-CIA-
Mafia-Momo Giancana-Johnny Roselli-Judith Exner-
Church Committee-Schweiker Committee saga need

. to be put forward in stark outline for their magni-
tude to be understood. Is it really, as the sophisticated

wisdom goes, “paranoid” on our part to brood about
the suggestive and possibly monstrous interconnec-
tions between all these facts and to wonder why they
are not the object of intense press and government
scrutiny? What accounts for the general indifference
in high places? What accounts for the eagerness with
which we all seem to accept that familiar tipoff that
we shall be hedring no more about the latest crime—
i.e., the pronouncement that Mr. Roselli's dispatch to
an oil drum and Beyond had “all the earmarks of a

-gangland slaying.” Those are the good -old “ear-
- marks” we only hear about when xg is next to certam,  ment in particular can turn their attention dway un-.

that we shall hear nothing more.
The supposition 6f course is that the Gang which
runs gangland has its reasons and its methods and

- ‘that, disagreeable as these may be, they really lie out-
sxde the proper realm of public concern because they

amount to a system of justice which 1) only affects
those dumb enough to get involved in it in the first

place and 2) tends only to punish those who have

committed what the rest of us would regard as hei-
nous crimes anyway. Not that these are things people
_say—they’re things people can be expected to as-
sume. But we think in this case the assumptions have
even less validity than they would have on a clear
day, which isn't much. And that is because if we
know anything, we know that the Mafia operations in
which Messers. Giancana and Roselli figured had be-
come intertwined with the operations of the United
States government. Never mind that the decisions of
the early 1960s which made this so may rank among
the miost abominable decisions ever taken in the US.
government. The plain fact is that, given the provoca-
tive and suggestive history of the two men, it is not
possible for either Congress or the Executive Branch

"to look the other way or to complaisantly accept the

earmarks-of-a-gangland-slaying bromide.

~ After Mr. Giancana was killed, the Church Commit-
tee inquired of the FBI whether its proposed meeting
with him had figured in his murder. The FBI re- .
ported that it had no evidence to this effect. The
“then-director of the CIA, William Colby, felt obliged
to state that the CIA had had nothing to do with the.
murder—and Mr. Colby  likewise pronounced the
other day that he was certain the CIA had not donein
Mr. Roselli. The mere fact that the questions, to
which these were meant to be the answers, had been
raised tells us, anyway, that much more in the way of .
inquiry is wanted. The newly formed Senate Select
Committee on Intelligence has now asked the Justice

" Department to make an investigation of Mr. Roselli’s .

death. We think the Department should comply and
that the investigation, despite FBI Director Clarence
Kelley's .disclaimer -of jurisdiction, should have the
. Attorney General's personal attention. Such- atten-
tion is needed because of the elaborate and not en-
‘tirely reassuring history of relationships between the -

"FBI and the CIA and the various participants in the
- whole sorry saga. We are not suggesting that any

agency of government—or even any of those agen-

-cy’s fringe retainers —were the murderers. We are
_suggesting that there is an overlay of potentially em-

barrassing information sufficiently pervasive to keep

~an awful lot of. people from wanting to have this

thing aired. We also think that the Select Committee
should reserve the right to pursue the matter. Con-
gress, after all, can hardly be expected to'sit idly by

-while its witnesses aré being done in. Nor do we see .- ;

how the public in general and the political establxsh

til we are all satisfied that a much greater effort has )
been made by the government—which means both
the Executive Branch and the Congress—to discover
what elements were at play in this series of appalling

crlmes and scandals.

o
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ROSSELLI CHRONOLOGY OF EVENTS

1955 Meets Maheu at insurance friend's home,

1960 Late July/early August. Maheu calls. Working for government. Recruit
Rosselli only. Meet Brown Derby, L.A., for lunch. Long talk about
project in Cuba. Rosselli wants verification.

2nd meeting, L.A., discuss further details, no discussion of specific
techniques. Plan to meet in N.Y. for verification.

Sept. 14, 1960. First meeting in N.Y. at old Plaza Hotel. Rosselli
‘introduced by Maheu to O'Connell. Rosselli 'knew' O'Connell worked
for the CIA. Rosselli agrees to work on Cuban project.

Sept. 25, 1960. Maheu and Rosselli travel to Miami to begin making
contact with Cubans to be recruited for mission.

(Between Sept. 25 and the Bay of Pigs, a series of recruitments, meetings,
and arrangements were made. The following is an outline of events that
is not necessarily in chronological order.)

®
-- Meeting where Maheu is introduced to Trafficantp. Meeting
where Maheu is introduced to Giancana. Giancana was, according
to Rosselli;, to only be a '"back up man." Rosselli states .
Giancana had nothing to do with the actual operation. Trafficante
was used, according to Rosselli, as a translator.

-- Meeting with O'Connell, Maheu, Rosselli, and_;va‘ﬂdntxalafto--
discuss the Cuban project.

-- Rosselli, in his contact with the Cubans, "invents'' the cover
story that he represents some Wall Street business interests who
want to see Castro eliminated. Rosselli trusts Cubans he has
recruited because they are part of the Bay of Pigs operation.

-- 1st attempt at assassination involved the use of pills. Maheu °
and Rosselli met with Cuban #1 and #2 (?). Maheu opened up his
briefcase and gave the pills with instructions for their use to
Cuban #1. Maheu also had $10,000 he gave the Cubans for doing
the project. Rosselli did not know of the money. Rosselli states
he received no remuneration for his work on the project, in fact,
he paid out $800 for gas for a speed boat to dellver two or three
man parties for guerrilla raids into Cuba

-- Prior to Bay of Pigs there was no discussion of using guns to
assassinate Castro. -

-- Rosselli's cover name was '"John Ralston.'
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-- At different times, Cuban #1, #2, or #3 would propose different

projects. These would range from using plastic explosives to
booby trapping Castro's desk. Rosselli would relay these on
to Maheu, who, in turn, would contact the CIA. Most projects
were vetoed, but the CIA did supply a short wave radio to the

Cubans in Florida, to try and make contact with their people
in Havana.

'Eventually, Rosselli felt the project had failed. There was no

specific point when it was announced. But, at sometime Rosselli
assumed the project, for whatever reason, had not succeeded.
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_DATE

1959

October V
1960

1961 Feb.

Early 1961

April 1961

" May 31, 1961

" and 1962

Sometime in
early 1960's

October 1962

Early 1963

March 1963

Sometime in

1963

November

1963

Early 196bL
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Rest of 1961

CHRONOLOGY
(ALLEGATIONS AND REPORTS OF ANY

U.S. INVOLVEMENT IN ASSASSINATIONS)

EVENT OR ITEM

Richard Bissel becomes DDP
(head of Plans Directorate)

Tap on Dan Rowan phone in Las
Vegas ( allegedly: (a) favor
to Giancana, and (b) done by
Rosselli) -

Lumumba mysteriously killed
during Congolese strife.

News réports of CIA consideration

of Lumumba plot, but claim it

SOURCE ( Where Necessary)

Date and Rosselli role from
Government Opposition paper
to Rosselli motion for

reduction in sentence, 1971

Wash.Post & Star contempor-
aneous accounts

Wash. Post 2/6/75 story by
Lardener and Greider Tab'A

was done by others,e.g. Belgians?

Attempts to kill €astro before
Bay of Pigs landing by Rosselli
team

Bay of Pigs Landing

Trujillo assassinated; charge
of U.5. involvement

Possibly ongoing efforts to
Kill €astro by Rosselli team

RFK quashes prosecution.of
Giancana for Rowan Las Vegas tap

Cuban Missile Crisis -(date for
‘background reference)

J

Rosselli training a team in Miami

area

Rosselli’s last effort to
kill Castro

RFK stopped further efforts

Diem killed in Saigon coup
JFK told Smathers later
he thought CIA involved

Colby head of DDP Faf East

Division at the time

Howard Hunt and others from
Bay of Pigs effort begin plot on
another Castro assassination
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Jack Anderson 1967, 1971
and 1975 columnss .
Watergate Helms memcon

Jack Anderson column (1/19/
71) on Smathers coversation
with JFK. Agee book ( obvious
1y suspect in some respects)

last attempt by ; _
Rosselli team in 1963,infra.

e

- Yatergate memcons on Keeney
and Wilson interviews

Wash. Post Greider/Lardener

- story,supra., states Army
Rangér Capt Ayres saw him,

J. Anderson 1971 columns

J. Anderson 1971 columﬁs

J. Anderson, 1/19/71 column
articles on Colby

reported by Tad Szulc in
book on Howard Hunt (197h)



May 1965

May 1965
(or later)

> \q66
1967

March 3
1967

)96 &
1968
Early 1969

1970

1971 Jan.18

Jan.19

Jan. 27

Teb.l
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( more on Hunt Castro project)

Assassination alleged to have
beenplanned as part of a smaller
invasion effortand preparations
were allegedly made in Costa Rica

Hunt Castro scheme "aborted when
Dominican Republic strife broke out

(scheme also allegedly involved
McCord, Barker and Sturgis)

As Katzenbach/Helms/LBJ meeting
"on Domincan Republic ended, LBJ
asked Helms if CIA had ever
been involved in assass1natlon
(of a leader) and Helms said "no",
C 1A Poisowsw lot a tiam
Preg. Duvaleel ,%bfﬁbwy fz‘l&:‘:}» (12
Rosselli indicted for alien law
and interstate gambling crimes
(Friars Club card game rigging)

First Anderson column.on Rosselli

In response to Anderson story,

. RFK tells Walinsky and Edelman

he shut it off;
CIA berbivg ‘Havhias plece

- Rosselli sentenced to 5 years

Asst. Atty Gen Wilson &asks for
Justice Dept. Rosselli file

Rosselli goes before grand jury
under immunity re:Giancana

First of three Anderson coclumns

Mageh
(scheduled to go before grand

jury on Las Vegas sklmmlng) calls
AG John Mitchell

Same day: Haldeman. .esks Dean to inguire-

into Hughes/O'Brien/Maheu ties

Maheu interviewed by Wilson and Peterson

on Rosselli matter

Caulfield to Dean memo that Maheu was
involved in covert act1v1ty for CIA in
early 1960's

Rosselli files motion for reduction -

in sentence, citing Anderson stories
and presenting memorandum to Court
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Chronology == 2

Szulc,éupra

" it

Katzenbach testimony
to Senate Select Committ

Andeesod ceey ‘//7/ vin

Government Opposition
to sentence reduction,

SUpra.

We dont have, but Andersc
referred to in Hersh NY
Times story 3/10/75

Hersh story,supra
Andensop colr, y/o/> ¢

Government Opposition, .

Keeney Watergate memcon

Government Opposition,sup:

«

Lenzner memo to SehErvin
on,Rosselli ( and phone 1¢

" 131



DATE

1959

Qctober
1960

1961 Feb.

Early 1961

April 1961

May 31, 1961 . -

Rest of 1961
and 1962

Sometime in
early 1960's

October 1962

Early 1963

March 1963

Sometime in

1963

November

1963

Early 1964
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CHRONOLOGY
(ALLEGATIONS AND REPORTS OF ANY

U.S. INVOLVEMENT IN ASSASSINATIONS)

EVENT OR ITEM

Richard Bissel becomes DDP
(head of Plans Directorate)

Tap on Dan Rowan phone in Las
Vegas ( allegedly: (a) favor
to Giancana, and (b) done by
Rosselli)

Lumumba mysteriously killed
during Congolese strife.

News reports of CIA consideration
of Lumumba plot, but claim it
was done by others,e.g. Belgians?

Attempts to kill €@astro before
Bay of Pigs landing by Rosselli
team _ .

Bay of Pigs Landing

Trujillo assassinated; charge
of U.S. involvement

Possibly ongoing efforts to
Kill 8astro by Rosselli team

RFK quashes prosecution of
Giancana for Rowan Las Vegas tap

Cuban Missile Crisis -(date for
background reference)

Rosselli training a team in Miami
area :

" Rosselli's last effort to
kill Castro

RFK stopped further efforts

Diem killed in Saigon coup
JFK told Smathers later
he thought CIA involved

- Colby head of DDP Far East
Division at the time

Howard Hunt and'others from

Bay of Pigs effort begin plot on
another Castro assassination
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SOURCE ( Where Necessary)

Date and Rosselli role from
Government Opposition paper -
to Rosselli motion for
reduction in sentence, 1971

Wash.Post & Star contempor-
“aneous accounts

Wash. Post 2/6/75 story by
Lardener and Greider Tab A

Jack Anderson 1967, 1971
and 1975 columnsj; -
Watergate Helms memcon

Jack Anderson column (1/19/
71) on Smathers coversation
with JFK. Agee book ( obvious
ly suspect in some respects)

last attempt by ;
Rosselli team in 1963,infra.

©

Yatergate memcons on Keeney
and Wilson interviews

Wash. Post Greider/Lardener

story,supra., states Army
Ranger Capt ‘Ayres saw him.

J. Anderson 1971 columns

J. Anderson 1971 columns

J. Anderson; -1/19/71-column_
articles on Colby -

reported by Tad Szulc in
book on Howard Hunt (1974)
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( more on Hunt Castro project)

Assassination alleged to have
beenplanned as part of a smaller
invasion effortand preparations
were allegedly made in Costa Rica

May 1965 Hunt Castro scheme "aborted when
Dominican Republic strife broke out
(scheme also allegedly involved
McCord, Barker and Sturgis)

May 1965 '~ As Katzenbach/Helms/LBJ meeting
(or later) on Domincan Republic ended, LBJ
asked Helms if CIA had ever
been involved in assassination
(of a leader) and Helms said "no"

1967 Rosselli indicted for alien law
and interstate gambling crimes -
(Friars Club card game rigging)

March 3 First Anderson column.on Rosselll

1967

In response to Anderson story,
RFK tells Walinsky and Edelman
he shut it off;

1968 Rosselli sentenced to 5 years

Early 1969 Asst. Atty Gen Wilson &sks for
Justice Dept. Rosselli file

1970 Rosselli goes before grand jury
under immunity re:Giancana

1971 Jan.18 First of three Anderson columns

Jan.19 - Mayhu (scheduled to go before grand
‘jury on Las Vegas skimming) calls
"AG John Mitchell

Same day: Haldeman: .gdks Dean to inguire

into Hughes/O'Brien/Maheu ties

Jan. 27 Maheu interviewed by Wilson and Peterson

on Rosselli matter

- Feb.l Caulfield to.Dean memo that Maheu was
involved in covert activity for CIA in

early 1960's

Rosselli files motion for reduction ~
in sentence, citing Anderson stories.

and presenting memorandum to Court
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Szule,supra

Katzenbach testimony
to Senate Belect Committ

Government Opposition
to sentence reduction,

SUpra. \

We dont have, but Anderso
referred to in Hersh NY

Times story 3/10/75
Hersh story,supra

Government Opposition,

Keeney Watergate memcon

Government Opposition,supr

Lenzner memo to SenErvin

on Rosselli ( and phone 1c



1961 After the|Bay of Pigs (April 1961) - .
SR Rosselli felt]Wsorry for the poor bastardsileft’on the

“ 'l beach." grossearmcah-seepmw

b d ths :sing Tag m-ta: j

pase_in_nhe—inuas;nn.. Two or three weeks'after the
invasion, Rosselli was contacted in LostA:geles by

0'Connell, '

a meeting was arranged for at the airport
hotel in Miamil Rosselli went there and was introduced
to Harveyl 0'Connell said Harvey was nowfln charge of
the Cuban|project. Harvey told Rosselli he was to cease
all contact with Maheu and Giancana. Fdrther Harvey
stated that the government was still inéerested in using
Rosselli For intelligence~gathering operarlons.. Rosselli

;j§1 would repbrt information from the Cubans to Harvey about

‘ personallties and events in Cuba. Rosselli would also
relay on to his Cuban contacts requests|fbr specific in-

formation| from the CIA - ; gi

Sometime between the Bay of Pigs 1nvasi9nfand the Cuban
missile crisis, Harvey gave Rosselli six poison capsules.
Rosselli, in turn, gave them to his Cuban qontacts who
were to take them to Cuba, where another Cuban or Cubans
would use}them to assassinate Castro. Roéselll never
learned the details of what happened, butthe praject ob-
Lo viously failed . At one point, Rosselli rCQembers hearing
t,,, . over the radio that Castro was very ill:. /A short time

!
| later, he| recovered.
r
|
(

[

Sometime before the missile crisis, Rosselli arranged,

‘ pursuant to Cuban #1 request, for a van lgaded with rifles

R and ammunition to be delivered in Floridaﬂ' 0'Connell and

_Rosselli watched the Cuban contact pick! ub ‘the van and
return it]empty Rosselli assumed that: these guns were
going to be used by the two or three—man Faldlng parties

‘g in Cuba to assassinate Castro and overthrow the government.
! | \1~ '

' During thF Cuban missile crisis, Rosse111 'was in Chicago.

? He contacfed Harvey at Harvey's mother' s home in Indian-

| ~ apolis and left his number in Chicago. - Harvey then called

| him, told him to go to Washington, D.C. 4 From Washington,

|

{

i

D.C., Rosselli traveled to Florida where he stayed for
the duratlon of the Cuban missile cr131s.1sHe, at times,
would, through his Cuban contacts, attehpr to verify the
) f‘Rosselll claimed
that this had been successful. After the Cuban missile
N crisis, Qarvey called Rosselli and told h}m to stop all
: contacts with any and all persons 1nvolved'1n past Cuban
missions.| Harvey never stated why the m1331ons were being
called off.

location‘of the Russian missiles in Cuba.

‘.l

e {l

E ° g . [
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‘w<‘ Rowan Tap ‘
B! Rosselli eald that he understood that Giancana had
$T: asked Maheu for a tap on Dan Rowan. Mageu gave
i Rosselli two stories. The first was that he was
doing Giancana a favor and the second was that there
was a real intelligence value in that Maheu was
i afraid that Giancana or Rowan might be glbing out
S intelllgence 1nformat10n that would be of]value to
B enemies of the United States. Rosse111<had not heard
P of the names Dubois or Belotti or Fred Harrison. He
admitted that Harvey had discussed the tap with him,
f‘;; but both Harvey and Rosselll were mad that the opera-
e tion had éone on. Giancana obviously kne% about the
: tap. Maheu did ask Rosselli to get bail ﬁoney for
the two tappers who were caught and throwﬁ in jail.
b Maheu suggested that Rosselli could get a hotel to
i; turn over| the bail money. Finally, Rosselli arranged
k to have a man with a green carnation in' hls lapel
meet and transfer the bail money. He never received
‘ any of th}s money back. Rosselli claims that he did
1. . not know what type of tap went on. He admitted that
4 he had been questioned by the FBI but he’ %ave no
_— answers. ’Rosselli knew that Maheu had be=n questioned

by the FBI. \

- - '
& T‘ : ’ . F ‘
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MEMORANDUM. .

To: "i Gary
From:- - Rick |
Date: August'l
Subject: Roselli
First; some back
August 9| éenators Ino

‘[ .
Kelley and Bush to dis

doesn't want to touch
meetlng, Jtm Adams tol
been told hy Justice (I
jurisdictien in this c¢

'Senators B

“

conaulted

requested Kelley to take this up dlrectly with Le

a letter was sent to L
ing Justhe to authori

letter isjattadhed

One'other p01nt

{
extremely‘upset about
] N .

the CIA ?ae-involved i
|

~would personally conta

ment grant‘jurisdictio

For your informa

), 1976

o . I '
ground information. Yester

uye and Baker met w1th Dlre

cuss Roselli' s!death

The
this with a ten foot pole.

d Inouye and BJker that the
Richard Thornburg) that it
ase.

Levi had, apparentl?;

aker and Inouye (espec1ally

evi signed by :Baker anq In

ze FBI 1nvolvement A copy

I ’ }
about the meetlng

George

day,

ctors
FBI

At the
FBI had

had no

not been
Baker)

vi. Today,
ouye, urg-

of that

Bush was

thlS case ‘and the allegatlons that

I Roselll s death He sa1d

ct Levi to reQuest that the

1

n to the FBI to lnvestlgate

tlon Roselli appeared befo

‘that he

Depart—

re the

Committee on four separate occasions to testify on three

B g

1 !




i ﬂ l ‘ib
matters. k He appeared on June 25 to discuss thef;lots against
Castro; oh September 20 and 22 to dlscuss the C

and on Adril 25 to discuss the retaliation theory.

pbell affair;

Now for current levents. First, the two ?etectives in

Miami handllng the Roslelli case are Detectives?iatrefralek

and Wolfl MThey are w1th Dade County Homicide.LwTheir numbers
are 305-547 7456 and 547—7923. Madigan has already talked
with Dethrlye Wolf. Second in light of the Inouye/Baker'
1etter'to Levi I did not ask the FBI about the current

whereabo%tﬁfof Santo Trafficante. I did, however, ask CIA.
L . | a :

They hava'no‘information. Third, Baker and Lieﬁéngood are

putting ﬁogether a packet of 1nformatlon on Ros%lli, which
will include CIA and Select Commlttee lnformatlon and will
:to . you tomorro?. H

/ 0
i

get this

I th%nk you alriady know this, but Senator Baker does

b T . . i
want to. Léhnch an infdrmal 1nvest1gatlon into thlS matter.

Roselli: told him, when he appeared before the Committee, that .
: I

he thouggt”hls life was' in danger for testlfylng Baker feels

a moral obllgatlon, therefore, to look into thls.

I have attached the most recent articlesfgn the Roselli

|
L |

death for you. : i B

| B ‘ | g

f
i
il

|
;l A
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there haveT

Miami area !
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another bo
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:Iy facts: Over the past
?een quite a few anti-Castro deaths i
and shootings have been t

Second, we received a report to

[

y was pulled up in the Hudson River. |

éying, compléte with cement and chain

o
|

| |
1

" !
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‘ |

faQAyears
r!>
ﬁe‘usual
dLﬁ that
Another
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MEMORANDUM: {1 | | L
i 1 ; AL

i : ' : N

TO: TOITHE FILES = | | . B N
FROM: PATRICK SHEA AD MICHAEL MADIGAN 1
' I : | : N
DATE:  JUNE 21, 1975 |

SUBJECT: &ﬂ%ﬂAﬁY OF A MEEETING WITH MR. JOHN ROSSELLI . : :
GAN! AT 111:35 a.m. » JUNE 21, 1975, IN ROOM 711 jof the WATERGATE HOTEL.

I

| i
PRESENT ‘AT THE SESSION: 'MR.. MICHAEL MADIGAN, MR. PATRICK|, SHEA OF THE SELECT
COMMITTEE ~S'[’AFFI MR. ROSSEI’LI MR. THOMAS WADDEN MR. JAMES CANTILLON MR. LESLIE

SCHERR. }ll . |

At the‘beglnnlng of the meeting, Mr. Madigan asked Mr Rosselli if he felt
a need for any protection. | He stated; emphatically, 'No, ”)that he was able to
take care of:h67§7} Madigan made it clear that the Senate Select Committee
‘could provide Mﬁrs 11s' for Mr. Rosselli during his stay in Washington.
This offer| YaT rejected. : y
NN t * |
Mr. RoLmelll stated that Glancanna had no involvement, to his knowledge,
with any o: Nthe[attempted assassinations of Fidel Castro. _Maheu did deal with
higher authqutles in government but stated that Rosse111'was only the contact,
Giancana has a backup man. | Rosselli was very concerned about the adverse
publicity 1n retent tlmes, about the CIA and he thought it {was unfortunate from
the. Agency" p01nt of view|that the Clancana name had been 11nked to the Agency.

Rosseill was upset by the harassment he had been unde1 by the FBI. He
© pointed tohthe 1966 Frier Club incident as an example. He |said in 1966 he had:
been approached‘by the FBI to provide information on 1n51de basis about organized
crime and when he had refused 18 months later he was 1nd1cted Again, the first

week in June V f 1970, the FBI had offered him cooperation but he refused.

I
ﬂa{flrst met Maheu twenty years ago. He was 1ntroduced through a

Rossel
life Tong ETT who 1s dead now, named Spitzle, who was - 1ﬁ the insurance business.

This flrstwmeetlng happened in Los Angeles, in 1955. Maheu,lat the time, was
running Maheu]Assoc1ates 1n Washington, D.C.: The meetlnggwas only a soc1al
gatherlng ”'Fhere was nothing spec1f1ca11y discussed about a$t1VltleS of the CIA.
(0 '
./// In Julm‘ ;L , eu called Rosselli and stated that he was working for .
the gove en een specifically asked to recruit® Rosselll Maheu wax
tL stressed that it was to be|Rosselli and no one else. They]agreed to meet for lunch
t ~— ""at the Brown|Derby in Los Angeles™ Maheu described the proJect as an intelligence
: operatlonflnvo g Cuba. | éu mentioned specifically Castro Che Guevara, and
Raoul Castro. It was Rosselll s feeling that Maheu had recrulted him because of
his known [Cuban connectlons in Florida. These connectlons;were unrelated to
~gambling. {Hhere was no mon_y mentioned by Maheu to Rossellltfor payment for
services. ,J‘ , . 4!. _
— I
The alleged support of Wall Street business men had not been mentioned and
was a cover | invented/ by Roseelli. later. At the end of t}elr first meeting, they
agreed to meet again at’ wh1ch time Maheu would verify to Rosselli that he was

33
" working fC ‘ihe government! .This verification would be ty 1ntroduc1ng a

government ff1c1a1 of~htghe¥-aatherety to Rosselli.

!
L . : i
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The @b‘nd meeti occurred a WGWLM‘T; At this point,
Rosselli wasra Cted to proceed to New or an int odg)ﬁ}o o the
PP &,

government dfflc;al He 4t both the first and second mé&€ for an .

B hour or morﬁﬁ%ya various aspects of the proposed axpxxxxxnf prOJects,were-diecusse&

T e NA” h > mentione® of specific techniques. }] i
M w'.ﬂ“ drek & Nfe. g comc1d1ng

Rosseﬂlllremembered his arr1va1 in New York: zxtimg w1th a'visit w by

‘Khrushchev] Eisenhower,| Castro, Nasser, and perhaps Krushev. He said! 1t was noteworthy
because New lork was crawling with officials from all over the world. Rosselli
paid his o' ’fare from Los Angeles to New York and stayed: at the old Piaéa Hotel
on Fifth Av”hu ‘and 57th Street He was given the cover name, John Ralston.

Il o

The meetlng in New York took place in a hotel room. In attendance .were
ggggg, Rosselli and "hig!" Jim Q'Connell, and two or_ three .other people who -
id not expwaln why they were there. 'Jim O'Connell was troduced as a CIA
official. Rleselll was unclear as to whether this was stated explicitly or
whether throu gh .the whole context of discussions it became clear that he worked
for the CIAM”|At this po1nt| Rosselli was satisfied that Maheu was working for
the governmenﬂ and, therefore, agreed to work % the Cuban mission described at
their f1rsbr'” tlng Rosselll was not sure as to the length’of his stay in New

York at thﬂ’;fime He did remember going to lunch with Maheu a number of times

“and talklng'a'fut the partlrulbr projects.

Afterlgié stay in New York, he traveled to either Washlngton D. C. or
Floridd. eHwas uncertain as,to the exact location but he, 313 Temember there
WP Series|of meetings between himself and Maheu to discuss further plans @@

- about the a tempted assa551nat10n There was only one further meeting with
O'Connell,;rnvolv1ng these preliminary stages. At this p01nt he only discussed
technlquesLbﬂ!assa551nat10nfw1th Maheu. Rosselli remembered staying in Maheu's

Falls Church[home it had a tennis court)during his stays in Washington.

, I'I'here stlll !?had been no dls'cussmn of -the’ cover story(that Rosselli was a

private c1t ?@n:representlng a group of prlvate businessmen from boi:d Vew York )

When R eJe tlo jda, he mad
then arrangI 1 or ‘the Cubans 'to meet wit He trusted the Cubans he came
in contactr&ﬂth ‘because they, according to themselves were working on the Bay of
Pigs operatlon ‘which had not occurred as of yet. There were times when they would
<::>stay at Arthur h H , in Flprlda At times he
Tegistere n der the n S. 1s was to allow him,to maintain his cover
while Maheu“"stlll working [for Hughes, was able to register under his own name,
so that Hug hes be11eved that he was doing his work. The operatlon went on in
terms of R tings with his Cuban contacts ‘and then having
further dlscu551ons about_gpec1 ics wit . At times, O'Connell, from
the CIA, woyﬂd visit with Maheu and Rosselli. One time, before the 1960 election,
f?'? 0'Connell bréught witl him two Admirals, one of whom, Rosselll thinks, was retired.

At thJﬂug01nt Ross: 11-9&59 was telllng his ﬁuban ;QnLL;xs the cover story,
namely thaﬂ”he represefite iprlvate business interests in New'
in seeing Castro done away*w1th The Cubans, at this p01nﬂ ihad not met withJim
O'Connell, i bt had met with Maheu. Immedlately after theiBay of Pigs, Maheu

left and RQSEElll only met once more with O'Connell. Then he also left for the West

Coast. N ”I’ : ||

!

‘ | _

' The‘ twolattempts at assassmatloanoth involved the‘u é of pllls One attempt
was befoxe]EE Bay of Pigs|and theé other was sometime after.| The first means was to
use a capsule filled with a special p01son that could be sgllled into the food of

Castro and cause him to die of p01son1ng that was not traceable and made his death

s |

H } | " i
! . |
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look like a hl"eart attack or| by natural causes. Rosselli contacted a little
Cuban whose‘ relative was a chef ' At this timel’ Cubans could still
»:# Taverl be Hm‘ and cuba. & waE s agreed that the CIA would manufacture
the poison c'apsule It would be turned over to 0'Connellljto Maheu to Rosselli, -
and fré?n—'hesso-].l.l.“ to the. Cubans f? Maheu brought the c_psulef to Florlda to, the
Fo%_tel The Cubans came=up to the room, Maheu opened 1
casSe, wi ousselll and the\ Cubans present, and gave themllcapsule ,
A,\J ﬂ?dollars ’Ihel]money had come from the CIA and was consulereld partial payment

el (S for the JOb of assassmatmg Castro. At this meeting, Maheu described the
/) method of usmg these capsules making sure the Cubans understood “the—Cubans

: - e Wds no d IS Wit : Cubans at this meeting,
about § 250 *0(?0 dollars That figure was used by Maheu after hlS first meeting

with the uba described ‘what th z,CI‘A ight put up to' help the families
of men m]ured or killed in th1sf§§&m@e§a§e§%§m&m~f Ross 1i thinks that

the meetmg |w1th the money land capsules was after the electlon e number one
Cuban contaFt fthat Rossellll had would from time to time, make requests of Rosselli
to be relayed ion to the CIA for equipment. The CIA did prov1de for instance,
oy io, which wlas supposed to be used by the Cubans in Florida to
ut an's Cuba about the success or failure of the poison pill mission.
Rwl was lisure that the pills were sent to Cuba but he! Has_received no

e atlonl 'as to what hagpened ‘ A1

o SO L
Another pro; ect was for the Cubans to receive plastlc e§lg§i;@s from the
:# 90 CIA and glvlew them to frogmen on their side that in turn w‘oul place them on ships
in Havana harbor and blow them up. ‘The CIA refused to do‘ this because of the
ease with Whl'ch plastic explosives could be traced back to the government agencies
such as the CIA. Maheu did disxmmx discuss ,Ehi use o gars, that woyld make
1

g
Castro's hgl'"r"i]drop off, ficcording to Rosselli ose“?ns ablilt o gEfetn the
ped desk Each of these

country. Ajkn‘ twposal {was that there be
latter two’[proj ects were proposed by Cu ees whg said they had people
in p051t10ns lv1s a vis Castro .who could achieve the assassmatlon

in the Bayg of a8 Plgs perhaps a hundred they could land 1n Cuba and do the _]Ob
successftﬂly f Rosselli's Cuban contact at the time was travelmg to New York and
New Orlean$ ifor meetings. iRosselll was not sure about what the meetings were

about but Sa:tfd that gshey were related to the overthrow of Castro. Another proposal
put fomard was tow and use some type-qi-ecpieéng—eoaﬂhﬂh

Rosselli

ft| Florida ht, after the of Pigs. Hi
‘\partlcular{ ttempt at assas

/ij;lation. in Florida was three | '
, ‘

four months.

! ‘
Rossell| felt sorry for''the ‘poor bastards left on the beach " He felt

“ 1nd1rect1y re'spon51b1e for havmg encouraged thEm many of them to participate -

in the- operat'lon. He went home and' stayed in Las Vegas and Los Angeles for awhile.
& A few weeks after the Bay of Pigs, Rosselli was contacted byl Maheu or O'Connell,

he's not sure,, He did meet|with Jim O'Connell in Florlda! few weeks later. They

had arrangedf;to have rooms| at the Airport Hotel. Rosse111 was not sure as to what,

-h;-s_nameq-what name he registered under,

new CIA man,E, named Harvey.| The first tim

g il

| i

t this meeti _De. g
o) met‘Harvey/ Rosse111 was told

1
: , |
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Hagyey vanted an.intelligence line. .
Harvey tmm ‘ %%hér contact w1§% Maheu
and that he|should not talk further with Giancana.” He 0| said that he, Harvey,

was in char'ge of the operation and tha&-Mah?sbmld—-&ake.—o:. that Rosselli should
take his orﬁlers from Harvey. At this pointl Ithe orxgmal project usmg 21115,
was considered defunct. .

- '( i

me%fﬁ’r%osvselh again contacted his| Cuban people. -He-
“ osselli made several trips with Harvey in Florida,

some down m% the Keys to see what type of operations were! continuing. One of
the prOJectsﬁHar\rey had Rosse111 doing was Verlfylng CIA reports by using Rosselli's .
own people : who were in £ equent contact with Cuba. The mtelhgence reports dealt
both with p=rsona11t1es the Cuban h]:erarchy, as well as :dlfferentongomg
operations. :ﬂRosselll paid | hlS own bills wik before the Bay of Pigs but after Harvey
would usually pick up the tab' | I /
I
arveyi

Harvey approached Rossl
Castro—" time to assassinate CubalS]

and were much stron er. Ha

. j S1X p1
4)2 - ” to handle theL
and used. | |

—m

'1‘s first

! ills, ,then Rosselli gave those
an contact. There were no special mstructlons on hew’
plllS and hls Cuban contact sa1d that they would be passed into Cuba

isttime, Rosselli had no ongoing contact with Maheu, but may have run
in Los Angetes. Maheu knew that Rosselll was still working on the Cuban
'hat he, Maheu, was out. ~Rosselli never got [any report back on what
he six pills butihe been unsu He did
xgngxt over alradio or TV station, that Fidel'/Castro was deathly

1; shortly thereafter he recovered. : '

: Rosse}. rranged for the CIA’ to supply, a Mk ‘1oaded gﬁth carb? es

or use by”hlis Cuban contacts to make two or: three-manned party raids into Cuba,

hopefully m ; “[assmatmg Castro and overturnmg the goverr ueut

Durlng @hthe Cuban m15511e CI‘lSlS Rosselh was in Chlcago. He contacted

Harvey at Harvey's mother' s home m Indla.napolls and left| his number in Chicago.
_Harvey then’ fc'alled him, told him tol go to Washington, D. C.£;| From Washington, D.C.,
Rosselli ti'-aveled to Florida where 'he stayed for the duratlon 6f the Cuban missile
crisis. He! at times, would through his Cuban contacts,| attempt to verify the
location of* the Ru551an m15311es in; Cuba. Rosselll clalmed that this had been

+ successful I"After the Cuban missile crisis, Harvey called 'Rosselli and told him
'67 {{tf /to stop all‘

b \ happened to ‘
wt _ hear a
== 11T, e the

contacfs With any "an and all | pé'?g'ons involved 1n! past Cuban missions.
Harvey neve ‘» tated why . the mlssmns were bemg called off' K

y‘ money that Rosselh ever put up was $800 to buy gas for the speed-

The on]‘
uld deliver the two or three-man teams to Cub'a to do guerrilla operations.

boat that wc
He stressed throughout the interview that he had never réceived any money and that
"besides this’ $800 he had never given any money for. His |1ast contact with Harvey
was in Junelo %6_?3_ when Rosselli found out that Harvey
4 was being t ans ered to Rome and he< made a. spec1a1 trip 1;0|Wash1ngton to say goodby
4 .tohim., HE ]
7 , | ,
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owan'!

Mzaheu for af

was tha
intelligenc

e

CHIES

]
»o.'
e
‘

!

doin Glancana a favor and th

(

tap; Rossellx said that he understood that G

tap on Renam Dan Rowan. Maheu gav osselli fwolstorles.

|
o
[
P
|
.,

i

i
1
.
1

Lancana had asked .
The first

ond was [[that there was a real

might be r,_

the Uﬁlte§ §tates.
Hq'admltted that! Harvey had discussed the tap. Wi ,
\JP4P~L0”’and Rossellalwere pissed off axxxke that the operation had]gone on.

Harrison.

obviously knew about the tap.
two tappers, who were caught|and thrown in jail.
could get a hotel to turn over the bail money.
een carnatlon in his lapel meet with;
of the bail money. He never received any of this money back
that he dldrnot know what type of tap went on.

P

ol

to have a man“w1t

Maheéu was atraid, that
v1ng out intelligence information

Glancana or Kowan

Rosse111 had not heard of the names Dub

e.0f-value to enemies of

~or Belottil or Fred
i him,but both Harvey
Giancana

Maheu did ask Rosselli to get bail money for the

Maheu suggested that Rosselli

inally, M;

He admltted

Rosselll arranged
Doakes for a transfer
Rosselli claims

that he had been

questioned byathe FBI but he gave no answers and he knew that Maheu had been

questioned ryq

wthe FBI.

A

1

ld;

Dur 1ng hlS early contaFts with/Maheu in 1959 and '60 11n setting up the
tlon, Maheu was settlng up a guard system for dlfferent Hughes '
such as Hughes Aircraft or other corporate 1nterests

Cuban opera
operatlons,

Rossell ]can' remember whether he ever 1ntroduced Gi
4ims to have nol business relati
ce|machines in Las Vegas;]|
When asked about Joe Santa xx&&xxxxgg.Trafflcanto,
ated that he used him only as an interpreter but|not as a cofitact for
other Cubans fo

Ll

Gold. He
only busine
and had no
Rosselli st
recruiting

~ Mr. Thoma
for his rep
was not MmC
of Mr. Ross
the lﬁnits,
contacts wi
did go on. |

18

WY¥ 50955 Docld:32423630:

res
lear.

L
ot

!

i

1
:
!\\

1

e

Lontact with GlaLcana.
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enting Rosseldl now,

|
T hlS mission.

i
1

l

ith Giancana.

i

1ancana as Mr. Sam

Rosselli's
"THe ran those by himself

1
s Wa ddeng stated that*he was rece1v1ng no feesrfes-his_counse;,
The status of Mr. Canti
There was discussion as to the Commltteeh
9111 s transportatlon from Los Angeles and there
;f any, to be placed on!ithe Committee's 1nqu1ry‘
tﬂche Cubans, h

Llon or Mr. Scherr
paying the expenses
'was discussion as to
of Mr. Rosselli's

ow they. Had been developed, anﬂgwhat other operations
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|
The informant Was told that his offeqils outside

[ i
our Jutl}glctLon, which he acknowledged, No ccmPitmcnta were
made to le. At this Lime, we do not plan to { Fther pursue
the mattéFL Our relationship with him has bceh'moat carefully

. guarded and we would %éol obligated to handle‘“ny recontact
]" .
of him concelnln" thigimatter if such is desize .
: ; f e
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The cast of. chara

‘ters surrounding

the seizure of an

,1 ~Castro

hardware as outllﬁed on these pages
is partlcularly 1?terest1ng

The raw material |

c1ted in the
footnote is attached

Note

reference to Brln}uer and Oswald.
Below that McLaney brothers and
Victor Espinosa and Frank Sturgis.

Not attached is aj

Orleans field offi

‘ce memo to

FBI headquarters1;1nk1ng Briniuer
to the McClaney/Sturgis operation.
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New Orleans
tion a photo-
Urleans, La.,
3 given to a
record, given

lo the same,

idel Castro,
:hit to invade
‘ates will do
right.

uy friend to

~d this after
that eonver-

-n my friend

‘here and he .
e Fair Play -

nofitles, be-
nowledge of
‘ront of Ed

+ Council of
friend and
itler all ‘the
hat Oswald
Oswald had
Ve gave all
1, somebody
lebate,
day of the
the time of
iill Stuckey
indicate to
hinke hands
aat Stuckey
oelleve that
: to Oswald
to him as
‘t one Com-
ommunism,
dat I don’t
dc way., I
i ‘ommunist,
“hat if any
. something
e to me,
've nothing
» answered
the wrong
it moment,
Jebook for
vill happen
¥ him per-
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sonally ‘%ﬁ

old one. u”

After that
of the degag:e !
to go ins?lde} that, Decause that is snbjectwe not objectlve You have the ob
Jective, and‘ that is the debate.

LiEs E !

Mr,

R

Mr, ‘mec‘msn And there i3 somethmg that I want to show you too.

to you nbI
Mr, LILB
Mr. Bar
Diario L 1‘13

[
|
it
)
i
i
I
f

i
INGUIER.

Il
lifh

I
1
i |
l L !
|
‘traitor if he doing something wrong in the debaté,

or Marines, he smxleq to me, and he told me| “Well listen, Cm-losI

a

ndtthat will be a failure.”

d That was his joke in that moment.

you have the tmnsa’rgphon and everything, [so] that I don't have
. That is right,

out the training camp tlmt were across the Lake Pontchartrain, | s

ﬁr.x-:n Yes.

Amerleas from Miami for September 4——— ' [

Mr. LI1EB
Mr. BRI
who was ‘z
him over]t
Democrat

Cuban Axr:
Femando
date to A
nization “
[Indxcat

Mr. Lm ELER
date of Se ntember 6, 1963, on'the front page of which——
Mr, Bx NOQUIER.

coexistenc
Spanish. ;
Mr. Lmn

that Fernl !ndoz wrote a letter to Leclmga"

Mr. Bkr;'ﬁ}nrs Fernandez wrot

Mr, LIFnELE:R

Mr, BRI‘\
Mr, LiEBE

Mr. BRII YG
Mr.

Mr.
Castro?

Mr. BRI“IG“U‘IEB, Anti-Castro.
Mr, Lxsnnnnn It is-an anti-Castrc 0rgumzation"

Mr. nmfi
mando actl
inside the

him, and .th{
for the Chr'

Fif
because \\a

was agams't
Castro organ

the h&ldqu
for Oswuld
warfare at’
in New Orl

directly to‘
New Or]e&
at that m

1

”“LER He is now Ambnssador to the United Natlons? ' '

Lu:m:u:n ‘Now the Christian Democratic Mmement.is—what?

LER. For September 4, 1963" I

GUTER. That is right. [Indlcating photograph 1 This is the spy
de the training camp, "J‘he Christian Democratic Movement turned
the FBI, and the FBI Iw{as questioning him in Miami.

l

ssador to the United |l\"ntmns in New York. In that letter the spy|

e ‘nandez, was “mmn'" Lechuga that they hme to be alert from thnt
1 st 8, and the day that Oswald came trying to.infiltrate my ox'ga-
': on August 5. This’ s:ounds for mé strange in ail this matter. !'
ng. ] Here is nnother 1nterv1ew from Fernandez here 3 days later. *

£) You are referring to a’'copy of the same newspaper but for the

7

B,

':“? {Indicating.] Here

;!mth ‘the Communist | ‘regnme of Castro.”

i

“Fernandao Fernandez is in favor of
That is the title in

|

Let me see if I can' understand- what you are.saying. You say.
e' a letter to Leéchuga in Mgtlco.
L echugft is a membe’r of the Castro government?

LE11E 3 R]ght

H' [

1] "~
éu ER. In New York; ri

iana" ! 11

{13

Pro«{

of b !
X

il [
QUIER, Yes; they were training Cubans over here to make a com- |

HH

i?nmg camp, and they |“Fnt back to Miami with the people and With'l

turn him over to the FBI. I think that after that the leader‘
Imn Democratic Movément—or that the FBI dldll t found nothing, | l
ot against the law tp spy inside an anti-Castro orgunization. It
tlhe law to spy inside .the U:S..Government but not inslde the anti-
xzatlon And my feehng--nnd this is the question that I am asking|
ew Orleans we are about 000 miles from Miami
rters of all the anti- (‘aqtro groups.

S

uE T

When he saw the‘
do un invasion with that guidebook for Marines, because that ig anl)

we went to the debate, and I think that you have the whole history|/

Weldo have a transcript and we listened to it on
the tape astlmght over at the televxslon station too. f i

1 told |

[Producing newspaper] At the beginnlng of August ln the

The Christlan .
g Movement found a lettFr, according to this information from thi:? i
guy directedito Carlos Lechuga, former, Cuban Ambassador t¢ Mexico and now

(KR
I

'
'
i
i
i
!

i
{
il
‘ ! [ %k ‘
1
'
ght . N |1 .
LxEBI'L;Lm Fernaundez is the person who wa$ the Castro’ spy who had in-}!|}
filtrated th:‘e'fl]t'ra!ning camp in Louis

AMr. Bnmcumn For the Ch.mmn Democratic Movement here in Louisiana.’
Lo . il

n. against Castro, but they find out that thexle was a Castro spy' -

In Mlami is where’] :
I conld not find any reason i

to come to me and offer me his service to train Cubuns in guerrilla
t'ke same moment when\there was u secret anti- Castro training camp
qns and a Castro spy whs inside that training camp. That for me
if he was willing to nhltmte one active organization, he will go*
imi and he will offer !u:, service over there in Miami, but not’ im
is not pnbll(ly known tha.

137

gy
R
|

‘here w us sowething going on h: '
I believe that that t\\us ‘the only time herelin New Orleans that ; i




g llke that, and lt was & coincidence, And ithere is another l
| me, and that ls that, when Oswald left| the' city he went to !
at was lutercepted here was to.Mexico !
unsulute in Mexico, and the Fernandez letter

For me, that {s a blg doubt.

er from Femandezith

sit the Cuban ¢

was to the !Cul)an Ambassador to Mexlco
Mr. me-:t.r:'n Go(uhead
Mr, »Bnmoumn You see,

after the debate, the same nlght ot the debate, I
radlo statlon here in|New Orleans and the local papers and the !
ss'llnterrlmltlonal office, qn‘d I gave a press release,
Igave a copy to the Secret Service.
nteresting thing is the four things that I ssked to the Secret ’
I thlnk’that this is the second one where I sald,
Congressman asklng for a full investigation. of Mr. Lee H.
Andl that was 3 months |

If you want a '}
ve you a copy.

New Orleans

[ producllng document].

- Do you hn ve another copy of thig?.
MER: I have the original of that. Youcan have that
; copy of the press release distributed to the
nlcatlons media herelln New Orleans on August 16, 1963 f

No, Auoust 21.
b August 21, 19637 !

ER. August 21, the nlgl:t of the debate. : ‘

I mark it as “Exlibit No. 8" to your deposltion and I have

ould you initial it?| | i

1 have marked a

.)me[ of this testimony that you have just .
Fernandez ‘wrote to Mr. Lechuga a letter -
aning the Castro people?'

LetI me g0 over s

| (s 2
"nnnd,ez siald that we—me

Must be on guard u
ugust 8, that is r

D untll August 8?

R o AR Pt

GUTE ng’l‘hat ls right.
3 You indicated that

ot ok

(f)swald had come to your store or offices

x| That Is right.

s“ald came to you %ferlng to assist in the military training

: A

of Cubans" l I |

o

R.’ That is right.
At that time, there

as, ln tact, a training camp near New

]
T .' That is right.
! For'the training of

people for military act!on agalnst Castro?

’. : And that was not pub Uc knowledge at that tlme? ’
,Thut is right.
So Jou are tying th
Os ald was, in fact, a Ca.

ls up in. your mind by conslderlng the pos-

did know abou tltbe exlstence of this trainlng camp, be-
cause ’\Ir | Fe had already hunself lnﬁltrated that tminlng camp?

Mr. Bhine tl’fo:

‘ And {that Fernandez
sked Oswald hlmse

had told Oswald about the existence of this
f to try to lnﬁltrate that camp for your

cnmp and Hlc A
organizatllon i

E‘:&' Is thnt correct?
Jlisn. Well the only thi
ly to Os“ ald.

de tl;e United States
"\\Vald the order to try

ng that I don’t belleve is that Fernandez
I'believe is that Fernandez had informed
and these people had informed Oswald and
mﬁltrate the Cuban group here in New

had wld d ire“

>
i

4

] e

. My, Lienerer, And Mr. Fernanc
-aware of approximately the time
fore, Indicated to Lechuga that
discovered as an attewpted infiltr,

Mr. BriNauUIER, I beg pardon?

Mr, Ligsecer. As I understand
Intes to the fact that Fernandez
will be In danger,”—up until abe
anything to do with Oswald?

Mr. Brivouier. Well, what T thi
on August § Oswald came to me «
same period of time. Somethin
Orleans, that there was a secret
of the Fair Play for Cuba Comn.
- New Orleans. Those are the fact

not sure about. I just want to s.
connection.

Mr. Lieserer. Now it doesn’t see
handing out literature in the stre
to Inflltrate the anti-Castro moven

Mr. Brinouier. Remember that
‘after I told him that I don't hav
that here there Is nothing, and th
went openly to do that before
he went openly to do that after he w

Mr. LieseLer. Do you know of .
in the pro-Castro movement and «
information to Oswald—conducted

Mr. Brineuiek. No.

Mr. LieperLer. Would you have a
as a result of your anti-Castro ac
person as this, do you think you -

Mr. BRINGUIER. Beg your pardon

Mr., LiEBELER. If there were sue
Castro movement who had been v
would have had access to that in
find out about it?

Mr. BRINGUIER. You see, that is
have a lot of persons. There ar.
who are anti-Castro. Even amoui
agents here in the city and you «

But there is something else: Th:
is located in 117 Decatur Street, j-
the owner of the Havana Bar is
over there, gave the information
before—that Oswald went to the
lemmonade. He was with one Mexi
drinking the lemonade, he start to
to be a Cuban capitalistie, and tha
He was telling that that was too n
moment, Oswald feel bad at that
out to the sidewalk to vomit outsid

the ITavana Bar told me that the g
the same one that one time the FBI-
Immediately because that was a pr
August 15 and August 30 was th:
because I start to find out all thes:
belore, because before I did not
nothing of this before to me. Be!
the owner of the Havana Bar ecan.
couse he already saw one automol.
one of them-the one who bad bec
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If you want &

d to the Secret
e where I said,
- of Mr. Lee H.
1t was 3 months

istributed to the .

ust ‘16, 1963

(ion, and I have

t you have just
l.echuga a letter
e

-+ store or offices
ailitary training
camp near New

. against Castro?

.sidering the pos-

-aining camp, be-
:ing camp?

- existence of this
t camp for your

. that Fernandez
‘vz bad informed
+med Oswald and

s6up here in New
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TERELER. And Mr. Fernaj

XY

:"P::s

w

r_“

o

erxod of time.

g Bnmouwx No.

IEBELER Would you b
; esult ‘of iyour anti-Castro, activ
as thls, (']o you think you would be': lli\ely to know
xmoun;:n Beg your pnjrdon" :
EBELER. llf there were such a person that is to say, some agent of. thg:
ovement who had been workmg w‘xth Oswa]q do you think that‘youj‘

ilot ot persons

¢ 117 Decatur Street ;
the. own‘esr o]
there gave the inform

He: x:\'us with one

Cﬁbani c'apxmiistnc. an

t one time the
nuse that was
1 lAugust 30 we
o find out all
before I did.
before to me
Havana Bar

Those are the 1facts

avfe any way olf obtaining information of that|

- If there were :,uch

a pro-Communist

came

[
[

y
§
‘

i
i
|

|
|
!

déz was, on this theory, aware of that
f approximately the tune Oswald.would mnke this attempt, nn
licnted to Lechuga th'.lt there would be :omo danger of (N\\m
ed as an attempted inﬁitrator"
MNGUXER. I beg pnrdon"‘“ I don’t understand the words.
IEBELER As I undorstandl part of the hypothesis here, the th
»tine fact that Fer mandes said to Lec huga,
danger,’—up until|about August 8. Now does that statement ]
to do with Oswald? | | ' oo
‘ NoUTER. Well, what I tmpk is this: He-seund thut letter to Lechuga, o) d
ust 5 Oswald came to m]e o;fermg his service to train Cubans all i
Something that never was hamxming here in ] Ned
hat there was a secret .anti-Castro traming camp, and the chair
alr Play for Cuba Committee trying to join the Cuban group he
r I don’t want to tell something that
I just want to show you tlmt tremendous coincidence or, ,that

i u,

“We must be careful,

¢1
{rjL ERELER !Now it doesn’t eem llkeiy, does it, that Oswald would go ar {
I r?ut literature in the streets like he did if he was nctualiy attemptmg
trate the anti-Castro movement? : i
nwomsff Remember t.hat that was after I turned down his offer and
ld him that I don’t bave nothing to do with military activities; ang‘ii
there is nothing, andithat I turned down completeiy him.
enly to|do that before the atte
penly to do that after|he was turned down
x-:am.m Do you know,

mpt to inﬁiitrate the training ca|
of any conce;lvable assoclation between anypody )
xﬁro (‘nqtro movement and Oswald that could have acted ns a source oi’
tion to O§w'aid—conducted 'the orders to him?

ities and conlacta

formanon or you would have been hiteiy t(!r
& i
xlwomr:n‘ You see, tha‘t is a hard question because here in the cxty ‘you|' )
There 'are some who are pro-Castro, there are many
Even ﬁmong the Cubans you lcould have some Castro
t‘he city and you could not: have control of everybody.
something else: The owner of the Havana Bar—the Havnnni
st two door or three door from my stor
} 4 tlie Havana Bar'is a Cuban, and he and one of the employee
ation to me after I\ennedya ussassmatlon——'not
the Havana Bar one tune
\Iexrcun at that mornent, and when Oswald \v
the lemonade, he stnrt to say tlmt‘, sure, theé owher of that place imc‘
d that he argue about the pr ice of the lemonnde
too much for a iemonade, and he feel bad at t‘lia
that’ moment-—he bad some, vomits and he “enif
utside on the sidewalk., i These persons here f'rouj
thelguy, the \ie“can who was with Oswald, vis ;
I'BI told tiiem that if they will see himy, call
I remember that was bet ¢
vs that period of time. ; I could not locate t a
the:,e things after the Kennedy assassination)
not found any counection
iBetwuen the 15th und the 30th the brothe "0
to wmy store askuw me to call the I'BI‘
3 suw one uutomoblie passine by the street with two Meucuns,
d been with swald in'the bar, and he told me

it
ii(

»‘ B

i

g |FI,
ili T u!

He asked for som o

g

i

They did not“ 1
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Cemmlttee maternls on one uneventful oc-
casion in D lft“" som*tlme durmg the period April 624, 106326
; DY bhci ldentlﬁcatlon with that cause was in New Or-
n late |May and e'u'ly June of 1963, under the name
9,11 had ]i)l inted a handbill headed in ].uge letters “ITands
Off Cuba,” an Happllcmon form fo{‘, and a membership card in, the
New Orleang|branch! of the Fair Play for Cuba Committee®’ e
tirst dlstubutie‘d«EI{ls lm‘ndbll]s and other material uneventfully in the
Vlcmlty of the US S. Wasp, which Was berthed at the Dumame Street
wharf in New
in downtowx
of a dispute
16, 1963319
at hisown r
appeared bm‘_
debated over

guier,. one of i

Ieans.

& i
hulee anti- CastloI C'ulmn enlgs, and again on A““'Ubt
wing his arrest, he was.interviewed by the police, : and
an agent of tlie FBL3® 'On August 17, 1963, he

I‘dle prom"am Izt and on August 21 1963 he

lér cLumed ﬂl‘}t on August 5, 1963, Oswald had
an anti-Castro ormmuatlon with W vhich he was

attempted to|i
associated 33’ :
While Osltlx]_ publ}icly engagediin the actlvmes descrlbed above,
his “organizat _n| wasa productof his imagination.®* The imaginary
presulent of} fmone\lstent clmpter was nanled A. J. Hidell,** the
name that Os!m d used when he purchased the ‘assassination we‘lpon 326
Alarina Osufaql'c‘{* shid lshe signed thlat name, apparently chosen because
lt rhymed \\"} 1 ‘o 1de1 7327 to herl lmsband’s membership card in the
New Orleansjcha | She testified that he threatened to beat her if
The ch‘xpte'r had neve:" been chartered by the

ter.
she did notl‘do iS¢ “”“
natlonal FRC() ox'aarllllzatlon.m |It appears ; to have been a solitary-

(‘

Orleans poli: I )
at meetings wh ich w erle held once ar month 830 f
Oswald’s {ka ';-Play ffor Cuba uctlvmes may be viewed as a very

shrewd politica eal! Ppemtxon in wluch one man single lnndedly created
¥ 1§

publicity for|lis cause or for hlmself Itis .1]50 evidence of Oswald’s

RPN ]
:ézscrlbe events auumte]y and of his need to present

' as ,\stell as to hm']:ae]f in a light more favorable than
hty This is su gested by lus misleading and some-
time untn atéments in his letters to Mr. V. T. Lee, then
national di of'I‘PCC In o’ne ‘of those letters, dated August 1,
1963, Oswall \wrote tlmt an oflice wluch he had previously claimed to
lmve rentedl]: ) FPCC activities lmd been ¥promply closed 3 ‘days
later for sole'ie"obsure reasons by the renters, they said something
about remo( (r ect' I'm sure you underst.md 7 35t IIe wrote that
“thousands : uhm were distriibed” %2 and that he continued to
receive inqu thr(l)tlmh his post ‘office box ‘which he endeavored
“to keep ans rito the best jof my .11)1hty’ #3  TIn his letter to
V. T. Lee, I that he was thm alone|in his efforts on behalf

uted his Ll'c!\ of support to an ‘xttazck by Cubd_n

i
reluctance t@,
himself to other
was justified

b

|

i
i
i
|
‘,

@s“lwld s part in splte of his mlsstatements to the New .
Iﬂlthat it had 35 members 5 of which were usmlly present -




exiles in g stleet d
pollce,]cvents w ln

In spnte of those
cover any evidence tl
in which Oswald w
tioned above, \\hrch
letterta V. T. Lees |
anti- C(lStPO acttvntl

part px ior to Aurru.':}t h
literature at the Dumm
«reneral‘tenor of Osi)
ported hlS re

«rests tlmt ]n

osscsszon “i'ﬂle
mvestwqtmn was not‘ )
thoun'h it did deve]op

tlaw Or]eans

‘bshinll?xﬁl amount of' mqtérlqls,, from the|na-

he was “ﬂoode‘
as people mt'lrl
31 XVDSU,]

whlch Oswa

lan A

IIH
it the tx ue n‘

" Oswald's statements’
invitations to debaf:
15 he must ha '
was to som
The lzmlted notoriet.
fracas and in the subseq
hlm He ex ao0e

1 west t

DUEI@:3242353

ion and bein
l me of wh

i

oﬂicmly cmtxoned” by the
1t suppoxt I had ]mvm«r me

. ‘ P '

ilhe Commission . hns not been able to un-
‘one ever ‘ut.lcl\ed nny street demonstl ation
ed except for the Brmguler mcldent men-
ed 8 days afltel O's“ raldi‘wrote the above

j
Iuer, who seerlned to‘bu f&mllldl‘ with maiy

so fail to reﬂect fmy activity on Oswald’s

\1%96‘3,!except for the uneventful distribution of
ne bt'reet wharf in June 7 I‘mthermmle the
\Qld’s next letter to Vi T. i .ee, m which he sup-
e Brmlfrmer incident w1th a copy of the chrames o
spaper chppm(r repomn r the event, sug-
story}of an attack by Guban exiles was dtf]east
\|‘V‘hl]6 the legend “FPC(‘ 544 Camp St. NEW
st amped on some htemture thiat Oswald had
] I f,
time 'of his arrest in New Orleans, extensive
ble to| connect Oc\va]d ivith that address, al-

| Lo
the fact .that an antj- Castro 'orgamznnon had
m'unt(umd offices ther

Commission has not
had rented an oﬂ'ce
of publu,l activity. on
seems to be no bt ms
of circulars, eepecm]]
and ‘ICtU(Il”V lmd only‘
thnt he received any

rdquarters. 349
her Iettelr tol]
nd appeare

h

e fo'r a: .period ending early‘ in 19623 The

to find any o'ther indic 'ttylon that Oswald
O In view oftthe ]nmted amount
'S part befou? Aurrust 91 1063 there jalso
qum that he ]nd dlstlilbu ed “thou%‘mds
e had cLumed to have prmted only 2 9 ,000

T
prmted In .1ddxt101}1' ther is no evidence

I by i
; |
ee, dated Aurrust“ 17 196‘3 ‘Oswﬂd wrote

:-. William Stuckey s 15 -minute television
Iled “Latin Almerican Fotus” as a result
1trhl callers and mv1tanons‘to debate’s|ect.
m joining the . F. PCC New 01]&ms
olwmm of any kmd‘cuﬂed “Latin Am|er1-
L mdlo program c*tllel “Latm Listening

.j\\}as lxe'u'd for less than 5 ninutes on Aurrmt
St nt Oswald had only onejc l“L‘ ‘m response to

[y I
‘gent of Bringuier’s attex pting to learn
1

f the alleged FPCC o‘rb'amzatxon”‘ in

hat he hoped to be fl odded with callers

1 P

: IF]EIV'S would have {nade him iireal center of
een when he first » rrlved in the :Soviet. Union

hen he retu "ned to the ;Unlted States.

vald received‘as a l‘eblllﬂ of the street
:1i0 debate was apparently not enou"h
1 lln his Jetters | to V.,’Il‘ Lu, In an .1pp¢r-

"l
i
i

i
I

¥
i
&

I
|
B
s

i

]\‘\' Orleans, was’ not aware of any} such !

-

OSWALD DISTRIBUTING FAIR
ORLEANS, AUGUST 16, 1963 ..
BILLS ON WHICH HE HAD ST
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: informﬁf,w‘jdtn PLnlw; the;ConaudJa anmb
spokeQ%ﬁrW RAFAKL FARTLE Tz PUPO, who made
Guateomzl l&*m;ﬂg eredit for ghevAugua:
; R o v . .
' HHi B Ogﬁﬁ srared that [the MIRR willl st.e other -~
attack{f\“'tmn fU“LréL an opportunitics an&kw»%i}&bi ity
B - of equipme ¢ permit, yithout compromising thELﬁnlcad
g ' Statesl ' Sl
A I e i |
. miouuLLANEO“é H
BN - L
Qg_ el il June 14, 1963, information wag| rece that
b a grouﬁ?ﬁ» ban exiles hadja plan to bbmbj}ﬁN* 2011 xef Lnery
e il n I [ T : !
r in Cubd L : N i
fii : o
i | 15, 1063,] United Stascs Cuit nta
;ﬁ: seizej ‘ aﬁ?w chéﬁaft ainlaﬁﬂ on &ﬁ% o#ﬁ nf
E Miamd) jlic ;ﬁas alom% WLth a quantlty of ex?i?sives. .
A L b : t‘
| | gL auvarez, BVELIO ALPIZAR, RELE ESPIFO%A,
. VICTOR|ESRIBOZA end CARLOQ_TLR:&M? allom with Ansrican
SAM bEN%iniyare involvedﬂﬁnd det inﬂdilbu* rgﬁ arcested,
by Unx-”“‘s‘ tes Cuztoms Agents. It WmS a#g%ﬁtaimed ) =z
tl@ttbi fL 1S TADNZY >uppﬂ1~d the mon2y aﬁg‘byplosivéa o
f or Lh:l;, mat on. | MC IANEY is well linow H Q%?a former E
gc»mblig« 'ifmwm.on oporat.'o[r in Bavana)| C “fff‘and " @
pxeaﬁa.gfftq@ides at’ anmi Bedch, Floxk 42; g% _
: ! il w =
| "'é'i July 13"’ 1963‘ ACELO  PEDRO wised there 3B
wasg an .7rqp}un Lo bomb Cubaa using bp 1,mqﬁmgs and @ 2
dynaﬂi b@dhwd ontuc ouLukirL of New Or] jﬁsg Loulziana. &
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; AV A | TR
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urchased ab [ L TOH LAUC\Im*fDr
VICTOR LGP LI Juae 16,k
gelzures &%) § >4l thegdyﬂawﬂge ©o
New Orleans 3 nvoﬁbed-iJﬁﬂhis
powb plot ¥HY ol ] | VAREZ and) SAH
BEWTON, & U Flovida |p:11.;, il ive. i
. I%A s pef “11; aﬂqtdiﬁ:ed %
pERTON &nd | MG Advi: R BLEno:
been involv¢“7’ st,{wi;$ Cuban. revolug«OLW
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0 MM sé&lon %Lne 14, 1963, RIC CHlALBERT
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P ATRICK 1&-»»‘.-?.‘.:;‘ JR., 2B nd )«j_A“ N w .;..JRCE» £ook z
. h,UCHLI ar meet thej di?fnrcnt Ccaaa exile5%eadera |
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3 We bave an informant who furnishes data concern'rg

" criminal metters and who is closc to high officials of the
. Teamsters Union. He has many contacts klth hoodlum and
i . gambling elcments throughout the United States. He is most
i concerned that his rC1aLLODShlp with the ¥RI not be revealod
since he fecls certain that, i1f his cooperation becomes
knowr, he will be killed immeulaucl,.

- On Qctober 22, 1962, the informant volunteered to
E our Los Angeles, California, Office that he believes he could
2 B " arrange to hAVG Fld&l Casiro assassinated, He explained

that some of his underworld acquaintances, such as lleyer Lansky,
Malva vhoreabhy 4-!..,,

Com e et Vs ol AT A S A
Lir Tiie !r!aSL ave NaG CLOSe connetlisindd i

» were able to “buy" practically any Cuban official ox to

- accomplish almost anythinn they wanted to do in Cuba, He

£ . believes some of these underworld figures still have channels

# inside Cuba through which the assassination of Castro could be

: 3 successfully arranged.
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- UHLLCd uLath GovornmenL is intercuted in hav:nn the attempt
made, he would raise the necessary money and would want nothing
from the Government except assurance that such an undertaking

g . " would in no way adverscly affect the national security, lle

i expressed confidence in his ability to accomplish this mission

= without any additional contact with Government representatives

e “and wi}h a minimum of contacts with private G oISy "N
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Book V, p. 13 1Intelligence files in mid-1963 documenting
series of meetings among major leaders
of anti-Castro movement. Such a report
is attached. Attention to the cast of
characters: i.e., Artime, Maceo, Somoza,
Carlos Prio.
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J11 105-1742

" presidentz of the several Central American Republi < 8

and the leading figuxns among the Cuban exlles in Viam.
Wew York and Hashington, were known to have the sanction
of the United States Government. 00 July 16, 19062,
SOMQZA lefl priaml and returncd o Hicaragud.

on July 13, 1963, the tlaml News" enntained
en article stating that there is growing apeculation in
pieni that Attorney General RODERT sy is gulewly
backing cortain Cuban exiles, such as FANUEL ARTLNE BUESS
and the sp-called ooz Plan. It 15 noted shat WANUNL
ARTIVE BUESA is ¢he head of the RR, an anti-CASIRO

organizeition.

s

g
PR

on July 15, 1963, 111 T-3, who hag been active
in Cudban rovolutionary mattexs for the past flve VOarSs

-4 2 . "l [ Y L I At el AT S £2 4
saavioed fiiat wof helgad=iLsLed LJCfuu?sS aro gome 0oL rhe

betier-kiown cuban exnile leaders who met with S0H0ZA during
his recent visit to the United States:
SANTIACO ALVAREZ RODRIGUEZ, Comazudos L

JAUREANO BATISTA FALLA, Movimiento Democrata
cristiano (IDC)

ANIONIO VECIANA, Alpha 66
' SIXTO MESA, MRR | L
JOSE MORELL RONERO, Cuban Committee of Liberation

CARLOS ?RIO'SOCARRAS, former President of Cuba

] o 6.

© RECEWVED Fio
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14 105-1742

MANUEL ARTIME, MRR
EUSEBIO LUJAL, labor leader
JOSE BOS5CH, Cuban industrialist °

. Om July 26,1963, SANTTACO ALVAREZ RODRICIEZ
advised he hzd tolked with LUXS S0.0ZA alout four hours
while SO0IDZA was in riami during the middle of July, 1963.
ALVAREZ =aid chat it 1s his opinion SCMOZA w2 acting &
an intermadliary betueen the United States Covernment aud
the Cuban exiles. f

on August 20, 1963, ALVARLZ advised that

nas yel devolopad eoncerning the SCOZA plan; it i

not clear wwhak SOHOZA is offering, or what the Unlzed LZfates
Government's poslition or artitude is in this nattelr. ALVAREZ
said i% is obvious g00ZA cannot afford, either as a private
individual ox 2 representative of thie Nicaraguin Govaronent,
to back such a military program by Cuban exlles, and will
have to have the backing and support of tha UniiedStates
Covernment to O On with his plan.

. on July 30, 1963, FERMIN FLEITES, member of the
Executive Committee of the MDC, adviced that about a weex
ago, a Niecaraguan Army officer visited the !0C Feadguarters,
and in the name of soMozh, offercd camps, military eguipment
and bagses in Nicaragud. This individual alzo offered o

pay the expznses of moving the MDC operations to liiearapua.

FLEITES explained that the MDC bad taken no
positive action concerning this matter, and had adopted a
'wait and see' policy to escertain what attitude the
Uni% désﬁétaﬂ;Governmgnt would take concerning this motter.

‘4..‘)‘ £, 5
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] ' 1M 105-1742

On August 7, 1963, MARIO DEL CAMAL, Executive
Secretary of Reacate Democratilco Revolucilonarin, advised
that wiharr G0IT0ZA was in thie Unilted States during July
of 1063, FAWUEL ANIONIO DE VAROIA, hesd of the Rescave
Demooratiad Levoluzionario (RDR), conferred with SOLNDEA

B in Mizmi and Hew Yorlk. At the iuvitation of SOMDLA, - .
" VAROM left for Iliearagua on August 1, 1963, ©o annid confer
© yith §01WZA, and ig expected to return co Ilami in abouc @
week. '

on September 10, 1963, CARAL adviced thot nothing
definite had baen established as & result of VAROVA 'S
vigii to Hicaraguid, and that the futuze of tha propoged
SOMOZA plan i3 uncertaln.

Oon August 13, 1063, LAURLANO PATIETA FALLA,
militzry leader oF the G, adviced thab b had receantly
returned frem Nicaraghd, vhere he had confarred Witd
S0M07A , who made 0o commi.tments or. indicalted &7 definite

- plan ex sted. SOMOZA shoued greatl interect in the Cuonn
problem, but o ffered no positive help or aid in the way of
arms or training campse.

, BATISTA FALLA said that CARLOS PRIO SOCARPAS,

W former Presldent of Cuba, was in liearagua st the same
time, conferred with SOMOZA, but did not: recalive any
offers of positive aid. BATISTA explained tuzb PRIO
had just prcviously returned from t-he Dominican Republic
(DR), and although PRIO and JUAN BOSCH, prasident of the
DR, had been friends for many years, PRIO wid unable To
obtain any military bases in the DR.

JEEF NS

on August 22, 1963, RUBEN DE LEON, former Cubno
N Minister of pefense and Co~Ordinator of the anti-CASIRO

8.

: j b 0J




MM 105-1742

LS

orgaenlzation Armed Forces of Cuba in Exnile, stated that

about @ month ago, LULS SOi0ZA told ENMILIO NWUVLZ PORTUOMIO,
former Cuhan delegste to the United Mztions (UHN), that
{  he (50i0zA) had taiked to United States Attorney Genzral (AG)
. ROBERT KELERWEDY. ‘ _ . .

AG KERFEDY reportedly sald it was ne
SOMOZA to work out +he Cuban problem and Lo unile Culan
exiles. SOXOZA recommended that ANHUEL ARTIVE BULSCA ba

: designated a3z the leader of the Cuban exiles.
. . PE LEON advised that there vas later a meeting in
1ilemi at the homa of Nicaraguan Army Captain SOSE A LERETT

between SONOZA and a number of Cuban exile leaders
meeLing, O0M0ZA sald there was a pogsibility of i
support for the Cuban exilé anti-CASIR0 movemens, bHul LY

the exiles sipuld have to accept ARTIIE as their leader. There
was conciderable opposition to this suggestiion by che exile

‘leaders scttending the meeting.

30
La
M.
£
33
e
£
2]

On September 12,1963, PAULITO SIERRA VARTINEZ,
former attorney and textile mill operator im Cubd, advized
he had recently visited Nicaragua and conferred with LUIS
SOMOZA concerning help to Cuban exiles.

STERRA ‘said there are no training campa in

IR A

| Nicaragua or Cemtral America for Cuban exiles, and &ll the
‘ proposed aid and backing hes progressed no further than the
talking euage. SIERRA said it seems to him that evaryone °
s {s waiting for the United States Government to glve thie
& - -

"green ligat' .

I A - ;;;xpﬂ,Segtcmber 12, 1963, M T-3 sdvized that nearly

| all tgb;pdliti£,l;L¢a4ers among Cuban exiles have conferred

! with SOHO%A and now agrec thet the SOMOZA Plan is too big for
MAY 7 1978 ' '
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SO107A and the Central Am
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cffect without Unlted Stqtes.military apd political
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W T-3 sold thet the different Cuban militaxry
- and political 1enders now feel chat SOI0ZL had nos yeb .
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, mq T-3 advised chat Comaades L is one of the leading
anti-CASTRO organizations and action groups. 1¢ iz headed by
SANTIAGO ALVATREZ ROURIGUEZ, ALTONIO CURSTA and RAON FONE.
The organi.zation maintains no office &S guch, bui contlnuns
to use Post 0ffice Box 66, Riverside Station, ianmi, Floxrida,
to collect money donations.

Oon July 29, 1963, SANTIAGO ATLVARLEZ ROSRIGUEZ
advised ¢ha prganization has had no military activity
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Book V, p. 25

Page 157

Helms directed Karamessinis and Angleton
to fully cooperate with the desk officer,
John Whitten, charged with investigating
the assassination. On November 24,
Mexico City cabled the names of known
contacts of Soviet personnel in Mexico
City and AMLASH's name (Rolando Cubela)
was included on that list. Nonetheless
neither Fitzgerald, Helms, Tom K or
Angleton advised the desk officer of
significance of this name.



Book V, p. 25 On November 23, 1963, the CIA

H¥ 502535 Docld:32423630

Page 1538

Headquarters asked the Mexico Station

to stop the planned arrest of Sylvia
Duran. Karamessinis speculated that this
was because CIA feared Cuba responsible
for assassination. '

Headquarters equally concerned with
Duran on November 27 and warned
Mexico City station chief that U.S.
Ambassador pushing Cuban theory too
hard.



Book V, p. 27 AMLASH's case officer omitted reference

to the poison pen in his November 25
contact report of his November 22 AMLASH
meeting on instruction from Fitzgerald.

HW 502535 Docld:32423630 Page 159



Book V, p. 28 '"D" tells his story in Mexico City on
November 25. On November 26, Mexico
City cables details of "D" interroga-
tion to CIA Headquarters. On December 1
CIA Headquarters cables Mexico City that
the White House has been told that D's
story is a fabrication.

HW 502535 Docld:32423630 Page 160
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Book V, p. 30

Dorld: 32423630 Page 161

On December 1, 1963, CIA Headquarters
cabled Mexico City that a sensitive
source ( ) has advised

that a Cubana airlines flight to Havana
was delayed in Mexico City on November 22
to pick up a passenger who rode in the
cockpit without going through customs.
This cable was found in Mexico City

file with no CIA headquarters record

of follow-up being found. ‘



Book V, p. 35

HW 502535 DoclId:32423630 Page 162

In December, 1963, Sullivan prepared a
memo for Hoover's aid in briefing the
President that stated that no evidence
had been developed which would indicate
Oswald's assassination was inspired or
directed by Pro Castro organizations
or by any foreign country.



Book V, p. 40-41 FBI Legat in Mexico City cabled
‘ FBI Headquarters on November 24

that U.S. Ambassador felt Cubans
participated in assassination
effort. '"Bureau may desire to
give consideration to polling
all Cuban sources in US in
effort to confirm or refute this
theory." FBI Headquarter's
supervisor determined this was
not desirable and would only
promote rumors.

HW 502535 Docld:32423630 Page 163



Book V, P. 58

HY 50955. DorId:32423630

Page 164

The CIA investigation reflected a
Soviet orientation, with exhaustive
studies of Oswald's activities in
re Soviet Union. There is no corres-
ponding CIA analysis of Oswald's con-

tacts with pro and anti Castro groups
in U.S. ‘



Book V, p. 61- In December, 1963, the CIA learned that

63

HW 502535 Docld:32423630 Page 165

a Cuban American had crossed the border
from Texas into Mexico, on November 23
and arrived in Mexico City on November 25.
He stayed in a hotel until the evening of

-November 27, when he departed on a

regularly scheduled 'Cubana airlines flight
to Havana using a Cuban courtesy visa and
an expired U.S. passport. He was the only
passenger on the flight. In March, 1964
the Agency received a report from a

source which alleged that the same Cuban
American had received a permit to enter
Mexico City on November 20 in Tampa,
Florida. The same source said the Cuban
American was somehow involved in the
assassination.

The Agency did not follow up on this
report other than to ask a Cuban
defector about his knowledge of the
Cuban American's activities. The FBI
did investigate the reported unusual
travel but did not fully report the
results of their investigation to their
Warren Commission. Their investigation
showed that this individual had lived

in Tampa and Key West and was pro-Castro.
He had traveled to Cuba in May of 1962
and had a brother in the Cuban military
who was studying in the Soviet Union.

On November 17, 1963, the Cuban American
was at a get-together at the home of a
member of the Tampa chapter of the Fair
Play for Cuba Committee. This was the
same Fair Play for Cuba Committee that
Oswald had possibly contacted in May of
1963. v



Book V, p. 63-64 In March of 1964, the Warren
Commission requested from Director
Hoover information on certain pro-
Castro and anti-Castro organizations
which were active in the U.S.:
including the Fair Play for Cuba
Committee, and Alpha 66, among
others. The Bureau furnished less
than a full and satisfactory
response and did not disclose the
fact that the CIA had operational
interests in certain of the entities
inquired about.

HW 502535 Docld:32423630 Page 166



Book V, p. 65 The FBI reports on Alpha 66 furnished
the Warren Commission noted the attack
on the Soviet vessel in March of 1963
but did not detail that group's
continued activity in planning and
carrying out their military operations
against Cuba. The FBI reports did not
show that Alpha 66 had been involved
with the New Orleans anti-Castro train-
ing camp.

HW 502535 Docld:32423630 Page 167



Book'V, p. 65

HW 502535 Docld:32423630 Page 168

It is known that the CIA took an
interest in the Fair Play for Cuba
Committee with which Oswald was
associated. According to Bureau
documents, the Agency advised the
Bureau that they were considering

the use of disinformation that might
embarass the Committee in areas where.
the Committee had support.



Book V, p. 72 1In late July 1964, an FBI informant
' reported that the CIA was meeting with
AMLASH for the purpose of assassinating
Castro. Informant also reported that
AMLASH was unhappy with the CIA's efforts
and that Attorney General Kennedy had
refused to support the plan but that the
plan had not been completely put to rest.
This information was not disseminated
outside the Bureau at the request of the
informant. But the Bureau notations
indicate that the Bureau was looking
into an underworld plot against Castro
that might be coincidental with the
- AMLASH plan. The Bureau had first been
informed of AMLASH-CIA meetings in
October 1963. That information did not
~indicate assassination involvement.

H® 502535 Docld:32423630 Page 169



Book V, p. 74-75 The AMLASH operation was insecure

prior to the Fitzgerald meeting
with AMLASH, a meeting that -
Fitzgerald was urged not to under-
take by several in the Agency.

HW 502535 Docld:32423630 Page 170
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Book V, pp.

DorId:32423630

Page 171

77-78

io! ¢

oA
. //

Individuals outside.t?é CIA had
been brought into the|operation,
and the Agency learned that one
of these individuals was in
clandestine contact with Cuban
intelligence (Cable from
European station to CIA Head-
quarters, 3/18/65).
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Book V, p. 78 Victor Espinosa, a Cuban exile, involved

DorId:32423630

Page 172

in the transporting explosives to New
Orleans in 1963, contacted INS with
information about the AMLASH operation.
This information was turned over to the
FBI which informed the CIA. Both
agencies interrogated Espinosa in June
of 1965 and found that he knew that
AMLASH and others were planning a coup
which involved the assassination of
Castro and that the CIA had been
involved with AMLASH and others in the
planning.

Espinosa and AMLASH were life-long friends
but during the interrogation he gave no
indication that he was aware of the 1963
AMLASH-CIA meetings. Espinosa's
information noted in the 1967 IG Report
suggests a link between the AMLASH
operation and the CIA plots to assassinate
Castro using underworld contacts.
Therefore, Espinosa's information raised
the possibility that underworld figures
who were aware of the Harvey plots may
have been aware of the AMLASH operation.
CIA reaction to this interrogation was

to terminate the operation immediately.



Book V, p.

H¥ 502535 DocIld:32423630

Page 173

79

CIA had FBI files on Espinosa detailing
his involvement with anti-Castro exiles
and underworld figures who were operating
the guerrilla training camps in New
Orleans in July 1963. o
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Book V, p. 79

Page 174

In mid-1965 the CIA interrogated Tepedino,
New York jeweler, who had been involved
with the AMLASH operation from the
beginning. The report concluded that

the subject was. deceptive during the
interrogation and withheld pertinent
information in one or more relevant
areas. Tepedino lied in response to
questions dealing with AMLASH's and his
ties to Cuban intelligence. Tepedino
stated that AMLASH had no plan to over-
throw Castro. Tepedino stated AMLASH
had strong connections with Cuban
intelligence and was probably cooperating
with it in various ways. Although
AMLASH never mentioned these connections
to his CIA case officers; Teledino

stated that AMLASH had mentioned them

"to him and almost everyone else he had

met.
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Book V, p.

DorId:32423630

Page 175

79

The FBI made the connection between

Espinosa's 1963 activities and the

fact that in 1965 he was knowledgeable
of CIA involvement in plans to

~assassinate Castro. However, there

is no evidence that either the CIA or
FBI investigated this connection
until 1967.



Book V, p. 79

HW 502535 Docld:32423630 Page 176

Although the CIA had received information
that AMLASH was a provocation there is

no evidence that the CIA investigated

the possibility of a connection between
its fall 1963 meetings ‘with AMLASH and
the assassination of President Kennedy.



H¥ 502535 Docld:32423630

Book V, P. 80 A client of Morgan's had informed him

Page 177

that the United States had attempted

to assassinate Castro in the early
1960's and that Castro had decided to
retaliate. This information was passed
to Drew Pearson who in turn attempted
to have Chief Justice Warren look into
it but he declined.



Book V, P. 81

HW 502535 Docld:32423630 Page 178

Supervisory personnel assigned to the
assassination investigation have
uniformly testified they do not recall
ever discussing or reviewing memoranda
which touch upon Cuban involvement

in the assassination or of Cuban
retaliation for the. CIA assassination
plots.



Book V, p. 81

| H® 502535 DocId:32423630 Page 179

According to Secretary of State Rusk
in his testimony before the Warren
Commission, 6/10/64, he stated there

was ''very considerable concern" in Cuba

immediately following the assassination
as to whether Cuba would be held
responsible for the assassination and
what effect the assassination might
have on Cuba's position and security.



Book V, p. 84 On March 21, 1967, WFO send Headquarters
10 copies of a blind memorandum which
stated Castro employed assassination
teams for the purpose of removing
President Kennedy. Morgan's clients
were also aware of the identity of
individuals sent to the United States .
for that purpose. He understood that two
such individuals were now in the state
of New Jersey. The transmittal slip is
attached to this memorandum.

Neither the President nor the Attorney
General ordered a follow-up investigation
after receiving this memo.

HW 502535 Docld:32423630 Page 130



Boqk V, p. 92

B 509535 Docld:32423630 Page 181’

In October, 1963, Soviet experts at FBI
Headquarters were informed that Oswald
had met with Vice Counsel Kostikov at
the Soviet Embassy in Mexico City.
Kostikov was a member of the KGB and

~believed to be with the KGB department

that carried out assassinations and
sabotage.
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I, Frank Sturgis, have today personally delivered
to the Senate Select Committee on Intelligence the

following materials:

| Envelepe . — 3 Gosa ey

Date: 7’5”7@ ' 7@/;741,4/ 9“

Prahnk Sturgis
RECEIVED:

For the Committed
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FS:

FS:

FS:

FS:

Selia Sanchez;iHaiti Santa Maria, Paco
and Fidel and several of his armed guards.
Okay now, what happened

Castanyava. ..

CaStanyava

Castanyava was the chief of the Navy.

And Fidel offered you a job or something, can you
go into that?

Well he was very fond of everything German. He

said he read and my father, you know, tried
to pacify the tourists, the passengers on the ship
because they were terrified. They thought they were
being invaded. So I helped my father pacify the
tourists and it was really a funny scene. Then I
steered Fidel to my father's cabin and we went to
dinner and Fidel started to play kneesies under the
table. And this was February 28, 1959 on the cruise.

And he offered you a job, right?

Yes, after about 5 hours on board ship we went back
up to my father's cabin and had drinks and exchanged
gifts, and my father and Fidel seemed to get along
very well. My father is diplomatic and they

‘exchanged plaques and ‘my father's silver ashtray and

stuff like that. And he asked me, he asked my father
if since I was bilingual if I could go, come back,
return to Cuba to be his secretary since he was

getting German mail and he did not speak German and

FS:

FS:

DorId:32423630

he assured me that I would be safe and set up in an
office, and blah, blah, blah, blah. And I had
friends in Cuba anyway.

How old were you then?

Nineteen, nineteen years old.

Did you get off the ship and stay there?

No, I went back to New York. Fidel, on the bfidge,
asked me for my phone number and address in New York

and said he would call me, and I just, I didn't
believe it.
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FS: " When did he c;:'ni you?

ML: The same day I arrived in New York. Because my
father took off that night for Germany again and
the phone ring, and it rang at 1 o'clock in the
morning. I gTess the previous...

FS: Well he went back to Germany with the ship, right?
Where did you|go?

ML: I was living with my brother in New York City.
My brother was a translator for the United Nations
and I was alone living in New York City going to
the Merchantson Banker School.

FS: Well how did you get back to New York City from
Havana? : ' v

ML: - On my father's ship.v It was the last stop on the
cruise of about 5 or 6 stops.

FS: Oh, in other'words the, in other words the ship left

‘ that night, left Havana that night...
ML: Yeah.
FS: went over to New York and then from New York went

back to Europe, right?

ML: Yes. Yes. I |thought about Fidel and he pointed out
- this is my Havana and I guess I was impressed. 1
.was young, I don't know. And I thought that...

FS: He called, .he |called you, he knew just about what
time you were |going to arrive in New York and when
you got there lhe called you, what, the same, the same
day you got there? -

ML: The same day our ship arrived, three dayvs later. And I
just picked.uﬁ the phone and the Havana operator said
one moment pléase, the Prime Minister is on the phone,
on the line, and I heard some shouting and then I

heard "hello". |
FS: Did he speak Cuban or English to you?

ML: He spoke broken English in his hoarse voice. I guess
he was giving a lot of speeches at that time. And he
asked me, "Hello Marita, you think I don't call? I
think about you very much and I call. I keep my word.
I want to prove to you that one man's Cuban word I keep."
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ML: So,'I was as surprised, I was very surprised.

(contd.) .

FS: 'How long was it d1d you leave New York to go to
Havana? ~

ML: Fidel said to me, I said is this really you Fidel,

and he said yes. I am in Havana Hilton, you call

me back in room 2408, and I said no, alrlght I
believe you I said because how else would you have
my number. He said "I want you come back. I think
about you and I will send a plane, my plane, and you
come back.'" And it was a joke really, I liked the
Cocoa Glace, it's an ice cream in a cocoanut shell,
and he had sent to my father's ship a case of it so
I would have enough for the return trip home because,
I don't know, I just talked about Havana, the island
in general. So I, and I still didn't believe him
that he would send the plane.

FS: ' Did he send the airplane?
ML: Yes.
FS: What kind of an airplané did he send?
ML: A,Cﬁbana airliner with...
Fs: Four engines?' |
ML: Yes, with two men and two men came to the, my door.

I was living at 344 West 87th Street at the time, on
the second floor, and my brother was at a UN party
and I was home alone studying. Oh no, in fact I was
- reading a Herbert L. Mathews article on Fidel Castro
and Cuba when the doorbell rang, and it was Jesus
and Pedro
and they showed me identification. One came in mllitary
uniform, the other in civilian clothes. One smiled,.
one didn't. One said, "Are you ready?" And one said,
"We go now. Fidel. want very much to see you."

FS: (Laughter). |
_ - ML: "~ And I said I didn't finish my homework yet. I was like.
Y in shock. I didn't know what to do. So they said they
~ were staying in a hotel, that they would, the plane

would leave tomorrow, please be ready. I, meanwhile I
“haven't even unpacked, you know, from the cruise. My
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ML:

clothes were all laundered anyway from.the ship and
(contd.) I hadn't even unpacked because I was worred about
. missing two days at school.

FS: Yeah.

ML So I went...

FS: Well these are incidentals anyway, so, what'd you
do, you went to the airport? What airport did the
airplane, was the airplane at?

ML: Uh, LaGuard, .which is not Kennedy,’it was at that
time named something else. Idlewild, right?

FS: Idlewild, yeah.

ML: And...

FS: It was Idlewild airport, that's where they had the
airplane, Cubana Airlines? ,

ML: Yeah, Cubana Airlines. Got on the plane. ..

FS: How many people where on the airplane?

ML: Me, a steward, a pilot and a co-pilot and the two

: guards. ‘ '

FS: Ha, ha, had -- that's funnyﬂ Go ahead._

ML: So anyway, I met Fidel and that's when I got involved.

FS: This is more or less a background so they know her:
background.

ML: Yeah that's, that's out anyway.

(Unidentified voice: ''Yeah, right.")

FS: " I mean don't drag it out so much because the details
of all this thing is...

ML: Yeah.

“\\4FS:

H¥ 50955

Is yours, you know. Go over it lightly. So you went
back to Havana, right?

Right.
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‘FS: Now when you went back to Havana you saw Fidel where?
Cause we'll go over this lightly.

ML: I was in the...

FS: At the Hilton? ' P

ML: I was driven by black limousine right to the Hilton.

FS: And that's where Fidel was staying at the Hilton, right?
ML: Yes, he was having an argument in his suite with Chez

Raoul and some Americans.

FS: He was having some argument with some Americans. Do
you know who the Americans were? : :

ML: | Yes.
FS: Who were they?
ML: One lédy attorney trying to promote something, Muriel...
FS: . Oh fhis was more business or something like that?
ML:  Yes business. Everybody was trying to promote this
and that with Fidel.
FS: Yes, well that's immaterial.
ML: So then I was told to go'iﬁ the room and wait and the

door locked. And I was in there, in his suite, and
Fidel came in and I missed him and he missed me and
the rest is going to be in the book if I ever write it.

FS: You'll write it don't worry. Alright now...

ML: - If I live. |

FS: Do you know approximately when you met me?

ML: A couple months, or two months, or fhree months after

that._ ‘

.. Fs: No,That was very, I think you met me around what, April?
X\‘ML | April, right. _ |

FS: April of l959,<right?
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FS:

FS:

Yeah.

And I believe we met at the R1v1era Hotel in the
lobby?

- Yes.

That's whére, when I saw...

That's what I said, a couple months...
Right.

right after‘that.

In April, right. And this is where we made contact
and so forth and then we saw each other a few times

after that.

In the coffee shop.

In the coffee shop and this is when you were recruited

to go ahead. and spy for the United States and so forth
and, were you ever introduced or, to Colonel Nickels?

Yes.
Do you know who Colonel Nlckels is, right. He was
the Colonel who was military attache with the American

- Embassy in Havana, Cuba at that time, right?

" FS:

FS:

Yes.

Okay. Then you started your spy thing and so forth -
and so forth, alright?

Um hum.

We'll go ahead and jump a little bit and so forth.
There were several meetings that Fidel had in the

.Hilton with some of the people of the staff. I was

present at the meeting, right?
Right.

And, one of the time that Fidel was talking to the 4
staff concerned the gambling casinos and American

‘business interests in_ Cuba, right?

DPocId:32423630

Right.
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FS: . And it was stated that he was going to run all the
- -racketeers out of...

ML: Out of Cuba.

FS: Cuba. All the American businesses were going to go.

ahead and be nationalized because it was Cuba and the
Cuba for the Cubans. . '

ML: Right.

FS: - And so forth. And then it was suggested about well
you know the American government may not like it.
You're gonna have all the American business interests
put pressure on the State Department which would put
pressure on him and that they would be up in arms and
they would have the agents, they would send new agents
into Cuba because the CIA at that time was very close,
closely contacted, at least certain people in the CIA

- had contact with the 26th of July movement. As a
- matter of fact that they were exchanging information
with Castro... :

ML: - Uh hum.

FS: , which enabled him to outwit many of the other groups
so really CIA helped Fidel quite a bit in this power
struggle that was going on in Cuba at that time. So
Fidel, with the help of CIA... :

ML: Yes.

FS{ - got to be the ruler of Cuba. Now...

ML: I would, what about, where did Fidel get most of his
guns from?

FS: Well, you know.{.. —

ML: A To lead.the revolution?

FS: .. Right, you know, so forth. That's a story which we

won't have to go into and so forth because we just
(unintelligible) briefly over it. And then there

. came a period of time where Fidel in all his

AN A popularity and so forth was, now Fidel with you - he
‘made approaches to you, right, and so forth? :
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FS:

FS:
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FS.

Fs:

Hmm.

He told you he loved you and so forth.

Yes. |

And he seduced you, right? And, which has been on
record. _
Mm-~-Hmm.

You know, and you liked him and you actually in ,
liking him like a young girl thought for the future
that here's a man that I, you admired, that you
started to get an affection for him and so forth,
and really you thought of marriage, right?

Mm-hmm.

‘And in the process of being close with him, being as

the man's intelligent, dynamic and so forth, he did
force his attentions on you and naturally he seduced
you. You didn't want to but it happened.

Yes.

And you had nobody to go to because, hey, you're in
his Cuba, right? - :

I was in his Cuba.alright.

Right, now also what we were getting in this Senate
Intelligence Committee has got is the things that
Fidel has stated against the United States government
if they tried to interfere with the revolution and so
forth when the new election time comes because at that
time the President of the United States was Eisenhower
and it looked like that the Democrats were going to
win the election and he felt that if a new government,

which was discussed among the top military people, if
‘the new government came in and if they decided that they.

didn't like Fidel's policy, which Fidel was saying what
he was going to do for Cuba on an international scale,

that if the United States government decided to go and

turn against him and put pressure on him he would do

- likewise to the United States government. And he was

going to export his revolution in Latin America. These

are the things that you heard...
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-Yeah.

A number of times I was present up there for the. ..
Mm-hmm.

in the Hilton with all the people. Now you left Cuba
when? _

Sometime in September.

In September of 1959 you came to the United States,
right?

Yeah.

And when you came back to the United States you saw
me. :

Yes.

And then arrangements were made for you to go back to
Cuba and so forth.

Yes, yes.
And this is what happened with the attempt and so forth.
Right.
Now when you went back to Cuba, when did you 1eave
there the second time?

towards
When.exactly / the end of 1959, 1960.-
19597 _
'60 - I'm not sure. I'm no good at dates and all that.
I just know I went in and I took that stuff and I went
out.
Well then was it the early'part of '60?
Yeah.

It had to be the early part of '60 and you came back
to Miami, right?

Right.
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FS:

FS:
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FS.
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FS:

FS:

You came back to Miami and you continued to go ahead
and do some work

 With Alex.

 With Alex and myself here in South Florida. And then

when did you cease doing some work at that time?

Uh, in 19--, end of 1960. -

End of 1960. When did I tell you to make contact with
Petty Humanez at his home. Do you know approximately

what time that was?

In 1960, 61.

" The end of 1960 or the early part of '6l, was that

then?

~-

About the time of the Bay of Pigs.

Well, '61 was the Bay of Pigs, in April. '6l. So it
had to be before the Bay of Pigs. ,

Before, before, yes it was.

Yeah this is when Petty Humanez was exiled in Miami..

Right.v

Beach on the island there, right?

Yes.

Alright, and you were told by whom to go over to his
home? -

" You.

You were told by me and you went there by yourself or
with someone else? _

Should I name him?

Yeah. Alex?

Alex York.

Alright, Alex went with you over to Petty Humanez'
house, right. They had a gathering there with some
Cubans, and so forth and so forth. Do you know who
some of the Cubans who were at that gathering?
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ML : Big Cubans.

FS: Well when you talk about big Cubans can you name some?

ML: Top Cubans in exile, Prios, Carlos Prios

FS: President, ex-President Carlos Prios.

ML: | I don't know, there were so many, God.

FS: Alright, well that's, that's good enough. Anyway.
Alright, that's when you first met Petty Humanez,
alright. .

ML: Yes.

FS: What was the idea of me sending you over there to meet

Petty Humanez?

ML: Information gathering, to find out how he was
sponsoring the Cuban exiles.

'FS: Wasn't he suspected of supplying money‘énd other
: goodies. .. , _
ML: Oh, yes.
FS: to groups, where at?
ML: In Miami and outsidé of Miami.
FS: - And down in Texas, right?
ML: - Yeah.
FS: Training'gamps in Texas?
ML: Yes.
FS: Alright, he was feeding money to them also iﬁ...
. ML: Yeah.
- FS: - Texas, right? And this is to help overthrow Castrb
' government, right?
ML: I would presume, yeah. I guess so.
.\\ FS: Now did you find 6ut whether or not he was giving them

this financial assistance?(
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Yeah I saw him give money to some Cubans. I was with
him at the time.

Now you got very frlendly with Petty Humanez, isn't

that correct?

I would Say SO.

You would say so. As a matter of fact..
(unintelligible)

As a matter of fact a love affair developed...
Yes; |

and so forth and so forth; alright.

Yeah. |

We won't go into anything else. We'll go ahead and
jump past that. Then we lost contact with you, right?

Yes.

And in losing contact with you we, well we mentioned
sometime when they, the United States State Department
sent Petty Humanez back to Venezuela, he went to
prison, and you mentioned something about the family
wanted to break him out and you wanted to see if I
could do it and so forth. Alright, so we'll skip that.

Anyway, I lost contact with you. When was the last

time we lost contact, when was that?

'64. .

1964 or '63f‘ '63 or '64 approximately, alright?
After '64, | |

It was around, approximately 1964.
(unintelligible)

And you what, came to New York?

When the General went to jail.

Yeah, you went to South America and then you came back
to New York to live and so forth, right?

Page 195



-14-

MLQ Yeah.

FS: Then you remarried, rather you got married here in
New York?
ML: Oh some time passed, I waited for the General but
then I got married, right.
- FS: | Who did you marry? You're gonna say, you're gonna go
ahead and say he worked at the building with you, and...
ML: Yeah, I guess I have to. Louis John Yurositz.
FS: Alright, now one time you and him did what at what
building and the address?
ML: We were both federal informants for the FBI in New York.
FS: You worked as an, both of you worked as undercover
agents for the FBI in New Yor, right?
ML: Me as a double because I had...
FS: You as a double agent. Now when did this start?
ML: "~ He was the building manager at 250 East 87th Street

in Manhattan. The building is owned by Glenwood
Management, called the Newberry. The work started
with the case agent in 1969.

FS: 1969. Who was the case agent's name, and what federal
~agents, you already told me. You already told me and
they got it on record and this...

ML: They told me not ‘to say.anything.

FS: Well, honey, they got it on record and you're gonna
go ahead and send this down there because Senator
Baker knows who your case agent is, knows the CIA
agent that you were in touch with. -

ML: You know I keep remembering don't embarass the Bureau
and. .. ‘
: "FS: Honey, you're not embarassing the Bureau. What you're
N . doing is giving this information to Senator Baker's

Committee to turn over to the Justice Department in
order for them to go ahead and say, hey - you worked
‘as an agent for them, also as a double agent, you need
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protection for you and your kid, and if you don't go
ahead and tell them the name of these here people how
you gonna do it?

ML: Mmm .

FS: You know we get back to the same thing again. Yeah,
you're looking for protection. So far the people
you've worked with, so far this man Pucci who you
saved his life, and saved another undercover agent's
life whose worklng with the FBI. These people are
powerful people yet they have done nothing with the
problem that you have had right now with you, three
times there's been an attempt on your life, isn't
that correct? One time they almost threw you out of
an 18 story building. Another time you got pistol-
whipped. You did all this crap for these people
here yet they will do nothing to go ahead at the
present time, and this is on record in their own
files and so forth, yet you cannot move them to give
you or your children any protection. This piece of
tape is going to go right to Senator Baker's office,
it'1l go to Howard Liebengood for him to listen to,
to evaluate it and turn this tape over to the proper
authorities which will be the Justice Department.

You can call Howard Liebengood to see if he has
received those codes from the Albanian Embassy from
me. You can call him and find out, and also you

can call him at the same time and let him know if

a tape has been turned over to him. As a matter of
fact when I get there Friday and leave this in his
office I will instruct his people in the office to
get a hold of you, because I'm gonna leave your phone
number with Senator's Baker's people, with Senator
Baker is on, has a Committee on Intelligence...

ML: Mm-hmm.

FS: " He's got the committee. It's a new Committee that has
- been formed on intelligence. See, now I am turning this
information over to the proper authorities. See. And

this information is not going to go to any newspaper

‘or anybody... .
ML: Okay, okay Frank. I have your word. 1It's just that I
Ty, . got a hang-up, you know I guess, with them working on
~ practically all my adult life.

H¥ 50955 DocId:32423630 Page 197



H¥ 50955

FS:

FS:

FS

FS:.

"FS:

-16-

Honey, I don't want to know everything you did in 6
years. I don't want to know everything you did
because you can't. :

They were like a family, they were like a family at
one time. Now when I need help they don't come

.through and they say it costs too much. It cost me
~a lot of nights in the garbage looking for Albanian

stuff, cost me. a lot of worry, cost me a lot of fear,
threats .

Alright so this is why...
(Unintelligible)

I want some stuff on this thing because if you make a

story up then how are you gonna prove, for instance,
you gonna go ahead...

No I'm not maklng anything up. I wouldn't lie about
it. ‘

No, no, honey, I'm just saY1ng - If you re gonna go

_ahead and say, hey - I broke into 33, in an apartment

building with 33 Soviet families, who did you work
for -- well I worked for the FBI. They" call the FBI,
the FBI said we know nothlng about it. Then you are
a liar. '

No way am I going to be a liar.

I'm just saying, they're g01ng to say how we gonna
protect this girl when she's lying to us because the
FBI says no. But if you name names and say I worked
with this man here, it's got my file, I worked over -
a six year period. God damn it - that, that Justice
Department will say, hey baby we want to see you and
we want to see your files on this girl. And baby

they got to go and come up with it. And if they don't
come up with it they're in trouble. They're in
trouble. Now, how could they hide something when they
are working for the same people who are their bosses,
who are their bosses? They can tell you to go jump in
a lake over here. But Washington, D. C. says - hey,

I want to see something here. Why haven't you given
this people protection if all this is true. But if
they don't know, honey, how the hell are they gonna

do anything?
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I guess if something happens somebody's gonna know,
you know.

Somebody has to know. Now at the beginning you and
your husband, your husband was manager...

was the building manager of this building.

And he...
Is he still building manager of that building?

Yes, but the way this | going. ..

Well, honey forget about it right at the present time
because we're gettlng at the building and we're.

Yes, yes.

He still manageé the building. Alright, now, how long
has he been manager of this building?

We raised this building, we

In other words when was the first years.

We were the very first tenants in this building. We
moved in there before anybody moved in there. We
were the first tenants. The first person to move in
was the first Secretary to the Soviet Mission.

What was his name?

Mr. Vittikoff.

And who was Mr. Vittikoff?

He was the first Secretary to Malek, the Soviet

- Ambassador to the United Nations

Would you say a cesspool of spies which this cesspool
of sples which is the Soviet

(end of side 1)
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FS: ...where you and your husband worked where he was

manager, you were the first people to live in that
place? - :
ML: 250 East 87th Street, the Newberry, owned by Glenwood

Management, which are crooked, and that's on the
corner of 2nd Avenue, it's called the Newberry.

FS: Okay, now, who started to move in there?

ML: Our very first tenant was Mr. Ovinikoff, he was the
First Secretary to Ambassador Malek at the United
Nations. (unintelligible)

FS: Alright, go ahead, keep talking into there.

ML: And he's a little guy. He seemed like normal people,

: but I never really...

FS: Well how many people eventually moved in there besides
this man?

ML: Oh well the first one was Mr. Ovinikoff, the second
one I named The Stalker, the third one - I have nick-
names. ..

FS: Wait a minute, wait a minute, wait a minﬁte now. The

'second one who moved in there you called, you nick-
named the -

ML:_ o The Stalker.
FS: ‘The Stalker. What was his real name?
ML: Because he, he was, he checked on the Russians. The

‘Russians checked on the Russians. And if a woman,
Soviet wife, got out of hand or went shopping by her-
self or did something out of the way she got pulled
back and she was under house arrest.

FS: Alright, what was his name?

ML: - Mr. Artimenko, Artimenko. I kept, then I...

FS: - Who was the third one you gave a nickname to?
“y i

. ML: I had nicknames for all of them.
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Yeah, but
Moonface, The Stalker...

Yeah.

The Shadow. It was my own little thing of remembering
until I memorized. We started out with the tenants'
list.

Alright, how many people were on the tenants' list?

We had, the_building‘consisted of 300 units, which
300 apartments, my husband had access to files. Each
Soviet file read the same -- Permanent Mission of the

"Union of Soviet Socialist Republic resident, and I

got interested. Then one day an agent came at 9 o'clock
in the morning, and my husband had been previously
working with Treasury and other agencies, including

this agent which I'll name, that's Al Chestone.

His first name was what?

Albert, Albert Chestone.

What agency was he with?

The FBI.

Special Agent, FBI?

Yes, counterintelligence.
Sector of the FBI

Yes, political. And, my husband had known him
previously working with the Polaris missile, Polaris
missile thing. This was before I met my husband or
married him. He did something with the Polaris
missile thing. And my husband was paid by this same
agent. Anyway, we, he came daily and we went over the
tenants' list and we sort of dissected everybody in
the building. :

Alright now, were you recruited by this agent?

Yes, hevsaid are you willing to work and I said, well,
why not? He said it doesn't consist of much, a few

‘burglaries (laughter)....

In other words this agent...

Information gather, get close to them, get friendly with
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them, and you'take the woman's viewpoint, standpoint,
and my husband. ..

And they wanted you to do some burglaries, right?
Well, I, yes. |

Alright now, these burglaries, did they consist of
you and your husband doing the burglaries or you by
yourself?

Well my husband had the master keys.
Right; alright.

And. ..

Well wheh'you did these burglaries...

We all did them together. They're were about 5, 6,

/ cars. One stationed in front of the Soviet Mission.
Suppose, say like they were interested in one Soviet
who they lost track of, who was supposed to be in
Washington, D. C., and then they found him all of a
sudden in our building because they had surveillance
across the street. That's the first thing - they set
up surveillance, a camera, high-power camera across

‘the street. That we were pointed out to. That

everybody who went in and out of the building was =
photographed. : '

Ihcluding yourself and your husband?

Oh yeah,me especially in the morning taking my son to
school and everything. .. :

Right.

But, and... A
Alright, now, getting back to the entries that you made
into the apartments.: Once you found out that the
people were not in the apartments -- how did you find
out they weren't in the apartments? '

Well, they would...
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Would you knock on the door or something?
No. |
You saw them leave? .

No, no. They were assigned, first of all we were told
that we wanted, they wanted to hit the apartment, the

Bureau, and I would listen and my husband looked at me

and I looked at him but it was still in the best
interests of the country, and this was a very, very top
KGB agent, a Soviet General, blah, blah, blah, he was
interested. .. : .

Do you know the man's name?

Yes.

This General?

Yes.

What was his name?

~Oleg Likichev.

What's his name?

Oleg Likichev.

Likichev. He's a top...

KGB spy. ‘
Alright, and he lived in the building?
Yes, with his_Wife-and 5 year old son.
Right.

On the lOth'floor;

Alright, now you were advising them when they left
the building. Naturally they had surveillance out-

. side, they would know when he left...

Well first we were told to get close to them, maybe
friendly... '
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FS: ‘ Friendly.

ML: - Very friendly. We exchanged gifts and we went to
dinner, and we were invited to the U.N., and we
exchanged ~

FS: In other words you were belng gulded into doing
certain things.. \

ML: . No.

FS: : This one particular FBI agent.

ML: This one partiéular agent told us daily what to do.

FS: Alright now did he give you a code name or a code,
any particular code?

ML: My namé,'Mariuch.

FS: Mariuch was the name he gave, that he gaﬁe you, right? .

ML: Mariuch.

FS: - Alright, it sounds Italian. Mariuch‘is.Italian.

ML: Well he...

FS: Maria.

ML : He is Italiaﬁ, too.

FS: The agenﬁ?

ML: Yes.

FS: - Alright, now, when,did you ever make an entry into
this top KGB agent's apartment7

ML: | Thls one particular, there were several. This wasn't

o the only one. ' -
FS: Well, let's talk, let's talk about, the,Ageneral.
ML: Oleg was, in other words my husband and I discussed

it and I said, ''Louis, you know,"

y
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It could be very dangerous.
Yeah, yeah,'I said...
You could get caught, you could be killed.

I said suppose, you know, we're working in the precinct
on a local level - that's breaking and entering, right?
And my husband and I dis, you know we discussed it.
Now, Uncle Al - as we started to call this...

FBI agent?

FBI agent, said '"Look, he's a very bad person, we lost
him and we found him and he's in the building and we
want to get in the apartment. We feel he has, for
national security reasons, we want to enter that
apartment. Louis, will you cooperate?" You know?

And my husband said, "Alright".

FS_:

FS:

Did he said he had to discuss it with you?
They discussed it in front of me.;

I mean did your husband say he had, he would discuss

it with you about...

No, no, but he did, but he didn't ask me because I
asked my husband later, I said, 'Louis, if you refuse.
to do what Al tells us to do, me as a lookout and
Louis opening the doors for them', Louis said, Louis
is my husband, said '"What do you want me to do, get

.subpoenaed? They'll subpoena me if I don't do it. So

FS:

FS:

FS:

FS:
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I'll go along with it."
So it, it was agreéd...
It was agreed that he would do it.

Alright, now what did your husband do. 'Did he bpén the
door for the agents? ' ;

Yes he did.
Did he gobin, for What, one agent, two agents?
Two agents.

Two agents. Was Uncle Al one of those agents?
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ML: - No he was not.
'FS: Do you know the name of the two agenﬁs that made the
entry? ‘ : ‘
ML: No I do not.
FS: Do not.
ML: They came on thé specific morning when they had Oleg...
FS: Yoﬁ were by Uncle Al that these two agents
were coming? :
ML: Yes.
FS: Alright, on a specific morning?
ML: . Yes. |
'FS: Alright, and...
ML: They.came as lumberjacks, one as a refrigeration
repairman. :
FS: ‘Right.
ML: Refrigerator,.fefrigeration-air conditioning repairman.
- FS: Alright, now you and your husband with these two

agents went up to the 10th floor, right? You were
. stationed where you were going to be the lookout?

ML: In the...

FS: Hallwéy?

'ML: ‘ Service entrance.

FS: In the service entrance. Your husband had fhe pass

keys?
ML: Yes.
jFS: He opened the door?
‘\\ ML Yes. . |
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The two agents went in?
Yes.

Did your husband go in?

- He stood at the door.

He stood at the door?

He stood at the doér.

That is in case they’d come back he'd...
Right.

The fact that he is the manager of the building
standing there with two repairman.

But that he was assuréd, he was assured, right.:

That these two men were repairmen?

That, that just in case something.went wrong with the
5 cars assigned to this job that one car would radio
that Oleg Likichev was leaving the Mission at this
moment, he is getting into his car, he is on the way
up 2nd Avenue to his residence. . ’
Right, and they...

You've got épproximately 7 to 8 minutes...

Minutes to do what you gott do and get the hell out.

"Do, and get out.

Okay.

So, my husband stood in the door and I was in the
staircase and they went in with a, a case that looks
like a television repair case which had high power
cameras.

Right.

And they, my husband was always annoyed because they
were sloppy.

(Laughter)
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The Soviets are very trained, they would leave a
cigarette on an ashtray. If you knocked it over they
know immediately someone was in the apartment.

Now, when the agents, before your husband opened the
door with the pass key, did the agents look the door
over to see if there was any powder marks, tapes,
hairs, or anything, or something leaning against the
door to signify that possibly when the Cuban general,
this, not Cuban general, this Russian general, who is
a top KGB agent...

Yes.

wanted to see if somebody made an entry they would

leave something on the door.

Yes.

‘They inspected the door, right? And they didn't find

anything?
Right;.

Right. So they opened the door. 1In other words, what=
ever they touched... S

But they made a mistake inside on one break-in and
that... '

Alright, now, no let's not jump. We're, you were on
this one particular thing.

Alright.

These people did go in, they did what they had to do
with the cameras and so forth, evidently these were
hidden.. .. ' : ‘

Yeah.

cameras that they installed some place in there, right?_'

No, it was microfilm.

Well there were cameras...

'In the. flour can...
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Oh, you mean what the agents brought in?

What the two agents brought in.

~Yes.

Yeah, what did they bring in with them, what, in the
general .

. Cameras.

They brought cameras.
Mm-~hmm.
which were installed.

Yeah.

What else did they bring in?

I don't know. They...

Any listening devices, bugging devices?

1 would say so. I think..

You don't know for sure, though?

- I'm not sure, my husband...

No, but you do know about the cameras?

Yes.

Alright, but there is a posszbillty they brought
bugging devices because it's logical they would
bring bugging devices.

I think sometimes, plenty of times they wanted to
plant a bug. -

Sure.,

" Especially in the television, the cable TV, the...

Well they install that through the walls and so forth.
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ML: No, in the, they'd hook it up‘to the master antennﬁ,
' for the cable TV.

FS: Oh, for the cable TV. Well, yeah, alright.

ML: That way Fhey thought they could tune in to them
transmitting. ‘

FS: Yeah. Alright, now, how long did they stay in,-to
the General's apartment? |

ML: _ In the apartment, approximately 10-15-20 minutes.

FS: ‘Then they left, your husband closed the door, did he
wipe his fingerprints off the door? Do you know?

ML: No, but my husband would usually put the edge of the-
rug back the way he found it.

FS: . Right, in other, everything...

ML: It was turned over...

FS: had to bé placed back the same way it was.

ML: And he would watch them and they were rough.

FS: Well, we '11 forget about that part. We're not

' interested in. :

ML: This worried my husband because this would..

FS: .Yeah, it would make...

ML: They knew...

FS: Make them know there was‘an enﬁry;

ML:  Right.

FS: Okay, now, they did that, they left. Did, did, did the

: agents ever go back into that apartment again?

ML: : No, one time.

*\\ FS: _ Just one time and they never went back into that...
ML: | No... |
FS; thét particular apartment.
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they were satisfied.

They were ‘satisfied so ev1dently everything worked out
alrlght .Even though. . ~

Mm-hmm.

your husband was on edge about the way the agents
were. :

Oh yeah.

Okay? Alright, so we'll fotget that part. Now how
about other entries. We'll get one at a time.

The other entry that's outstanding is Soviet..
Yeah, go ahead, keep talking. -

Very Americanized Soviet, handsome, married with a 10
year old daughter. 1 forget his name. I have them
all at home. And, I nicknamed him "The Tennis Player"
because he use to do a lot of jogging and play tennis
every morning to make contacts with Americans, and try
to recruit, I guess, gather information at the same
time. .He spoke English without an...

(unintelligible)

Fluently, without. an accent, down to curses and slang

“and everything else. His wife.

You got friendly with him also?

No, he even suggested to take my husband to a massage

_ parlor .and he was way out, too much way out

In other words, play with glrls?

I had his, no, I was, well he was one of thoee.
He liked to play?

Yeah. |

He was a playboy.

He was a playboy. That's, they use

Which is very, yeah,

DocId:32423630 Page 211



-30-

ML: They use, they used, he was also a top KGB, and
: his apartment, they did his apartment, too.

FS: What did they do?

ML: They broke in, they

FS: ‘Well, now‘wait a minute.

ML: used my husband to break in. This a job I wasn't

' on but.

FS: Well, that not breaking in now. 1It's illegal entry..
ML: “ Entry.

FS: Right. 1In 'other words they used your husband and you

: also as a stakeout again? :

ML: Yeah.

FS: On that.particular one.

ML: Mm-hmm.

FS: He opened the door again. What floor did he have his

‘ apartment7

ML: I don't recall that. 1I'd have to get the tenants' list.
" FS: Alright, it makes no difference. Alright, don't

T worry about that. But they made entry into his

apartment. :

ML: Yes'.

FS: What did they do in his apartment?

ML: I guess they microfilmed and planted a device. Anyway,

either way, whatever they did they did... ‘

FS: With the corpor, cooperationiof your husband?

ML: Cooperation of my husband...

5, FS: ~ And yourself.
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And they did it sloppy beéause this particular Soviet,
the tennis player, made a formal complaint to the
23rd Precinct, PIU investigation unit, where I was
working.

When you say PIU, what's PIU?

Prisoner Investigation Unit.

Prisoner or Police?

Prisoner Investigation Unit.

Was that a police unit?

~That's the 23rd precinct.

Police.

Right,police...

Airight;

depértment.A I was working up there.

Alright.

- Now I answered the phones.

Oh, hm-mmm.
You understand?
Yeah.

And this tennis player called'up and demanded a
detective. I was working up there and the detectives

'were hot on a homicide and I answered the phone and

here it was the tennis player calling to make a formal
complaint of breaking and entering his apartment. I
had him on the phone. ' .

And he didn't know it was you.
And I died, I tried to disguise my voice and he kept
on talking and talking and talking and I couldn't

disguise my voice. I was afraid he would know that I,
it was me. I took the complaint in other words.
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FS: Right.

ML: And I wrote up the 61.

FS: Go ahead. Now let me aék you this‘here.

ML: The 61 - complaint report. |

FS: Alright, let me ask yoﬁ this here. You say you were

working for this police department in this precinct.
What was your job with them?

ML: Auxiliary volunteer. Photos, translations, rape
cases, interrogation.

FS: : And at that time you were answering phone calls that
- were coming in?

ML : And typing, énd~doing other things but I don't really
want to get those: guys involved because they...

FS: No, I Just wanted, wanted them to know what you were
d01ng in the pollce department.

ML: I was an auxiliary sergeant.
FS: ' Answering the phones. Okaj
ML: Aux111ary is a volunteer pollce
FS: Right, good enough Now what other entries d1d you make
with them. That's two -- that you specified.
ML: Two. The rest I didn't want to go along w1th because
I was a little afraid so my.
FS: Things were getting a little hot for you.
ML: Yeé, because we had too many Russians, we had the
' Albanians, we had the Red Chinese.
FS: All living in that building?
ML: All living in the same bulldlng There was, it was
. comical. The Albanians wouldn't talk to the Russians,
N, -the Russians ignored the Albanians, the Red Chinese

went down the service entrance and to avoid the
Russians and the Al-, it was just,the Secret Service
in the garage and in the front door. The narcotics

HY 509235 DocId:32423630 Page 214



-33-

, peddlers coming out of the laundry room. It was, it
- was a merry-go-round.

FS: In other words,

ML: We had, in one day about four different agenCiés
watching people.

FS: In and out of the building.
- ML: ' Apd we didn't know if we were coming or going.
FS: Yeah. | |
ML: We lived on the second floor. We had a view of the

street and we would signal to the, across the street
surveillance apartment, apartment, you know. We'd
see the cars pull up and the cars leave.

FS:. Alright, now...

ML: ' My_h@sband did most of, he;d been doing it.

FS: He'd been doing most of the end of the...

‘ML; Yes, because I felt I didn't want to geﬁ caught. I

just didn't want to get caught because it was a heck
of a chance because more than one Soviet family lived
on one floor and if anyone of them walked out when my
husband was opening the door to let those guys in my’
husband would have been dead.

FS: ‘Alright, not only that I understand that you were
getting very familiar with many of the families of...

ML: I was too friendly. ..

FS: these people.

ML: - with the families.

FS: “Right, so you didn't want to go ahead and

ML: They trusted me alone in their apartments. We had mahy
discussions together, we exchanged medicine, I gave

N, ~ them medicine for one child who...
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At the same time you tried to get as much information

I was being on a very social...

Right.

natural basis.

Right.

And I became friendly with them.

How long, how long...

"We even were paid money to throw a few parties.

You were paid money...

For thé Soviets.

You were given money by the...

By the Justice Department.

Yeah.

To throw a few parties.

So the agents could make surveillance.

So they,

And contact?

could make surveillance.

rout of them as you can being on that friendly basis.

And contact, an&_try to get them, loosen up, to loosen

up. ..

Well, booze can loosen a lot of people's mouths.

Well it

and bartenders and all that.
go. Soviet people are very trained.
thing like that.

was mostly their vodka anyway they gave us.
But, yeah they suggested the, using agents as waiters

And I was very open with them.

And I said that wouldn't
They smell any-

They'd

leave from the countries and I would be the first to

know. They would bring back gifts.
children, I babysat their children.

16

They babysat my
We exchanged
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medicine and I just didn't want anything to go wrong.

But your husband continued to work with the agency,
right? : :

Yes. We, we took, we ID'd photos. We watched for

‘cars. We watched their movement. It was day and night.

You did a lot of surveillance work on these people
but you yourself, personally, wanted to try to keep
out of the...

Yeah.

operation as far as...

Break. ..

entering into the apartments, right?

Yes.

How long did this last?. Over a period of how long?
1969 to 1976. |

All these years?

Yes.

That's doing»surVeillanée on these people.

Yeah. We were...

How aboﬁt the Albanians now, tell me about the code.

The Albanians, the Albanians we got very friendly with
a Mr. Koyani, Ambassador to the Mission, the U.N., and
the Albanians are not as elite as the Russians are.
The Russians dry clean their own clothes, burn their
own garbage, have no photos, personal things in the
apartment. The Albanians are more, they allow their
children to watch television. The Soviets don't. We
convinced the Albanians who had a mission on their
mission, which they blocked a complete fire exit was
on the 21st floor of the Newberry. They lived in the
apartments on the 20th floor and the 22nd floor. And
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they had about 30, 30 families who resided there and
their mission was there. And we became very friendly
with them because of one incident, especially my

~husband, took, went to see his mother and left me in

FS:

FS:

FS:

charge of the building. That same day they had a so-
called demonstration where the demonstrators had a
25-minute picketing right to picket. The demonstra-
tion turned into a bloody riot where they burned flags
and everything and the Albanians came down. They all
are armed. They're all armed, and they agitated the
rioters out on the street. And I was alone with only
my basic police training and my wits, really, and a
panicking doorman and my kids. I was just alone. I,
the first thing I looked out the window when I heard
the shooting I called the Bureau and I said, "Get me
Al Chestone fast." I said I don't have Louis here.
I said I need help. I have a demonstration. I don't
know what to do. And there were about 500 people
throwing bricks, bottles, everything through the plate
glass windows. Burning American flags and Albanian
flags because of something that happened in Albania.
Those that defected here started this demonstration.
So then I, things got out of hand, the doorman was
hurt with a brick. I saw blood, and the Albanian
Ambassador and five top officials agitated these
people from inside the lobby with fists. Very
unprofessional-like.

Yeah.

So I physically pulled them by their coats and told
them, '"Get upstairs, get upstairs and get yourself
back into the mission', because tenants were walking
through the lobby and we were going to get hurt by
flying glass and everything else. And I had no help.
The police were outside of the line... "

Marita, what we're going into details is something

‘that is a story.

.Oh, alright.

So we'll go ahead and just bypass that.

Anyway, the Albanians Al was interested into, and
especially because they were admitting the Red Chinese
into the United Nations, which they did. It was that
speech, which I have the original copy of. Ambassador

- Rocco Nocco - sounds crazy, but that's his name, Rocco
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Nocco, and they were, they were sloppier, and the
agent Al Chestone told me convince them, you know,
case 'em, keep going. up and down the steps, what
time they throw their garbage out. Garbage was

the most valuable source of information for the

Bureau, and that was...

Garbage and trash.

Trash. Chicken bones, codes, diapers, whatever, you .
know, and that was my job because I had the patience.
Now the FBI supplied me with bandaids and gloves,
flashlights, batteries and the whole thing, because

I convinced the Albanians that the compacter, which
was the disposal system in the building from 31 floors
down ~-- in other words when they threw their garbage
out that it would come out in brick form, block form,
brick crushed, which in fact was not true. '

- But they believed it?

They believed it. They trusted us. Louis and I were
the only ones allowed in the mission. We were. the
only ones. '

Now this mission is that building you were talking
about. ' ‘ :

That's still there.

Still there. |

Very much there. That's the code that you have.
Right. | |

So, I started, made it a every two hour routine to go
after midnight when they put their garbage out in the
hall, pick up the bags. Take them down to the service
entrance and take the bags at home, take 'em home.

And go through the orange peels and chicken bones and
gather torn up letters, this was before they got smart
and bought a shredder (unintelligible). And I would
turn this garbage letter, in other words, I would
past it together and give it to the Bureau and some

of these letters turned out to be very valuable. Among
them was one code, now... ' '
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I would assume that these letters that were in code.
they would be classified material. Otherwise it
wouldn't be in code. ’ ‘

Very valuable, yes. The...
And this was turned over to who?

To Al Chestone. The first code I got, I just got on
a hunch lucky. Because it was just at the time when
the Red Chinese entered the United States, first

came here. Mr. Huang Yua, and I met them. We met
them first before anybody met them, Louis and I.

And that same night the code came down at 3:00 in the
morning and I just had a hunch and I got up and I
said, "Louis I can't sleep, I'm going down and do

~some work. Give me the keys to the compacter room."

- FS:

So I went downstairs and I waited and sure enough
around 3:30 these bags started to come down from the
21st floor.

3:30 in the morning?
3:30 in the morning because Al said watch them

closely, because of the Red Chinese. And I shut
the machine off and I got these, I got this code,

- I caught it in other words, but it....

FS:

FS:
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This is the code you turned over to me?

This is the first code, the very first code, at the
risk of having my hands chopped off because if I

‘didn't shut that machine off in time I could have

been hurt. But I got it. The first code was very
valuable. It was sent to Washington.

(End of tape - side 2).

...these bags of stuff and if you hadn't have turned
off the machine you would have got your hand either
chopped up or cut off, and so forth. What did, were
you saying about Al, Uncle Al?7 .

Uncle Al slept and I did the work, and by the time I
got upstairs and took the orange peels and everything
out of the garbage and separated the letters and

~every tiny little piece with tweezers and everything,
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put it all in a box, right down to every piece. I
ruined my rugs and everything. And Uncle Al would
come at 8:30, 9:00 in the morning and I would still
be up separating the garbage and he'd be all fresh
and -ready for work and I had just come back from the
garbage room. . And...

You stayed awake all night?

Yeah, with the tweezers and I use to run out of
skotch tape which was frustrating cause I couldn't
stick these letters togethers without skotch tape,

so he brought me a big box of skotch tape which-

was very kind of him. Then I would give it to him
and he'd, he'd have coffee, tea and toast or whatever.
And I'd say, "Now I want to go to sleep." And he'd
say, '"No, no, no, wait a minute. Mr. So-and-so,

or Berzofsky, we want to get a line on Mr. Berzofsky.

Who was ‘Mr. Berzofsky?

Berzofsky, the Second Secretary to the Union of the
Soviet Socialist Republic.

What was his first name, do you know?
Mmmm, I forgot...

That's alright, it don't matter.

- I forgot really. But we were very close to him. His

wife was a surgeon in the Soviet mission and she was,
she's, she's adorable. She's nice, she's sweet and
she has a lovely daughter, Irene, who turned out to
have liver cancer. She was a little girl when I first
met her, like my daughter. My daugher played with her,
they took piano lessons together, exchanged books, and
the little girl, at sixteen, Irene was sent back to
the Soviet Union with liver cancer. I got very close
to the mother, the mother was heartbroken, the father
was heartbroken. I guess like any mother and father
when their only child turns out to have liver cancer.
She's diagnosed as such in the Soviet Union and they

~ asked me to get medicine, pain killers for Irene. I

do so and pass along to them empirin and codine #4,
which is a pain killer which they smuggled over to
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their daughter on with the permission of
the FBI. We exchanged jewelry, clothes, and everything
else. We were just one mother to another mother.

Their little girl in trouble, mine not in trouble and
it was little things like that that I would get very
involved with. I don't know..

Morita let me ask yoﬁ this here, did the agents'ever
tell you to go out with any of the diplomats in the
mission?

Well, now we have to go back to Oleg, Oleg Likichev.
And who is he agaiﬁ? |

He was the KGB spy that they lost and thought he, they
thought he was still residing in Washington, the out-
side of Washington, D. C., in Virginia. He ‘was
supposed to have last been seen in Vlrglnia somewhere
and all of a sudden they picked him up in our building,
as being in our building. They lost him and they were
furious, the Bureau, and they wanted us very close to
him. And he, we had a lot of evenings together we
spent with him, dinners, and he came to us,

In other words he asked you to go out, did he ask
(unintelligible)

Well, Oleg, Oleg, let's just say, I don't know if it

was a game they were playing or if they were doubles
or what. They talked a lot about the State of
Washington, residing in the State of Washington.
They also knew I had diamonds and he asked me,
(unintelligible) ''Can you get me diamonds?"

What did he call you?
Ilonka Marischa, Ilona Marita.
Oh, that's in RuSsian?'

Yes. And we always exchanged Russian words and I
know a few, enough to get by on. All of a sudden,

- you know, he was interested in diamonds. He had a
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fascination for diamonds. His wife, she was kind
of sweet on my husband he was kind of sweet on me
and I kept telling Uncle Al this thing is going to
get out of hand. I said all of a sudden he wants
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diamonds, and Al, what do I do. Go ahead, talk to
him about diamonds. So I said Oleg, what do you
mean by diamonds? He said uncut stones for cash.

I am a Soviet official, I cannot go into a jewelry
store like you and buy them. I want diamonds. I'm
willing to pay a hundred thousand dollars for them.

I said, I said tell me why, Oleg. And he said,
"Money, why does anybody want diamonds.”" I said it's
a good enough reason. So I said, '"Hey, Louis, what
can we do for Oleg about his diamonds?" And Louis
said we'll figure something out. And then Oleg said,
this was at a dinner party up in their house. Hot
diamonds, he wanted hot, uncut, raw diamonds. So

he was serious, he was dead serious. He said he
would buy them for cash. :

How serious was he? Did you ever get any for him?

Well it got this far. We told Uncle Al the next
morning. I said, "Uncle Al, I got a surprise for
you. You're gonna have to come up with some hot
diamonds. A hundred thousand dollars worth because
I promised Oleg that I would get them for him since
he can't buy them. Oleg wants diamonds."” And I
said if you can put two and two together maybe this
guy will defect because he's talking about the State
of Washington. I said but you have to be careful,
I have to be careful, no? So Al said I'll get you
the diamonds. You tell him to get the cash ready.
So Uncle Al went to an underworld source and got
the diamonds. Uncle Al made a boo-boo and Oleg, the
day of the exchange I was supposed to make the sale
in the apartment, Oleg was at a sports meeting in
Washington,D.C. Uncle Al said, "I've got to give
these diamonds back to the underworld or give them
the cash."” I said, "Listen, I told you tomorrow,
not today, Al. Tomorrow, because Oleg told us he's
going to this soccer meeting in Washington, D.C.
Alright whatever the kind of meeting it is. He is
in Washington, D. C." "Oh is he?" I said, ''Yes,
he is." Right. Anyway, Uncle Al started to panick
because he was in my house with a hundred thousand
dollars worth of uncut, hot diamonds.

By himself?

By himself, and I was supposed to get the cash from
Oleg. Oleg said on a Thursday and Uncle Al came on
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a Wednesday and the whole thing...
So what happened? |

fell through. Al said he had to give them back to
the underworlds, to his source. So he took them
back and then Oleg, you know, I had to talk my

way out of it. ‘It was just one of the flubs. But
anyway after I left my husband Oleg kept asking for
me, kept coming directly to the apartment and say-
ing, "Louis, I don't believe you two split, you two
go, she left. I don't believe it." And my husband
said "yes, she did leave. It's her own problems,
Oleg, you know, forget about it." And he said,
"No, it's not possible. You must stay together.
You must stay together."  Anyway, he kept coming,
about four times and asking my husband, until my
husband made a joke of it and said Oleg wants to
see you. I mean he's made it damn plain that he
wants to see you. In other words if you're
finished I'11l take over. Where is she living? My
husband tells him I'm living on 88th Street. Now

I talked to my husband and I said what did you do

that for? Tell him I'm living on 88th Street?

You know, because I know he wants to go out with
me. You can feel it, I can feel it, the, you know?
So I call up,Uncle Al meantime is transferred to
Newark, I get another case agent. Louis gets a
case agent for the building and he works alone,
without me. The other agent is John Kotter.

With the FBI?

FBI, 69th Street. I call up John Kotter. I said,
"John, I hear your taking Al's place', and I meet
him. Drop things, start things, drop things,
different assignments, then we get to Oleg. I said
look, Oleg is bothering Louis. He wants to go out
with me. And John Kotter says, ''Beautiful, that is
a beautiful setup. Let's call him up.'" I said,
"Hey, wait a minute. Either do this sophisticated,
alright? First I1'll send him a Christmas card and
sign it Ilonka Marischa, you know? 1I'll put my.
phone number on the bottom, something you know?

Or 1'll happen to be there when he's going into the
building, or I'll bump into him." I said you don't
just call him up. You know that's going to be like
a setup because I've been avoiding him. So, anyway,
he tells, he outlines the whole thing.. I said what
have you.got planned, John. And he says, '"Do you

Page 224



HW

50955

-43-

realize what a bomb this is? This top KGB spy wants
you?” And T said, "Well", I say '"he's not really my

type.", I said but again, the best interests of the
country, but how far do you want me to go? And he
said "all the way" I said what is all the way? He
said, "You start with a Christmas card." Well the

Christmas card was answered by Oleg going to Louis
and saying, "I got Ilonka's Christmas card. Where is
she living, Louis?" You know, so John talked me into .
calling the mission. I call up the mission, across
from 19th precinct, and I said, '"Oleg, this is Ilonka
Marischa. Hello darling", you know, and this, this
and this. And I said oh boy everything is wired and
everything from the mission anyway. But he's top dog
there. He is top dog in the mission. He has the.
say. He's a very important person in the Soviet
mission. Anyway, John okays a telephone coil pickup
that I have on my phone to a Soni tape recorder. We

-make a tape of this because John Kotter is sitting on

pins and needles waiting for me to replay that tape
on what Oleg tells me, you know? Oleg doubletalks
but we get a message that we want to meet, you know?
So they had some kind of a security council and we

‘'made a date and it was postponed. Oleg called up
“and apologized which I also have on tape. And each

FS:

FS:

Well...

time the Bureau was very happy. We're gonna start a’
blossoming relationship here, you know, and end up
with photographs and better something, which I don't
think I would have gone all the way. But that's what
their 1dea was so they can exchange at a later date

.Blackma117

into
Blackmail him / giving them information (unintelligible).

‘Say like they get one of our, one of our pilots, right?

And if we don't get our pllot back they expose Oleg,

Arlght7 Or make him.

FS:

‘FS :

FS:
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Be a double agent. Blackmail him...
Be a double...

into being a double agent}

Right. | |

That's the idea.
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And I'm in the middle. So, anyway, I go, I go to the
mission with my daughter, who was at the time 12 years
old. My daughter, I guess, is a little use to my
life. She's use to FBI all her life. She knows not
to talk. She knows whether we look at her when to

say something. I guess she's the closest thing to me
now. She goes along. She's very cool and we both
walked into the mission on the pretense that she had
to do a project for school on the Soviet Union. She
needed material. Now as soon as we walked into the

- mission everybody there I know because they reside in

the building. And they all say, ''Ilonka Marischa
blah, blah, blah, blah.'" And I'm very friendly with
them all. They all love my daughter. But we're .
there for other reasons. We're there to go to see
Oleg. We gather, we gather the material, meanwhile
I'm aware that every picture has an eye or every
poster has a mirror or camera, you know? But my
daugher's very cool and we're left alone in the room
where the Soviet material is displayed. But I know
we're being watched. She knows it too and she
doesn't, she says, '"Mommy, look, this is beautiful,
beautiful." You know? Then I ask for Oleg to this
very, very tough Soviet woman that said "What you

- want?", you know. . I said "Oleg Likichev, please.

I'd like to speak to him." And she called and he
is still in the United Nations, he asks you to wait.
I refused a wire or anything like that, but...
What'wire are you talking about?

A wire on me.

Oh.

Because. ..

That the agents (unintelligible)

Yes, because Oleg I know likes me and if he sees me
he would grab me and hug me and that's the Russian
way... - '

Yeah. -

And he'll feel that and I'm dead.

.Right.

Right in the mission. That's not my proper there.

Right.

HW‘50955 DocId: 32423630 Page 226



FS

FS:

- FS:

'FS:

FS:

FS.

FS:

-45-

And I wouldn't risk it with my daughter. So, anyway,
we waited. We were allowed the run-of the place. We
knew everyone there and..

Like you say, eyes were watching you.

Oh definitely, definitely, because that's how they
test you when you walk in there. And you just don't
get in there and have the run of the place, you're
not left alone. But I know you're being watched.

Sure,

Anyway, there was this, it was, it was a legitimate
excuse that Oleg was tied up in the United Nations
because it was in the paper the next day, that it
was some security council meeting. And I said
"Please give this note to Mr. Likichev. Tell him
thank you very much for the material. And best
wishes to his wife, blah, blah, blah," and we left.
Funny thing is the cop outside almost arrested us,

a uniformed police officer.

For what reason7

He gave us a dirty 1ook and made a very slurring,
nasty remark when I left. But I hate to knock the
police department because they're helping me now.
But, I guess, he didn't know, you know?

Yeah, he thought you were Russians.

~He thought I was a Russian.

Or a Russian sympathizer.

Right, especially going in with a child and I looked"
very... '

Yeah.

American. Anyway, I got home and John Kotter was
waltlng in front of my door. I remember it was
raining. He was reading. And I said, he said "Are
you g01ng to meet Oleg?" 1 said, "Now how the hell
can I make a date with Oleg with my daughter?”

Yeah.
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ML: T said Oleg's in the United Nations. Why don't you
tell me these things before that they're delayed at
a security council meeting, you know, instead of me
letting, letting me sit there. You know these are
all the little things that use to annoy me...

FS: Yeah.

ML: that they have to screen things first before, you
know - check things out, don't have to make a blunder
like that. Anyway, I said I left Oleg a note. I
said now you go home and I'm going to take it easy
and they, we tried, and I said, '"You know, John,
you're just going to get me so involved with Oleg.
I'm not going to end up in bed in a motel room
upstate somewhere with Oleg so you can come in and
take photographs. That's not my stick." I said
I1'll gather garbage, get license plates, tape, do
everything else, but, I'll even take the mail, like
I've been doing, but I'm not going to be caught in
bed. I said that's too big a pawn for me and I'm
not getting anything for it right now. They allowed
me to take mail, steam it, photograph it and put it
back. Some of that mail is now missing, which
belongs to the Soviet people, which this perpetrator,
perpetrator has and wants to blackmail me with and I
asked the FBI to please help me with that.

FS: Who's the perpetrator?

ML: The perpetrator is Guiseppi Faisiano, aka Pionne,

- aka David Ring, who broke into my apartment and stole
this tape with Oleg Likichev, these love conversations,
the mail, and part of the Albanian code. He has those
in his possession. He threatens my life with ir. He
threatens blackmail with me. He assaulted me. He
pistol-whipped me and I asked the Bureau for help.

' FS; Did he try to throw you out the 18 story build-, window?
ML: - Yes.
FS: He did what?
. ML: " Yes, he tried to push me out the window.
\\ FS: 18 stories?' v
ML: Yes, and I told him stay away, get Back, because if

anything happens to me there's letters with the
Justice Department naming everything I know about you,
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and he stopped cold. He threatened to shoot my

~daughter in the back. He's threatening her right

now with disgrace because she is the daughter of
the, of a well-known man. Right now my main concern
is the, these letters and the code and the tape and
possibly other things, are in the hands of this
Guiseppi Faisiano, and he wants money from me and
he's probably right now at the building. He is
casing the Soviets and he's going to try to go to
the same people that he has on the letters to tell
them that I was an informant for the FBI for revenge,
for having him arrested on the assault charge with a
gun. He also wants money. He wants to disgrace the
FBI. He's blackmailing right now my husband, my ex-

" husband, for the master keys of the Newberry. My

husband is calling me for help and I don't know what
to do. I asked Frank to help me. I gave him the
code because everybody refused. I was afraid to have
any-, anywhere. I guess Frank helped me before in
Cuba and I don't, I worked, he worked for me and I
worked for him and I don't know where to go because,
the only ones that are helping me now are the local "
police - in their lunch hours or when I'm too afraid
to leave the house they buy me milk and fruit for the
kids. And they'll take the children home when I get
a threat on the phone or a box in the mailbox or get
my back door shot at. I take my children and I put
them in the 23rd precinct.

They even, off duty...

’ The4off-duty police, police officers take my children

home... . :

-And they spend time at the house?

And they spend time at the house in their free time
when they should be home with their families:

Well you have saved the life of two people, right?
I would think so.
Well, you have.

Yes.

‘When, one of the, who are the two people'yéu saved

their lives?
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ML: A federal narcotics informant... .
FS: ' Undercover agent, right?
ML: Undercover agent Pino Cantanya, and Assistant Federal

District Attorney Thomas A. Puccio from Brooklyn.

FS: And you saved their lives because a contract was
being put out on them? '

- ML: Yes because I overheard and everything I said checked

out. ) ‘
FS: And even though you have saved their lives...
ML: I asked them please help me with this man, he has

Soviet documents, he's hurt me, he's hurt my

children, he almost shot my daughter. He, I asked
them please help me because I gave you information

for nothing and they said they promised to do something
on this individual immigration-wise. So far he has
threatened everybody around me. My physicians, my
mother, my ex+husband, my children, my neighbors, my

super.

FS: He's an illegal immigrant?

ML: - He is. I would say he's an illegal alien.

FS: What's his full name, hiSIreél name?

ML: -V-His arreét néme,'that he was arrested under was

Guiseppi Faisaino. He has, he's also known as David
Ring. He has a passport under this name. He's also
known as Pinno, and he is a gunman. Never worked a
day in his life, never paid taxes, he's a gambler,
he's a stick-up man and I worked for the FBI on
organized crime at the racetrack. Roosevelt Raceway,
Yonkers, and... :

FS: - Any other agencies?
ML: Organized Crime Commission Bureau,jOCCB.
" FS: " Ever worked with DEA? Drug Enforcement Agéncy?
.

ML: " Yes I did.
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Who are the people you are in touch with?
Two agent§; Murphy and Shannon. This was...
You know their full names?

Well I have a day number and a nlght number and
I did some work in the Newberry with my husband

"with them involving the Cuban narcotics connection

FS:

FS:

FS:

FS:

FS:

in South America. I also worked with the organized
crime, gambling.

Now you've turned, you want me to turn this tape
over to Senator Baker's committee to be turned over
to the Justice Department, is that correct? Right?

Yes.
You want me turn the. .

Yes; I would like you, Frank, to turn this over just
in case something happens to me because I don't know
which way it's going to come.

And you need some protection, right now, fight?.

I need some type of help for my children, because of
this man Pinno threatening to expose my deallngs with
the FBI and to the foreign press. I just caught up
in this thing since 1959 and I've been with it up
until last month, last week and I've just, and I need
help. There is no help. I mean since last month and
I don't want my children hurt. They've already been
hurt.

Alright, I promlse to turn this tape and the code over

to Senator Baker s committee, rlght?
Yes,

Who in turn will turn the information over to the-
proper officials in Washington, D. C.

Yes. I don't mean to embarass the Bureau. I know how
important it is but at this point I need help
desparately for my kids. They're 6 and 14 and they
don't deserve what they have to go through. The

.whole summer locked up, threatened and afraid, and
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Did they every try to, to kidnap...

_SO_

Yes.
the kids?

They threatened to kidnap my children. They were
once abducted by this man. I had no knowledge of
it. On the last day of school and he, he will

hurt them. He will hurt them - this man is sick.
He's, he's on 10 valiums a day. He's unpredictable.
He's vengeful.

And his close association with top mobsters?

" Yes he has close associations...

(End of tape)
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Transcript of tapes provided the Select Committee on Intelligence
by Frank Sturgis on September 3, 1976

Marita Lorenze (ML) -- Interviewed by Frank Sturgis'bn 9/2/76

Frank Stufgis (FS)
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Marita Lorenze

You an American citizen?
Yes.

Were‘you born here?

Born in Braemen, Germany on August 18, 1939 and my
mother registered me at birthwith the Consulate

. because she was stuck in the war over there, but I
. am an American citizen, not naturalized or anything.

I was registered as an American citizen.

How old were you when you came to. the United States?

I was about 12, came over on the U.S.S. Henry Gibbons,
American troop transport, because my mother worked for
the United States Army.

Okay, now we're going to go ahead and jump. You went
to Cuba what month and what year and on what ship?

I met, I went, I took several trips with my father
who was Commander of the oceanliner Berlin. T met
Fidel... -

What was your father's full name?

Commander Heinrich Frederick Lorenz;

‘And how old was he?

Approximately 50-something, 55, when I first, I went
on several trips to Cuba before I met Fidel with,
but I was a little girl.

When's the first time you went to Cuba after Fidel
took over the government on January 1, 19597

I met Fidel February 28, 1959, on one of my father's
cruises where Fidel came aboard with several of his
men. He said he saw the oceanliner from the Havana
Hilton balcony and he took a launch with his Chief
of the Navy, what's his name, I forgot, Castagna...

Forget it, forget about it, we can go ahead. Who
else was there besides the chief of the Cuban navy.
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Selia Sanchez, Haiti Santa Maria, Paco

and Fidel and severél of his armed guards.
Okay now, what happened

Castanyava...

Castanyava'

Castanyava was the chief of the Navy.

And Fidel offered you a job or something, can you
go into that?

Well he was very fond of everything German. He

said he read and my father, you know, tried.
to pacify the tourists, the passengers on the ship
because they were terrified. They thought they were
being invaded. So I helped my father pacify the
tourists and it was really a funny scene. Then I
steered Fidel to my father's cabin and we went to
dinner and Fidel started to play kneesies under the

table. And this was February 28, 1959 on the cruise.

And he offered you a job, right?

Yes, after about 5 hours on board ship we went back
up to my father's cabin and had drinks and exchanged
gifts, and my father and Fidel seemed to get along
very well. My father is diplomatic and they

.exchanged plaques and my father's silver ashtray and
‘stuff like that. And he asked me, he asked my father

if since I was bilingual if I could go, come back,
return to Cuba to be his secretary since he was
getting German mail and he did not speak German and
he assured me that I would be safe and set up.in an
office, and blah, blah, blah, blah. .And I had

.friends in Cuba anyway.

How old were you then?

Niﬁeteen,.nineteen years old;

Did you get off the ship and stay there?

No, I went back to New York. Fidel, on the bridge,
asked me for my phone number and address in New York

and said he would call me, and I just, I dldn t
believe lt '
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FS: When did he call you?

ML: The same day I arrived in New York. Because my
: father took off that night for Germany again and
“the phone ring, and it rang at 1 o'clock in the
morning. I guess. the previous.

FS: Well he went back to Germany with the ship, right?
- Where did you go7

ML: I was living w1th my brother in New York City.
- My brother was a translator for the United Nations
and I was alone living in New York City going to
the Merchantson Banker School.

FS: Well how dld you get back to New York City from
Havana?

ML: On my father's ship. It was the last stop on the
cruise of about 5 or 6 stops.

FS: Oh, in other words the, in other words the ship left

- that night, left Havana that night...
ML: Yeah.
FS: went over to New York and then from New York .went

back to Europe, right?

ML: - Yes. Yes. I thought about Fidel and he pointed out
this is my Havana and I guess I was impressed. I
- was young, I don't know. And I thought that..

FS: He called, .he called you, he knew just about what
‘ time you were going to arrive in New York and when
you .got there he called you, what, the same, the same
day you got there? v

ML: The same day our ship arrived, three days 1ater ‘And I
just picked up the phone and the Havana operator said
one moment please the Prime Minister is on the phone,
on the line, and I heard some shouting and then I
heard ”hello", ‘ '

-FS: " Did he speak Cuban or English to you?

ML: . He spoke broken English in his hoarse voice. I guess
‘he was giving a lot of speeches at that time. And he
asked me, '""Hello Marita, you think I don't call? I
think about you very much” and I call I keep my word.
I want to prove to you that one man's Cuban word I keep.'
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So, I was as surprised, I was very surprised.

How long was it did you leave New York to go to
Havana? o

Fidel said to me, I said is this really you Fidel,
and he said yes. I am in Havana Hilton, you call
me back in room 2408, and I said no, alright I
believe you I said because how else would you have
my number. He said "I want you come back. I think

- about you and I will send a plane, my plane, and you

come back."” And it was a joke really, I liked the
Cocoa Glace, it's an ice cream in a cocoanut shell,
and he had sent to my father's ship a case of it so
I would have enough for the return trip home because,
I don't know, I just talked about Havana, the island
in general. So I, and I still didn't believe him

‘that he would send the plane.

Did he send the airplaﬁe?

Yes.

What kind of an airplane did he send?

A .Cubana airliner with...

Four engines?

Yes, with two men and two men came to the, my door.
I was living at 344 West 87th Street at the time, on
the second floor, and my brother was at a UN party

and 1 was home alone studying. Oh no, in fact I was-
reading a Herbert L. Mathews article on Fidel Castro

. and Cuba when the doorbell rang, -and it was Jesus

_ and Pedro ‘
and they showed me identification: One came in military
uniform, the other in civilian c¢lothes. -One smiled,
one didn't. One said, "Are you ready?" And one said,

LR}

"We go now. Fidel want very much to see you. :
(Laughter).

And I said I didn't finish my homework yet. I was like
in shock. 1I-didn't know what to do. So they said they
were staying in a hotel, that they would, the plane
would leave tomorrow, please be ready. I, meanwhile I
haven't even unpacked, you know, from the cruise. My
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clothes were all laundered anyway from the ship and
I hadn't even unpacked because I was worred about
missing two days at school. ~

Yeah.

So I went.

Well these are incidentals anyway, so, what'd you

‘do, you went to the airport? What airport did the

airplane, was the airplane at?

Uh, LaGuard, which is not Kennedy, it was at that
time named something else. Idlewild, right?

Idlewild, yeah.

'And.}}

It was Idlewild airport, that's where they had the
airplane, Cubana Airlines?

Yeah,vCubana Airlines. Got on the plane...
How many people where on the airplane? .

Me, a steward, a.pilot and a co-pilot and the two
guards.

Ha, ha, had -- that's‘funny. Go ahead.
So ahyway, I met Fidel and that's when I got involved.

This is more or less a background so they know her
background

Yeah that's, that's out anywéy.

(Unidentified voice:  '"Yeah, right.")

FS:

‘ML:
FS:

Poold: 32423630

I mean don't drag it out so much because the details
of all this thing is..

Yeah.

Is yours, you know. Go over it 11ghtly So you went
back to Havana, right?

Right.
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Now when you went back to Havana you saw Fldel where?
Cause we'll go over this llghtly

I was in the...
At the Hilton?
I was driven by black limousine right to the Hilton.

And that's where Fidel was staying at the Hilton right?

Yes, he was having an argument in his sulte with Chez

Raoul and some Americans.

He was having some argument with some Americans. Do
you know who the Americans were?

Yea.

Who were théy?

One lady attorney trying to promote something, Muriel..
Ohhthis was mofe business or something like that?

Yes business. Everybody was trying to promote this
and that with Fidel. ‘

Yes, well that's immaterial.
So then I was told to go in the room and wait and the

door locked. And I was in there, in his suite, and
Fidel came in and I missed him and he missed me and

the rest is going to be in the book if I ever write it.

You'll write it don't worry. ~ Alright now. . -

If I live.

Do you know approximately when you met me?

A couple months, or two months, or three months after
that. -

That was very, I think you met me around What, April?
April, right.
April of 1959, right?
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Yeah.

And I believe we met at the Riviera Hotel in the
lobby? '

Yes.

That's where, when I saw...

That's what I said, a couple months...

»Right.

| right after that.

FS P

DocXd:
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In April, right. And this is where we made contact

and so forth and then we saw each other a few times
after that...

In the coffee shop.

In the coffee shop and this is when you were recruited
to go ahead and spy for the United States and so forth
and, were you evér introduced or, to Colonel Nickels?
Yes.

Do you khow who Colonel Nickels is, right. He was

the Colonel who was military attache with the American
Embassy in Havana, Cuba at that time, right?

Yes.

Okay. Then you started your spy thlng and 50 forth
and so forth, alright? . ,

Um hum

We'll go ahead and jump a 11ttle bit and so forth
There were several meetings that Fidel had in the
Hilton with some of the people of the staff. 1 was
present at the meeting, right?

nght

And, one of the time that Fldel was talklng to the

staff concerned the gambling casinos and American
business interests in Cuba, right?

Right.
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FS: - "And it was stated that he was going to run all the

racketeers out of
ML: Out of Cuba.
FS: Cuba. All the American businesses were going tb go

ahead and be nationalized because it was Cuba and the
Cuba for the Cubans.

ML: Right.

FS: And so forth. And then it was suggested about well
you know the American government may not like it.
You're gonna have all the American business interests
put pressure on the State Department which would put
pressure on him and that they would be up in arms and
they would have the agents, they would send new agents
into Cuba because the CIA at that time was very close,
closely contacted, at least certain people in the CIA
had contact with the 26th of July movement. As a
matter of fact that they were exchanging information .
with Castro...

ML: Uh hum.

-FS: which enabled him to outwit many of the other groups
so really CIA helped Fidel quite a bit in this power
struggle that was going on in Cuba at that time. So
Fidel, with the help of CIA...

ML: . Yes. '
FS: got to be the ruler of Cuba. .Now...
ML: I would, what about where did Fidel get most of his
guns from7
FS: - Well, you know...
ML: To lead the revolufion?
. FS: nght you know, so forth. That's a story which we

won't have to go into and so forth because we just
(unintelligible) briefly over it. And then there
came a period of time where Fidel in all his
popularity and so forth was, now Fidel with you - he
made approaches to you, right and so forth?
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ML: Hom. .
FS: ”' He told yoﬁ—he loved you and so forth.
ML: Yes.
FS: And he seduced you, right? And, which has been on
record. ' ) : :
: ML; : Mm-Hmm.
- FS: You know, and you liked him and you actually in

liking him like a young girl thought for the future
that here's a man that I, you admired, that you
started to get an affection for him and so forth,
and really you thought of marriage, right?

ML: Mm-hmm.

FS: And in the process of being close with him, being as
the man's intelligent, dynamic and so forth, he did
force his attentions on you and naturally he seduced
you. You didn't want to but it happened.

ML: Yes.

FS: ' And you had nobody to go to because, hey, you're in’
his Cuba, right? - : -

ML: I was in his Cuba alright.

ES: ' Right, now also what we were getting in this Senate

Intelligence Committee has got is the things that
Fidel has stated against the United States government
if they tried to interfere with the revolution and so
forth when the new election time comes because at that
time the President of the United States was Eisenhower
- and it looked like that the Democrats were going to
win the election and he felt that if a new government,
which was discussed among the top military people, if
the new government came in and if they decided that they
didn't like Fidel's policy, which Fidel was saying what
he was going to do for Cuba on an international scale,
that if the United States government decided to go and
turn against him and put pressure on him he would do
likewise to the United States government. ‘And he was
going to export his revolution in Latin America. These
are the things that you heard...
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Yeah.
A number of times I was present up there for the..
Mm-hmm.

in the Hllton with. all the people. Now you left Cuba
when? | ‘ o ‘

Sometime in September.

In September of 1959 you came to the Unlted States,
rlght?

Yeah.

And when  you came back to the United States you saw
me.

Yes.

And then arrangements were made for you to go back to
Cuba and so forth...

Yes, yes.
And this is what happened with the attempt and so forth.
Right
Now when you went back to Cuba, when did you leave
there the second time?

towards

When exactly / the end of 1959, 1960
19597

'60 - I'm not sure. I'm no good at dates and all that.

I just know I went ln and I took that stuff and I went
Out .

Well then was it the early part of '60?
Yeah.

It had to be the early part of '60 and you ‘came back
to Miami, rlght9 .

Right.
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You came back to Miami and you contlnued to g0 ahead
and do some- work : ‘

With Alex.

With Alex and myself here in South Florida. And then
when did you cease doing some work at that time?

Uh,‘in.l9—-, end of 1960.

End of 1960. When did I tell you to make contact with
Petty Humanez at his home. Do you know approximately

‘what time that was?

In 1960, 61.

The end of 1960, or the early part of '6l, was that
then?

About the time of the Bay of Pigs.

Well, '61 was the Bay of Pigs, in April. '6l. So it
had to be before the Bay of Plgs.

Before, before, yes it was.

 Yeah this is when Petty Humanez was exiled in Miami..

" Right.

Beach on the island there, right?
Yes.. |

Alright, and you were told by whom to go over to his

" home?:

You.

You were told by me and you went there by yourself or
with someone else?

Should I name hlm?

Yeah. Alex?

Alex York.

Alrlght Alex went with you over to Petty Humanez'
house, right. They had a gathering there with some

Cubans, and so forth and so forth. Do you know who
some of the Cubans who were at that gathering?
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‘ML: Big Cubans.

FS: '~ Well when you talk about big Cubans can you name some?

ML: Top Cubans in exile, Prios, Carlos Prios

FS: President, ex-President Carlos Prios.

ML: I don't know, there were so many, God.

FS: Alright, well that's, that's good enough. Anyway;
Alright, that's when you first met Petty Humanez,
alright. '

ML: Yes.-

FS: | What was the idea of me sending you over there to meét
Petty Humanez?

ML: Information gathering, to find out how he was
sponsoring the Cuban exiles.

FS: Wasn't he suspected of suppljing money and other

- goodies. ..
- ML: Oh; yes.

FS: to groupé, where at?

ML: In Miami and outside of Miami.

FS: | And down in Texas, right?

ML; Yeah.

FS: Training camps in Texas?

ML: Yes. |

FS: Alright, he was feéding monéy to them also in...

ML: Yeéhg

FS: Texas, right? And this is to Help overfhrow Castro
government, right?

ML: I would presume, yeah. I guess sb.

FS: 1 Now did you find out whether 6r not he was givihg them

this financial assistance?
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Yeah I saw him give money to some Cubans. I was with
him at the time.

Now you got very friendly with Petty Humanéz,,isn't‘

.that correct?

I would say so.
You would say‘sd. As a matter of fact...

(unintelligible)

. As a matter of fact a love affair developed...

Yes. _ - _

and so forth and so forth, alright.
Yeah. '

We won't go into anything else. We'll go ahead and
jump past that. Then we lost contact with you, right?

Yes.

And in losing contact with you we, well we mentioned
sometime when they, the United States State Department
sent Petty Humanez back to Venezuela, he went to
prison, and you mentioned something about the family
wanted to break him out and you wanted to see if I
could do it and so forth. Alright, so we'll skip that.
Anyway, I lost contact with you. When was the last
time we lost contact, when was that?

"64.

1964 or '63? '63 or '64 approximately, alright?
After '64. |

It was around, approximately 1964.

(unintelligible)

And you what, came to New York?

When the General went to jail.

Yeah, yoﬁ went to South America and then you came back
to New York to live and so forth, right?
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Yeah.

Then you remarried, rather you got marrled here in
New York?

Oh some time passed, I waited for the General but
then I got married, right.

Who did you marry? You're gonna say, you're gonna go
ahead and say he worked at the building with you, and...

Yeah, I guess I have to. Louis John Yurositz.

'Alright, now one time you and him did what at what

building and the address?
Wé were both federal informants for the FBI in New Ybrk.

You worked as an, both of you worked as undercover
agents for the FBI in New Yor, right?

Me as a double because I had..
You as a double agent. Now when did this start?

He was the building manager at 250 East 87th Street
in Manhattan. The building is owned by Glenwood ’
Management, called the Newberry. The work started
with the case agent in 1969.

1969. Who was the case agent' s.hame and what federal
agents, you already told me. You already told me and
they got it on record and this.

They told me not to say anything.

Well, honey, they got it on record and you're gonna
go ahead and send this down there because Senator
Baker knows who your case agent is, knows the CIA
agent that you were in touch with.

VYou know I keep remembering don't embarass the Bureau

and.

Honey, you're not embarassing the Bureau. What you're
doing is giving this information to Senator Baker's

- Committee to turn over to the Justice Department in

DPocId:32423630

order for them to go ahead and say, hey - you worked

as an agent for them, also as a double agent, you need
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proteétion for you and your kid, and if you don't go
ahead and tell them the name of these here people how
you gonna do it?

ML: Mmm .

FS: You know we get back to the same thing again. Yeah,
you're looking for protection. So far the people
you've worked with, so . far this man Pucci who you
saved his life, and saved another undercover agent's
life whose working with the FBI. These people are
powerful people yet they have done nothing with the
problem that you have had right now with you, three
times there's been an attempt on your life, isn't
that correct? One time they almost threw you out of
an 18 story building. Another time you got pistol-

- whipped. You did all this crap for these people
here yet they will do nothing to go ahead at the
present time, and this is on record in their own
files and so forth, yet you cannot move them to give
you or your children any protection. This piece of
tape is going to go right to Senator Baker's office,
it'll go to Howard Liebengood for him to listen to,
to evaluate it and turn this tape over to the proper
authorities which will be the Justice Department.
You can call Howard Liebengood. to see if he has
received those codes from the Albanian Embassy from
me. You can call him and find out, and also you
can call him at the same time and let him know if
a tape has been turned over to him. As a matter of
fact when I get there Friday and leave this in his
office I will instruct his people in the office to
get a hold of you, because I'm gonna leave your phone
number with Senator's Baker's people, with Senator
Baker is on, has a Committee on Intelligence...

ML: - Mm-hmm.

FS: He's got the committee. It's a new Committee that has
: been. formed on intelligence. See, now I am turning this
information over to the proper authorities. See. And
this information is not going to go to any newspaper

or anybody... ' ' ' :

ML: Okay,békay Frank. I have yoﬁr word. It's just that I

got a hang-up, you know I guess, with them working on
practically all my adult life. '
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Honey, I don't want to know everything you did in 6
years. I don't want to know everythlng you did
because you can't.

They were like a family, they were like a family at
one time. Now when I need help they don't come
through and they say it costs too much. It cost me.
a lot of nights in the garbage looking for Albanian
stuff, cost me a lot of worry, cost me a lot of fear,
threats. :

Alright so this is why...

(Unlntelllglble)

I want some stuff on this thing because 1f you make a
story up then how are you gonna prove, for instance,

you gonna go ahead.

No I'm not making anything up. I wouldn't lie about

_1t

No, no, honey, I'm just saying. If youfre gonna go
ahead and say, hey - I broke into 33, in an apartment
building with 33 Soviet families, who did you work
for -- well I worked for the FBI. They call the FBI,
the FBI said we know nothing about it. Then you are
a liar.

No way am I going to be a liar.

I'm just saying, they're going to say how we gonna
protect this girl when she's lying to us because the
FBI says no. But if you name names. and say 1 worked
with this man here, it's got my file, I worked over

a six year period. God damn it - that, that Justice
Department will say, hey baby we want to see you and
we want .to see your. files on this girl. And baby

they got to go and come up with it. And if they don't
come up with it they're in trouble. They're in
trouble. Now, how could they hide something when they
are working for the same people who are their bosses,
who are their bosses? They can tell you to go jump in
a lake over here. But Washington, D. C. says - hey,

I want to see something here. Why haven't you given -
this people protection if all this is true. But if
they don't know, honey, how the hell are they gonna

do anything?
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I guess if something happensisomebody's gonna know,
you know.

Somebody has to know. NOW‘at the beginning you and
your husband, your husband was manager...

was the building manager of this building.

And he...
Is he still building manager of that building?

Yes, but the way this : ‘ going. ..

Well, honey forget about it right at the present time
because we're getting at the building and we're...

Yes, yes.

He still manages the building. Alright, now, how long
has he been manager of this building? ’

We raised this building, we
In other words when was the first years...

We were the very first tenants in this building. We

" moved in there before anybody moved in there. We

were the first tenants. The first person to move in
was the first Secretary to the Soviet Mission.

What was his name?

Mr. Vittikoff.
And who was Mr. Vittikoff?

He was the first Secretary to Malek, the Soviet
Ambassador to . the United Nations. :

Would you say a cesspool of spies which this cesspool
of spies which is the Soviet '

(eﬁa of side 1)

HW 50233 DocId:32423630 Page 230



HW 509235

FS:

FS:

FS:

FS:

-18-

. .where you and your husband worked where he was
manager, you were the first people to live in that
place? ‘

250 East 87th Street, the Newberry, owned by Glenwood
Management, which are crooked, and that's on the
corner of 2nd Avenue, it's called the Newberry.

Okay, now, who started to move in there?

Our very first tenant was Mr. Ovinikoff, he was the
First Secretary to Ambassador Malek at the Unlted
Nations. (unlntelllglble)

Alright, go ahead,-keep talking into there.

And he's a little guy. He seemed like normal people,
but I never really.. S »

Well how many people eventually moved in there be31des

thlS man?

FS:

FS:

'FS:

FS:
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Oh well the first onegwas'Mr. Ovinikoff, the second
one I named_The Stalker, the third one - I have nick-
names. .

Wait a minute, wait a minute, wait a minute now. The
second one who moved ln there you called, you nick-
named the

The Stalker.
The Stalker. What_was his real name?
Because he, he was, he checked on the Russians. The

Russians checked on the Russians. And if a woman,
Soviet wife, got out of hand or went shopping by her-

self or did something out of the way she got pulled

back and she was under house arrest.
Alright, what was his name?
Mr. Artimenko, Artimenko. I kept, then I...

Who was the third one you gave a nickname to?

I had nicknames for all of them.
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FS: Yeah, but
ML: . Moonface, The Stalker...
FS: Yeah.

- ML: The Shadow. It was my .own little thing of remembering
until I memorized. We started out with the tenants'
list.

FS: Alright, how many people were on the tenants' list?
ML: We had, the building consisted of 300 units, which

: 300 apartments, my husband had access to files. Each

Soviet file read the same -- Permanent Mission of the

_ooacduiUnion. of Soviet Socialist Republic resident, and I v
got interested. Then one day an agent came at 9 o'clock
in the morning, and my husband had been previously
working with Treasury and other agencies, including
this agent which I'll name, that's Al Chestone.

FS: His first name was what?

ML: "~ Albert, Albert Chestone.

FS: What agency was he with?

ML: . The FBI.

"FS: Special Agent, FBI?

ML: ~ Yes, counterintélligence.

FS: Sector of the_FBI

ML: Yés, political. And, my husband had known him

previously working with the Polaris missile, Polaris
missile thing. This was before I met my husband or
married him. He did something with the Polaris '

- missile thing. And my husband was paid by this same
agent. Anyway, we, he came daily and we went over the
‘tenants' list and we sort of dissected everybody in
the building.

FS: . Alright now, were you recruited by this agent?

ML: | Yes, he said are you wiliing to work and I said, well,
why not? He said it doesn't consist of much, a few
?u:glaries (laughter)... :

FS: " In other words this agent...

ML: Information gather, get close to them, get friendly with |
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them, and you take the woman's viewpoint, standpoint,
and my husband... :

FS: : And they. wanted you to do some burglaries, right?
ML: Well, I, yes. |

FS: ' Alright now, these burglaries, did they consist of
' you and your husband doing the burglaries or you by

_.yourself?

ML: - Well my husband had the master keys.

FS: Right, alright. |

ML: And...

FS: .~ Well when you did these burglaries...

ML: We all did them together. They're were about 5, 6,

7 cars. One stationed in front of the Soviet Mission.
Suppose, say like they were interested in one Soviet
who they lost track of, who was supposed to be in
Washington, D. C., and then they found him all of a
sudden in our building because they had surveillance
across the street. That's the first thing - they set
up surveillance, a camera, high-power camera across
the street. That we were pointed out to. That
everybody who went in and out of the building was

photographed.
FS: . Including yourself and your husband?
ML: . Oh yeah,me especially in the morning taklng my son to
- school and everything..
FS: " Right.
ML:- But, and... ‘
FS: Alright, now, gettlng back to the entries that you made
into the apartments. Once you found out that the
people were not in the apartments -- how did you flnd

out they weren't in the apartments?

ML: Well, they would. ..
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Would you knock on the door or something?

No.
You saw them leave?

No, no. They were assigned, first of all we were told
that we wanted, they wanted to hit the apartment, the
Bureau, and. I would listen and my husband looked at me
and I looked at him but it was still in the best
interests of the country, and this was a very, very top
KGB agent, a Soviet General, blah, blah, blah, he was
interested... :

Do you know the man's name?

ers.

This General?

Yes.

What was his name?

Oleg Likichev. |

What's his name?

Oleg Likichev.

Likichev. He's a top...

KGB spy. |
Alright, and he lived in the building?

Yes, with his wife and 5 year old son.

Right.

| On the 10th floor.

Alright, now you were advising them when they left

‘the building. Naturally they had surveillance out-

side, they would know when he left...

Well first we were told to get close to them, maybe

friendly...
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Friendly.

Very friendly. We exchanged gifts and we went to.
dinner, and we were invited to the U.N., and we
exchanged

In other words you were belng gulded into d01ng
certain things..

No.
This one particular FBI agent.
This one particular agent told us daily what to do.-

Alright now did he give you a code name or a code,
any particular code?

My name, Mariuch.

Mariuch was the name he gave, that he gave you, right?
Mariuch. | |
Alright, it sounds Italian. Mariuch is Italian.

Well he... \

Maria.

He is Italian, too.

‘The agent?

Yes.

Alright, now, when, d1d you ever make an entry into

this top KGB agent's apartment?

This one particular, there were several. This wasn't
the only one. :

Well, let's talk, let's -talk about, the, general.

Oleg was, in other words my husband and I discussed
it and I sald "Louis, you know,'
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It could be very dangerous.

Yeah,'yeah, I said...

You could get caught, you could be killed.

I said suppose, you know, we're working in tﬁe precinct

on a local level - that's breaking and entering, right?
And my husband and I dis, you know we discussed it.

Now, Uncle Al - as we started to call this...

FBI agent?‘

FBI agent, said "Look, he's a very bad person, we lost
him and we found him and he's in the building and we
want to get in the apartment. We feel he has, for
national security reasons, we want to enter that
apartment. Louis, will you cooperate?” You know?

And my husband sald "Alright". :

Did he said he had to discuss it with you?
They discussed it in front of me.

I mean did your husband say he had, he would discuss

it with you about.

FS:
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No, no, but he dld but he didn't ask me because T
asked my husband later I said, "Louis, if you refuse
to do what Al tells us to do, me as a lookout and
Louis opening the doors for them Louis said, Louis
is my husband, said "What do you want me to do get
subpoenaed? They 11 subpoena me if I don't do it. So
I'll go along with it.

So it, it was agreed...
It was agreed that he would do it.

Alright, now what did your husband do. 'Did he open the
door for the agents? ’ '

Yes he did.

Did he go in, for what, one agent, two agents?

Two agents.

Two agents. Was Uncle Al one of those agents?
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ML: No he was not.
FS: Do you know the name of the two agents that made the
entry? .
ML: - No I do not.
FS: Do not.
ML; They came on the specific morning when they had Oleg...
FS: ' You were by Uﬁcle Al that these two agents
were coming? ‘
ML: Yes.
FS: Alright, on a specific morning?
ML: Yes.
FS: - Alright, and...
ML: . They came as lumberjacks, one as a refrigeration
repairman,.
Fs: Right.
ML: ' Refrigerator, refrigeration-air conditioning repéirman._
 FS:. Alright, now you and your husband with these two

~agents went up-to the 10th floor, right? You were
stationed where you were going to be the lookout?

ML: In the...

FS: ' Hallﬁay?

ML: - Service entrance.

FS: ' In the service entrance. Your hﬁsband had the pass
' keys? : ‘ '

ML: , Yes.

FS:’ He opened the door?

ML: ‘ Yes.
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The two agents went in?
Yes.
Did your husband go in?
He stood at the door.
He stood at the door?
He stood at the door.
That is in case they'd come Back he'd...
Right.
The fact that he is the manager of the building
standing there with two repairman.
But that he was aséured, he was assured, right.

That these two men were repairmen?

That, that just in case something went wrong with the
5 cars assigned to this job that one car would radio
that Oleg Likichev was leaving the Mission at this
moment, he is getting into his car, he is on the way
-up 2nd Avenue to his residence.

Right, and they...

. You've got approximately 7 to 8 minutes...

Minutes to do what you gott do and get the hell out.
Do, and get out.
Okay.

So, my husband stood in the door and I was in the .
staircase and they went in with a, a case that looks
~like a television repair case which had high power

cameras. : '

Right.

And they, my husband was always annoyed because they
were sloppy.

- (Laughter)
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The Soviets are very trained, they would leave a
cigarette on an ashtray. If you knocked it over they
know immediately someone was in the apartment.

Now, when the agents, before your husband opened the
door with the pass key, did the agents look the door

. over to see if there was any powder marks, tapes,

FS:

FS:

FS:

FS:

hairs, or anything, or something leaning against the
door to signify that possibly when the Cuban general,
this, not Cuban general, this Russian general, who is
a top KGB agent. .. S

Yes.

"wanted to see if somebody made an entry they would

leave something on the door.

Yes.

They inspected the door, right? And they didn't find

anything?
Right.

Right. So they opened the door. In other words, what-
ever they touched.

But they made -a mlstake inside on one break-in and
that.

Alri ht,'now, no let's not jump. We're, you were on
g jump y :

- this one particular thing.

FS:

FS:

FS:
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Alright.

These people did go in, they did what they had to do
with the cameras and so forth, evidently these were
hidden. ..

Yeah.

cameras that they installed some place in there, right?
No, it was microfilm. |

Well there were cameras...

In the flour can...
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Oh, you mean what the agents brought‘in?

FS: What the two agents brought in.
ML: Yes.
FS: | Yeah, what did they brlng in with them, what in the
i' general S.
ML: ' Cameras.
FS: They brought cameras...
ML: Mm-~hmm.
FS: which were inétalled.
ML: Yeah. |
FS: What else did they bring in?
ML:A vI don't know. They...
FS: Any listening devices, bugging devices?
ML: I would say so. I think...
FS: You don't know for sure, though?
ML: I'm not sure, my husbaﬁd...
.FS: ‘No, but you do know about the cameras?
ML: Yes. -
FS: ' Alright, but there is a p0331b111ty they brought

bugging devices because it's logical they would
brlng bugging devices.

ML:.' I thlnk sometimes, plenty of times they wanted to
plant a bug. '

FS: Sure.

ML: Especially invthe’television, the cable TV, the..

FS: | Well they iﬁstall that through the walls and sb forth.
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ML: No, in the, they'd hook it up to the master antenna
' for the cable TV.
FS: Oh, for the cable TV. Well, yeah, alright.
ML: - That way they thought they could tune in to them
transmitting.
FS: Yeah. . Alright, now, how long did they stay in, to
the General's apartment?
ML: In the apartment, approximately 10-15-20 minutes.
FS: Then they left, your husband closed the door, did he
wipe his fingerprints off the door? Do you know?
ML: No, but my husband would usually put the edge of the
rug back the way he found it.
FS: Right; in other, everything.;.
ML: It was turned over...
FS: had to be placed back the same way it was.
ML: And he would watch them and .they were”rough.
FS: Well, we'll forget about that part. We're not
interested in.
ML: This worried my hushgnd because this would. ..
FS: : Yeah, it would make.. |
ML: They knew...
FS:. Make them know there waé.an entry.
ML: Right.
FS: ' Okay, now, they did that, they left. Did, did, did the
agents ever go back into that apartment aga1n7
- ML: | No, one time. |
- FS: _ Just one time and they never went back into that.,
ML: "No...
FS: | thét particulat apartﬁent.
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they were satisfied.

They were satisfied so evidently everything worked out
alright. - Even though... »

- Mm~-hmm,

your husband was on edge about the way the agents
were. ..

"~ Oh yeah.

| Okay? Alright, so we'll forget that part. Now how

about other entries. We'll get one at a time.
The other entry that's outstanding is Soviet..

Yeah, go ahead, keep talking.

Very Americanized Soviet, handsome, married with a 10

year old daughter. I forget his name. I have them
all at home. . And, I nicknamed him '"The Tennis Player"
because he use to do a lot of jogging and play tennis
every morning to make contacts with Americans, and try
to recruit, I guess, gather information at the same
time.. -He spoke Engllsh without an.

(unintelligible)

Fluently, without an accent, down to curses and slang
and everything else. His wife.

You got friendly with him also?

No, he even suggested to take my husband to a massage
parlor and he was way out, too much way out.

In other words, play with girls?

I had his, no, I wés, well he was one of those.

He liked to play?

Yeah.

He was a playboy. |
He was a playboy. That's, they use

Which is very, yeah,
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They use, they used, he was also a top KGB, and
his apartment, they did his apartment, too.

What did they do?
They broke in, they

Well now wait a minute.

- used my husband to break in. This a job I wasn't

on but. _
Well, that not breaking in now. It's illegal entry..
Entry.

nght In other words they used your husband and you
also as a stakeout again?

Yeah.
On that particular one.
Mm-hmm.

. 4
He opened the door again. What floor did he have his

apartment?

FS:

FS:

FS:

F.S:

DocId:32423630

I don't recall that. I'd have to get the tenants' list.
Alright, it makes no difference. Alright, don't
worry about that But they made entry into his
apartment. ‘ : -

Yes.

What did they do in his apartment?

- I guess they microfilmed and,plénted a device. Anyway,

either way, whatever they did they did...
With.the corpor, cooperation of your husband?
Cooperation of my husband...

And yourself.
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And they did it sloppy because this. particular Soviet,

- the tennis player, made a formal complaint to the

23rd Precinct, PIU investigation unit, where I was
working. : '

When you say PIU, what's PIU?

Prisoner Investigation Unit.
Prisoner or Police?
Prisoner Investigation Unit.

Was that a police unit?

" That's the 23rd precinct.

Police.

Right,police...

Alright.

department. I was wdrking up there.
Alright. |

Now I answeréd.the phones.

Oh, hm—mmm. _ :

You understand?

Yeah.

| And this,tenniS’playér called up and demanded a

detective. I was working up there and the detectives
were hot on a homicide and I answered the phone and
here it was the tennis player calling to make a formal
complaint of breaking and entering his apartment. I
had him on the phone.

And he didn't know it was you.

And I died, I tried to disguise.my voice and he kept
on talking and talking and talking and I couldn't

disguise my voice. I was afraid he would know that I,
it was me. I took the complaint in other words.
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FS:  Right.

ML: And I wrote up the 61.

FS: Go ahead. Now let me ask you'this here.

ML: The 61 - complaint report. |

FS: | Alright, let me ask you this here. You say yéu were

working for this police department in this precinct.
What was your job with them?

ML: Auxiliary volunteer. Photos, translations, rape
cases, interrogation. ‘

FS: And at that time you were answering phone calls that
were coming in?

ML : And typing, and doing other things but I don't really
want to get those guys involved because they...

FS: No, I jusﬁ wanted, wanted them to know what you were
doing in the police department.

- ML: I was an auxiliary sergeént.

FS: Answering the phones. Okay.

ML: Auxiliary is a volunteer police.

FS: Right, good enough. Now what other entries did you make

. with them. That's two -- that you specified. ‘

ML: .~ Two. The rest I didn't want to go along with because

I was a little afraid so my...

FS: Things were getting a little hot for you.

ML: . Yes, because we had too many‘Russians, we had the
Albanians, we had the Red Chinese.

FS: All living in that building?

ML: All living in the same building. There was, it was

comical. "The Albanians wouldn't talk to the Russians,
the Russians ignored the Albanians, the Red Chinese
went down the service entrance and to avoid the
Russians and the Al-, it was just,the Secret Service
in the garage and in the front door. The narcotics
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peddlers coming out of the laundry room. It was, it
was a merry-go-round. ~

- FS: In other words, |
ML: We had, in one day about four different égencies
watching people. '
FS: In and oﬁt of the building.
ML: And we di@n't know if we were coming or going.
FS: Yeah. |
ML: ‘ We lived on the second floor. We had a view of the

street and we would signal to the, across the street
surveillance apartment, apartment, you know. We'd
see the cars pull up and the cars leave.

FS: Alright, now... |

ML: My husband did most of, he'd been doing it.

FS: He'd beeﬁ.doing most of the end of the...

ML: | Yes, because I felt I didn't Want-fo get caught. 1

just didn't want to get caught because it was a heck
of a chance because more than one Soviet family lived
on one floor and if anyone of them walked out when my
husband was opening the door to let those guys in my
husband would have been dead.

FS: Alright, not only that I understand. that you were
getting very familiar with many of the families of...
ML: I was tooifriendly,..
FS: ' these people.
ML: with the families. ‘ _ \
FS: ‘Right, so yoﬁ didnft want to go ahead and
ML: They trusted me alone in their apartments. We had many

discussions together, we exchanged medicine, ‘I gave
them medicine for one child who... '
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FS: At the same time you tried to get aévmuch information
out of them as you can being on that friendly basis.

ML: : I was being on a yery social... |

FS: - Right.

ML: - natural basis.

FS: ~ Right.

ML: And I became friendly with,them.

FS: How long, how long...

ML: We even were paid money to throw a few parties.

FS: You were paid money...

ML: ~ For the Soviets.

FS: Ybu weré given money by the...

ML : By the Justice Department.

FS: ~ Yeah.

ML: To throw a few parties.

FS: So the agents could make surveillance.

ML: | . So they.could make surveillance. |

FS: And contact? | |

ML: | And contact, and try to.get them, loosen up, to loosen.
up... :

FS: Well, booze can loosen a lot of people's mouths.

ML: Well it was mostly their vodka anyway they gave us.

But, yeah they suggested the, using agents as waiters

and bartenders and all that. And I said that wouldn't
go. Soviet people are very trained. They smell any-

thing like that. And I was very open with them. They'd

leave from the countries and I would be the first to '
know. They would bring back gifts. They babysat my
children, I babysat their children. We exchanged
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medicine and I just didn't want anything to go wrong.

But your husband continued to work with the ‘agency,
right?

Yes. We, we took, we ID'd photos. We watched for
cars. We watched their movement. It was day and night.

You did a lot of surveillance work on these people
but you yourself personally, wanted to try to keep
out of the.

Yeah.

operation as far as.

Break. ..

entering into the apartments, right?

Yes.

How long did this last?. Over a period of how long?

1969 to 1976.

"All these years?

Yes.

That's d01ng surveillance on these people.

Yeah. We were.

How about the Albanians now, tell mé about the cdde.
The Albanians, the Aibanians we got very friendly with

a Mr. Koyani, Ambassador to the Mission, the U.N., and
the Albanlans are not as elite as the Ru331ans are

" The Russians dry clean their own clothes, burn their

own garbage, have no photos, personal thlngs in the
apartment. The Albanians are more, they allow their
children to watch television. The Soviets don't. We
convinced the Albanians who had a mission on their
mission, which they blocked a complete fire exit was
on the 21st floor of the Newberry. They lived in the
apartments on the 20th floor. and the 22nd floor. And
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they had about 30, 30 families who-resided there and
their mission was there. And we became very friendly
with them because of one incident, especially my
husband, took, went to see his mother and left me in

‘charge of the building. That same day they had a so-

called demonstration where the demonstrators had a
25-minute picketing right to picket. . The demonstra-
tion turned into a bloody riot where they burned flags
and everything and the Albanians came down. They all
are armed. They're all armed, and they agitated the
rioters out on the street. And I was alone with only
my basic police training and my wits, really, and a
panicking doorman and my kids. I was just alone. I,

. the first thing I looked out the window when I heard

FS:

Fs.

the shooting I called the Bureau and I said, ''Get me
Al Chestone fast." I said I don't have Louis here.
I said I need help. I have a demonstration. I don't
know what to do. And there were about 500 people
throwing bricks, bottles, everything through the plate
glass windows. Burning American flags and Albanian
flags because of something that happened in Albania.
Those that defected here. started this demonstration.
So. then I, things got out of hand, the doorman was
hurt with a brick. I saw blood, and the Albanian
Ambassador and five. top officials agitated these
people from inside the lobby with fists. Very
unprofessional-like.

Yeah.

So I physically pulled them by their coats and told
them, "Get upstairs, get upstairs and get yourself
back into the mission', because tenants were walking
through the lobby and we were going to get hurt by .
flying glass and everything else. And I had no help.
The police were outside of the line...

Marita, what we're going into details is something

that is a story.

FS:
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Oh, alright.
So we'll go ahead and just bypass that.

Anyway, the Albanians Al was interested into, and
especially because they were admitting the Red Chinese
into the United Nations, which they did. It was that
speech, which I have the original copy of. Ambassador
Rocco Nocco - sounds crazy, but that's his name, Rocco
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Nocco, and they were, they were sloppier, and the
agent Al Chestone told me convince them, you know,
case 'em, keep going up and down the steps, what
time they throw their garbage out. Garbage was
the most valuable source of information for the
Bureau, and that was...

Garbage and trash.

Trash. Chicken bones, codes, diapers, whatever, you
know, and that was my job because I had the patience.
Now the FBI supplied me with bandaids and gloves,
flashlights, batteries and the whole thing, because

I convinced the Albanians that the compacter, which
was the disposal system in the building from 31 floors
down -- in other words when they threw their garbage
out that it would come out in brick form, block form,
brick crushed, which in fact was not true.

But they believed it?-
Théy believed it. They trusted us. Louis and I were
the only ones allowed in the mission. We were the

only ones.

Now this mission is that buildihg.yéu were talking
about. :

That's still there.

Still there.

Very much there. That's the code that you have.
Right.

So, I started, made it a every two hour routine to go

. after midnight when they put their garbage out in the

DoeId: 32423630

hall, pick up the bags. Take them down to the service
entrance and take the bags at home, take 'em home.

And go through the orange peels and chicken bones and
gather torn up letters, this was before they got smart
and bought a shredder (unintelligible). = And I would
turn this garbage letter, in other words, I would

past it together and give it to the Bureau and some

of these letters turned out to be very valuable. Among
them was one code, now...
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I would assume that these letters that were in code
they would be classified material. Otherwise it
wouldn't be in. code.

Very wvaluable, yes. The...
And this was turned over to who?

To Al Chestone. The first code I got, I just got on
a hunch lucky. Because it was just at the time when
the Red Chinese entered the United States, first
came here. Mr. Huang Yua, and I met them. We met
them first before anybody met them, Louis and I.

And that same night the code came down at 3:00 in ‘the
morning and I just had a hunch and I got up and I
said, "Louis I can't sleep, I'm going down and do
some work. Give me the keys to the compacter room."
So I went downstairs and I waited and sure enough
around 3:30 these bags started to come down from the
21st floor. ’

3:30 in the morning?

3:30 in the morning because Al said watch them
closely, because of the Red Chinese. And I shut
the machine off and I got these, I got this code,
I caught it in other words, but it... :

- This is the code you turned over to me?

This is the first code, the very first code, at the
risk of having my hands chopped off because if I
didn't shut that machine off in time I could have
been hurt. But I got it. The first code was very

~valuable. It was sent to Washington.

(End of tape - side 2).

...these bags of stuff and if you hadn't have turned
off the machine you would have got your hand either

chopped up or cut off, and so forth. What did, were
you saying about Al, Uncle Al? ' '

Uncle Al slept and I did the work, and by the time I
got upstairs and took the orange peels and everything
out of the garbage and separated the letters and

_every tiny little piece with tweezers and everything,
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put it all in a box, right down to every piece. I
ruined my rugs and everything. And Uncle Al would
come at 8:30, 9:00 in the morning and I would still
be up separatlng the garbage and he'd be. all fresh
and ready for work and I had Just come back from the
garbage room. And.

You stayed awake all night?

Yeah, with the tweezers and I use to run out of
skotch tape which was frustrating cause I couldn't
stick these letters togethers without skotch tape,

so he brought me a big box of skotch tape which

was very kind of him. Then I would give it to him
and he'd, he'd have coffee, tea and toast or whatever.

And I'd say, '"Now I want to go to sleep." And he'd

FS.
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say, ''No, no, no, wait a minute. Mr. So-and-so,
or Berzofsky, we want to get a line on Mr. Berzofsky.

Who was Mr. Berzofsky? -

Berzofsky, the Second Secretary to the Union of the
Soviet Socialist Republic. _

What was his first name, do you know?
Mmmm, I fdrgot...
That's alright, it don't matter.

I forgot really. But we were very close to him. His
wife was a surgeon in the Soviet mission and she was,

‘she's, she's adorable. She's nice, she's sweet and

she has a lovely daughter, Irene, who turned out to
have liver cancer. She was a little girl when I first -
met her, like my daughter. My daugher played with her,
they took piano lessons together, exchanged books, and

‘the little girl, at sixteen, Irene was sent back to

the Soviet Union with liver cancer. I got very close
to the mother, the mother was heartbroken, the father

‘was heartbroken. I guess like any mother and father

when their only child turns out to have liver cancer.
She's diagnosed as such in the Soviet Union and they
asked me to get medicine, pain killers for Irene. 1
do so and pass along to them empirin and codine #4,
which is a pain killer which they smuggled over to
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their daughter on o with the permission of
the FBI. We exchanged jewelry, clothes, and everything
else. We were Jjust one mother to another mother.

Their little girl in trouble, mine not in trouble and
it was little things like that that I would get very
involved with. I don't know.

Morita let me ask you this here did the agents ever |
tell you to go out with any of the diplomats in the
mission?

Well, now.we have to go back to Oleg, Oleg Likichev.
And who is he again?

He was the KGB spy that they lost and. thought he, they
thought he was still residing in Washington, the out-
side of Washington, D. C., in Virginia. He was
supposed to have last been seen in Virginia somewhere
and all of a sudden they picked him up in our building, .
as being in our building. They. lost him and they were
furious, the Bureau, and they wanted us very close to
him. And he, we had a lot of evenings together we
spent with him, dinners, and he came to us,

In other words he asked you to go out, did he ask
(unlntelllglble)

Well, Oleg, Oleg, let's just say, I don't know if it
was a game they were playing or if they were doubles
or what. They talked a lot about the State of
Washington, residing in the State of Washington.
They also. knew I had diamonds and he asked me,

'.(unlntelllglble) "Can you get me diamonds?"

32423630

What did he call you?
Ilonka Marischa, Ilona Marita.
Oh, that's in Ruséian?

Yes. And we always exchanged'Russian words and I
know a few, enough to get by on. All of a sudden,

»you know, he was lnterested in diamonds. He had a

fascination for diamonds. His wife, she was kind
of sweet on my husband he was kind of sweet on me
and I kept telling Uncle Al this thing is going to
get out of hand. I said all of a sudden he wants
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diamonds, and Al, what do I do. Go ahead, talk to
him about diamonds. So I said Oleg, what do you
mean by diamonds? He said uncut stones for cash.

I am a Soviet official, I cannot go into a jewelry
store like you and buy them. - I want diamonds. I'm
willing to pay a hundred thousand dollars for them.

I said, I said tell me why, Oleg. And he said,
""Money, why does anybody want diamonds.” I said it's
a good enough reason. So I said, "Hey, Louis, what
can we do for Oleg about his diamonds?' And Louis
said we'll figure something out. And then Oleg said,
this was at a dinner party up in their house. Hot
diamonds, he wanted hot, uncut, raw diamonds. So

he was serious, he was dead serious. He said he
would buy them for cash.

FS: . How serious was he? Did you ever get any for him?

- ML: ~ Well it got this far. We told Uncle Al the next
morning. I said, "Uncle Al, I got a surprise for
you. You're gonna have to come up with some hot
diamonds. A hundred. thousand dollars worth because
I promised Oleg that I would get them for him since
he can't buy them. Oleg wants diamonds.” And I
said if you can put two and two together maybe this
guy will defect because he's talking about the State
of Washington. I said but you have to be careful,
I have to be careful, no? So Al said I'll get you
the diamonds. You tell him to get the cash ready.
So Uncle Al went to an underworld source and got
the diamonds. Uncle Al made a boo-boo and Oleg, the
day of the exchange I was supposed to make the sale
in the.apartment, Oleg was at a sports meeting in
Washington,D.C. Uncle Al said, "I've got to give
these diamonds back to the underworld or give them
the cash." I said, "Listen, I told you tomorrow,
not today, Al. Tomorrow, because Oleg told us he's
going to this soccer meeting in Washington, D.C.
Alright whatever the kind of meeting it is. He is
in Washington, D. C." '"Oh is he?" I said, 'Yes,
he is.'" Right. Anyway, Uncle Al started to panick
because he was in my house with a hundred thousand
dollars worth of uncut, hot diamonds. .

/

FS: By himself?

ML: By himself, and I was supposed-toﬁget the cash from
'~ Oleg. Oleg said on a Thursday and Uncle Al came on
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a Wednesday and the whole thing... -
So what happened?

fell through. Al said he had to give them back to
the underworlds, to his source. So he took them
back and then Oleg, you know, I had to talk my =
way out of it. It was just one of the flubs. But
anyway after I left my husband Oleg kept asking for
me, kept coming directly to the apartment and say-

- ing, "Louis, I don't believe you two split, you two
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go, she left. I don't believe it." And my husband
said "yes, she did leave. It's her own problems,
Oleg, you know, forget about it." And he said,
"No, it's not possible. You must stay together.
You must stay. together.' Anyway, he kept coming,
about four times and asking my husband, until my
husband made a joke of it and said Oleg wants to
see you. I mean he's made it damm plain that he
wants to see you. In other words if you're
finished I'll take over. Where is she living? My
husband tells him I'm living on 88th Street. Now
I talked to my husband and I said what did you do
that for? Tell him I'm living on.88th Street?

You know, because I know he wants to go out with
me. You can feel it, I can feel it, the, you know?
So I call up,Uncle Al meantime is transferred to
Newark, I get another case agent. Louis gets a
case agent for the building and he works alomne,
without me. The other agent is' John Kotter.

‘With the FBI?

FBI, 69th Street. I call up John Kotter. I said,
"John, .I hear your taking Al's place', and I meet
him. Drop things, start things, drop things,
different assignments, then we get to Oleg. I said
look, Oleg is bothering Louis. He wants to go out
with me. And John Kotter says, ''Beautiful, that is
a beautiful setup. Let's call him up." I said,
"Hey, wait. a minute. Either do this sophisticated,
alright? . First I'1l send him a Christmas card and
sign it Ilonka Marischa, you know? I'll put my
phone number on the Bottom, something you know?

Or I'll happen to be|there when he's going into the
building, or I'll bump into him." I said you don't
just call him up. You know that's going to be like
a setup because I've|been avoiding him. So, anyway,
he tells, he outlines the whole thing. I said what
have you got planned, John. And he says, ''Do you

N BI.L L =>ary

That's the idea.
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ML: And I'm in the middle. So, anyway, I go, I go to the
mission with my daughter, who was at the time 12 years
old. My daughter, I guess, is a little use to my
life. She's use to FBI all her life. She knows not
to talk. She knows whether we look at her when to
say something. I guess she's the closest thing to me
now. She goes along. She's very cool and we both
walked into the mission on the pretense that she had
to do a project for school on the Soviet Union. She
needed .material. Now as soon as we walked into‘the
mission everybody there I know because they reside in
the building. - And they all say, ''Ilonka Marischa
blah, blah, blah, blah." And I'm very friendly with
them all. They all love my daughter. But we're
there for other reasons. We're there to go to see
Oleg. We gather, we gather the material, meanwhile
I'm aware that every picture has an eye or every
poster has a mirror or camera, you know? But my
daugher's very cool and we're left alone in the room
where the Soviet material is displayed. But I know
we're being watched. She knows it too and she
doesn't, she says, "Mommy, look, this is beautiful,
beautiful." You know? Then I ask for Oleg to this
very, very tough Soviet woman that said ""What you
want?", you know. I said "Oleg Likichev, please.

I'd like to speak to him." And she called and he
is still in the United Nations, he asks you to wait.
I refused a wire or anything like that, but...

FS: What wire are you talking about?

ML : | A wire on me.

FS: . Oh. |

ML: Because...

FS: That the agents (unintelligible)

ML: Yés,.because Oleg I know likes me and if he sees me
he would grab me and hug me and that's the Russian
way. .. ' :

FS: ~ Yeah.

ML: And he'll feel that and I'm dead.

FS: Right. -

ML: Right in the miSSion. That's not my proper there.

FS: Right.
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"And I wouldn't risk it with my daughter. So, anyway,

we waited. We were allowed the run of the place. We
knew everyone there and... :

Like you say, eyes were watching you.

Oh definitely, definitely, because that's how they
test you when you walk in there. And you just don't
get in there and have the run of the place, you're
not left alone. But I know you're being watched.

Sure.

Anyway, there was this, it was, it was a legitimate
excuse that Oleg was tied up in the United Nations
because it was in the paper the next day, that it
was some security council meeting. And I said
"Please give this note to Mr. Likichev. Tell him
thank you very much for the material. And best’
wishes to his wife, blah, blah, blah," and we left.
Funny thing is the cop outside almost arrested us,
a uniformed police officer. : :

For what reason?

He gave us a dirty look and made a very slurring,
nasty remark when I left. But I hate to knock the
police department because they're helping me now.
But, I guess, he didn't know, you know?

Yeah, he thought you were Russians.

He thought I was a Russian.

Or a Russian sympathizer.

Right, especially.going in with a child and I looked
very. ..

VYeah.

American. Anyway, I got home and John Kotter was
waiting in front of my door. I remember it was
raining. He was reading. And I said, he said "Are
you going to meet Oleg?" I said, "Now how the hell
can I make a date with Oleg with my daughter?”

Yeah.
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ML: I said Oleg's in the United Nations. Why don't you
tell me these things before that they're delayed at
a security council meeting, you know, instead of me
letting, letting me sit there. You know these are .
all the little things that use to annoy me...

FS: Yeah.

ML: - that they have to screen things first before, you
know - check things out, don't have to make a blunder
like that. Anyway, I said I left Oleg a note. I
said now you go home and I'm going to take it easy
and they, we tried, and I said, "You know, John,
you're just going to get me so involved with Oleg.
I'm not going to end up in bed in a motel room
upstate somewhere with Oleg so you can come in and
take photographs. That's not my stick."” I said
I'll gather garbage, get license plates, tape, do
everything else, but, I'll even take the mail, like
I1've been doing, but I'm not going to be caught in
bed. I said that's too big a pawn for me and I'm
not getting anything for it right now. They allowed
me to take mail, steam it, photograph it and put it
back. Some of that mail is now missing, which
belongs to the Soviet people, which this perpetrator,
perpetrator has and wants to blackmail me with and I
asked the FBI to please help me with that.

FS: " Who's the perpetrator?

ML: The perpetrator is Guiseppi Faisiano, aka Pionne,
aka David Ring, who broke into my apartment and stole
this tape with Oleg Likichev, these love conversationms,
the mail, and part of the Albanian code. He has those
in his possession. He threatens my life with if.. He
threatens blackmail with me. He assaulted me. He
pistol-whipped me and I asked the Bureau for help.

FS:- | Did he try to throw you out the 18 story build-, window?
ML: Yes. '

FS: He did what?

ML: " Yes, he tried to push'me out the window.

FS: 18 stories?

ML Yes, and I told him stay away, get béck, because if

anything happens to me there's letters with the _
Justice Department naming everything I know about you,

—~
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and he stopped cold. He threatened to shoot my
daughter in the back. He's threatening her right
now with disgrace because she is the daughter of
the, of a well-known man. Right now my main concern
is the, these letters and the code and the tape and

possibly other things, are in the hands of this

Guiseppi Faisiano, and he wants money from me and
he's probably right now at the building. He is
casing the Soviets and he's going to try to go to
the same people that he has on the letters to tell
them that I was an informant for the FBI for revenge,
for having him arrested on'the assault charge with a
gun. He also wants money. He wants to disgrace the
FBI. He's blackmailing right now my husband, my ex-
husband, for the master keys of the Newberry. My
husband is calling me for help and I don't know what
to do. I asked Frank to help me. I gave him the
code because everybody refused. I was afraid to have
any-, anywhere. I guess Frank helped me before in
Cuba and I don't, I worked, he worked for me and I
worked for him and I don't know where to go because,
the only ones that are helping me now are the local
police - in their lunch hours or when I'm too afraid
to leave the house they buy me milk and fruit for the
kids. And they'll take the children home when I get
a threat on the phone or a box in the mailbox or get
my back door shot at. I take my children and I put
them in the 23rd precinct.

They‘even, off duty...

The off-duty police, police officers take my children

home. .. ‘
And they spend time at the house?

And they spend time at the house in their free time

‘when they should be home with their families.

Well you have saved the life of two people, right?‘
I would think so.

Well, you have.

. Yes.

When, one 6f the, who are the two people you saved

their 1lives?
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- A federal narcotics informant. ..

Undercover agent, right?

Undercover agent Pino Cantanya, and Assistant Federal
District Attorney Thomas A. Puccio from Brooklyn.

And you saved their lives because a contract was
being put out on them?

Yes because I overheard and everything I said checked
out. :

And even though you have saved their lives...

I asked them please help me with this man, he has
Soviet documents, he's hurt me, he's hurt my '
children, he almost shot my daughter. He, I asked
them please help me because I gave you information

for nothing and they said they promised to do something
on this individual immigration-wise. So far he has
threatened everybody around me. My physicians, my
mother, my ex-husband, my children, my neighbors, my
super. ‘ : :

He's an illegal immigrant?

He is. I would say he's an illegal alien.

What's his full‘néme, his real name?

His arreét name, that he was arrested under was
Guiseppi Faisaino. . He has, he's also known as David
Ring. He has a passport under this name. He's also
known as Pinno, and he is a gunman. Never worked a
day in his life, never paid taxes, he's a gambler,
he's a stick-up man and I worked for the FBI on.
organized crime at the racetrack. Roosevelt Raceway,
Yonkers, and...

Any other agencies?

Organized Crime Commission Bureau, OCCB.

Ever worked with DEA? Drug Enforcement Agency?

Yes I did.
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Who are the people you are in touch with?
Two agents, Murphy and Shannon. This was...
You know their full names?

Well I have a day number and a night number and

I did some work in the Newberry with my husband
with them involving the Cuban narcotics connection
in South America. I also worked with the organized
crime, gambling. :

Now you've turned, you want me to turn this ﬁape
over to Senator Baker's committee to be turned over
to the Justice Department, is that correct? Right?

Yes.
You want me turn the...

Yes, I would like you, Frank to turn this over just
in case somethlng happens to me because I don't know
which way it's g01ng to come. :

And you need some protection, right now, right?

I need some type of help for my. children, because of
this man Pinno threatening to expose my dealings with
the FBI and to the foreign press. I just caught up
in-this thing since 1959 and I've been with it up
until last month, last week and I've just, and I need
help. There is no help. I mean since last month and
I don't want my children hurt. They've already been
hurt.

Alright; I promise to turn this tape and the code over

- to Senator Baker's. committee, right?

Yes.

Who in turn w111 turn the information over .to the
proper off1c1als in Washington, D. C.

Yes. I don t mean to embarass the Bureau. I know how
important it is but at this point I need help
desparately for my kids. They're 6 and 14 and they
don't deserve what they have to go through. The
whole summer locked up, threatened and afraid, and

my daughter of exposure. '
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Did‘they every try to, to kidnap...

Yes.

the kids?

They threatened to kidnap my children. They were
once abducted by this man. I had no knowledge of
it. On the last day of school and he, he will

hurt them. He will hurt them - this man is sick. _
He's, he's on 10 valiums a day. He's unpredictable.
He's vengeful. ' ' '

And his close association with top mobsters?

Yes he has close associations...

(End of tape)
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C. e ST - CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY
: A WASHINGTON, D. €. 20505

S

22 Jure 1976

J2d 1 es 776 R

Hornorable Imm.el Inouye, Chairman ,
Select Communittee on Intelligence ' '
United States Senate '

Vashington, D,C, 20510

Dear Mr., Chairman:

I am sending you a copy of my letters to
Scnators Mans/ield and Scott extending the moratorium
n the destruction of certain records until 10 December
1976, ! do bipe that this action and the procedures
cutlined in my letters are fully re spons1ve to the .
interests ol your Comnittee,

Sincerely,

s Sbogh g G ‘*"ﬂ'@\%
Vd?f DMJM N, fu;tuem ~fp [l eltaceA

o (Leg
-2 %«%/uw |

ol AR« s s i s~ SR B TLITIITIR ITTT T LTI A P e e e
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CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY
WASHINGTON,! D.C. 20505

¢ 2 JUN 1976

Honorable Mike Mansfield
United States Senate ‘
Washington, D.C. 20510

Dear Senator Mansfield:

In accordance with your letter of 10 June 1976, we have
extended the period of the moratorium on the destruction of certain .
" records which were the subject of your letter of 27 January 1975 .
in connection with S. Res. 21. The moratorium will expire on
10 Decemboece 1976, ' :

In addition, before any such records are destroyed, we

shall transmit to the Senate Select Committee on Intelligence copies -

of the record schedules which are submitted to the National Archives

and Record Service for their approval prior to the destruction of any
records. The same will be done with respect to those routine

administrative records which, although not involved under S. Res. 21,
- were withheld from routine destruction during the life of that Resolution.

I am confident that suitable arrangements can be made for review of

documents hefore they are destroyed if this is the desire of the Select

Committee. - -

It is noped that these arrangements are fully responsive to
the wishes of you and the Senate Select Committee on Intelligence
as outlined to me in your letter of 9 June and Chairman Inouye's

 letter of 8 June to you. S

- Sincerely, i

/;f,

George Bush
. Director

cc: Chairman Daniel Inouye

WW‘:-W&HMM&“MW B SR N R T RO g e e
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CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY
WasHiINGTON, D.C. 20505

i . 2 .) ‘ - , :"‘1‘;‘; )
Honorable Hugn Scott < JUN 197 v —
United States Senate , ‘ 1976 ‘
Washington, D.C. 20510 ‘ i
Dear Senator Scott:

In accordance with your letter of 10 June 1976, we have » L
extended the period of the moratorium on the destruction of certain o ‘ Tgr

records which were the subject of your letter of 27 January 1975 .
in connection with S. Res. 21. The moratorium will expire on - '
10 December 1976. - ‘ ‘ : ' : -

In addition, before any such records are destroyed, we
shall transmit to the Senate Select Committee on Intelligence copies
of the record schedules which are submitted to the National Archives
and Record Service for their approval prior to the destruction of any
records. The same will be done with respect to those routine ‘
administrative records which, although not involved under S. Res. 21, i
. were withheld from routine destruction during the life of that Resolution. et
I am confident that suitable arrangements can be made for review of
_documents before they are destroyed if this is the desire of the Select

13
Committee. A , o ' :
("

It is hoped that these arrangements are fully ‘resvponsive to
the wishes of you aund the Senate Select Committee on Intelligence , ‘ dagy
as outlined to me in your letter of 9 June and Chairman Inouye's ¥

letter of 8 June to you. -
Sincerely, R
W Ty CE :
b;$&*&‘ Co
(¥4 B0
. ¥ . L
George Bush .
Director
cc: Chairman Daniel [nouye : - o
« i?
.
B
Biw o
———— o —— e —— - = - - .
Ll .(Jq.“‘ﬁu.ﬁ !-h,.:w ‘,f.':;;"?.ﬁ:f.:‘;,-;mf;‘:;_iwl;:_;;,s:;;?-. e
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June T, 19?6

Honerable Hicheel J, Mansfield
United Stetas Semste -
133 Russell Bldg.

Washingtem, DC 203510

ear Senatew mfmmx

Georgs Bush's letter to Senetew Hugh Scott, with a copy te
you, of the 2nd of June is disturbingly ambigucus. In statiag
that the CIA unow believes itzelf relisved of the resppasibility
of maintaining data "which were subjest to imvestigution by the
Rockafellsr Cosmmission znd the Select Comfitites,™ ths Agency
fatled to maks any effort o idestify what materials were tsrgeted
for destruction and which weren't. Further, the maxt to last
sentence of Mr. Bush's leteer, "I trust you (Sematexr Scott) agres

that this scticm 13 pow necessery and sppropriate, and I weuld
appreciats your confimmeciom of this understamding,” has led

sgme chservers in the Sensts To comclude no dsstruction will

teka ploce wntil such domfirmstion tws been givem. This does

not sppesy to be trus. Beither the press office now the legis-
lative comsu would comfirs that destruction of date hes net
alzeady cccurred, or would sot scour without scquisence frem the
Zenats lsadersbip, To ths contrary, the legislative ceunsel's
office informed this group that the "process” of destruction hes
aslreedy begun, '

The action of the Cemtral Intelligsnce Ageuey is wreng.
'The new Seleet Ceomittse em Iatelligoncs should have besen
censulted prier to the destruction of any materials which might
be vital to ths propey functioming of thet committes and whieh
in any case are within the leglslstive and oversight demain of
that coemittam Cholymen Imouye sad Vice-Chalzmen Bekew, along
with the sembership of Intelligence Committse should heve
‘the oppertunity to review ths dets selected for destructiom sad
to determine, im eemjunctien with the CIA, thegpropriety of
destroying or maimteining such data.
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Hem. Micheel Mensfield
Page Twe

da urge you, Senator Mansfleld, to take whatever staps
necessery to ismedistely hale the umilateral act undeztabsn by
che CIA 06 destroying possibly eriticsl and irvepleceabls
zovernment documents. , _

Sinserely yours,

Jemas Humphreys
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L MIKE MANSFIELD 7
MONTABS,. :

Huited ﬁtzﬁw ﬁemde
Office of the Majority Teader
Washington, B.C0. 20510

June 7, 1976

- Honorable Daniel K. lnouye
- Chairman

Select Committee on Intelligence
United States Senate - -
Washington, D. C. :

Deaxr Mr. Chairman:

We have received a letter from the Honorable George Bush,
Director of the Central Intelligence Agency, relative to the destruc-
tion of papers and material which he has held for sometime relative
to our request. Our action was taken to facilitate the inquiry being
undertaken by your predecessor committee under the chalrmanship of
Senabtor Frank Church.

In view of the fact, as we assume, that all of Senator
Church's committee records have been turned over to your permanent

" Select Comuittee, we would appreciate your advising us as to whether

or not you want owr original letter to stand and the papers and other
materials to still be held., Could you give us the Judgment of you

and your Committee on this matter?
Dk

With best wishes, we are

Copy for Senator Baker\//

- MIKE VANSF1ELD
MAJORITY LEADER .

[ . - . cmow ppimmge e -
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" CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY
WasHINGTON,D.C. 20505 -

2 June 1976 |

Honorable Mike Mansfield

. United States Senate :
Office of the Majority Leader
Washington, D.C. 20510

| Deé.r Senator Mansfield:

On 27 January 1975, following adoption of S. Res. 21 creating the
Select Committee on Intelligence, you and Senator Hugh Scott requested
that the Central Intelligence Agency hot destroy, remove from [its] pos-
session or control, or otherwise dispose or permit the disposal of any
records or documents which might have a bearing on the subjects under
investigation, including but not limited to all records or documents per-

taining in any way to the matters set out in section 2 of S. Res. 21. "

In response to this request, the Agency placed in effect a complete
moratorium on the destruction of records, including normal administrative
records scheduled for routine destruction. :

 The purpose of this letter is to advise you that it is our intention to
proceed with destruction of records, now that the Select Committee has
completed its investigation and issued its final report. We have so advised
Senator Church. ‘ :

e e s i
f

Along with the backlog of routine administrative records, the Agency
will destroy records which were collected and maintained by the Agency .
and which were subject to investigation by the Rockefeller Commission
and the Select Committee. The Agency is required to destroy much of
this latter material by the Privacy Act of 1974 (P. L. 93-579) and by
Executive Order 11905. Of course, all records destruction will be fully
consistent with other applicable laws, Presidential directives, and the
requirements of pending litigation and Justice Department investigations.

I trust you agree that this action is now necessary and appropriate,
and I would appreciate your confirmation of this understanding . ‘

" I am sending a duplicate of this letter to Senator Hugh Scott.

Gedyge Bush
Director
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1. FRANK CHURCH, IDAHO, CHAIRMAN
JOHN G. TOWER, TEXAS, VICE CHAIRMAN

PHILIP A. HART, MICH. . HOWARD H. BAKER, JR., TENN,
WALTER F. MONDALE, MINN. BARRY GOLDWATER, ARIZ.
WALTER D. HUDDLESTON, KY. CHARLES MC C. MATHIAS, JR., MD.

ROBERT MORGAN, N.C. * RICHARD 8. SCHWEIKER, PA. @c L4 Cog
prephcrari g nited Dlates Henal
WILLIAM G, MILLER, STAFF DIRECTOR e
FREDERICK A. O, SECHWARZ, JR., CHIEF COUNSEL

CURTIS R. SMOTHERS, MINORITY COUNSEL SELECT COMMITTEE TO

STUDY GOVERNMENTAL OPERATIONS WITH
RESPECT TO INTELLIGENCE ACTIVITIES

(PURBUANT TO 8. RES. 21, S4TH CONGRESS)

WASHINGTON, DD.C. 20510

February 11, 1976

Professor E. W, Pfeiffer
University of Montana
Missoula, Montena 59801

Dear Professor Pfeiffer:

Senator Mansfield has informed me that you did not
receive my letter to you of December 19, concerning the
work of the Select Committee. I am therefore enclosing

a copy for your information.

Sincerely,

William G. Miller
Staff Director
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MIKE MANSFIELD
- MONTANA

Writed Stutes Serate

®ffice of the Majority Teader
MWashington, B.C. 20510

December 15, 1975

Professor E. W. Pfeiffef
University of Montana
Missoula, Montana 59801
Dear Professor Pfeiffer:
This will acknowledge your letter of December 2.
T will be glad to contact Mr, Miller again énd ask him to
resbond to your request.

Must close now, but with best personal wishes, I am

J o ' Sinherely yours,

¥

¢ William G, Miller

Lm/ — hlioe

(\4 /jj/t'f\/

(‘-- 'J;:~.
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University of montana .
Missoula, TMontana s9s01
(406) 243-0211

January 8, 1976

Senator Mike lMansfield
inited States Senate
WJashington, LC 20510

Dear- Senator Mansfield:

Thank you for your letter of December 15th in which you state that you
would contact wr. Miller and ask him to respond to my request.

) I am sorry
to bother you again bit I have had no word from Mr. Miller.

i As you know,
I feel that the matter is of sufficient importance that it deserves a reply
or at least an acknowledgement of a receipt of mrs letter from ilr. Miller.

Y
Sincerely yours, .
T

/

/7

E.H.
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'i? . Professor F. W. Pfeiffer

#° " ' December 19, 1975 ' '

Wa Page Two . = ‘ SV S —
2 ' e

.~ T regret that we simply do not have the time or re- o e
gources to investigate the matter which understandably con- :
cerns you. This does not deny its importance. I hope one .

of the other comnittees may better be able to help you. S

‘Sincerely,
¢ -
-+ William G. Millex = mone
Staff Director
IR o
] Bl
&L
.~.; Ly T g . - o :‘ M ) ’ ) B ' R o W
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U Professor I, W. Pfeiffer
«' ' December 19, 1975
‘500 Page Two. . | ‘ L L e
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e 1 regret that we simmly do not have the time or re-
sources to investipgate the matter which understandably con- : .

- cerns you. This does not deny its importance. I hope one
of the other committees may better be able to help you.

‘Sincerely,

William G. Miller - e
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”

‘professor E. W. Pfelffer
“_University of Montana
. Missoula, Montana 59801

#e

f;Dear.?rofessor Pfeiffer:

SN Please forgive the d
7" The press of business on
Ui cessive.

the Select Committee has been ex-

. The Committee has {indeed considered a number of problems

. concernilng the role of U.S. intelligence agencies in Indochina.

" For example, there was an executive session on CIA paramhlitary -
-operations in Laos. Staff members have also investigated sev-.

_eral cases related to Vietnam. ‘

E Unfortunately, the Committee has been forced to set some :- -
“1imits to its inquiry. There are a vast number of importamt

Vo
.0 1ssues in the activities of the intelligence agenciles. To do
CA s can effective job of presenting recommendations for lepislation
ST concerning  the agencies,
. mittee, we have had to concentrate ou

@' ! issues rather than others. The Committee has concluded that
ff;%ﬁé5lthe use of herbicides will not be within the purview of its
e <71 investigation.’ SR o e

r attention on certain

SR e - S - o
B A permanent committee for oversight of the intelligence
' agencles may be established to follow the Select Committee.
/e In this case there would be new opportunities to pursue many
-~ of the lingering, unresolved issues which remain. The problem
" of use of herbicides in Indochina might also be considered with-

;- in the jurisdictions of the Committees on Foreign Relations or
‘.- Armed Sexvices. Sl :

within the time allotted to the Com- . -~

.-‘_' i r:!'

elay in replying to your inquiries. . ,h,; = @
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University of ITontana : , Decemver 2, 1975
Missoula, Montana seso1

{406) 243-0211

Senator Mike Mansfield
.5, Senate Office Building
Washington, L.C. 20510

Dear Senator Mansfield:

fou may recall that some weeks ago you were kind enocugh to arrange a
meeting between myself and lMr. William Miller, of the staff of the Senate Select
Committee on Intelligence. Tou arranged this meeting for me so that I could
present documents, which I showed you, relating to possible CIA illegal activ-
ities in Indochina. Specifically, as you know, I have long been interested in
the problem of who carried out the massive defoliation raids against Cambodia,
one year prior to the U.S. incursions into that country and during a time when,
formally, there were normal relations between the United States and the Royal
government of Cambodia. After talking with you about the matter, I met, for

. about one-half hour, with ¥r. ¥iller and showed him the documents I showed you.
He made some notes and assured me that the question. of possible illegal activ- .
ities of the CIA in Indochina, including Cambodia, was on the agenda of his
committee. Sometime ago, I wrote lr. filler to find out when he expected the
committee might look into Indochina. However, as has been the case since
fugust,.with respect to communications from this commhttee, I have as yet re-
ceived no answer,'not even an acknowleurement of receipt. I have just read
in the press that the Senate Intellﬂhence Comrittee expects again to look at-
Chile, Cuba, etc., but there is no indication of any interest in Indochina.

I would greatly appreciate your help in learning whether, in fact, the Senate
Select Committee on Intelligence will look into possible illegal cdhert opera=
tions of '".%. intelligence agencies in Indochina. I would also appreciate
your views as to what I should do to get an investigation of the massive clan- /{
destine herbicide attack on Cambodia (1969). This was a unique operation in
technological history of foreign relations and as a biologist I am most inter-
ested and concerned to get the full story on this bizarre incident. If the
Senate “elect Committee will not ask obvious questions of the intelligence
commnity, I would greatly appreciate your views on whomI should turn to, to
ask these questions. ’ _ , ,

I want to thank you again for your heln on my last trip to Washington. I

‘regret that I have to keep bothering vou about this matter, but I do hope you

understand my concern, based on my versonal observations in Indochina, tnat
the racts about cdWert operations there be publicélly determlnea.

E. W. Pfeiffdr

: : Equal Opportunity in Education and Employment
H¥ 50955 DoclId:32423630 Page 297
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;;Dear Professor Pfeiffer:

o %ﬂ%ﬁ s Please~forgivé the delay in replying‘to:your inqﬁirieé.A
<"17 The press of business on the Select Committee has been ex-

7+ cessive.

- The Committee has indeed considered a number of problems
.. concerning the role of U.S. intelligence agencies in Indochina.

" For example, there was an executive session on CIA paramhlitary -
.-operations in Laos. Staff members have also investigated sev-.

" eral cases related to Vietnam.
' ‘ﬁ} " 'Unfortunately, the Committee has been forced to set some :
T.ﬁ,gx;;limits to its inquiry. There are a vast number of important

g .o7nyr. 1ssues in the activities of the intelligence agencies. To do
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A A permanent committee for oversight of the intellipence

" agencles may be established to follow the Select Committee.

e In-this case there would be new opportunities to pursue many

'of the lingering, unresolved issues which remain. The problem

- of use of herbicides in Indochina might also be considered with-
~ . in the jurisdictions of the Committees on Foreign Relations o¥
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'Protees,or E. LD iffer
University of Mo
Missouls, Hbmm 5
Desr Professor Plfeiffe

Semtor Mensfield heg informed me mt you 414 not

receive my mur to you © Dec?bar 19, conmcerning the
work of tbe Select Committer. therefore enclosing

e copy for fycux information.
: / 5 5,

be: Semstor Mike Mansfield

T, WMimm

W¥ 509255 Docld:32423630 Page 293



Taemn Lo Paen Lzt eqp

5

4. ( | - IMM) Met with Senator Frank Church regarding
a letter he h"d wntten to Professor E. W. Pfleiffer of the UniVersity of
Montana,. staz.lnfr tha.t Senator Church had reliable miormatlon that Air

- America was ‘re spon51b1e for defoha.t:.on operations in Cambocha. A
copy of Senator Church's lett exr had been sent to the Dlrec:n.or for cornment
by Professor Arthur [H. Westing, Windham Collece in Vermont. 1

e Senator we were much concerned over this allegation and

\

explained to th
the Directox aut

were not prying into the 1dunt;...y' ‘of the Senator's source, we were curious

ce's allegations werxe based on honest mistake ox
malice. If the foxrmer, I suOgested the Senztor might wish to straighten

him out. _Sena.‘cor Church said he couldn't remember oif hand where he
jearned this information but would check his files. He gaid he £1111y- acceptecl

our denial.
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as to whether this sour
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ixegret thac we siroly do not have the time or re- T
es to inyestipate the. matter which understandably con-
you. This does not deny its. importance. I-hope one
eother committees may better be able oihelp you. ||
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CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY - ¥\"¥ Jb,v 3 S
WASHINGTON DC 20505 o . ‘ : |

! , S ,' ReV1ew Staff: 176-0209/2
R & | : 27 February 1976 f

4 I R - ‘ P i

£ N o

.Mr.w%llllam G. Miller}t S v?g,_ - | i
Stlff Director ‘ :
Sehnct Committee To Study Governmental ’ }
~ 'eratlods With Respect To Intelllgence : :
ﬁt1v1tles
G-308
tsenlSenate Office Bu11d1ng ; ' L

ington, D. C. 20510 SN Attn: Mr. Ralsiton

Q
-0

Rao
Dilir,
Walis!

SFEAE

Delaltl Mrl Miller:
b
i | | .
Jambbdia, the ‘attached statement is forwarded for ||

In| response to requests’about Agency involvement
t . : : . .

in

{1 . e : |
your: information. o a

Sinterely, - 2 a

S : Walter Elder'- |
¢j ‘ - Review Staff : rf

. Atthchment: -

"~ |Denial of CIA involvement in the ' |
iresistance and dissident activities
‘lwhich occurred in Cambodia since the

||fall of that country to Communists L -
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e Central Intelllgence Agency has not been 1nvolve
in~any”way in the resistance and d1551dent]act1v1t1es whi
in Cambodla since the fall of that country
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efspec1f1c allegation concerning the
TCambodla in 1969.

Sincerely,
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| CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY
WASHINGTON DC o
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Review Staff
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Mr.

In, response to your recent request about allegati
Agency involvement in Cambodia,
Ralstoﬁ was given a copy of a 197llletter from

ator Church to Professor Pfeiffer and a|copy of a
orandum |for the record reflecting a'conversatlon
ween Senator Church and our Leglslarlve

please be advised
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Professor E. W, _Pfeiffer - . o o ‘
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S Fﬁregret that we simply do not have the time or re-|
sourceé to inwestigate the matter which understandably cpn-
cerns| you. This does not deny its importance. I hope one

of th ﬂother committees may better be able to help: ‘you. |i

]

Slncerely, ':'_ f  o

v s cWilliam G{ Millex ~+ho . fyye = oo
"~ Staff Director : -
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| Professor E. W. Pfeiffer
!r University of Montana

| Missoula, Montana 59801

Vr}Dear Professor Pfeiffer:

i !
kr " Thilsa will acknowled
' I will be glad to ¢

respond to your request,

| cc William G, Miller\/
: ’

. /
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Dear Sena,ir lansfield:
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Mr, William'G. Miller ? :
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Select Committeﬁ, ,*ﬁg_o
on Intelligence Activities ST
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. THEvMissouLlAN P, 0. BOX 1533 -S500 N. HIGGINS AVE. MISSOULA, MONTANA | 59801 TEL., (406) 542.0311 °

Oct. 23, 1975

Mr, William G, Miller, Staff Director

Select Committee to Study Governmental Operations
With Respect to Intelligence Activities

Room 607, Capitol Hill Hotel :

Washington,..D,C. 20510 - .- s e

Dear Mr. Miller:

Recently I discussed with Dr. E. W, Pfeiffer, University of Montana
zoologist, an incident in which he has had an abiding concern: the
- herbicide attack that occurred in eastern Cambodia in the spring of ~7°7

969. .

As I understand it, from my talks with*ET. Pfeiffer and f rom my

review of the correspondence he has received from variouds agencies,
there is no doubt that the attack actually occurred, that it wasg BT
large and sipnificant, and that the nature of the chemicals and .
aircraft involved indicate that the U,S. hadra direct role in

carrying it out.

K Yet it seems the atate and Defense departments, the CIA and the
"private" CIA-affiliate Air America have all denied in one way or
another that they conducted the attack,

The obvious question is who did make the attack? Who ordered it,
why was it ordered and under what authority? Dr. Pfeiffer has 3
indicated your committee is looking into this matter and that the
affair may ultimately be discussed in-the course of Select Commlttee

hearings at some point.

Is it possible for you to tell me the status of .your inguiry? Would
-1t be anpropriate at this time for our newspaper to interview Dr,
F Pfeiffer and write -a news story on the documents he has received,

ﬁ* or would 'such a stud& bénefit from new information your committee
.- efforts may resurrect within the near future?

’c:- _Thanks in advance for your interest We have followed with great
" -interest the Select Committee efforts to date.

dlﬂ;a -~ F%Tflﬁ‘p; Sincerely, 555;531 .;lfylﬂf
oy =2 Bt Xy Mﬂ«ﬂ:tx | @ el ),é
| c‘@ﬁ“:Ty ézji*\*“sy‘ : 323152222222§83r1ter 1*;'““

. Westown, MW'ALW Nsmpapm, o _@éﬂ%‘ﬁf*"“f
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University of montana
Missoula, [Montana 59801

(406) 243-0211 (

Oct. 27, 19751

» William Miller
Senate Select Committee on Intelllgence
Rm G- 308
Dirksen Senate Office Bldg.
Washington,; D.C.

Dear Mr. Miller:

Through the good offices of Senator Mansfield, we met, some
weeks ago to discuss certain problems related to posgibquIA
activity in Cambodia. As you know,I am particularly interested
in why the CIA cannot or will not find out who carried out the

massive herbicide attack against Cambodia in the spring of 1969.

The CIA has under the Freedom of Information Act provided me
with some documents from my file which bear directly upon this

strange episode and Senator Church's efforts to find out information
for me. When we met you indicated that CIA activities in Indochina
were to be investigated by the Select Committee. I would greatly

appreciste krowing about when you think this subject will come
up. I would also very much like to submit some of the documents
I have received from the CIA and my persohal testimony to the
Committee., I believe that Professor A. Westing and myself were
the last official guests of the Sihanouk regime before it was

temporarily deposed.
I look forward to hearing from you on these matters.

Sincerely yours,

S
EW.Plfeiffer
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l‘niversity of Montana
Missoula, Montana 59801

(406) 243-0211

Aug. 6, 1975

Mr. Paul Wallach -
Senate Select Committee on Intelligence
Room G 308 Dirksen Building
Washington, D.C. 20510

Dear Mr, Wallach:

As decided in our phone conversation today, I am ,
writing to you about a conversstion I had last week in
Paris with an official of the Royal Government of Cambodia,
He informed me that CIA-directed activities hostile to his
government are presently occurring in his country, and that
these activities are being launched from bzses in Thailand.
I would greatly appreciate your assistance in finding out for
me whether any agency of the U.S. Government is presently
carrying out activities against the Royal Government of
Cambodia, :

I greatly appreciated the opgortunity to talk with
you in person recently, and thank you for your interest
‘and helpe.

E.W.Pfeiffer
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Memorandum ‘ \N\N\ ;‘(// L)’/7 47/
To: Terry Lenzne; . | '

From : Jim Moore

.Subject:  Robert Maheu - John Roselli -

Hereie a summary of what I have done on tt;e»_R\oselli_-Maheu' C

connection.

investigating and prosecuting Roselli. He couldn't remember the source
of those stories, saying that his information came from many people,
including _J'{fstice Department lawyers in Washington and the FBI. One

story he heard was that Maheu tried to. intervene in Washington, eithef"

,through dxrect contacts in the FBI or at J'ust1ce or through Edward P. .

— i e - .- - “—':-

| Morgan, to k111 ‘the Roselh prosecutmn on the basxs thatRosellt ha.cl helped

the United States in Cuba. Ma.heu was. reportedly an old CIA agent. . N1ssen

-

remembers hearmg at some point that Roselh had gone to Cuba m an attempt

\

to as sesin:a..te‘ Caet;o:
A‘Ni-e‘een saio that the-re are extensive files- on Roselli zﬂeintained by .
the FBi oi?thebei:arﬁnexit.' bt’iseen had a vague -tecoliection that the files
contaiﬁed a story about Maheu somehow being involved in avwiretafp on Sam
G_iancona.‘, for whom R‘o_seili worked. Nissen'els‘d remembered information

about a meeting between Maheu and Giancona regarding Cuba, but he couldn't -

remember any of the spec1f1cs.
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When Roselli came up for sentencing, he was represented by Tom
Wadden, who had been associated in some capacity with Edward Bennett

Williams. Wadden filed a2 motion to reduce‘ sentence and included with it

-

two 'col_;'nrnns by Jack Anderson that recounted the story‘_of Roselli and Maheu

trying to assasinate Castro. Nissen thought the mo.tion might also have’ -

.-

mcluded an aff1da.v1t from Edward P. Morgan. The government succes sfully

resiéted hthe 'motio‘n on the grOunds of fraud,‘ since Wadden produced no

'_'w1tnesses or docurnentatmn to support his c1a1m.: I-called the‘?Federaly uCo-u_rt

'ﬁ‘\" s

Angvles,‘ and they have nt the motion for reduction ;of"s.entence:'?'and -

L “Roselli ow in Florida so he can be reached, but, according to
Nissen; Giancona is in exile somewhere in Miaxico.‘f
. FRINTIER <cASE

Nissen never heard about Maheu being questmned in Washmgton in

Fva.‘ tier
11eu of the Grand J’ury appearance. Nissen did not try the/case, because he

had been promoted to superwsory capacity. However, he seemed surprlsed

that he had nevér heard of such a meeting. He. gave me the names of

three lawyers who handled the case after he gave up d1rect reSpons1b111ty.

My phone mterwew w1th the first of them, J erry Uliman, is_ wntten

“up-as a. separate mterv:.ew.- The second Lawyer, John Hornbeck has not
L - yet returned my phone call The tl:urd Tom Kotosk1 actually tried the case,
- He is now an assistant Umted States Attorney in Los Angeles and- about to
become’ head of the San Francisco Stri.ke Force, He will be in Washington

'_'I‘hursday and Friday, February 14 and 15, and I have asked him to call me

aa sonn as posa1b1e. L
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4 that file
One final note - Nissen said/the RoseHi/in the Justice Department

contains many references to Maheu., He never, however, saw or heard about

-
- . .

a file kept on Maheu himself,

Y

'k\l"{iéh‘a.'rdﬂbc_rahe,‘ hea'f'&'i of the Organized -C.z;i;rié"fo'ffice in Los Angeié;;

is also _in't_dwn unt11 the.f,‘!endn'"f vthJ.s week, He ma.y know somethmg ab' ut

~well as about" Bahtz commg back to_the

M1ke DeFeo head of the Kansas C1ty.Str1ke Force‘ :

)

and Frlday. He, Aaccordmg to Crane, m1ght kno," SO! '”ethmg ab ut th ~I)\.mes. g

|
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NAME
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' FREQUENTED

FAMILY
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. CRIMINAL
~ ASSOCIATES

. CRIMINAL
1ISTORY

BUSINESS

MODUS -
CPER